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Pilar Riera Fortuny

Pròleg

Aquest és un llibre important. És un llibre molt necessari, que alguns feia molts 
anys que esperàvem. En els darrers anys n’he seguit l’elaboració, i puc acreditar 
que és el resultat d’un llarg procés de recerca continuada i pacient per part de 
la seva autora, la Pilar Riera. La historiografia del segle xx a les comarques tar-
ragonines i a Catalunya tenia un buit important que la Pilar Riera aconsegueix 
omplir amb aquesta biografia.

Dona inquieta i activa, la Pilar Riera és una historiadora de vocació que ha 
dedicat molts anys a estudiar la història del seu poble, Vilallonga del Camp. Ha 
publicat diverses monografies d’història local, entre les quals destaquen els Noms 
de lloc, cognoms i renoms de Vilallonga del Camp (Institut Cartogràfic de Catalunya, 
2005) i La Granja del Codony (Ajuntament del Morell, 2015). A més, ha escrit 
desenes d’articles sobre la història de Vilallonga al llarg dels segles i és col·labo-
radora habitual de diverses entitats culturals i de la premsa local. Al llarg de les 
últimes dècades, la Pilar, sempre que ha pogut, ha investigat i ha contribuït a 
preservar la memòria del poble que estima, Vilallonga del Camp.

És en aquest context que la Pilar Riera, des de fa més de vint-i-cinc anys, s’ha 
interessat i ha mantingut viva la memòria del vilallonguí més important del segle 
xx, el Dr. Josep Mestres i Miquel. Des del 1994 la Pilar no només ha visitat arxius 
i ha consultat premsa històrica, sinó que ha estat en contacte amb la família de 
l’insigne doctor per tal de preservar el seu arxiu personal i recuperar de l’oblit la 
tasca del Dr. Mestres. La història del país avança gràcies a persones motivades i 
implicades que, com la Pilar, saben combinar el rigor acadèmic de l’historiador 
amb la recerca de fonts, l’activisme local i la divulgació.

El llibre que teniu a les mans no només culmina tots aquests anys de treball 
minuciós i metòdic, sinó que a la vegada dona una nova perspectiva a la figura 
del doctor Mestres i Miquel, una figura que es mereix ser reconeguda no només 
al seu poble natal sinó al conjunt de les comarques de Tarragona i també a 
tot Catalunya. Josep Mestres i Miquel fou metge, polític, agrònom, empresari, 
escriptor…, com diu la Pilar, un «personatge polifacètic» que, malauradament, és 
encara poc conegut al nostre país, tot i la importància i el bagatge de la seva obra. 
El millor coneixement d’aquesta figura ens ha de permetre entendre molt millor 
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la història del primer terç del segle xx a Catalunya, i com el republicanisme d’es-
querres, des d’una acció política local, va contribuir a la modernització social i 
econòmica del país.

Aquest metge «de palabra fácil y llana y frase mordaz», a banda de presidir la 
Diputació de Tarragona i formar part del Consell de la Mancomunitat de Cata-
lunya, va jugar un paper crucial en la modernització de l’agricultura a les nos-
tres comarques en uns moments difícils, va liderar l’organització de la professió 
mèdica i va promoure tants i tants projectes, cosa que fa molt difícil elaborar-ne 
una biografia que abasti el conjunt de la seva obra. Com explica la Pilar, el 1915 
la Historia crítica del republicanismo considerava Josep Mestres una de les primeres 
figures del republicanisme a la província de Tarragona però «no el tenia per un 
professional de la política». És aquí on radica la singularitat del personatge, i el 
que explica el desconeixement de la seva figura: Mestres no és un polític com 
la resta, és diferent. Fa tantes coses, tan variades i amb tanta intensitat, que costa 
emmarcar la seva acció en un fil conductor únic. Aquest era el repte de la Pilar 
Riera, a qui felicitem per haver acomplert la tasca.

El fil conductor únic són unes idees molt clares, republicanes i d’esquerres, asso-
ciades al progrés i a la fraternitat humana, a les quals es manté fidel tota la seva 
vida. Com explica la Pilar, Josep Mestres pretén aplicar aquestes idees a través 
d’una sèrie de línies d’acció, uns leitmotivs (obsessions?) que l’acompanyen tota 
la vida, sigui on sigui, des del càrrec que sigui i des d’on sigui: l’accés de la pobla-
ció rural a la sanitat, la protecció (i previsió) social, les condicions de treball dels 
professionals de la medicina, l’accés dels pagesos a la ciència i el canvi tecnològic, 
la comercialització de la producció agrària…, sempre des de l’òptica de la pro-
tecció del més feble davant del poderós.

A l’hora de fer avançar aquest projecte social, les institucions, els càrrecs i els 
partits no són més que instruments. L’acció política de Josep Mestres respon al 
que en anglès en diríem policy, en oposició a politics. Deu ser que la nostra llengua 
té un biaix que ens dificulta captar un concepte lligat a una acció política que, 
lluny dels grans debats polítics, vol ser pràctica i dirigida a resoldre uns proble-
mes concrets?

Aquesta biografia de Josep Mestres, gràcies a la meticulositat i la paciència de 
la Pilar, va més enllà de la figura de Josep Mestres. Aquest llibre és la història de 
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com els pobles de les comarques tarragonines afronten els grans canvis socials 
i econòmics dels primers decennis del segle xx, i d’una manera molt especial, 
de la segona dècada. La Pilar ens explica com les comarques tarragonines viuen 
aquells anys convulsos de la crisi agrària, la Solidaritat Catalana, la Setmana Trà-
gica, la Guerra del Marroc, dels efectes al territori de la Primera Guerra Mun-
dial… El llibre ens recorda que aquells anys, a les comarques de Tarragona, també 
hi passen coses, i que les elits polítiques comarcals intenten trobar solucions 
concretes a uns greus problemes econòmics i socials que afecten els ciutadans.

Al llibre hi apareixen històries concretes, com el projecte Xaudaró per por-
tar l’aigua del Francolí a Reus, el Congrés Agrícola del 1909, els debats sobre 
l’acord comercial amb Suïssa, la manca de sulfat de coure o la llei de l’alcohol, 
capítols específics de la història de les nostres comarques en els quals Josep Mes-
tres va influir. Com també va influir a millorar les condicions de vida de la Bene-
ficència i les finances de les diputacions i a promoure el cooperativisme agrari i 
la comercialització del vi. Però també s’arriba a l’obra concreta i se’ns parla del 
pont d’Amposta, el tren Tarragona-Cervera, les escoles de la Masó, la Biblioteca 
de Valls, la lluita contra el paludisme a Salou, la clínica mental a Santa Coloma de 
Gramenet i tants altres projectes. 

Al mateix temps, aquest llibre fa una aportació molt innovadora: ens explica com 
uns personatges de les comarques de Tarragona no només actuen localment a les 
seves comarques sinó que també juguen un paper en la història de Catalunya, en 
un capítol tan rellevant com és l’establiment de la Mancomunitat.

El llarg i detallat relat que l’autora presenta de la tasca de Mestres en la consti-
tució de la Mancomunitat és, en aquest sentit, una contribució molt valuosa a la 
història d’aquesta institució. Acostumats al relat modernitzador de la Mancomu-
nitat, presentat de dalt a baix, i que se’ns parli de com aquell projecte noucentista 
va arribar als diferents racons del territori, aquí la Pilar Riera ens explica l’altra 
cara de la moneda: com el territori, i en concret les comarques de Tarragona, 
van contribuir a construir el projecte. D’una manera molt precisa, en cada àmbit 
específic, hi veiem com hi havia uns impulsos importants que venien del mateix 
territori, i en concret de les comarques tarragonines.

Al mateix temps, aquesta visió de baix a dalt de la construcció de la Mancomu-
nitat i la seva obra contribueix a combatre aquell vell malentès que interpretava 
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la Mancomunitat com un projecte del catalanisme conservador, tot ignorant el 
paper clau que el republicanisme catalanista d’esquerres va jugar en el triomf del 
projecte. La correspondència privada entre Enric Prat de la Riba i Josep Mes-
tres de la tardor del 1913 ens recorda la complicitat entre els dos personatges i 
com Prat necessitava Mestres. A més, els dos dirigents, des de posicions políti-
ques diferents, feia temps que remaven en la mateixa direcció: «les nostres cartes 
s’han creuat mogudes d’un mateix sentiment […] convé reprendre la lluita pro 
Mancomunitat», li deia Prat a Mestres un cop elegit president de la Diputació 
de Tarragona. Hem d’agrair a la Pilar que, tot remenant golfes i calaixeres, hagi 
identificat i salvat cartes com aquestes i que les comparteixi amb tots els lectors!

La radiografia d’una figura polifacètica i polièdrica com la del Dr. Mestres ens 
fa reflexionar sobre la naturalesa de la seva acció política i com s’articula amb les 
seves idees. La Pilar Riera diu que les obres de Josep Mestres «sempre tingue-
ren una finalitat immediata, pràctica i útil a la comunitat», i el llibre insisteix en 
el pragmatisme del personatge, algú que és presentat com a metòdic i pràctic. 
Aquest sentit pràctic en alguns moments li genera incomprensió, i l’obliga a 
justificar certes decisions; en d’altres li permet avançar i teixir les complicitats 
necessàries per aconseguir els objectius.

La crisi de Solidaritat i els debats de les eleccions del 1911 obliguen Mestres a ser 
clar i explicar obertament que, dins del republicanisme, ell no és dels que «bus-
quen la república com a fi», sinó dels que «cercan en la república un medi». En 
aquells debats, que la Pilar Riera reprodueix en detall, Josep Mestres confirma el 
seu reformisme, i la seva voluntat de centrar els esforços a millorar les condicions 
de treball, assegurar una millor educació a tothom, promoure l’assegurança per a 
«paro forsós, malaltia, impossibilitat i vellesa» o les reformes civils i econòmiques.

Al llarg de la seva trajectòria, es caracteritza per un ferm compromís polític amb 
l’autogovern de Catalunya i la defensa d’una idea de nació amb drets individuals 
i col·lectius, un republicanisme d’arrel federalitzant, que entronca amb la tradició 
de Pi i Margall. En el seu credo del 1909 ja deixava clares aquestes idees: «crec 
que un poble, Nació o Estat, es tant més lliure, quan més instruít y ric sigui»; i 
«crec necessari y indispensable pera fer una Catalunya gran, rica y plena, l’auto-
nomia del individuu, del municipi y de la regió». Igual que amb la república, 
l’autogovern per a Mestres és un mitjà per al progrés social i col·lectiu.
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Tot i ser conscient de les limitacions, Mestres invertirà, doncs, grans energies a 
aconseguir la Mancomunitat i, en tant que president de la Diputació de Tarra-
gona, es convertirà en un dels pilars que hauran de garantir la consecució del 
projecte. La bona relació que, fruit del seu pragmatisme, havia construït amb el 
catalanisme conservador va ser un factor important en aquest procés.

Quan l’abril del 1931 es proclama la Segona República, Josep Mestres ja té 
seixanta-tres anys i està lluny de la primera línia política. La veterania es nota 
en la manera d’afrontar aquells anys complexos. Només dues setmanes després 
de la instauració del nou règim, el metge de Vilallonga feia un comentari pre-
monitori: «a la República que encara no és suficient forta li surten enemics de 
la banda dreta i de l’esquerra». Són anys en què centra la seva acció pública en 
la promoció del cooperativisme agrari, amb la posada en marxa de la Unió de 
Colliters d’Avellanes i la Mutualitat d’Accidents Agrícoles del Camp de Tarra-
gona. Lamentablement, hi ha molt poca documentació de la seva tasca durant 
la Guerra Civil, però els conflictes que el doctor Mestres va viure amb diver-
sos comitès antifeixistes (com els de Reus, Valls o Vilallonga) són suficients per 
visualitzar la complexa situació que es va viure a la rereguarda durant el període 
revolucionari de l’estiu del 1936. El drama final, amb la repressió franquista, el 
seu pas per les presons de Valls i Tarragona i la mort del seu fill camí de l’exili són 
una història personal, una de tantes tragèdies viscudes pels nostres avis, que calia 
treure de l’oblit per deixar-ne plena constància.

En aquesta part final del llibre, curta però intensa, la Pilar Riera aconsegueix 
reproduir aquella part de la història que no es troba als arxius i que només es 
pot construir a través dels testimonis, d’una memòria oral i de la documenta-
ció familiar. Aquell comiat dels presos que, abans d’un tràgic destí (la presó?, 
la mort?), el setembre del 1939, homenatgen aquell avi («al insigne maestro y 
amigo») fa posar la pell de gallina, però al mateix temps ens confirma la humani-
tat d’aquell doctor polifacètic que, tot i el drama que vivia, amb setanta-un anys, 
es mantenia fort. Com diu la Pilar, «ell, el més gran, s’havia de mantenir íntegre». 
I no només es va mantenir íntegre, sinó que, un cop traslladat a la presó de Pilats, 
a Tarragona, va fer-se càrrec del control sanitari de la presó franquista i va arribar 
a convèncer la direcció per fer canviar el sistema de desinfecció! Metge i líder 
fins a l’últim moment, i en les circumstàncies més adverses.
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Però voleu dir que aquesta història s’acaba l’any 1949? Després de llegir el llibre 
i reflexionar una estona, crec que no. La biografia de Josep Mestres va més enllà. 
El metge de Vilallonga és un home avançat al seu temps. Aquí rau, també, part 
de la incomprensió que va patir, i fins i tot pot ser l’origen de la poca atenció 
rebuda per part de la història, fora del seu poble natal.

Un segle després de la seva sortida de les institucions, els seus principis no només 
continuen vigents sinó que estan més d’actualitat que mai. Les lluites de Josep 
Mestres no són una cosa del passat sinó del present. Tres reflexions al respecte:

En primer lloc, la pandèmia de la Covid-19 ens ha demostrat que Mestres tenia 
raó quan ens deia que valia la pena lluitar per una sanitat que arribés a tothom 
i per unes bones condicions de treball dels professionals de la medicina. En un 
segle hem avançat moltíssim gràcies a la ciència i a l’expansió de l’Estat com a 
protector de tots els ciutadans. Però les desigualtats en l’accés a la sanitat encara 
hi són, així com la necessitat de dotar-nos d’institucions que ens permetin actuar 
amb rapidesa davant de crisis no previstes.

En segon lloc, la crisi social i econòmica del 2020 ha reforçat els plantejaments 
dels qui, com Mestres, creien i continuen creient en la ciència com a solució als 
problemes socials i com a principi inspirador de l’acció política. Mestres tenia 
molt clar, fa més d’un segle, que no n’hi ha prou amb l’avenç científic, sinó 
que aquest ha de ser acceptat per la societat i els poders públics s’han de com-
prometre a fer que els avenços de la ciència arribin al conjunt de la ciutadania. 
L’obsessió de Mestres per la difusió de la higiene entre la població rural o per la 
democratització del coneixement tècnic entre els pagesos té avui un significat 
molt diferent. Però l’essència del problema es manté: com fer que el ciutadà, el 
pagès, el consumidor, entengui allò que proclama la ciència i en pugui fer un 
ús adequat. Hi ha uns agents intermediaris, siguin metges, veterinaris, assessors, 
funcionaris, creadors d’opinió…, que són crucials, tant avui com fa un segle, i 
que han de contribuir a la causa.

En tercer lloc, la necessitat de garantir una agricultura productiva capaç d’ali-
mentar la població continua sent un repte avui. De fet, l’última crisi ha posat en 
evidència la fragilitat del sistema alimentari, la necessitat de preservar el lliure 
comerç entre les nacions i al mateix temps evitar els desequilibris en el si de 
la cadena de valor. Alguns dels crits de guerra de Mestres («comerç sí, sabo-
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tatge no!») continuen vigents i ens recorden que en una economia de mercat 
és necessari que els poders públics vetllin per protegir la baula més feble de la 
cadena agroalimentària. Les anàlisis de Mestres dels mercats agraris dels anys 
trenta, les seves crítiques a alguns intermediaris, els dubtes sobre la transmissió de 
preus en les cadenes agroalimentàries, les seves propostes de concentrar l’oferta 
des del cooperativisme…, són idees que estan més vives que mai i, en un món 
globalitzat, són promogudes per organismes com la Comissió Europea o la FAO. 

Si de l’anàlisi dels problemes i les línies d’acció passem a les coses concretes, la solu-
ció de Mestres als grans problemes encara és vigent: la cooperació. Mestres repetirà 
al llarg de tota la vida que els metges només poden defensar-se si estan units i 
cooperen entre ells; Mestres té molt clar que els pagesos només poden avançar si 
s’uneixen i cooperen per comercialitzar els productes i compartir el coneixement: 
«el agricultor no tiene derecho a ser egoísta», ens deia ja de molt jove.

Finalment, crec que és important destacar un darrer aspecte d’aquest llibre: la 
Pilar fa aquella cosa tan bona en una recerca històrica que és la de generar curi-
ositat. El lector, un cop llegit el llibre i haver entrat en el personatge, vol saber-ne 
més, sobre Josep Mestres i el seu entorn: Com s’insereix el pensament polític 
de Josep Mestres en l’evolució del republicanisme català? Què va representar la 
Càtedra Ambulant per a l’agricultura tarragonina? Quina continuïtat va tenir 
l’obra de Mestres a la Diputació? Quina influència va tenir Mestres en l’orga-
nització dels mercats agraris durant la guerra? Aquestes i altres preguntes poden 
donar lloc a futures recerques.

Animem la Pilar Riera i la Diputació de Tarragona a continuar el camí i avançar 
en la tasca de difondre l’obra del metge de Vilallonga.

Ricard Ramon i Sumoy
Brussel·les, desembre del 2020
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Presentació

Donar a conèixer personatges que foren protagonistes en el primer terç del segle 
xx contribueix a difondre una etapa de la nostra història pràcticament oblidada 
en els llibres de text de les escoles i els instituts: la de la Mancomunitat de Cata-
lunya (1914-1923). Resseguint la vida d’aquestes personalitats, podem esbrinar 
de primera mà el que significà aquest període per a la modernització i la trans-
formació de Catalunya, malgrat que en alguns aspectes no es va poder consolidar 
pel curt període que estigué en actiu.

Josep Mestres i Miquel, com tots els consellers i diputats, no fou un polític de 
professió —en aquella època aquesta professió no existia— sinó que, a part de 
l’activitat professional que exercia, dedicà uns anys de la seva vida al servei del 
poble, tant dins l’àmbit provincial com per tot el Principat. 

La vida de Mestres recolza sobre un sol tronc que després es ramifica: l’amor a la 
terra. És aquest amor a la terra el que fa que en qualsevol faceta de la seva vida 
treballi incansablement per millorar la vida de la societat catalana. La medicina, 
l’agricultura, la cultura, la llengua catalana, la instrucció, el cooperativisme o l’as-
sociacionisme són mots que formen part del seu dietari i quotidianitat.

La diversitat i les múltiples tasques que va dur a terme en un mateix període 
de temps ha fet impossible elaborar una biografia cronològica de Josep Mestres. 
El llibre està dividit en capítols on s’explica la seva participació en les diferents 
activitats en què va prendre part.

Aquest treball que teniu a les mans s’ha basat, bàsicament, en la informació que 
han aportat les actes de la Diputació de Tarragona i les del Consell i les assem-
blees de la Mancomunitat de Catalunya, el buidatge dels diaris i les revistes de 
l’època i, per descomptat, la documentació de l’arxiu particular dels Mestres de 
Vilallonga. 

Per evitar un excés de notes, he cregut convenient prescindir de les que fan refe-
rència a actes dels quals es dona la data en el text. En canvi, sí que he posat les 
que informen del diari o revista d’on s’ha tret la informació. El motiu d’aquesta 
decisió és doble. Per una banda, crec que és important saber l’origen de les dades 
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per poder ampliar-les si es dona el cas. Però, a més, al llarg del llibre sorgeixen 
entitats i associacions de les quals s’han fet pocs treballs, com poden ser la Unió 
de Vinyaters de Catalunya o la Unió de Colliters d’Avellanes del Camp de Tarra-
gona. Les notes que fan referència a aquestes institucions i altres de poc conegu-
des poden servir d’estímul en la recerca de notícies i informació per dedicar-hi 
un possible treball. 
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Agraïments 

Primer que res, hem d’agrair a la Diputació de Tarragona que publiqui aquesta 
biografia de Josep Mestres i Miquel dins la col·lecció El Saurí. Una col·lecció 
amb què es pretén donar a conèixer treballs històrics sobre arxius i documenta-
ció de la demarcació; o sobre la història de la Diputació, els seus organismes, el 
seu patrimoni; o sobre el personal funcionarial i polític que n’ha format part, en 
especial els diputats i els presidents. 

La idea de fer aquest llibre va sorgir arran de la col·laboració de l’Arxiu General 
de la Diputació de Tarragona en l’exposició sobre Josep Mestres que va tenir lloc 
a Vilallonga del Camp la tardor del 2019. He d’agrair als seus arxivers, Sergi Bor-
rallo Llauradó i Manel Güell Junkert, l’ajut prestat i la confiança que dipositaren 
en mi des del primer moment, a més d’animar-me, assessorar-me i facilitar-me 
tota la documentació que vaig necessitar per investigar l’etapa de Mestres a la 
Diputació tarragonina. Sense el seu ajut, difícilment hauria pogut dur a terme 
aquest projecte.

No puc oblidar Alícia Xicota Viñé, l’arxivera de l’Arxiu de la Diputació de 
Barcelona que, durant el confinament per la Covid-19, m’ha proporcionat una 
còpia de totes les actes del Consell Permanent de la Mancomunitat de Catalunya 
que li he demanat.

Vull regraciar a Joana Mestres Solé, neta de Josep Mestres i Miquel, i al seu espòs, 
Alfons Ferro Gallart, la confiança d’obrir-me la casa pairal de Vilallonga per 
poder remenar i estudiar la documentació que tenen de Josep Mestres.

Em sap greu no poder agrair personalment a la Marineta Gomis Roig (e. p. r.), 
neta política de Josep Mestres, tota la informació de caràcter familiar que em va 
transmetre. Pocs dies abans de la seva mort, estiguérem parlant de Mestres i em 
va explicar coses que no sabia.

A la Mercè Peri Viñes li vull donar les gràcies per la seva paciència. L’he «casti-
gat» enviant-li els primers esborranys del llibre, i després de llegir-los me n’ha 
donat la seva opinió, i indicacions per millorar-lo. 
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I a l’amic Ricard Ramon i Sumoy, que ha prologat aquest llibre, el meu sincer 
agraïment pels seus consells sobre la manera d’encarar el treball i el seu suport 
en tot moment. 
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Capítol 1. Primers anys

Josep Mestres i Miquel fou un d’aquells homes nascuts el darrer terç del segle 
xix que dedicaren bona part de la seva vida a modernitzar Catalunya des de dife-
rents fronts. Un personatge polifacètic que fou metge de professió, polític per 
devoció, agrònom per estima a la terra, empresari honrat, escriptor i articulista 
per difondre els seus coneixements.

Josep Mestres va néixer en el si d’una família benestant pagesa, a Vilallonga del 
Camp, el 23 de gener de 1868. Era el tercer fill de Josep Mestres Mateu, dit 
Cambrons, i de Francesca Miquel Casas, de Valls.

Segurament que les primeres ensenyances les va rebre a l’escola pública del 
poble, però quan, el 1878, el reverend Enric d’Ossó va fundar a Vilallonga el 
primer col·legi de Santa Teresa de Jesús (les Teresianes), el jovenet Josep Mestres 
hi anà per continuar els estudis. Feu els tres primers anys del batxillerat com a 
alumne lliure, anant a examinar-se a l’Institut Martí i Franquès de Tarragona; i 4t 
i 5è els va fer, ja amb matrícula oficial, al mateix institut. Quan tenia quinze anys, 
concretament el curs 1883-1884, començà la carrera de Medicina a Barcelona, 
que acabaria el 1889 amb l’obtenció del títol professional de Medicina el 13 
d’agost. Durant aquests gairebé sis anys, els seus pares es traslladaren a Barcelona, 
on feien de masovers en una masia que hi havia entre la capital i Gràcia. Entre els 
seus professors universitaris podem destacar Santiago Ramón y Cajal, Bartomeu 
Robert Yarzábal, Jaume Pi i Sunyer o Joan Giné Partagàs, entre d’altres.

Una primera orientació cap a la medicina

Inicià la seva vida professional com a metge fent d’ajudant del Dr. Izquierdo a 
Barcelona. També va obrir una consulta particular a la Ciutat Comtal, on devia 
voler assentar-se per exercir la seva professió, però la seva delicada salut l’obligà 
a retornar al seu poble natal, Vilallonga del Camp.

El 1890 començà a fer de metge rural a Vilallonga, el Rourell i la Masó, però 
no seria fins tres anys més tard que se’l nomenaria metge titular dels tres pobles. 
Com a tal fou designat per formar part de la Junta Municipal de Sanitat de cada 
poble, que s’encarregava de vetllar per la salut pública dels veïns.
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El 21 de juny de 1894 es casà amb Dolors Solé Manent, veïna de Puigdelfí. L’any 
següent va néixer el seu primer fill, al qual posaren el nom de Josep Maria i que 
moriria al cap de deu mesos, sense que la dedicació i la cura del seu pare pogues-
sin fer res per salvar-li la vida. En aquell moment, els Mestres-Miquel estaven 
esperant un altre fill, que naixeria al cap de quatre mesos. Fou un altre nen, que 
rebé el mateix nom del seu germà difunt, Josep Maria. I al cap de tres anys va 
néixer el seu darrer fill, Manuel.

El 18 de gener de 1905 morí la seva esposa a l’edat de trenta anys, deixant dos 
fills petits. Sens dubte que Mestres tingué en aquells moments tan difícils de la 
seva vida l’ajut dels seus pares, amb els quals vivia al carrer Navès de Vilallonga 
del Camp.

Retrat de Josep Mestres de la seva època d’estudiant (arxiu de la família Mestres). 



29

Pilar Riera Fortuny

Josep Mestres i Miquel amb els seus fills Manuel (dret) i Josep M. (assegut) (arxiu de la família Mestres).

Quan es va crear el Col·legi Oficial de Metges de la Província de Tarragona l’any 
1898, Josep Mestres s’hi inscriví com a col·legiat en el primer moment; li fou 
assignat el número 27. Convençut que la millor manera de defensar els interessos 
particulars i col·lectius dels individus era organitzant-se per treballar conjunta-
ment i buscar solucions als seus problemes, participà activament en la consolida-
ció del Col·legi, que en un primer moment tingué dificultats per assegurar-se la 
continuïtat.1 L’actitud entusiasta i la dedicació oferta per al bon funcionament de 
l’entitat que tingué Josep Mestres, des d’un primer moment, quedà ben palesa en 
la memòria que es va presentar a la Junta General del 18 d’agost de 1911, on 
s’esmentava la manca de col·laboració dels col·legiats en les tasques de la Junta 
de Govern: 

Si, señores Colegiados, permitidme que formule mi queja, no con ánimo de zaherir 
susceptibles, sino con el fin de hallar enmienda o cuando menos propiciar en adelan-
te de ayuda mutua. De todas las sesiones celebradas por la Junta de Gobierno han 

1. Albiol 1998.
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sido pocas, poquísimas en las que han tomado parte los señores Vocales de los dife-
rentes Distritos. Los Sres. Mestres de Vilallonga y Estivill de la Canonja han sido los 
que nos han ayudado, precisamente en sesiones de verdadera transcendencia, laborio-
sas, difíciles, en que con su claro pensar han contribuido al buen resultado de los 
acuerdos en aquellas tomados.

El reglament intern del Col·legi preveia la creació de les juntes de districte que 
representaven les diferents zones que, a més de la de Tarragona ciutat i rodalia, 
formaven la circumscripció del Col·legi Oficial de Metges de la província de 
Tarragona: les de Falset, Gandesa, Montblanc, Reus, Tortosa, Valls i el Vendrell. 
En la sessió de la Junta de Govern del Col·legi, celebrada el primer d’agost del  
1900, foren elegits els components de les esmentades juntes de districte, i Josep 
Mestres i Miquel fou nomenat vocal pel districte de Valls, al qual pertanyia com 
a metge titular de Vilallonga, el Rourell i la Masó. Com a tal, formava part de la 
Junta de Govern del Col·legi. En el decurs dels anys fou membre de la Junta de 
Districte de Valls en diverses ocasions, des d’on va treballar, sobretot, per millorar 
la medicina en el món rural, tant pel que feia a la vida laboral dels metges com 
per donar un millor servei a la població.

Coneixedor de la problemàtica de la medicina rural, Mestres fou un dels pro-
motors, a més de defensor acèrrim, de la implantació dels partits mèdics. En les 
discussions que precediren la seva constitució, va presentar diverses propostes i 
esmenes, entre les quals destacaren les que feien referència al criteri que s’havia 
de seguir per determinar la limitació dels partits mèdics. 

Targeta de la consulta de Josep Mestres a Barcelona (arxiu de la família Mestres).
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Carnet de Josep Mestres d’afiliació al Col·legi Oficial de Metges de Tarragona (arxiu de la família Mestres).

Els partits mèdics havien estat creats per unes reials ordres dels anys 1854 i 1868 
que en el fons pretenien crear un cos de metges de beneficència o titulars que 
depenguessin dels ajuntaments. Les seves funcions serien les de sanitaris locals 
que s’encarregarien dels mercats, l’aigua de beguda, els cementiris, les vacunaci-
ons i el control de les epidèmies; i també s’haurien d’encarregar de l’assistència 
dels accidents als carrers i llocs públics i de l’atenció gratuïta als pobres de la 
localitat, servei pel qual cobrarien una retribució que aniria a càrrec dels ajunta-
ments.

El 1902 es començaren a fer els primers treballs per preparar la normativa que 
havia de regular la creació dels partits mèdics. Les primeres propostes se centra-
ren a determinar que la distància màxima dels partits mèdics fos de deu quilò-
metres. Mestres, que hi estava totalment en desacord, va presentar una esmena en 
la qual demostrava les greus discriminacions i desigualtats que resultarien en cas 
de mantenir aquest criteri. L’esmena fou acceptada, i es va prescindir, doncs, de 
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la condició de la distància en els diferents projectes i propostes de reglament que 
es feren a partir d’aquell moment i fins a la seva aprovació.2

Aquesta era la visió que tenia Josep Mestres:

Partit mèdic vol dir un cercle d’actuació que rendeixi el suficient per a viure, i remu-
neri d’una manera equitativa el treball del Metge; de manera que la limitació no ha 
de ser imposada si no pactada; no devem orientar-nos a limitar el número de Metges 
en exercici, si no a assegurar que tots cobrin una retribució decent i suficient […] i 
correlativament se’n desprenen dos bases o limitacions, jornada màxima o nombre 
màxim de clients que pot assistir un Metge i jornal mínim o mínim rendiment de la 
carrera per a que el Metge pugui viure decentment; una tercera base és la forma de 
retribució i quantia del servei prestat, que pot ser per contracte directe amb el client 
(iguala) o contracte amb societat de clients […]. L’iguala en definitiva no és més que 
una previsió, un contracte de seguro entre el client que probablement necessitarà un 
servei i el Metge que per una quantitat estipulada, una prima de seguro, es compro-
met a prestar dit servei en el cas que el precisi el client […]. Entre la població rural 
els que viuen d’un jornal sempre petit, el dia d’una malaltia no tenen jornal i el gasto 
és superior, en què pagaran al Metge?3

Amb la implantació dels partits mèdics a la província de Tarragona, el 1904, a 
més dels pobles d’on ja era metge titular, a Josep Mestres li pertocà el poble 
del Milà, situat a uns sis quilòmetres de Vilallonga. Amb aquesta incorporació, 
Mestres havia de vetllar per la salut de 2.960 persones, que era la població dels 
quatre pobles junts. La quantitat aproximada que li corresponia per les iguales era 
d’unes 3.000 pessetes anuals.

La tècnica agrícola i la seva difusió (El Campo)

Tot i la feina que com a metge tenia, Josep Mestres treballà en la investigació per 
modernitzar l’agricultura. Com a fill de pagesos, coneixia de primera mà les 
dificultats que tenien els agricultors per poder viure del camp, i també veia la 
poca o ínfima evolució que hi havia hagut en els darrers segles en els conreus. 
Des de les innovacions tecnològiques del segle xviii, els pagesos utilitzaven les 
mateixes eines (o similars) que les dels seus avantpassats. Tampoc s’havia produït 

2. ACOMT: Boletín, 15/9/1902, p. 9; Actes, 18/8/1902.
3. ASMC: Actes, 20/4/1920.
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cap avenç en la fertilització de la terra: el guaret era el sistema més emprat i efi-
caç per airejar i adobar els camps.

A principis del segle xx les moreres quasi s’havien extingit i es proposà treballar 
per recuperar-ne el conreu. En els segles anteriors, les moreres havien proporci-
onat la matèria primera per a la cria dels cucs de seda, amb les fibres de la seva 
escorça es preparaven teles més brillants que les de seda, cotó o fil, i la seva fusta 
s’utilitzava per preparar pastes per a la fabricació de paper, donava excel·lents 
resultats en la fabricació d’eines per llaurar i també la feien servir els ebenistes.4 

4. El Campo, 25/1/1904, p. 17.

Portada de la revista agrària El Campo, on consta que Josep Mestres n’era l’administrador  
(Hemeroteca de l’Arxiu Comarcal de l’Alt Camp).
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Josep Mestres va servir-se de les finques de la família per fer-hi camps d’experi-
mentació, i hi plantà una gran quantitat de plançons de morera, seguint l’exem-
ple de França i Itàlia i algunes regions del sud de la península Ibèrica.

En un article publicat a la revista agrícola El Campo del 10 de febrer de 1904, 
Josep Mestres escrivia «Porque se abandonó la cría del gusano de seda en esta 
comarca». Hi explicava que la mortalitat dels cucs de seda tot just abans de 
començar a fer el capoll havia estat la causa per la qual se n’havia anat abando-
nant la criança. En aquell moment no es coneixien les causes d’aquesta mortal-
dat, i no va ser fins que es descobrí que era un microbi el que produïa la mort del 
cuc de seda que s’hi va poder posar remei. Una cosa tan senzilla com tenir cura 
de la higiene del local, una llum moderada, la renovació de l’aire sense corrent, 
l’aïllament de mals olors, etcètera, fou suficient per augmentar la grandària i el 
pes del capoll. 

Atès l’interès que Josep Mestres tenia per la indústria productora de seda, fou 
nomenat soci corresponsal de la Societat per al Foment de la Sericultura Espa-
nyola.

Durant l’any 1904, Mestres entrà a formar part de l’equip redactor de la revista 
El Campo, com a copropietari i administrador. N’era director Francisco Ballester 
Castelló. Era una revista publicada a Valls que sortia el 10 i el 25 de cada mes; 
el primer número va aparèixer el 25 de setembre de 1903, i només tractava de 
temes relacionats amb l’agricultura. Es publicà fins al desembre del 1905, amb 
un total de 55 exemplars.

Josep Mestres hi va publicar diversos articles, a més del ja esmentat sobre els cucs 
de seda i diverses cròniques de fets relacionats amb l’agricultura: «El pulgón de 
las habas (Aphisfabæ)»; «Cotufa, Patata de caña (Helianthus tuberosus)»; una crò-
nica amb «La visita de S. M. á la fábrica de Champany del Sr. Raventós, en San 
Sadurní de Noya»; «Extracto del acta de la Junta general celebrada en Reus el 
dia 11 de abril del corriente año, para la constitución definitiva de la Sociedad», 
del Sindicato Agrícola y Banco Rural de Reus y Comarca; un extracte de les 
sessions dels dies 25 d’abril, 30 de maig i 30 de juny, de la mateixa societat; una 
crònica del «VII Congreso Agrícola Catalán Balear celebrado en Vendrell los dias 
22 y 23 de Mayo»; i «Ensayo de diversas variedades de patatas de producción» i 
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«Ensayos de abonos en la cebada», dins de la secció «Experiencias agrícolas de 
EL CAMPO».

L’11 d’abril de 1904 es va constituir el Sindicat Agrícola i Banc Rural de Reus i 
Comarca, del qual Josep Mestres fou nomenat membre del Consell definitiu. En 
la sessió del 25 d’abril, a proposta seva s’acordà l’adhesió a la Federació Agrícola 
Catalana-Balear.

Sens dubte, la mort de la seva esposa, el 18 de gener de 1905, influí en el fet que 
deixés de publicar articles en la revista El Campo, malgrat que continuà sent-ne 
copropietari i administrador fins que va deixar de publicar-se, a finals d’aquell 
mateix any.

Per conèixer el tarannà de Josep Mestres, cal destacar una secció d’El Campo que 
es titulava «Experiencias agrícolas de EL CAMPO». En aquesta secció es volien 
donar a conèixer els resultats dels diferents experiments que feia sobre productes 
agrícoles. En la introducció del primer article sobre els assajos de diverses vari-
etats de patata de producció, deia: «Consecuentes con el fin de esta revista, que 
es el adelanto de la agricultura, el perfeccionamiento de los medios culturales, la 
selección de semillas, preservación y curación de la enfermedades o plagas que 
sufren las plantas, y la difusión de todos los adelantos y perfeccionamientos que 
á la agricultura se refieren […] hemos establecido un campo de experiencias y 
del resultado de las verificadas el pasado año agrícola, vamos a dar cuenta sin 
proponernos sentar plaza de dómine ni mucho menos, sin otro objeto que el 
que sean conocidas por si alguien quiere aprovecharlas o perfeccionarlas». Més 
endavant afegia: «El agricultor no tiene el derecho de ser egoísta, pues, tiene 
el deber indiscutible de dar a la publicidad todas las observaciones que le han 
producido resultado positivo».5 En aquesta secció publicà l’experiència sobre la 
producció de patata i el tractat sobre els adobs en l’ordi.

5. El Campo, 10/1/1905, p. 1.
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L’afer Xaudaró

La preocupació de Mestres pels problemes de tota mena que afectaven l’agricul-
tura feu que no dubtés a oposar-se al projecte anomenat Xaudaró, que havia de 
portar aigua del Francolí fins a Reus.6

La capital del Baix Camp feia temps que tenia dèficit d’aigua per a consum dels 
seus habitants. La ciutat havia anat creixent i la demanda d’aigua potable era 
cada vegada més important. El 22 de setembre de 1897 l’Ajuntament de Reus 
va treure a concurs públic l’execució d’un projecte per portar aigua a la ciutat. 
Les autoritats reusenques volien solucionar d’una vegada per totes la manca de 
subministrament d’aigua que, des de feia molt de temps, patia la ciutat.

A aquest concurs s’hi presentaren diversos projectes, però un dels que va obtenir 
el vistiplau de la corporació fou el de l’enginyer barceloní Cels Xaudaró Rovira. 
Aquest projecte consistia bàsicament a fer una conducció que agafés l’aigua del 
riu Francolí, més o menys al Pont de Goi (al terme municipal de Valls), i travessés 
tota la plana del Camp de Tarragona fins a Reus. La realització d’aquest projecte 
suposava tallar totes les mines que d’oest a est creuen el Camp per portar l’aigua 
a viles i conreus.

Aviat començaren els tràmits per impulsar el projecte. Els polítics reusencs es 
bellugaren força per tal d’aconseguir el suport de les autoritats a Madrid, que a 
la fi havien de donar llum verda a la proposta presentada per l’Ajuntament de 
Reus. Durant l’exposició pública del projecte, els ajuntaments dels pobles de 
Constantí, la Pobla de Mafumet, el Morell, Vilallonga del Camp, el Rourell i la 
Masó, així com particulars i institucions, presentaren més de quaranta recursos. 
Però malgrat aquesta oposició, el 19 de desembre de 1905 el ministre de Foment 
aprovà la reial ordre per la qual es permetia agafar 94 litres d’aigua per segon del 
riu Francolí per portar-la a Reus.

Immediatament, a tots els pobles afectats començaren les mobilitzacions. En la 
memòria de tots encara estaven presents les conseqüències de la construcció de 
la mina de Tallapedra, que també travessa el Camp des del terme de Vilallonga 
fins a Reus, que va deixar sense aigua Vilallonga, el Morell, la Pobla de Mafumet 

6. ACBC: Expedient projecte Xaudaró.
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i Constantí, i que va provocar greus epidèmies durant el darrer quart del segle 
xix.

Josep Mestres i Miquel fou un dels impulsors d’aquest moviment en contra del 
projecte Xaudaró, formant part de la Comissió Executiva de la Junta de Defensa 
que s’havia constituït en una reunió a l’Ajuntament de Tarragona, el 21 de gener 
de 1906, en la qual participaren representants dels municipis de Tarragona, Valls, 
Vallmoll, Vilallonga, Alcover, el Milà, la Masó, Puigdelfí, el Morell, el Rourell, la 
Pobla de Mafumet, Constantí, els Garidells, Perafort i la Canonja.7

7. La Crónica de Valls, 27/1/1906, p. 2.

Fotografia de l’acte de signatura de la compra del local de la Societat Agrícola de Vilallonga, el 17 de setembre 
de 1911. Josep Mestres és el segon per la dreta (foto cedida per Carlos Virgili).
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El 27 de gener de 1906, Josep Mestres publicava un article al setmanari vallenc 
La Crónica de Valls en què deixava clar que l’aigua que baixava pel riu Francolí 
era insuficient per satisfer les necessitats dels regants de la vall i que no perme-
trien que se’n tragués ni un litre, que els beneficiaris d’aquesta aigua no restarien 
amb els braços plegats, ja que aquesta concessió a Reus perjudicava a tothom 
perquè faria davallar la riquesa de la comarca, i que per això els perjudicats 
defensarien els seus interessos amb tots els mitjans al seu abast.

Les crides a la mobilització es publicaven en tots els diaris i setmanaris de Tar-
ragona, Valls i Montblanc. Les reunions se succeïen arreu. Se celebraren mítings 
a Valls, el Morell, Tarragona i Vilallonga, i, en tots, Mestres deixava empremta en 
els oients. La crònica del Diario de Tarragona de 20 de febrer de 1906 comen-
tava el míting celebrat a Valls el dia 18: «D. José Mestres, médico de Vilallonga y 
miembro de la comisión ejecutiva: con palabra fácil y llana y frase mordaz […]». 
La participació, en conferències, xerrades, reunions i mítings, era molt important, 
tots els espais s’omplien de gom a gom. Al míting que es va fer a la plaça de braus 
de Tarragona hi assistiren més de 6.000 persones.

Salvador Canals, diputat a Corts pel districte de Valls-Montblanc, va aconseguir 
que el ministre de Foment, Rafael Gasset, portés el reial decret sobre el submi-
nistrament d’aigua a Reus al Congrés de Diputats per ser-hi discutit, cosa que es 
feu el 15 de març de 1906. Canals no aconseguí que Grasset rectifiqués la seva 
posició respecte del reial decret, i la seva tramitació va continuar.8

Finalment, després de múltiples gestions de la Junta de Defensa i de pagesos a 
títol particular, i d’ignorar les pressions que rebien per part dels de Reus perquè 
retiressin els recursos presentats contra la reial ordre, el Tribunal Suprem, en sen-
tència de 30 d’abril de 1908,9 paralitzava la concessió i obligava a fer un estudi 
més real i concís per saber la viabilitat i la conveniència del projecte Xaudaró, 
cosa que suposà la seva retirada definitiva.

8. Extracto 1906.
9. Jurisprudencia 1908, p. 801.
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Apostolat agrícola

A partir del maig del 1906, Josep Mestres va reprendre l’afany de compartir 
els seus coneixements agrícoles amb els pagesos de la comarca. Habitualment, 
escrivia en una columna anomenada «Agricultura» del setmanari La Crónica de 
Valls, i també al setmanari de Montblanc La Conca de Barbarà, en la secció «Notes 
agrícoles». Hi trobem articles com el titulat «Una dolenta costum», que feia 
referència al fet que els pagesos arrencaven les arrels dels llegums, quan és l’arrel 
la que absorbeix el nitrogen i enriqueix la terra; altres títols són «L’espampolar», 
«Los frares», «Les papellones del blat y demés cereals», «Un insecte de l’olivè - Lo 
kermes», «La mosca del olivé, Dacus oleæ», «L’alternativa de les cullites», etc.10

Aquell any participà en el certamen literari que s’organitzà a Montblanc amb 
motiu de les festes per la coronació canònica de la Mare de Déu de la Serra, i 
obtingué el premi concedit per la Cambra Agrícola de Montblanc pel seu treball 
titulat Lo conreu de la vinya y tractament de llurs malalties.11 En agraïment, Josep 
Mestres es va oferir a pronunciar una conferència sobre els adobs a la Cambra 
Agrícola de Montblanc, que va tenir lloc el 21 d’octubre.12

Tot i que a l’acte no hi va assistir gaire gent, la conferència «Els adobs» fou 
publicada en diferents edicions dels setmanaris La Crónica de Valls, El Porvenir i 
La Conca de Barbarà, des del 3 de novembre de 1906 fins al 8 de juny de 1907. A 
més, el març del 1907 sortí un llibret on es publicà tota la xerrada. Començava 
dient: «Senyors: més ben dit, companys, perquè si bé m’honro exercint la medi-
cina, no’m crec menos honrat per ser fill d’un agricultor y dedicar part dels meus 
estudis y activitats a la agricultura». A l’entrar a tractar el tema de la conferència, 
apuntava el següent:

Un dels problemes més importants que preocupa als agricultors d’avuy dia, es sens 
cap classe de dupte lo que’s refereix als adobs, perquè si un dia no llunyà ab lo bar-
becho o guaret era suficient pera refer nostres terres del casament de les cullites, avuy 
ni les terres ni l’home poden descansar un moment; si avans l’adobá era un luxo, 

10. La Crónica de Valls, 26/5/1906, p. 1; 9/6/1906, p. 2; 16/6/1906, p. 1; 30/6/1906, p. 
2; 7/7/1906, p. 1; 28/7/1906, p. 1; 11/8/1906, p. 1. La Conca de Barbarà, 21/7/1906, p. 3; 
25/8/1906, p. 1.

11. La Conca de Barbarà, 6/9/1906, p. 3. La Crónica de Valls, 15/9/1906, p. 2.
12. La Conca de Barbarà, 28/9/1906, p. 2; 20/10/1906, p. 3; 27/10/1906, p. 3.
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esdevingué un temps que fou convenient, y avuy es necessari y indispensable; això 
obeeix a varies causes, entre quines les més importants son: l’asgotament de les terres 
de conreu per les diferents cullites que’s succehixen constantment, y en segon lloc, 
les exigències del mercat universal obliguen a produir més y més barato, si no’s vol 
sucumbir en la lluyta. 

La conferència seguia explicant els elements naturals que conté la terra; com era 
que les plantes els assimilaven; com s’anaven esgotant; quins nutrients tenien els 
adobs orgànics o naturals, com ara els fems dels animals, la brisa, la gallinassa, la 
comuna…; i, naturalment, les característiques i els avantatges dels adobs químics. 
El llibret acabava amb un apèndix on donava a conèixer els resultats de la seva 
experiència, l’any 1901, en una plantació d’ordi on havia aplicat diferents tipus 
d’adobs.13

Josep Mestres no desaprofitava cap ocasió per expressar la seva opinió sobre 
qualsevol tema relacionat amb l’agricultura. Amb motiu de la signatura del trac-
tat comercial entre Espanya i Suïssa, va escriure un article a La Crónica de Valls 
titulat «Voto en pro», en el qual mostrava els avantatges que tenia el tractat per a 
l’agricultura de la nostra zona. Productes com les fruites sense pinyol, l’arròs, les 
avellanes i les ametlles amb closca, les nous, les olives tendres o els llegums frescos 
podien entrar a Suïssa lliures de drets duaners.14

Amb el temps, Josep Mestres s’havia anat fent un lloc en el món agrícola català. 
El setmanari tarragoní Catalunya Nova li cedí una columna en tres edicions per-
què expliqués les seves impressions sobre el XII Congrés Agrícol Català-balear 
que s’havia celebrat a Tarragona del 30 de maig a l’1 de juny del 1909, organitzat 
per la Federació Agrícola Catalana-Balear. En el primer article començava elogi-
ant la ciutat amfitriona: «Ha tingut lloc el Congrès Agrícol tan desitjat y esperat; 
Tarragona ha sapigut posarse a l’altura de les circunstancies, no li ha regatejat llur 
concurs, cap de llurs elements constitutius, tothom hi ha posat el coll ab fè y dalit 
de ferho bé, y ho han conseguit»; i seguia: «En quant a les tasques del Congrès, 
jo, que tinc la costum o’l vici de dir sempre lo que penso, dec dir que no m’han 
satisfet del tot. […] al meu entendre els Congresos que organisa la Federació 
Agrícola Catalana-Balear, al ferlos cada any celebradors en diferents comarques 

13. Mestres 1907.
14. La Crónica de Valls, 17/11/1906, p. 1.
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de Catalunya y Balears, es ab l’objecte de tractarhi ab preferencia els problemes 
agrícols que en dites comarques especialment interessan y que en dits congressos 
se tractin esclusivament aitals problemes». Es lamentava que a l’hora de preparar 
el congrés no s’hagués tingut en compte l’opinió de les diferents associacions 
agrícoles de la comarca, les quals haurien aportat la seva problemàtica real i, 
durant el congrés, s’hauria pogut arribar a conclusions per buscar-hi solucions. I 
es queixava d’haver desaprofitat aquella oportunitat.15

Emergeix el polític

El 1907 trobem Josep Mestres fent campanya a favor del candidat de Solidari-
tat Catalana a les eleccions a diputats a Corts pel districte de Valls-Montblanc, 
Manuel Raventós Domènech. En un article publicat al setmanari vallenc El 
Porvenir, titulat «Ahon anem y per quins medis», defensava les tesis de Solidari-
tat i reclamava «l’autonomia aplicada al individu, al municipi y a la regió». En 
promoció de l’associacionisme, deia que «individualment, poc podem; diuhen, y 
es ben cert, que la unió fa la forsa: apliquem vigorosament aquesta màxima; ins-
crivimnos tots a alguna de las moltes associacions autonomistas que existeixen», 
i augurava els esdeveniments que havien de venir: «Tinguem molt present que 
s’apropen moments solemnes; que de llur direcció ó camí que s’emprengui, pot 
dependre lo nostre pervindre y’l de Catalunya».16

Durant la campanya electoral va participar en els diferents mítings que Raventós 
feu per alguns pobles del districte (Vila-rodona, Vallmoll, Vilallonga…), i en tots 
ells el metge vilallonguí aportava la seva dissertació. A Vilallonga, en acabar l’acte, 
visitaren una de les seves vinyes, i Raventós, viticultor i propietari de les caves 
Codorniu, explicà l’esporga dels ceps emparrats.17

Les eleccions que es van celebrar el 21 d’abril de 1907 donaren una gran victòria 
a Raventós, que aconseguí 5.213 vots, enfront dels 3.343 obtinguts per Salvador 
Canals, candidat del Partit Conservador.

15. Catalunya Nova, 6/6/1909, p. 2; 13/6/1909, p. 2; 4/7/1909, p. 2.
16. El Porvenir, 23/3/1907, p. 2.
17. La Veritat, 13/4/1907, p. 2.
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En el transcurs del 1907, trobem diferents articles que ens mostren el seu pen-
sament polític, que ja havia divulgat durant la campanya electoral del març i 
l’abril. Amb el títol «Lo Centralisme ó la lley del embut», publicat a El Porvenir, 
comentava la discriminació de Catalunya respecte a la resta de l’Estat espanyol.18 
Al mateix setmanari hi trobem «La descentralisació», on donava la seva visió de 
l’arrel del problema, i plantejava que l’única solució era «cambiar de sistema», 
ja que «Goberns y gobernats tots a una s’han donat compte que l’uniformitat, 
que lo centralisme esta en crisis y desacreditat per complert»; i sentenciava: «los 
goberns buscan lo remey, prometen lleys desentralisadores, la massa del pais lo 
que vol es l’autonomía».19

La primera conseqüència negativa del seu posicionament polític va arribar el 23 
de maig de 1908, quan es trobà que li havien trencat les quatre cinquenes parts 
dels brots tendres de dues vinyes que tenia, una al terme del Morell i l’altra al de 
Vilallonga. La notícia publicada a El Porvenir n’acusava els cacics de Vilallonga, 
que no li havien perdonat la seva contribució al triomf de Solidaritat Catalana 
en les eleccions a Corts.20

Durant el 1908 hi hagué un moviment arreu de l’Estat espanyol en contra de la 
nova llei sobre l’alcohol que estava elaborant el Govern. La llei vigent, aprovada 
el juny del 1888, establia un impost especial sobre els alcohols i els líquids espi-
rituosos. Els rumors de les modificacions que s’hi volien introduir feren que tots 
els viticultors d’arreu d’Espanya s’hi oposessin. Es van fer mítings en diversos 
indrets on la vinya era un dels correus més estesos: la Manxa, València, la Rioja, 
etc. A les nostres contrades els primers foren a Montblanc, que el 15 d’agost 
aplegà 5.000 pagesos, i el de Reus, que tingué lloc el 23 del mateix mes, al teatre 
Circo. A aquest hi assistiren representants de totes les associacions agrícoles de 
les diferents comarques catalanes, delegats dels ajuntaments, diputats provincials 
i a Corts, senadors per Catalunya i de diferents regions d’Espanya, el president 
de la Cambra de Comerç de Valdepeñas i un representant del Sindicat Agrícola 

18. El Porvenir, 25/5/1907, p. 2.
19. El Porvenir, 8/6/1907, p. 2.
20. El Porvenir, 23/8/1908, p. 3.
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de Requena, entre altres. Josep Mestres i Miquel hi assistí com a president de la 
Cooperativa Agrícola de Vilallonga del Camp.21 

El diputat a Corts Sr. Girona va resumir, en la seva locució, una de les moltes 
causes que incidien en la crisi del sector vinícola: «un industrial fabrica á volun-
tat, mes la vinya no, si no que hi ha anys d’abundància y d’escasses, essen l’alam-
bich lo regulador de la producció, per quina rahó cal que’s concedeixi la llibertat 
de destilar, per que de lo contrari sols tindrán alambich los defraudadors, mentres 
que’ls viticultors s’arruinarán». Consideraven els viticultors que els aiguardents 
havien de destinar-se a l’exportació, per a la qual cosa eren necessaris acords 
comercials en diferents països. El míting es va acabar amb l’aprovació de les 
conclusions: «Primer: Demanar la derogació de l’actual lley d’alcohols, y que’n 
la nova s’establexi la lliure destilació de tots los productes de la vinya, imposantse 
una quota diferencial mínima de 30 pessetes al alcohol industrial, qualsevol que 
sigui la seva clase. Segon: Que s’establexi la desgravació dels vins en totes les 
poblacions espanyoles».22 Mestres, com veurem més endavant, seguirà de ben a 
prop tot el procés relacionat amb aquesta problemàtica.

La Setmana Tràgica

Davant la mobilització que feu el Govern de Maura per defensar els interessos de 
les mines del Rif al Marroc, Josep Mestres no es quedà de braços plegats. Malgrat 
la censura de la premsa que es produí a partir del 24 de juliol de 1909, les notí-
cies de la vaga general a la Ciutat Comtal del dia 26 i la repressió que dugueren 
a terme les forces de seguretat arribaren al Camp de Tarragona. A Reus també 
s’hi convocà una vaga general per al dia 28, que fou seguida per tota la població. 
Aquells dies se succeïren fets similars en molts indrets de Catalunya, els quals 
donaren nom al que s’ha conegut com la Setmana Tràgica.

Josep Mestres, amb deu vilallonguins més, van idear una manera d’impedir, o 
almenys destorbar, el trasllat de soldats que des del centre d’Espanya anaven a 

21. La Cooperativa Agrícola o Societat Agrícola de Vilallonga del Camp es va fundar el 1895, 
amb l’objectiu de fomentar les bones relacions entre els treballadors agrícoles. Aquesta Societat, 
a la qual Josep Mestres es va associar des del primer moment, comprà el 17 de setembre de 1911 
un edifici situat a la carretera de Valls, davant del portal de la Vila, que és l’actual Centre Recre-
atiu. Fins al final de la Guerra Civil fou el local de les esquerres de Vilallonga.

22. La Veritat, 29/8/1908, p. 2.
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Barcelona per ser embarcats per anar a lluitar al Marroc. No sabem el dia exacte, 
però va deure ser durant la darrera setmana de juliol del 1909 quan Mestres i 
els seus companys es traslladaren fins al riu Francolí, a l’altura del pont de ferro, 
amb dos carros carregats amb el material necessari per dur a terme l’acció que 
havien pensat fer. Allí descarregaren tot el material, el pujaren fins a la via del 
tren i començaren a colpejar els rails, les travesses i els cables de la línia de telè-
graf. Els desperfectes que provocaren foren importants, malgrat que no pogueren 
fer volar el pont, com era la seva intenció. Segons el setmanari La Crónica de Valls, 
els fets «consistieron en destruir la vía férrea de Barcelona Reus en tres puntos 
distintos, entre Secuita y Perafort, arrancando 210 metros de railes, cuyos daños 
fueron valorados en 1.747,16 pesetas; destrozo de 2700 metros de línea telegrá-
fica del Estado, 15 postes y cinco palomillas, importantes 190 pesetas, colocación 
de cinco cartuchos de dinamita en los tramos de la sillería del puente sobre el 
rio Francolí, haciéndoles explotar, donde se causaron daños por valor de 1.052 
pesetas».23 La línia fèrria entre Reus i Barcelona per Roda estigué intransitable 
durant molts dies.

El 5 d’agost foren detinguts vuit dels onze participants en el sabotatge, que, por-
tats a Tarragona per la Guàrdia Civil, foren tancats a la presó.24 Al cap de quatre 
dies, gràcies a la intervenció de l’intendent de l’Exèrcit Lleó Alasà, amic personal 
i parent de parents de Josep Mestres, foren posats en llibertat. Dos dels encausats 
hagueren de dipositar una fiança de mil pessetes.25

La premsa de l’època tractava el tema segons la seva ideologia. Catalunya Nova, 
el 8 d’agost de 1909, donava la notícia de la seva detenció així: «El dijous passat 
foren conduits per la Guardia Civil a la presó preventiva diferents amics nos-
tres de Vilallonga. Sentim no poder esser mes extensos, pro la censura ens ho 
veda». Seguia un espai en blanc on s’hauria censurat algun escrit que donava 
més informació. En canvi, el Diario del Comercio del 22 d’agost comentava això: 

23. La Crónica de Valls, 5/3/1910, p. 3.
24. Foment, 8/8/1909.
25. Lleó Alasà Rovira (Tarragona, 1842 - Mas de Sant Joan (Alcover), 1916) fou intendent de 

l’Exèrcit i destinat a diversos llocs de l’Imperi espanyol, entre els quals hi hagué les Filipines des 
del 1886 fins al 1897. Per a més informació, El Codony, 101 (maig-agost 2019), p. 7-8; Biografies 
2010, p. 38. Un dels seus fills, Antoni Alasà Domingo, conegut com a Máximo Burxa, es va casar 
amb una germana de Manuel Solé Manent, cunyat de Josep Mestres. Foment, 12/8/1909.
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«Por último, los detenidos en Vilallonga y otros puntos no pertenecen al partido 
lerrouxista, sino á las huestes catalanistas separatistas [...]».

El judici per aquesta causa se celebrà a l’Audiència Provincial de Tarragona, el 3 
de març de 1910, on se’ls va acusar de sedició. La sentència fou absolutòria i tots 
els processats foren posats en llibertat.26

26. Per a més informació, Riera 2003, p. 145-149.
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Capítol 2. Incursió en la política

Ideari i afiliació

La Historia crítica de los hombres del Republicanismo catalán en la última década (1905-
1914), publicat el 1915, considerava Josep Mestres i Miquel una de les primeres 
figures del republicanisme a la província de Tarragona. No el tenia per un profes-
sional de la política, però afegia que hi dedicava molt de temps.27 Mestres va arri-
bar a la política després d’haver-se passat anys preocupant-se dels problemes de 
la gent del Camp de Tarragona, com hem pogut veure en les pàgines precedents.

Ja en la seva època d’estudiant destacà per les seves idees nacionalistes. S’afilià 
a Unió Republicana quan es va constituir el 1903, de la qual fou president el 
1914 al districte de Valls-Montblanc. El 1906 ingressà a Solidaritat Catalana, que 
formava part de la Unió Federal Nacionalista Republicana (UFNR) quan es 
creà el 1910, i que agrupava diversos corrents ideològics, des de republicans i 
federalistes fins a nacionalistes catalans. Després de la desfeta a les eleccions legis-
latives del 1916, la UFNR es desintegrà, i Josep Mestres participà en la creació 
del Partit Republicà Català (1917), el qual s’uniria a la Conferència d’Esquerres 
Catalanes el març del 1931, que es constituiria en l’Esquerra Republicana de 
Catalunya, partit al qual va pertànyer fins a la seva mort.

Com a persona metòdica i pràctica, Josep Mestres es caracteritzava per no mal-
gastar energies en projectes de dubtosa execució o d’aplicació difícil. Com veu-
rem, els seus propòsits, les seves obres, les seves iniciatives, sempre tingueren 
una finalitat immediata, pràctica i útil a la comunitat. La primera temptativa de 
Mestres per entrar en política fou com a candidat a les eleccions a diputats pro-
vincials del 1909 pel districte de Valls-Montblanc.

Les eleccions a diputats provincials es feien cada dos anys, i es renovaven la 
meitat dels diputats. Al districte de Valls-Montblanc n’hi corresponien quatre. 
Les eleccions havien de tenir lloc el 24 d’octubre. Josep Mestres, considerat 
catalanista d’esquerres, es presentà amb Josep Magriñà, republicà, propietari i 
comerciant de Valls, i Josep Balart, carlí, propietari i agricultor de Montblanc, en 

27. Navarro 1915, p. 347-348.
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la candidatura anomenada Solidària. Una altra llista que també es presentava al 
mateix districte era l’anomenada candidatura Canalista, integrada per Maximili-
ano González, propietari i indefinit políticament, Joaquim Avellà, advocat i carlí, 
i Josep Serra, propietari i conservador. També s’hi presentava, per la candidatura 
Liberal, Estanislau Tell, que era advocat.

Quan Solidaritat Catalana hagué escollit els candidats pel districte de Valls-Mont-
blanc, Josep Mestres ho comunicà per carta als amics i correligionaris d’ideologia 
política. Salvador Ventosa Pina, prestigiós advocat de Tarragona, li va respondre 
en una carta datada el 14 d’octubre de 1909 en la qual, després d’agrair-li haver-li 
donat aquella primícia, escrivia: «Estic realment content per que representaréu el 
catalanisme, ab tots sos entusiasme, ab sa joventut magnanima i per que portareu 
a la Diputació provincial el començament de la neteja definitiva».28

Els diaris feien propaganda a favor o en contra de les candidatures segons la seva 
afinitat política. En aquell any només es publicaven tres setmanaris al districte, i 
tots eren de Valls: La Veritat, La Crónica de Valls i L’Escut de Valls. Dels tres, L’Es-
cut de Valls, que es definia com un periòdic solidari, portaveu del districte de 
Valls-Montblanc, era el més afí a les tesis que defensava Solidaritat Catalana. En 
la presentació dels candidats que feia el 16 d’octubre de 1909, escrivia: «Esperem 
de la cultura cívica de tots els solidaris que votaran, com un sol home, aquesta 
candidatura». En un article signat amb el pseudònim Reveure expressava la ideo-
logia del periòdic i precisava que la diferència entre canalerisme (partidaris del 
conservador Salvador Canals, diputat a Corts) i la Solidaritat era que «lo primer, 
no li importa rés viurer de la il·legalitat y de la immoralitat», mentre que «Solida-
ritat vol viure dintre la legalitat y la moralitat». Dins l’àmbit provincial, Catalunya 
Nova també es posicionava al costat de Solidaritat Catalana. En l’editorial del 17 
d’octubre manifestava: «La Solidaritat tarragonina, ha vensut una vegada més, y 
ab estreta germanor, tots els bons lluitarém en tot el Districte y vencerem. Tota la 
província en pes s’alsa per anar a la regeneració de la Diputació provincial, y mai 
com avui hem sentit l’orgull nobilíssim de l’empenta de nostres ideals, mai com 
avui, en Catalunya Nova s’ha sentit tan intensament la seguretat del triomf». En 
canvi, La Crónica de Valls feia campanya en contra de Solidaritat Catalana. En un 
dels escrits, sense signar, que publicava el 23 d’octubre, deia: «La Solidaridad está 

28. AFM: carta núm. 1.
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muerta. […] la Solidaridad solo existe, aunque quebrantada, en la población de 
Valls. Y existe porque aqui no hubo tal Solidaridad de partidos ni de ideas, sino 
un movimiento provocado por las ambiciones latentes y los despechos compri-
midos. Todos se juntaron contra el obstáculo, y el obstáculo era la obra de las 
ambiciones nobles y del obstinado patriotismo. Ahora, ni en Valls ha de quedar 
Solidaridad. Ya cuidarán los moretistas de acabar con ella».

El 22 d’octubre, dos dies abans de les eleccions, al Centre Republicà de Valls es 
va celebrar un míting al qual assistiren unes 600 persones. L’acte estigué presidit 
pel diputat a Corts Manel Raventós, i també hi assistiren els candidats proclamats 
per Solidaritat Catalana. Entre altres, Josep Mestres, que segué a la taula presiden-
cial. En el discurs que feu, segur que va presentar el seu programa, que resumia 
amb el que ell anomenava «Lo meu credo»: 

Crec en un pervindre gran y gloriós de la nostre Catalunya; que será tant més procsim 
quant mes catalans siguém cada un de nosaltres.

Crec que un poble, Nació o Estat, es tant més lliure, quan més instruít y ric sigui.

Crec necessari y indispensable pera fer una Catalunya gran, rica y plena, l’autonomia 
del individuu, del municipi y de la regió. 

Crec que encara que la forma de gobern més democrática y lliure es republicana, 
no devém despreciar cap ocasió de conseguir de la monarquía regnant totes quantes 
concessións poguém y tinguém dret.

Crec que l’eczércit déu esser voluntari y ben pagat. 

Crec que cada regió ab usos y costums propies, ab llenguatge y historia ben marcats; 
comers y industries ben desenrotllades; arts y arquitectura típies; ciència y literatura 
florexent; tenen dret, y deuen constituir nacionalitat pera regirse en lo que’ls sigui 
propi y peculiar, reservant a l’Estat lo que sigui comú a totes les nacionalitats. 

Crec que cada nacionalitat déu quedar en absoluta llibertat de regular llurs ingresos 
y gastos ab la solució que li pertoqui. 

Crec que les Diputacións no deuen ser purament administratives, a semblansa d’una 
oficina técnica de recaudació; sinó que han d’interessarse per la difussió de l’ense-
nyansa, lo progrés de les arts, l’avens de les ciencies; la perfecció de les industries; lo 
mellorament social del proletariat; l’aument de producció y consum; afavorir l’asso-
ciació, estimular les iniciatives individuals; cuidar de la salut pública; vigilar el cum-
pliment y aplicació de les lleis; mellorar y suplir els serveis públics.

Crec que les Diputacións d’una mateixa regió deuen unirse o mancomunarse pera 
prestar certs y determinats serveis comuns. 
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Y per fí, crec que tot aixó es possible, encara que no ho sembli; ab una forta dóssis de 
patriotisme, desinteres, bona voluntat, esperit de sacrifici y que qui pugui y degui hi 
aporti els medis necessaris.

J. Mestres - Vilallonga, Octubre 190929

Diputat provincial 

Eleccions provincials del 1909

El diumenge 24 d’octubre de 1909 se celebraren les eleccions per elegir quatre 
diputats provincials que havien de representar el districte de Valls-Montblanc. 
Josep Mestres va ser el segon més votat, amb 5.285 vots, darrere del seu company 
de candidatura Josep Magriñà (5.477 vots). També van obtenir l’acta de diputat 
el canalista Joaquim Avellà (4.962 vots) i el liberal Estanislau Tell (4.116 vots).30

El mateix dia de les eleccions, Josep M. Rendé Ventosa, de l’Espluga de Francolí 
(gran cooperativista i propietari agrari),31 va enviar una carta a Josep Mestres en 
què li manifestava que no li havien anat gaire bé les coses a aquell municipi de la 
Conca de Barberà, i li deia: «Crec que millor podia anar per V. però, estiga segur 
de que hem treballat en favor de V. tant com ens ha sigut possible». A continua-
ció, anotava els vots que havien obtingut els diferents candidats. Acabava la carta 
amb una postdata en què li demanava les dades dels deu o dotze pobles més 
importants del districte.32 En el moment d’escriure-la, Josep M. Rendé només 
coneixia els resultats de l’Espluga de Francolí i els dels pobles del voltant, on 
no van ser gaire favorables a Mestres. D’aquí el seu pessimisme, ja que no devia 
comptar que pogués sortir elegit diputat provincial.

Amb l’escrutini acabat, la nova Diputació quedava formada per vuit republicans, 
quatre liberals, tres catalanistes, tres tradicionalistes i dos conservadors. Els repu-
blicans eren Cabré, Estivill, Saludes, Casanovas, Caballé, Folch, R. Magriñà i J. 
Magriñà, els liberals Guasch, Tell, Monner i Roig, els catalanistes Virgili, Mestres 

29. AFM. L’Escut de Valls, 6/11/1909, p. 1.
30. Diario de Tarragona, 26/10/1909, p. 1. El Restaurador, 27/10/1909, p. 3. La Crónica de Valls, 

30/10/1909, p. 1. La Veritat, 30/10/1909, p. 2.
31. Per a més informació sobre Josep M. Rendé Ventosa, Gavaldà 2005.
32. AFM: carta núm. 6.
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i Anguera, els tradicionalistes Olesa, Avellà i Compte, i els conservadors Monta-
verde i Franquet.

El 2 de desembre es va constituir la nova Diputació Provincial i en va ser reelegit 
president Anselm Guasch Robusté. Josep Mestres fou designat per formar part 
de la Comissió Provincial en el tercer torn, i també de la Comissió de Benefi-
cència i de la Comissió Especial que representava les quatre províncies catalanes 
en la divisió dels béns procedents de l’antic Hospital de la Santa Creu.

Ja en la primera sessió, Josep Mestres deixà clara la seva posició amb relació a la 
Guerra del Marroc. Abans de començar els tràmits per a la constitució definitiva, 
el president de la mesa interina, el diputat de més edat, Víctor Olesa Fonollosa, 
va proposar un primer acord: «el de dirigir una entusiasta salutació a l’exèrcit que 
en Melilla ha sapigut amb els seus triomfs col·locar a tanta alçada els prestigis de 
la Pàtria». El diputat Mestres va mostrar la seva conformitat, sempre que aquesta 
demostració no signifiqués ni prejutgés l’aprovació de la guerra. Uns anys des-
prés, el 20 de juliol de 1913, presidí un míting contra la Guerra del Marroc que 
se celebrà al Centre d’Unió Republicana Democràtica de Valls, en què intervin-
gueren diversos polítics, alguns de Barcelona.33

En la seva qualitat de metge, en diverses ocasions se li demanà que participés en 
reunions on es tractaven temes sanitaris que afectaven tota la província. En una 
de les que va mantenir amb el governador civil de la província, l’abril del 1912, 
per tractar la manera de combatre l’epidèmia de còlera que cada estiu afectava 
diferents zones de la província, Josep Mestres proposà la creació de diversos labo-
ratoris químics microbiològics, que se situarien a la capital i en altres pobles, per 
poder detectar els rebrots al més aviat possible i, així, poder tractar-los abans que 
s’escampessin i disminuir els efectes catastròfics d’aquesta malaltia.

Beneficència 

Si, quan encara no era diputat, Josep Mestres ja dedicava la major part del temps 
a intentar cercar solucions als problemes de salut, quan va ser elegit membre 
de la Comissió de Beneficència, càrrec que desenvolupà mentre va ser diputat, 
aviat va poder copsar les dificultats reals de primera mà. Li començaren a arribar 

33. AGDT: actes 1/12/1909 i 2/12/1909. Patria, 26/7/1913, p. 3.
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cartes de diferents llocs del districte en què li demanaven remei a tota mena de 
situacions crítiques: uns li suplicaven ajut per a l’abastament de famílies manca-
des de recursos, d’altres l’ingrés d’algun familiar amb malaltia mental, etc. 

La Casa de la Beneficència, també dita Casa d’Expòsits, era propietat de la Dipu-
tació de Tarragona i estava situada al lloc on ara es troba el Palau Provincial. Era 
una institució assistencial de caràcter benèfic destinada a acollir orfes, infants que 
els seus pares no podien mantenir i persones grans sense recursos. També forma-
ven part de la secció de beneficència els dements o les persones sense recursos 
ingressades als hospitals per a malalts mentals o manicomis. La Diputació no era 
propietària de cap manicomi, i per poder prestar aquest servei tenia concertat un 
conveni amb l’Institut Pere Mata de Reus, on podia fer ingressar malalts mentals 
sense recursos assumint el cost d’una part o de tota la despesa que generaven.

La precària situació en què es trobava la Casa de Beneficència obligà Josep Mes-
tres a estudiar la manera de remeiar-ho. La Comissió de Beneficència elaborà un 
reglament intern per suplir les mancances que s’havien detectat en el funciona-
ment de l’entitat, sobretot pel que feia a la salut dels interns. Redactà un estudi 
científic, social i humanitari amb el propòsit de contribuir, dins del que fos pos-
sible, a combatre el que s’anomenava la pesta blanca, és a dir, la tuberculosi, que 
afectava molts asilats. El Reglament es presentà durant la sessió de la Diputació 
del 31 de març de 1910, i va ser aprovat.

Com a responsable, amb d’altres, de la Comissió de Beneficència, Mestres reclamà 
que es resolguessin les deficiències en el subministrament de queviures a la Casa 
de Beneficència, i aconseguí que la partida de beneficència del pressupost del 
1911 fos de 289.262,31 pessetes, que representaven més del 43 % de tot el pres-
supost de la Diputació. Durant les inspeccions va comprovar que les deficiències 
no sols eren econòmiques sinó també estructurals.34

En menys dels dos anys d’estar al capdavant de la Comissió de Beneficència, 
Josep Mestres va poder presentar, el maig del 1911, una memòria amb una sèrie 
de dades que donaven a entendre el bon encarrilament que s’havia donat a l’en-
titat. En la secció de Maternitat de la Casa de Beneficència s’havia passat d’una 

34. AGDT: actes 15 i 16/11/1910.
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mortalitat de fins al 80 % d’infants a un 20 % o 25 %, gràcies als esforços en 
matèria d’higiene que s’havien esmerçat en els darrers anys.

Per tal de supervisar la situació real de l’asil provincial, Josep Mestres el visità, 
junt amb el president i el vicepresident de la Diputació, el 30 d’agost de 1912, i 
redactà una sèrie de mesures per millorar el servei.

Tot i els esforços, el mal estructural persistia. El novembre del 1912, en una reu-
nió secreta entre el president de la Diputació, Antoni Estivill, i els diputats Josep 

Josep Mestres i Miquel al voltant del 1910 (arxiu de la família Mestres).
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Mestres, Ramon Cavallé, Josep Casanoves, Joan Povill i Miquel Sas, es va resoldre 
una contundent reestructuració: es prescindí del servei de les germanes paulines 
que tenien cura dels asilats, es jubilà anticipadament el director del centre i es 
convocaren sengles concursos per proveir adequadament les places que havien 
quedat vacants, així com també la del metge de l’establiment.35 Amb aquests 
canvis la millora del servei es va percebre en poc temps.

Per Mestres, el benestar de les persones havia de ser tant material com espiritual. 
Per això no va dubtar a posar els mitjans perquè els interns de la Casa de Benefi-
cència ampliessin la seva instrucció i cultura, i va proposar que poguessin visitar 
els diferents indrets culturals de la ciutat. La primera visita es feu el 29 de maig 
1913 al Museu Arqueològic. El mateix Josep Mestres els va acompanyar en el 
recorregut per un dels recintes més emblemàtics de la ciutat.36

Que la situació a la Casa de Beneficència de Tarragona havia canviat en els dar-
rers temps ho reconeixia un escrit del Diario de Tarragona del 2 de desembre de 
1913. El redactor comentava: «Grato es siempre para el periodista el poder tribu-
tar su imparcial aplauso a cuantos se distinguen por sus aciertos, sus iniciativas o 
sus méritos». Seguia fent referència al fet que, des de sempre, estaven acostumats 
a veure els asilats a la Casa de Beneficència amb indumentària pobra, miserable i 
de mal gust, però que últimament s’havia observat un canvi dràstic, ja que veien 
«los asilados y asiladas de aquel establecimiento benéfico vestidos modestamente, 
pero con extremado aseo y hasta relativa elegancia […]. Tan lisonjero resultado 
débase en gran parte a la especial atención que dedica a la Casa de Beneficencia 
el presidente de la Diputación D. José Mestres […]». Un altre detall d’aquesta 
bona sintonia entre Josep Mestres i els residents a la Casa de Beneficència el 
trobem en una carta de felicitació que li feren arribar amb motiu del dia del seu 
sant del 1914. Entre altre coses, li deien: «Como somos deudores tenemos que 
reconocer que debemos nuestro bienestar a V. que tanto interés nos manifiesta 
por la solicitud con que remedia nuestras necesidades».37 Aquesta carta la signa-
ven els asilats, i en especial els nens i nenes.

35. AGDT: acta 19/5/1911. Güell-Perea 2019, p. 278. Diario de Tarragona, 31/8/1912, p. 1.
36. Diario de Tarragona, 30/5/1913, p. 1-2.
37. AFM: carta núm. 123.
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En la sessió de la Diputació del 24 de novembre de 1914, al debatre l’apartat de 
beneficència del pressupost per al 1915 es va tenir en compte que el servei de 
dements havia estat traspassat a la Mancomunitat de Catalunya, i s’hi consignà la 
quantitat a remetre a la dita entitat. Per a la Casa d’Expòsits s’adjudicà una quan-
titat suficient per resoldre la manca d’aigua; igualment, es consignaren 1.500 
pessetes per comprar una cuina nova, molt convenient per atendre les necessitats 
que tenia la casa; també es va preveure una inversió per instal·lar enllumenat 
elèctric, ja que el de gas era molt car. En total es designaren a la Casa de Bene-
ficència gairebé 300.000 pessetes.

Passat el seu mandat davant de la Diputació, Josep Mestres publicà un llibret, de 
tall memorialístic, en què donava compte de la gestió efectuada. Quan parlava 
de les «Millores en el servei de Beneficència», esquematitzava els resultats de la 
disminució de la mortalitat d’aquesta manera:

[…] en el quinqueni anterior havien ingressat a la Casa 205 infants; d’aquets 118 
havien sigut cuidats a la Casa i 87 fòra, en poder de dides o afiliats. Dels 118 cuidats 
dindre la Casa, el 10 de febrer següent no més en resta un de viu i dels 87 cuidats a 
fora en quedaven 24 d’existents a la mateixa data; en total 25. Durant els anys 1913 i 
1914 han ingressat 123 asilats, que han mort dins a la Casa 27 i fora 12, en total 39, 
resten de vius 84. La fredor dels números ho diu tot.38

Tot i les millores que havia aconseguit, Josep Mestres considerava que faltava 
millorar l’administració de la Casa de Beneficència perquè el seu funcionament 
no depengués, com fins aleshores, dels polítics de la Diputació. Prenent com a 
exemple la Casa Provincial de Caritat i Maternitat i Expòsits de Barcelona, i junt 
amb el president de la Diputació de Tarragona, Pere Lloret Ordeig, i la Comissió 
de Beneficència, va proposar, en la sessió del 10 de desembre de 1918, la creació 
d’una Junta de Govern per a la Casa Provincial de Beneficència i presentà el 
projecte de bases per regular-ne la constitució i el funcionament. Aquesta Junta 
hauria d’estar formada per nou individus: un president, un vicepresident i set 
vocals. En la defensa del projecte que va fer, Josep Mestres deia:

[…] la situación de la Casa, cuya existencia, dice, tiene, dos aspectos, uno en cuanto 
se refiere a la vida y régimen interior y otro en cuanto al contacto exterior por la 

38. Mestres 1915, p. 8-9.
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mayor intimidad de relaciones públicas, por lo cual entiendo que la creación de una 
Junta de Gobierno se hace precisa para el mejor funcionamiento en todos los Ser-
vicios y opina que de la mencionada Junta podrán formar parte el Presidente de la 
Diputación y el de la Comisión de Beneficencia […] la responsabilidad de la Junta 
que se propone es siempre bajo la dependencia de la Diputación.

Entenent que el projecte havia de ser estudiat pels diputats, el president va pro-
posar que quedés sobre la taula per debatre’l més endavant.

En la mateixa sessió del 10 de desembre de 1918, el president de la Diputació 
llegí el dictamen de la Comissió de Beneficència en el qual es feia ressò de les 
dificultats dels facultatius durant la darrera epidèmia de grip del mes de juny. 
Proposava la necessitat de construir pavellons aïllats els uns dels altres, amb capa-
citat i condicions suficients per a la separació de sexes i edats i per a la còmoda 
prestació dels diferents serveis. Era partidari que s’acceptés el parer dels faculta-
tius de la Comissió de Beneficència pel que feia a la construcció dels pavellons. 
També que es confeccionés immediatament el corresponent avantprojecte de 
modificació de la Casa de Beneficència, i que s’iniciés l’expedient d’expropiació 
forçosa, per causa d’utilitat pública, per a l’adquisició dels terrenys, arribant, si fos 
necessari, a confiscar-los en la forma que marcava la llei. S’acordà que el dicta-
men passés a les comissions de Governació i de Beneficència perquè emetessin 
un informe, dins de les competències de cada una.

El lligam de Josep Mestres amb els que feien vida a la Casa de Beneficència 
era gairebé familiar. Per a ell el seu benestar era una obsessió, i per això el pre-
ocupava el futur de la institució; d’aquí la proposta de crear la Junta de Govern 
de la Casa de Beneficència. Per aquest sentiment, quasi patriarcal, s’oposà al 
seu traspàs a la Mancomunitat. Tot i tenir tota la confiança en la gestió de l’ens 
supraprovincial, creia que seria més eficient i eficaç continuar tenint-ne el con-
trol des de la proximitat de Tarragona. També al·ludia al fet que els ingressos que 
generaven les donacions no revertirien exclusivament en els asilats tarragonins, 
sinó que formarien part del pressupost global de la Mancomunitat. En la sessió 
del 5 de gener de 1920, en què es va debatre el traspàs del servei de la Casa de 
Beneficència a la Mancomunitat, els diputats Josep Mestres i Francesc Canivell 
s’absentaren de la sala per no votar-hi en contra.
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Cultura i instrucció

Per Mestres, la llibertat d’un poble era proporcional al nivell d’instrucció i conei-
xements dels seus habitants. Per això no estranya la seva obsessió per aconseguir 
la màxima escolarització dels catalans i la promoció de la nostra cultura, cosa que 
feu des de diferents àmbits mentre fou diputat provincial.

Escoles

El coneixement global que tenia del territori li permetia conèixer les mancan-
ces que influïen en el seu desenvolupament. Creia que no es podia instruir un 
poble si no hi havia prou escoles. Per això, en la sessió de la Diputació del 30 de 
desembre de 1909, va proposar, conjuntament amb els diputats Ramon Cavallé i 
Antoni Virgili, que l’arquitecte provincial tracés tres projectes d’edificis escolars: 
un per acollir alumnes d’ambdós sexes, un altre per a nenes o nens amb una 
cabuda de cinquanta alumnes i un altre per a cent alumnes. També, a petició 
específica de Mestres, s’hi va afegir un projecte per construir escoles graduades. 
Per poder accedir als beneficis estatals, els projectes s’havien de fer segons les 
prescripcions de la normativa del 1905.

També proposaven que quan estiguessin fets els projectes es remetessin a tots els 
ajuntaments de la província, amb les instruccions que en detallaven els avantatges 
i les facilitats i subvencions que concedia l’Estat als consistoris que construïssin 
escoles. A més, s’hi havien d’incloure les explicacions per poder confeccionar 
l’expedient i aconseguir aquests ajuts. 

Finalment, demanaven que la Comissió d’Hisenda de la Diputació estudiés de 
quina manera la corporació també podia subvencionar la construcció d’escoles. 
La proposta fou aprovada.

Defensa del català

Els tres diputats considerats catalanistes, Josep Mestres, Josep Anguera i Ramon 
Cavallé, proposaren, en la reunió plenària del 29 de gener de 1910, que per 
obtenir qualsevol plaça que depengués de la Diputació fos indispensable enten-
dre i parlar la llengua catalana, i que no es cursés cap instància o sol·licitud de 
treball que no anés acompanyada d’un justificant, amb l’aval de la signatura 
d’algun diputat provincial que demostrés que el sol·licitant parlava i entenia el 
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català. També demanaven que es fes el mateix amb qualsevol que tingués algun 
tracte contractual amb la Diputació. La proposta no prosperà en els termes que 
ells demanaven, però es va acordar que a les proves de selecció de personal, en 
igualtat de condicions i puntuació obtinguda, resultarien preferents els candi-
dats que parlessin i entenguessin el català. De fet, la Diputació tarragonina no 
era procliu al seu ús, ja que era l’única de Catalunya que no feia servir l’idioma  
català en la redacció de les actes i altres documents administratius.

Ateneus

Els dies 15, 16 i 17 d’abril de 1911, tingué lloc a Reus el Primer Congrés Regi-
onal d’Ateneus i Associacions de Cultura, organitzat pel Centre de Lectura de la 
capital del Baix Camp. Josep Mestres i Miquel en fou un dels ponents i tractà el 
tema dels «Medis pràctics pera estendre l’acció educadora del Ateneu a les classes 
rurals de la comarca». El títol ja deixava clara la intenció i la preocupació per fer 
arribar la cultura a les zones rurals, a les quals ell pertanyia, i en coneixia bé les 
deficiències.39

El text de la ponència fou publicat en quatre edicions del setmanari Catalunya 
Nova, on hem pogut llegir la seva argumentació i conclusions finals, adreçades 
a procurar que l’acció educativa dels ateneus arribés fins al darrer racó de les 
comarques tarragonines. Recalcava que per ser eficient s’havia de tenir present 
quins coneixements s’hi feien arribar: creia que havien de ser d’ordre senti-
mental de cara a estimular l’amor a la terra, a la pàtria i a la llengua; i també de 
caràcter pràctic, perquè ajudés a millorar les condicions de vida, i, no menys, 
que la forma d’instruir-los fos amena i instructiva, etc. Acabava dient que «pera 
facilitar la tasca dels Atenèus se procurarà la fundació de societats, cooperatives y 
sindicats, enmotllades a les costums y necessitats de cada població».40

Escoles Normals de Mestres

Com que no podia sostenir les Escoles Normals Superiors de Mestres de Tar-
ragona, la Diputació es veié obligada a suprimir-les l’agost del 1902. Durant el 
1912 sorgiren diverses veus des de l’àmbit cultural i empresarial de Tarragona 
exposant la necessitat de reobrir-les. La pressió popular anà pujant i finalment, 

39. Arnavat-Ferré 2017, p. 383-420.
40. Catalunya Nova, 23/4/1911, 30/4/1911, 7/5/1911, 14/5/1911.
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en la sessió de la Diputació del 20 d’agost d’aquell mateix any, es va debatre 
el tema. Després d’una forta discussió s’aprovà, per set vots a favor i quatre en 
contra, la instal·lació de les Escoles Normals, és a dir, una de superior de mestres 
de nens i dues més d’elemental i superior per a mestres de nenes. S’acordà que, 
per a l’any en curs, es consignarien les despeses a la partida d’imprevistos del 
pressupost i que l’any següent es crearia una partida específica amb la dotació 
suficient. Josep Mestres, que hi votà a favor, va intervenir en la discussió: «[…] 
consignando varios puntos de vista para que las Escuelas que tratan de crearse 
no resulten un organismo burocrático, sino un establecimiento modelo al que 
acudan todos los jóvenes de la región de Levante por el renombre que alcan-
cen los centros docentes que han de establecerse». Una ordre del Ministerio de 
Instrucción Pública y Bellas Artes, de 28 de febrer de 1913, donava llum verda 
al restabliment de les Escoles Normals a Tarragona. En la sessió de la Diputació 
de 30 de desembre de 1914 es va llegir l’escrit de l’Ajuntament de Tarragona en 
el qual oferia a la Diputació els edificis de les Escoles Normals, amb unes certes 
condicions que l’ens provincial acceptà.

En el llibret que feu publicar per donar compte de la gestió desplegada durant 
els dos anys com a president de la Diputació, Josep Mestres no s’oblidava de la 
«Reinstauració de les Escoles Normals», i deia: 

Els Diputats […] tenien fe en que la província respondria amb entusiasme enviant els 
seus fills i filles a les Normals a graduar-se, i això, ja ho ha fet; no més falta tenir pre-
sent que en l’actual curs hi ha matriculats a la Normal d’homes 59 alumnes oficials i 
un crescut nombre de lliures o no oficials, i en la de noies 108 matriculades. A pesar 
de que la reinstauració de les Normals ha gravat el pressupost provincial en 50.500 
pessetes l’any, n’estem contents, perquè són cantitats ben aprofitades pels nostres con-
veïns i són a la vegada productives produint una major cultura i ben estar, creant-se 
educadors ben nostres, que són els encarregats de fer emmotllar les intel·ligencies dels 
nostres infants, ciutadans del dia de demà.41

Agricultura

L’entrada en la política li va permetre poder buscar solucions als problemes que 
ja denunciava anys abans, de manera particular en escrits i conferències. Segu-
rament per la seva experiència en el camp agrícola, Mestres fou designat per 

41.  Mestres 1915, p. 7-8.
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representar la Diputació Provincial en l’assemblea d’entitats agrícoles que es va 
celebrar a Tarragona el 27 de febrer de 1910, organitzada pel Consell Provin-
cial d’Agricultura i Ramaderia dependent de la Jefatura de Fomento. Hi van 
participar la majoria de societats agrícoles de la província, que, en paraules de 
Josep Elias de Molins, cap de Foment de la província, havien estat convocades 
per conèixer de primera mà les necessitats de l’agricultura a la província de 
Tarragona. Es denuncià la poca o nul·la efectivitat del Banc Hipotecari, que 
només suposava un destorb per als pagesos; es parlà de com s’hauria d’agilitzar el 
transport dels productes agrícoles; dels efectes de les plagues com ara la fil·loxera, 
encara presents; del pantà de la Riba, que permetria posar en regadiu moltes 
hectàrees de secà, etcètera. Josep Elias de Molins es va comprometre a estudiar 
cada un dels punts exposats, i també es va lamentar que la gent del camp se 
n’anava cap a la ciutat.42

Ja hem parlat del míting celebrat a Reus l’agost del 1908, on es va demanar una 
llei sobre els alcohols més justa per als viticultors, i es denuncià l’adulteració dels 
productes agrícoles. Sobre aquesta mateixa problemàtica, l’Ajuntament de Sant 
Sadurní d’Anoia i la Cambra Oficial de l’Anoia van organitzar, per al 3 de juliol 
de 1910, una assemblea a la qual convidaren totes les associacions agrícoles de 
Catalunya, així com els pagesos. La Federació Agrícola Catalana-Balear va fer-se 
seva la iniciativa i hi donà suport des del primer moment. La Diputació de Tar-
ragona delegà en els diputats Josep Mestres i Emili Folch la seva representació. 
L’alcalde de Sant Sadurní d’Anoia, Modest Casanovas, va obrir l’acte «explicant 
que l’objecte del mateix era de segellar els acords presos per la Federació de per-
seguir el frau dels productes agrícols que pren caràcters alarmants en alguns casos, 
com el vi y l’oli». Mestres, en la seva dissertació, proclamà el vi com a element 
nutritiu, i que «lo que fa mal no es aquest y sí el vi falsificat. Per higiene y pera 
obtenir bon preu es precís combatre tota defraudació». S’acordà crear un sindicat 
regional per a la defensa dels productes agrícoles, que estaria format per tots els 
que s’hi adherissin; i també es demanà el suport de l’Estat, de les diputacions i 
dels ajuntaments. Sense perdre temps, en els dies següents es redactà el reglament 
i se signà l’acte de constitució de l’entitat, i una vegada aprovat, el reglament es 

42.  Diario de Tarragona, 1/3/1910, 2/3/1910.
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va remetre a la resta de federacions que formaven la Unió Agrària Espanyola per 
a la seva aprovació; així l’acció seria homogènia en totes les regions d’Espanya.43 

S’adheriren a l’assemblea el president del Consell de Ministres, el ministre de 
Foment, el director general d’Agricultura, els governadors civils de Tarragona 
i Barcelona, les quatre diputacions provincials, senadors, diputats a Corts, dipu-
tats provincials a títol personal —com ara Josep Mestres—, la immensa majoria 
d’ajuntaments de Catalunya, les cambres agràries de pobles i ciutats, els sindicats 
agrícoles i altres associacions d’arreu, les revistes de temàtica agrícola i periòdics 
de notícies diverses.

El 10 de juliol del mateix any es van reunir a la casa consistorial de Valls, prèvia 
convocatòria de l’alcalde, Joan Cases, Josep Mestres i Miquel, alguns regidors 
de l’Ajuntament i representants de la Cambra Agrícola, la Cambra de Comerç i 
altres entitats vallenques, per adoptar unànimement l’acord de secundar les con-
clusions de l’assemblea celebrada a Sant Sadurní d’Anoia. A més, es va constituir 
una comissió de caràcter regional formada per Josep Mestres, el regidor Joan 
Cartañà i un representant de cada una de les entitats presents.44

Pocs dies després, el 17 de juliol, el Consell Provincial d’Agricultura, presidit pel 
cap de Foment de la província, celebrà una altra assemblea agrícola a Tarragona, a 
la qual assistiren cinc-cents pagesos, setanta delegats d’entitats agrícoles, vuitanta 
de plagues del camp i quaranta representants d’ajuntaments. Josep Mestres hi 
assistí en representació de l’Assemblea Regional de Valls. Es va convidar tots els 
assistents a participar en l’assemblea que es faria pròximament a Valls per secun-
dar la campanya iniciada a Sant Sadurní d’Anoia.45

La importància del tema feu que també s’organitzés una altra assemblea a les 
Borges Blanques, el 25 de setembre, on Mestres remarcà la necessitat d’anar junts 
per lluitar contra la falsificació dels productes agrícoles.46

43.  L’Àpat, 9/7/1910.
44.  Gremial, juliol 1910, p. 5. Diario de Tarragona, 13/7/1910, p. 2. La Crónica de Valls, 

16/7/1910, p. 3. La Veritat, 16/7/1910, p. 3.
45. Diario de Tarragona, 19/7/1910, p. 1; 20/7/1910, p. 1.
46. Gremial, setembre 1910, p. 3. Diario de Tarragona, 29/9/1910, p. 2.
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Tal com s’havia anunciat en tots els mitjans periodístics de la província, el 23 
d’octubre de 1910 tingué lloc l’assemblea agrícola a la sala de la Societat Agrí-
cola de Valls. Obrí l’acte l’alcalde de Valls, Joan Casas, seguidament el secretari 
llegí totes les adhesions rebudes, i a continuació el ponent i diputat provincial 
Josep Mestres desenvolupà el primer tema, sobre l’acció fisiopatològica del vi i 
l’alcohol natural i industrial. Deia: «si bé l’alcoholisme pot ser produït pel vi y 
alcohol vinich, aquet sempre serà agut, axó es, momentani, mentres que’l alco-
holisme cronich sempre es produït pel vi artificial y l’alcohol industrial». I això 
ho demostrava des d’un punt de vista històric: «de alguns atachs de borratxera en 
la historia de la humanitat, sempre es aquesta momentània, no’s parla del alco-
holisme cronich fins que apareix l’alcohol industrial»; i geogràfic: «Geografica-
ment ho proba ab lo fet de que hon mes abunda l’alcoholisme, es en los països 
hon la collita de vi es nul·la o mol escassa […] lo que es degut al us del alcohol 
industrial que en aquells se consumeix». Per a la demostració científica va fer 
esment de les experiències del científic Dujardin-Beaumetz i de les conclusi-
ons aprovades en el Primer Congreso Español Internacional de la Tuberculosis, 
celebrat a Barcelona del 16 al 22 d’octubre de 1910, «segons la qual se recomana 
l’us del vi natural y de l’aiguarden de vi, als atacs d’aquesta malaltia». En aquest 
congrés Josep Mestres fou membre del Comitè d’Organització47 i participà en 
algun debat.

Després de diferents oradors, s’aprovaren, per unanimitat, setze conclusions adre-
çades a evitar la falsificació dels productes agrícoles en general, i del vi i de l’oli 
en particular; considerar les falsificacions com un atemptat a la salut pública; 
obligar a acompanyar els olis amb una declaració categòrica sobre la seva natu-
ralesa i procedència; o imposar multes i, fins i tot, «la incapacitació per exercir el 
comerç» dels falsificadors. La darrera conclusió era la d’«obligar als fabricants de 
productes enológics a presentar-los al anàlisis, y anunciar al públic les materies 
de que’ls componen, prohibint en absolut la venda dels que portin substancies 
nocives per la salud pública».48

La divulgació que Josep Mestres sempre feia de temes agrícoles no minvà al 
dedicar-se més professionalment a la política. Anava fent conferències als llocs on 

47. AFM: carta núm. 23 (nomenament com a vocal del Comitè Organitzador). La Vanguardia, 
20/10/1910, p. 2-3.

48. La Veritat, 29/10/1910, p. 2. La Crónica de Valls, 29/10/1910, p. 1.
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li ho demanaven, com la que pronuncià al local del Foment Agrícola de Mont-
roig, per tractar sobre els adobs, o la que va donar al local de la Unió Democrà-
tica Nacionalista de Tarragona sobre el tema «El vi i l’alcoholisme crònic», els 
dies 20 i 30 de novembre de 1910, respectivament.49

‘Tarragona Agrícola’

A finals de gener del 1913 va aparèixer el primer número de la revista mensual 
Tarragona Agrícola, el propietari i director de la qual era Josep Mestres i Miquel. 
N’eren els redactors Josep Valls, enginyer del Servei Agrònom de la província; 
Salvador Martí, inspector provincial d’Higiene Pecuària; Francesc Ballester Cas-

49. Catalunya Nova, 30/11/1910, p. 2; 4/12/1910, p. 2. Diario de Tarragona, 22/11/1910, p. 2.

Portada de la revista Tarragona Agrícola, fundada per Josep Mestres (Hemeroteca Municipal de Tarragona).



63

Pilar Riera Fortuny

telló, director del Laboratori Químic-Enològic de Valls, i Lluís Ballester Ballester, 
pèrit agrònom. El contingut del primer número fou la salutació, amb «Nostres 
proposits»; els articles «Una mina d’or agrícola», escrit per Montserrat; «Sindicat 
Agrícol y Caixa Rural de Plá de Cabra», per J. Compte y Valls; «Cenicilla ó 
“Ensendament” del Algarrobo», per D. Ballester; «Determinación del peso vivo 
de las reses vacunas por la medición», de S. M.; «Selecció del blat: com deu ferse», 
de J. Mestres; «Cátedra Ambulant d’Agricultura: Instalació d’una xarxa d’obser-
vatoris meteorològics agrícols en les comarques tarragonines», del director, J. 
Mestres; i altres escrits, com «La cullita del vi a Espanya», «La cullita del vi», 
«Resultats dels lots que van concorre al Concurs de l’Espiga», «Crónica», «Noti-
cies» i «Mercats».50 Se’n publicaren una cinquantena de números, fins al 1917.

Cada mes, quan sortia un nou exemplar de Tarragona Agrícola, els diaris se’n feien 
ressò i n’enumeraven els articles i comentaris. 

Eleccions provincials del 1911

La proximitat de les eleccions de diputats provincials, que s’havien de celebrar 
el març del 1911, va animar Josep Mestres a escriure diversos articles al setma-
nari Catalunya Nova, de Tarragona, per clarificar els dubtes que poguessin tenir 
els votants. El primer es titulava «Les reivindicacións catalanes y la forma de 
govern». En altres ocasions ja havia manifestat que per ell l’única manera que hi 
havia perquè Catalunya assolís la llibertat que li pertocava era amb un canvi de 
govern. Després de deixar clar que el que deia a l’article era a títol personal i que 
no representava a ningú, continuava manifestant «que totes les opinions y cre-
enses, honradament sentides y practicades, me mereixen consideració y respecte. 
Les reivindicacions catalanes no tots els catalans les entenen del meteix modo, 
ni volen obtindreles pels meteixos medis, ni procediment». Classificava com a 
monàrquics declarats els «indiferents en quan a la forma de govern, que podèm 
subdividirlos en monarquics circunstancials y republicans circunstancials»; i «els 
republicans declarats» estaven «subdividits a la vegada en els que busquen la 
república com a fi y els qui cercan en la república un medi». Al llarg de l’article 
descrivia les característiques de cada grup. Del darrer, al qual ell pertanyia, escri-
via:

50. La Veritat, 30/1/1913, p. 2. Patria, 1/2/1913, p. 3. La Crónica de Valls, 1/2/1913, p. 2. Tor-
rent-Tasis 1966, p. 295.  Virgili 1980, p. 103.
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Altra grupo vol totes les llibertats necessaries per la nacionalitat catalana, però també 
vol que l’individuu, el ciutadá, tingui totes les llibertats civils y econòmiques, que li 
assegurin el dret a la vida, vol que’l contracte del treball estigui intervingut y garantit, 
vol que tothom tingui assegurat un mínim d’instrucció, que la superior no sigui pa-
trimoni d’una sola classe, que s’organisi’l segur pera els cassos de paro forsós, malaltia, 
impossibilitat y vellesa; que desapareguin els impostos personals y que’s realisin totes 
aquelles reformes civils y econòmiques que les ciencies socials y la práctica ens tenen 
demostrat son justes y factibles. 

Y pera conquerir tot això, […] creièm necessaria una eina, […] y aquesta eina pera 
forjarho, aquet instrument pera polirho […] es la república. […] devèm ser republi-
cans de convicció, fins per egoisme.51

Amb aquest escrit no deixava dubte de quin era el seu pensament polític.

Un columnista habitual de Catalunya Nova, Joan Romaní Carol, va replicar-lo en 
un article titulat «Menys política, senyors», en el qual retreia a alguns, sense dir a 
qui, que s’haguessin apartat de Solidaritat Catalana per endinsar-se en projectes 
poc factibles. Acabava escrivint: «Fora política doncs! Deroguém inmediatament 
la llei de jurisdiccións, conquistém l’autonomía per Catalunya y demés naciona-
litats espanyoles que per son millor desenrotllo en la vida moderna la necessitin, 
y aixís veurém Espanya gran y hermosa, Catalunya dignificada y floreixenta». En 
la mateixa edició, Josep Mestres va escriure un altre article que titulava «Tarrago-
nisme, solidaritat local y U. F. N. R.». Després de lloar les grandeses de la ciutat, 
certificava la coexistència del tarragonisme amb el catalanisme i el nacionalisme: 
«Que solidaritat local es compatible ab el nacionalisme, no cal més que recordar 
d’hont venim y hont anèm; en l’Assamblea de l’U. F. N. R. el senyor Carner, al 
parlar de táctica política, en una de ses conclusións aprovades per unanimitat, 
admetia que en certs moments y per cassos concrets, creia convenient fins ajudar 
als governs monàrquics y centralistes», i afegia: «que ab els elements sans y de 
bona fè del partit radical, hi hem anat y podèm anarhi, sempre que les conve-
niencies de moment ho aconsellin».52

51. Catalunya Nova, 22/1/1911, p. 2.
52. Catalunya Nova, 29/1/1911, p. 1.
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En la següent edició del setmanari, Josep Mestres contestà a l’article «Menys 
política, senyors» amb un altre de titulat «Molta política, companys». Començava 
així:

Entenent per política l’art de ben governar als pobles; el colaborar a fer lleis y apli-
carles adequades als usos y costums peculiars a cada un d’ells; el contribuir a que les 
costums públiques mellorin cada dia al fi que siguin tal com deurien ser y no tal com 
son; el que la llibertat individual y colectiva cada dia s’enxampli; si per fer política en-
tenèm que nostres representants al Senat, Corts, Diputacións y Ajuntaments procurin 
portar a la práctica nostres ideals; si fer política es fer constant y persistent propagan-
da; si fer política és impedir interpretacións y aplicacións errònies y no convenients 
a nostres principis; si fer política es vetllar per la bona administració provincial y 
municipal; si fer política es introduir reformes adequades a nostres sentiments; si fer 
política es preparar eleccións y treballar perquè siguin elegits correligionaris nostres 
els més afectes y no’ls menys amics, llavors fem política, companys!53 

Més endavant afegia: «Qui no ha de fer política es aquell que tot li está bé, qui 
no té necessitat o no vol que cambii res; qui no ha de fer política es l’enemic del 
progrès y encara’n fa pera evitarlo dit progrès». En el darrer paràgraf feia un prec 
a tothom que volgués que les coses canviessin: «tot això’s modifica no estantse 
a casa, no cridant contra la política sinó interveninthi, posant-se cada hú al lloc 
que li toqui; deixant el cómodo paper de critic y convertintse en actor concient 
y actiu, que ab ciutadans inteligents y actius, els quefes van allá hont volen les 
masses o sino’s quedan sols».

Els escrits s’anaren succeint cada setmana, una vegada responent a altres colum-
nistes —com la carta dirigida a Joan Romaní—, altres per demanar el vot per a 
la Unió Federal Nacionalista Republicana (UFNR), i continuaren fins després 
de les eleccions a diputats provincials. 

En les eleccions del 12 de març de 1911 s’havien d’escollir els diputats dels dis-
trictes de Falset-Gandesa i de Tortosa. A Tortosa va guanyar la candidatura liberal, 
i a Falset-Gandesa, la republicana.54 

53. Catalunya Nova, 5/2/1911, p. 2.
54. El Restaurador, 13/3/1911, p. 2. Diario de Tarragona, 14/3/1911, p. 1.
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El 2 de maig de 1911 es constituí la nova Diputació Provincial amb l’elecció 
com a president del republicà Anton Estivill de Llorach i com a vicepresident 
de la Comissió Provincial, de Josep Mestres i Miquel. Aquest càrrec comportava 
haver de presidir les sessions de la Comissió Provincial, que resolia els assumptes 
del dia a dia. Mestres va continuar formant part de la Comissió de Beneficència 
de Tarragona i, a més, fou nomenat inspector de la de Tortosa. 

Quan va entrar a la Diputació com a diputat provincial el 1909, els òrgans de 
govern estaven formats pel president, el vicepresident, la Comissió Provincial i 
les comissions permanents. La Comissió Provincial era gairebé l’òrgan executiu, 
per tal com s’encarregava de la gestió quotidiana; estava presidida pel vicepresi-
dent i la integraven cinc diputats, que es tornaven cada dos anys. Les comissions 
permanents eren les específiques de cada una de les àrees de les quals tenia cura 
la Diputació: Governació, Foment, Beneficència, Hisenda, Junta d’Obres del 
Port, Carreteres, Inspecció del Manicomi de Reus, Junta Consultiva de Tea-
tres, Subhastes Provincials, Hospital de la Santa Creu, Estadístiques del Treball i 
Camins Veïnals. No n’hi havia cap d’específica per a l’agricultura. Per tractar els 
assumptes agrícoles hi havia el Consell Provincial d’Agricultura, presidit pel cap 
de Foment de la província, que depenia del governador civil. La seva activitat 
era mínima. Per això no és d’estranyar que Mestres busqués la manera de suplir 
aquesta mancança. 

El 1911 fou un any important per a Josep Mestres, ja que s’hi van iniciar dues 
iniciatives que havia expressat en el seu credo o programa electoral a les elec-
cions del 1909. Una era el desig que les diputacions d’una regió s’unissin o es 
mancomunessin per donar millors serveis, i l’altra, que des de la Diputació es fes 
difusió de l’agricultura per augmentar la producció i el consum, i, també, que 
s’afavorís l’associacionisme.

En la primera sessió ordinària de la nova Diputació, la del 19 de maig, es presen-
taren dues iniciatives («encaminadas a fomentar el desarrollo de la cultura agrí-
cola de la provincia») que marcaren alguns aspectes importants de la legislatura, 
i Josep Mestres fou un dels promotors de totes dues. La primera proposició, pre-
sentada pels diputats Ramon Cavallé, Josep Mestres i Emili Folch, parlava de la 
creació d’«una Catedra ambulante bajo la inspección de un Diputado provincial 
y la dotación de 500 pesetas con cargo al capítulo de imprevistos», que passà a ser 
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estudiada per les comissions de Foment i d’Hisenda. I la segona feia referència a 
la creació de la Mancomunitat Catalana.55

La creació de la Càtedra Ambulant i la instauració de la Mancomunitat marcaran 
els anys següents de la vida política de Josep Mestres i Miquel. 

La Càtedra Ambulant d’Agricultura

En la sessió del 28 de juliol de 1911, la Diputació de Tarragona aprovà definiti-
vament la creació de la Càtedra Ambulant d’Agricultura, amb els termes propo-
sats en la sessió del 19 de maig. Tant la Comissió d’Hisenda com la de Foment 

55. Güell-Perea 2019, p. 80. Balcells-Pujol-Sabater 1996, p. 56. Diario de Tarragona, 19/5/1911, 
p. 1; 21/5/1911, p. 1. 

Portada de la «Memòria que per lo funcionament d’una Cátedra ambulant d’Agricultura», que Josep Mestres 
va presentar al Ple de la Diputació de Tarragona el 19 de maig de 1911 (arxiu de la família Mestres).
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hi donaren el vistiplau, i la dotaren amb un pressupost de 500 pessetes. Fou 
escollit diputat inspector l’impulsor de la idea, Josep Mestres i Miquel, que també 
era l’encarregat de la Comissió d’Agricultura de la Diputació tarragonina. Amb 
aquesta comesa podria ampliar considerablement la tasca que havia iniciat anys 
abans amb la divulgació dels seus coneixements a través de conferències i xerra-
des pels pobles de la província.

Conscient de la transcendència que el funcionament de la Càtedra podia impri-
mir en el món agrari, Josep Mestres feu públic l’acord de la Diputació. A més 
de la seva publicació al Butlletí Oficial de la Província, va fer arribar la notícia a 
ajuntaments, associacions, particulars i premsa.56 La resposta encoratjadora fou 
gairebé unànime. Des de tot arreu li arribaren oferiments, col·laboracions, infor-
macions i iniciatives que podia tenir en compte, ja que molts provenien d’estudis 
i experiències en el camp de l’agricultura.

En la memòria sobre una càtedra ambulant d’agricultura que Josep Mestres va 
presentar a la sessió de la Diputació del 7 de novembre de 1911, manifestava: 

¿Que es lo que podrà fer la Cátedra d’agricultura en nostra província? El camp és 
inmens, casi tot esta per fer. Encara que no sigui més que com sumari de part de la 
tasca a realitzar y una idea general de la orientació a seguir, indicarém per ahont y 
com s’hauría de comensar, deixant al detall per cuan en cada cas particular se porti a 
la pràctica, sense tenir la pretensió de abarcarho tot, ni de que sigui el millor proce-
diment el que’s posi, sinó de la manera especial y personal s’apreciar el problema de 
la difusió de la cultura agrícola per nostres comarques.

A continuació anava desgranant les diferents tasques que considerava impres-
cindibles per a la Càtedra, que en extracte serien: les conferencies agrícoles, com 
a mitjà més pràctic per arribar a molts a la vegada, i que qualsevol ajuntament, 
societat o particular podria demanar fer al seu municipi, local social o casa par-
ticular, totalment gratuïtes; es podrien plantejar consultes adreçades directament 
a la Càtedra, que serien contestades particularment; els concursos haurien de ser 
precisos, concrets i senzills per estimular els participants; la creació de camps d’in-
vestigació y demostració tindrien com a objectiu buscar nous coneixements agrí-

56. BOPT, 203 (26/8/1911), p. 1. La Crónica de Valls, 2/9/1911, p. 3. Gazeta de la Conca, 
23/9/1911, p. 1.
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coles i posar-los a la pràctica davant de tothom; estimular la fundació y federació de 
Societats Agrícoles, que tants beneficis podien aportar a les associacions d’agricul-
tors; malgrat que la industria pecuària no estava gaire estesa per la província, des de 
la Càtedra s’hauria d’aconsellar on i quin tipus de raça i de bestiar podrien donar 
més bon resultat; propagar el coneixement del conreu de ferratges en terrenys 
secs com els nostres; promocionar les indústries agrícoles casolanes, com ara la cria 
d’abelles, d’aus de corral, etc., que tant ajudaven a les cases; imprescindible per 
incrementar la riquesa agrària era l’aument de zona regable; per tal de produir més 
amb menys temps era necessari l’estudi de plagas noves y demostració dels tractaments 
millors per les conegudes; es feia imprescindible la creació d’una biblioteca agrícola; 
i també, organitzar un laboratori d’anàlisis per donar a l’agricultor les dades dels 
productes que s’havien de manipular. Acabava proposant excursions per visitar 
explotacions i instal·lacions d’indústries agrícoles perquè s’hi podrien obtenir 
coneixements que evitarien equivocacions.57 

Mestres va fer arribar la memòria presentada als diputats provincials a tots els 
periòdics de la província perquè en fessin difusió.58

En la sessió del 7 de novembre, en què es nomenà Josep Mestres director de 
la Càtedra Ambulant d’Agricultura, se’l va instar a preparar un pressupost per 
incloure’l en el pressupost general de la Diputació per al 1912.

Potser un dels primers actes als quals va assistir com a director de la Càtedra 
fou el del 23 de novembre, una visita a Riudecols en la qual va acompanyar 
l’enginyer agrònom Leandro Navarro Pérez, director de l’Estación de Patología 
Vegetal del Instituto Agrícola Alfonso XII i professor de l’Escuela Especial de 
Ingenieros Agrónomos de Madrid, que havia anat a examinar els avellaners ata-
cats per la serpeta borda, que havia provocat nombroses destrosses, i proposava 
els mitjans per combatre-la.59

57. Mestres 1911.
58. La Crónica de Valls, 27/1/1912, p. 3. La Veritat, 1/2/1912, p. 3. Gazeta de la Conca, 3/2/1912, 

p. 3.
59. Diario de Tarragona, 23/11/1911, p. 2.
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Camps de demostració

De seguida es posà en funcionament el nou organisme. Per tal de divulgar les 
millores en el cultiu i l’aplicació adequada dels coneixements agrònoms, la Càte-
dra va crear camps de demostració subvencionats. El mes de desembre del 1911 
els ajuntaments de la província, les entitats i les associacions agrícoles, així com 
els particulars, van rebre una circular en la qual s’invitava a optar a aquestes sub-
vencions: només calia posar-se en contacte per escrit amb la Càtedra, per indicar 
la capacitat i la situació del camp que s’oferia, quin tipus de cultiu s’hi podria 
cultivar, si era de secà, de regadiu o horta, etc.60

Per tal d’intentar combatre la plaga de l’insecte Dacus alea, que havia provocat en 
els darrers anys una disminució considerable de la producció d’oli a les comar-
ques tarragonines, la Càtedra Ambulant d’Agricultura va convocar un concurs 
per organitzar camps de demostració, en els quals es faria la campanya d’extinció. 
Hi podien concórrer ajuntaments, societats agrícoles i particulars. Els concur-
sants havien d’oferir un camp plantat d’oliveres en producció d’un mínim de 
dos jornals d’extensió i, si era possible, allunyat d’altres camps d’oliveres. Les 
despeses anirien a càrrec de la Càtedra, però el concursant hi hauria de posar la 
mà d’obra. Les ofertes s’havien de presentar abans del 15 de maig de 1913. Els 
llocs dels camps de demostració es farien públics perquè es poguessin visitar.61

Concursos

Durant aquell mes de desembre del 1911 es van publicar les bases del Concurs 
de l’Espiga, amb l’objectiu «d’estimular la selecció de les llavors y d’una manera 
especial la del blat». Les bases especificaven que el concurs es faria el mes de 
juny següent; que les espigues s’haurien de presentar en manats de deu; que cada 
manat hauria de portar una contrasenya escrita; que cada concursant podria pre-
sentar els manats que cregués convenients, i que les espigues quedarien en poder 
de la Càtedra per sembrar-les i seleccionar-les novament. Finalment, s’avisaria, 
oportunament, quan es podrien portar les espigues i es comunicaria la formació 
del jurat. Hi havia un primer premi, dos segons premis, tres tercers premis i cinc 
quarts premis, que anaven de les 30 pessetes el primer a 5 pessetes els quarts; en 

60. AFM: circular camps experimentals.
61. El Restaurador, 23/4/1913, p. 2. La Veritat, 30/4/1913, p. 2.
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total, 125 pessetes en premis.62 En la data fixada per lliurar les espigues que volien 
participar en el concurs se n’hi havien presentat 39 lots.

Vist l’èxit de participació, Josep Mestres va proposar un concurs d’espigues d’ar-
ròs i un altre de bestiar porcí per a carn i reproducció. El mes de setembre es 
publicaren les bases del concurs de «bestiá porquí», que se celebraria a Valls per 
la festa de Santa Úrsula, l’octubre següent. El jurat estaria format per Josep Mes-
tres com a director de la Càtedra Ambulant d’Agricultura; Josep Valls Torres, 

62. Güell 2019. La Crónica de Valls, 27/1/1912, p. 2.

Esborrany d’una nota manuscrita de Josep Mestres sobre les bases del concurs d’espigues, de finals del 1911 
(Arxiu General de la Diputació de Tarragona, reg. 4-1).
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enginyer del Servei Agrònom; Salvador Martí Güell, inspector provincial d’higi-
ene pecuària; Joan Rius Bertran, subdelegat de Veterinària del districte de Valls, i 
Josep Moragas de Balle, visitador de l’Associació General de Ramaders del 
Regne d’aquest districte. Hi havia set seccions diferents i s’adjudicava un primer 
premi per secció de 75 pessetes i un segon de 30 pessetes. Les seccions es distri-
buïen d’aquesta manera:

SECCIÓ 1.ª.—Berro de rasa del pais nascut y criat a la provincia. (A poguer ser 
deurá presentarse algún lot de fills del animal). 

SECCIÓ 2.ª.—Berro de rasa extrangera mes convenient al pais.

SECCIÓ 3.ª.—Berro crehuat producte de les rases anteriorment dites. 

SECCIÓ 4.ª.—Truija de rasa del pais.

SECCIÓ 5.ª.—Truija de rasa extrangera. 

SECCIÓ 6.ª.—Truija crehuada. Del exemplars de truijas serà preferida en igualtat de 
circunstancies la que’s presenti ab cria al peu. 

SECCIÓ 7.ª.—Tocinos engreixats, deventse acreditar ab precisió l’edat que tenen 
mitjatsant certificació del Veterinari de la localitat, visat per l’Alcaldia, y en defecte 
de Veterinari, expedit per lo mateix Alcalde.63

Durant les festes de Santa Úrsula, celebrades els dies 27 i 28 d’octubre amb una 
gran afluència de públic, tingué lloc el concurs porquí anunciat. S’hi presentaren 
47 ramaders, amb 1.250 caps de bestiar porcí. També es feren conferències rela-
cionades amb el tema.64

Encoratjats per la bona acollida que havia obtingut l’any anterior, la Càtedra 
Ambulant va convocar el segon Concurs de l’Espiga per a l’any 1913. En aquesta 
ocasió hi hauria dues seccions: la de blat i la d’ordi. Igual que en la primera 
edició, les espigues s’havien de presentar en manats de deu, entre el primer de 
juny i el 20 de juliol. En la crida que va fer Josep Mestres perquè els pagesos hi 
participessin, deia: «Molts de vosaltres, pagesos de l’encontrada, poguéreu veurer 
quant beneficiosos son aquesta classe d’actes, puig ademés d’estimular l’amor 

63. El Tiempo, 22/7/1912, p. 2. La Crónica de Valls, 27/7/1912, p. 2; 28/9/1912, p. 2. Gremial, 
setembre 1912, p. 3-4. Gazeta de la Conca, 12/10/1912, p. 2.

64. La Veritat, 31/10/1912, p. 1-2. Patria, 2/11/1912, p. 2. La Crónica de Valls, 2/11/1912, p. 2.
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propi, redundan en profit de tots». Els premis es donaren a conèixer el mes de 
setembre.65

Un altre sector en què es volia incentivar la millora de la qualitat del producte 
fou el del conreu de l’arròs. El setembre del 1912 es publicaren les bases del 
Primer Concurs d’Espigues d’Arròs organitzat per la Càtedra Ambulant d’Agri-
cultura. Les espigues s’havien de presentar en manats de dotze, com a mínim, i 
de més de 50 grams, abans del 15 d’octubre, i quedarien exposades al Palau de 
la Diputació durant vuit dies. El jurat estava format per Josep Mestres, director 
de la Càtedra, Josep Valls, Esteve Lamothe, de Tortosa, Josep Pastor, d’Amposta, 
i Dositeo Andrés, de Sant Carles de la Ràpita. Degut a l’endarreriment de la 
collita, la data de lliurament de les espigues es va retardar fins al 20 d’octubre, i 
el lliurament de premis es va fer el mes de desembre.66

Conferències

Altres activitats promogudes per la Càtedra Ambulant foren les conferències i 
els col·loquis arreu de la província. El 4 de febrer de 1912, Josep Mestres, com a 
director de la Càtedra, acudí a Vilalba per parlar amb els pagesos sobre la plaga 
de la mosca de l’olivera. Al vespre donà una conferència a la sala del Centre en 
la qual es va referir als orígens, el desenvolupament i els experiments verificats 
sobre aquesta plaga, va explicar la seva eliminació i va prometre als pagesos que 
des de la Diputació se’ls facilitarien mitjans per combatre la plaga.67 Uns dies 
més tard, el 25 de març, era a Tortosa, al local de l’Orfeó Tortosí, amb el mateix 
tema: «El cultiu i les enfermetats de l’oliver».68 A cada lloc parlava dels problemes 
referents als cultius propis del territori. Així, a la societat Unión Agrícola de Tar-
ragona, com al local del Sindicat Agrícola i Caixa Rural del Pla de Santa Maria 
o al Círculo de Solidaridad e Instrucción de Capçanes, el tema que desenvolupà 
fou el cultiu de la vinya i els seus tractaments. Aconsellà no deixar d’ensofrar, 

65. La Crónica de Valls, 21/6/1913, p. 3. La Veritat, 26/6/1913, p. 2. Patria, 26/6/1913, p. 2; 
6/9/1913, p. 2.

66. El Tiempo, 18/9/1912, p. 4. El Restaurador, 10/10/1912, p. 3; 9/11/1912, p. 3; 21/12/1912, 
p. 3. Diario de Tarragona, 19/9/1912, p. 2; 21/12/1912, p. 1.

67. Diario de Tarragona, 6/2/1912, p. 2.
68. Diario de Tarragona, 3/4/1912, p. 2.
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donà fórmules per combatre la clorosi i l’oïdi i recomanà, com feia sempre, la 
unió de les associacions agrícoles.69

El primer de juny de 1913 es va celebrar una assemblea agrícola a Tarragona 
organitzada per la Cambra Agrícola Oficial de la Província. Josep Mestres hi 
assistí com a president de la Diputació, com a director de la Càtedra Ambulant 
d’Agricultura, com a propietari i director de la revista Tarragona Agrícola i com a 
representant del Sindicato de Crédito Agrícola i la Cooperativa de Consums de 
Vilallonga del Camp. En el seu discurs, Mestres es va mostrar disposat a cooperar 
al costat dels que defensaven els interessos de la classe agrícola, i va assegurar que 
posaria en coneixement de la Diputació les desitjades aspiracions dels agricul-
tors. També posava a disposició de les associacions agràries, i de tota la pagesia en 
general, la seva revista, Tarragona Agrícola.70

Ajut al comerç de l’avellana

L’avellana era, en aquella època, un cultiu important i en expansió al Camp de 
Tarragona. La majoria dels pagesos no podien emmagatzemar tota la collita a casa 
seva i, per tant, es veien obligats a vendre-la tot just acabada de recollir. A més, la 
Primera Guerra Mundial havia començat el juliol del 1914 i, tot i que Espanya 
s’havia declarat neutral des del primer moment, la implicació directa de França 
i Alemanya en el conflicte comportava moltes dificultats per exportar qualsevol 
producte. Els especuladors s’aprofitaven del pànic que provocava el conflicte 
europeu, i adquirien les avellanes a preus escandalosament baixos, sobretot les 
de petits productors. Josep Mestres va visitar el delegat del Banc d’Espanya a 
Tarragona per explicar-li aquesta situació i li proposà que el banc facilités als 
propietaris el 50 % del producte de la collita; d’aquesta manera podrien llogar 
algun lloc per emmagatzemar-la i evitarien una explotació perversa per part dels 
compradors d’avellanes. Era un sistema que se seguia a Barcelona i altres capitals. 
Però el representant del Banc d’Espanya, que era una entitat financera privada, 
tot i considerar que la iniciativa de Mestres era molt lloable, li va dir que, atès el 
caràcter de l’entitat que representava, li era impossible atendre les seves peticions.

69. Diario de Tarragona, 23/4/1912, p. 1; 6/7/1912, p. 1. Catalunya Nova, 28/4/1912, p. 1. La 
Crónica de Valls, 27/4/1912, p. 3; 28/6/1912, p. 2. Patria, 6/7/1912, p. 3.

70. Diario de Tarragona, 4/6/1913, p. 1.
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El setembre del 1914 la Càtedra Ambulant d’Agricultura, amb la seva voluntat de 
cooperar en la mesura de les seves possibilitats en la solució d’aquest problema, 
havia aconseguit que un nombre important de propietaris i entitats agrícoles 
acceptessin la idea de noliejar un vaixell per exportar avellanes als Estats Units. 
L’expedició, sempre que s’aconseguís el suficient producte per fer-ho viable, 
aniria a càrrec dels propietaris i seria acompanyada d’un representant especial 
que vigilaria de prop totes les operacions i tornaria amb els diners aconseguits 
de les vendes. La idea, que podria donar molts bons resultats, fou recollida per la 
premsa, i animava els propietaris d’avellanes a demanar informació sobre el tema 
a Josep Mestres, que els facilitaria tota mena d’explicacions i detalls.71

Suport a la viticultura

A principis del segle xx la vinya era un dels cultius més extensos a la provín-
cia de Tarragona. Un any de bona producció de vi, si anava acompanyada d’un 
preu raonable, suposava una millora econòmica per al viticultor i també per a 
l’economia de la zona. Per això no estranya que la Càtedra Ambulant dediqués 
esforços i diners per millorar el cultiu de la vinya, i que ho fes en col·laboració 
amb les associacions i entitats agrícoles.

Amb l’objectiu d’estimular les millors actuacions per impulsar l’agricultura, el 
mes d’agost del 1913 la Càtedra Ambulant d’Agricultura va organitzar un con-
curs que es proposava donar a conèixer i premiar els esforços individuals i col-
lectius que suposaven els avenços en el cultiu i l’elaboració del vi. Hi podien 
concórrer tant particulars com entitats agràries de la província; la inscripció 
s’havia de fer abans del 10 de setembre. El jurat estaria format per Josep Mestres, 
Miquel Sas, Josep Valls, Claudi Oliveres i dos membres proposats pels mateixos 
concursants. Els membres del jurat havien d’anar a visitar les instal·lacions i les 
parades de vinya, si ho creien convenient. En el concurs hi havia dues categories: 
la «visificació», en la qual es valoraven les instal·lacions d’aparells per convertir el 
raïm en most, i la «criansa del vi», on es tenien en compte els cellers de criança 
per a la conservació del vi. A partir del 10 de setembre, Josep Mestres i diferents 
membres del jurat anaren a visitar els sindicats i les entitats agrícoles que s’havien 

71. Diario de Tarragona, 19/8/1914, p. 2; 23/9/1914, p. 2. La Crónica de Valls, 26/9/1914, p. 3.
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presentat al concurs. L’itinerari els portà per Alió, el Pla de Santa Maria, Barberà 
de la Conca, l’Espluga de Francolí i el Vendrell, entre altres poblacions.72

La pugna entre Espanya i França per la comercialització del vi venia de lluny. El 
país veí aprofitava qualsevol incident per menysprear el vi espanyol en general, i 
el català en particular. El fet que França acusés el vi de Sarral de moll fou la gus-
pira que va encendre una gran campanya a favor dels vins catalans. Josep Mestres, 
coneixedor de la problemàtica existent en l’exportació de vins a França i Alema-
nya, com a director de la Càtedra Ambulant i president de la Diputació, convocà, 
mitjançant cartes als ajuntaments i a les entitats agrícoles de la província, i escrits 
a la premsa, una reunió al Palau de la Diputació de Tarragona el 14 de juny de 
1914.73 Va obrir l’acte dient que els viticultors de Tarragona no s’havien reunit 
per lamentar-se sinó per buscar solucions contra els perills que amenaçaven les 
exportacions de vi a França i Alemanya. Deia: «La primera [França] no admi- 
tiendo nuestros vinos so pretexto de no ser puros y la segunda [Alemanya] 
proyectando imponer impuestos a los vinos extranjeros, que equivaldría a cer-
rarnos las puertas de aquel mercado que hoy empieza a florecer».

Aquell dia s’aprovaren una sèrie de resolucions que farien arribar al governador 
civil perquè les transmetés al Govern de l’Estat: 

1.ª Que los parlamentarios gestionen que en Francia sean admitidos los certificados 
de origen de nuestras estaciones enológicas y el precinto de envases. 

2.ª Que se autorice a la Enotécnica de Cette para precintar los foudres en los que se 
trasiega en la Aduana francesa los vinos destinados a otras naciones. 

3.ª Que no se implanten los recargos de consumo y transporte ni de ninguna clase a 
nuestros vinos en Alemania y la continuación de los depósitos en pequeñas partidas 
de vino en las Aduanas de dicho país, los cuales sirven para surtir a los detallistas. 

4.ª Velar por la pureza de nuestros vinos destinados al consumo y a la exportación, al 
objeto de que no sufran descrédito.

5.ª Gestionar el aumento de consignación a las Enológicas al objeto de que puedan 
perfeccionarse los servicios y establecer otros nuevos. 

72. Gremial, agost 1913, p. 5. La Veritat, 21/8/1913, p. 2. La Crónica de Valls, 23/8/1913, p. 2.
73. La Crónica de Valls, 13/6/1914, p. 2. La Conca de Barbarà, 13/6/1914, p. 3. Diario de Tarra-

gona, 14/6/1914, p. 3. La Veu de Tarragona, 14/6/1914, p. 2.
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6.ª Emprender una campaña para dar a conocer la situación económica de nuestros 
vinos y enseñar la mejor manera de elaborarlos.

7.ª Que cuando se estipulen nuevos tratados se tengan presente los intereses vitícolas 
y que se establezcan en las oficinas consulares enotécnicos. 

8.ª Si no se logra lo que se pide de Francia y Alemania, oponer represalias impo-
niendo el impuesto de transporte u otros similares a los productos alemanes y aplicar 
a los vinos franceses que se introduzcan en España las reglas que en ésta rigen, para 
acreditar su pureza.74

Arran de la convocatòria d’aquesta assemblea de viticultors, el setmanari mont-
blanquí La Conca de Barbarà va encetar la publicació d’articles de diferents espe-
cialistes en el camp de la tècnica vinícola i de l’associacionisme agrari. Els dos 
primers articles foren de Josep Mestres i Josep M. Rendé, i es publicaren el 27 
de juny de 1914. Els dos escrits tenien el mateix objectiu: fer que els pagesos i 
viticultors reaccionessin davant dels perills que s’albiraven. Els títols ho deien tot: 
«¡Crit d’alerta!», el de Mestres, i «Poble, despérta’t», el de Rendé. Josep Mestres 
dirigia el seu crit d’alerta als viticultors que treballaven aïllats a les seves vinyes i 
moltes vegades desconeixien les vicissituds que existien al voltant del fruit de les 
seves mans. Donava per segur que els productors de vi sabien que el seu producte 
era ideal per a l’exportació, però que potser desconeixien que el mercat exterior 
estava realment amenaçat per diferents circumstàncies, i ho explicava així: 

[…] aquesta exportació que podém realitzar amb relativa facilitat perilla i perilla de 
debó, i no en un sol lloc, i no per una sola circunstancia […], se dificulta a Alemanya 
amb els impostos de transports i consúms, se’ns dificulta a França, declarant mullats 
els vins de 10 i 11 graus, se’ns posa traves a l’Argentina que troven florurs als nostres 
vins, se’ns dificulta l’entrada al Uruguai amb nous impostos, se’ns deixa de recó al 
fer el tractat amb Italia negant-nos les facilitats que dona a altres 17 nacións, no es 
rebaixen els drets exorbitants que paguen els nostres vins a altres nacións per quin 
motiu l’exportació es casi nul·la en aquells països.

Viticultors, si arribés un moment en el que la nostra exportació mimvés d’una ma-
nera sensible, no vos sembla que fora un desastre? […] 

Movem l’opinió, que som els més; publiquem les nostres necessitats que son les de 
tots; indiquem lo que’ns convé, que hi tenim drets; reclamém lleis protectores, que’ns 

74. La Crónica de Valls, 20/6/1914, p. 2-3. La Conca de Barbarà, 20/6/1914, p. 1. Diario de 
Tarragona, 16/6/1914, p. 1.
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les donarán; demanem tractats, que’ns els farán; diem que volem viure i cultivar i ho 
conseguirem. 

Aquet és el remei, que a algú li semblava dificil de conseguir-ho però a mi em sembla 
molt fácil si per part nostra hi posem el medi que está a la nostra ma. 

Sabeu quin es?

Unió, molta unió.

Un altre problema dels viticultors era el dels excedents. Per tal de donar-los sor-
tida, la Càtedra Ambulant va presentar les bases del concurs de memòries sobre 
les diferents aplicacions que es podien donar al suc del raïm que no fos la pro-
ducció del vi. La justificació de la convocatòria deia que el Camp de Tarragona 
era la regió de Catalunya on es conreava més vinya, i que les collites creixien 
cada any, sense que ni des del Govern ni des de la iniciativa privada se cerqués 
una positiva i sòlida solució per evitar la sobreproducció. A més dels excedents, 
hi havia la situació dels mercats estrangers que dificultaven l’exportació; tot ple-
gat feia que els vinyaters estiguessin preocupats i en constant malestar per la falta 
de seguretat i la incertesa d’aconseguir una remuneració digna pel seu treball. Per 
això el concurs, potser buscant noves utilitzacions del suc del raïm, podria trobar 
una solució al problema; una de les condicions era que el procediment no havia 
d’estar patentat. L’objectiu del concurs era divulgar el treball guanyador per a la 
seva aplicació per part dels pagesos. Estava establert que hi hauria un premi de 
1.000 pessetes i un altre de 500. Podia estar escrit en català, castellà, francès o 
italià. Els treballs s’admetrien fins al 31 de gener de 1915 i havien d’anar dirigits 
al president del jurat, Josep Mestres.75

L’associacionisme: la Unió de Vinyaters i altres associacions vitícoles

La Unió de Vinyaters de Catalunya era una entitat agrícola que s’havia consti-
tuït a finals del 1910 per defensar els interessos dels viticultors. Per donar-se a 
conèixer i aconseguir nous socis, organitzava esdeveniments per tot el Principat. 
El 23 de juliol de 1911 se’n va fer un a Vimbodí i un altre a l’Espluga de Fran-
colí. Josep Mestres, que feia anys que treballava per la millora del món rural, hi 
participà com havia fet en tants altres actes en pro dels interessos dels pagesos, i 
perquè creia que l’associacionisme era essencial per al futur de l’agricultura. A 
Vimbodí fou un dels oradors, i manifestà això: «L’acte que estém celebrant es 

75. La Crónica de Valls, 8/8/1914, p. 2. La Conca de Barbarà, 29/8/1914, p. 2.
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d’una importància sens límits y si escolteu als concells dels directors de l’Unió es 
segur el trionf del pagès». Feu una metàfora i comparà la Unió de Vinyaters amb 
un manat de bastonets prims que units resisteixen qualsevol força però que solts 
es dobleguen. Acabà dient que la Unió també pensava en els obrers del camp, ja 
que la seva intenció era crear cooperatives, caixes rurals i mútues. A l’Espluga de 
Francolí, el diputat provincial animava els pagesos i les entitats agràries a unir-se 
a la Unió de Vinyaters de Catalunya, dient: «Uniu-vos tots baix la senyera de la 
Unió que us educarà en lo cultiu y venda y en fer valdre vostres drets movent-
nos dins la lley mentres poguem».76

El 5 de maig de 1912, Josep Mestres donava una conferència sobre les coope-
ratives de crèdit i de producció, a la seu de la Societat Agrícola de Montblanc. 
Començà dient: «L’home es fill dels seus actes, jo soch fill d’un agricultor, visch 
també de la terra y es l’amor a n’el cultiu d’aquesta el motiu qu’hem porta a 
donar aquesta conferència». Repassà els avantatges de l’associacionisme, especi-
alment per als petits agricultors, els parcers i els arrendataris, i va fer ressaltar les 
tres coses essencials per als pagesos: «capital mobiliari (terra), capital braç (treball), 
y capital circulant que’s el més difícil d’obtindre». Afegia que aquest capital era 
més barat aconseguir-lo estant associats que no pas individualment. Donà con-
sells de com constituir i organitzar les cooperatives, que podien ser de producció, 
de crèdit, de consum, d’assegurances mútues i d’altres classes. Parlà especialment 
de les cooperatives vinícoles, i recomanà que ajudessin a l’acció de la Unió de 
Vinyaters. Acabà prometent el seu esforç i el seu ajut a la pagesia.77

Per tal d’indagar les previsions a curt termini relacionades amb el mercat del vi, 
el Consell Regional de la Unió de Vinyaters del Penedès havia encarregat a una 
comissió de delegats, entre els quals hi havia Josep Mestres, que es traslladessin 
a França per entrevistar-se amb el Consell d’Administració de la Conferència 
General de «Vignerons» (enòlegs). Tindrien ocasió de cercar els mitjans adequats 
per solucionar, en el futur, els obstacles que podrien dificultar l’exportació dels 
vins catalans cap al país veí. Per parlar del resultat d’aquest viatge, l’1 de juny de 
1912 es feu un col·loqui al local del Centre Agrícola de Vilafranca del Penedès.78

76. Gazeta de la Conca, 8/8/1911, p. 1-2.
77. Gazeta de la Conca, 11/5/1912, p. 1-2.
78. Diario de Tarragona, 1/6/1912, p. 2.
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Amb l’afany de divulgar la importància de l’organització de la pagesia per fer 
front als seus problemes, la Unió de Vinyaters de Catalunya celebrà a Constantí, 
el 15 de desembre de 1912, un míting presidit per Josep Elias de Molins, cap del 
Consell Provincial de Foment. Diferents mitjans de comunicació es feren ressò 
de l’acte i remarcaren els discursos més rellevants; tots intentaren sintetitzar el 
que havia dit Josep Mestres. El Diario de Tarragona ho feia així:

El Sr. Mestres enaltece los fines de la «Unió de vinyaters de Catalunya», velando por 
la pureza del vino, que no necesita el bautismo porque nace puro, no necesita el 
bautismo como el hombre que viene al mundo con el pecado original. En párrafos 
claros y concluyentes, esplica la orientación que lleva la «Unió», siendo una de las 
principales dar a conocer las bajas ficticias que promueve en el mercado el comercio 
interesado, en perjuicio del vinicultor.79

Les dificultats per a la comercialització dels nostres vins no minvava, i les mobi-
litzacions dels viticultors tampoc. El 12 de juliol de 1914, la Junta de Defensa 
Vitícola de la Conca organitzà un míting a Montblanc al qual assistiren més 
de quatre mil persones (més de cinc mil, segons la font), procedents de pobles 
de tota la comarca i de comarques veïnes, així com diputats a Corts, senadors, 
diputats provincials, alcaldes i societats agrícoles. En els discursos tots destacaren 
la passivitat del Govern, que preferia mantenir una guerra que ajudar el poble. 
Josep Mestres va elogiar la unió dels viticultors de la Conca i carregà contra les 
nacions que, sense produir vi, n’exportaven amb nom de vi espanyol a Amèrica. 
Les conclusions a què s’arribà van ser aquestes:

Primera. Que França admeti nostres vins, mitjansant un certificat de puresa expe-
dit per les Enològiques espanyoles, i autoritzi a les Duanes per a precintar els wa-
gons-botes desprès de trasbalsats. 

Segona. Procurar que’ls Estats generals d’Alemanya no implantin els recárrecs per 
consúm i circulació interior. 

Tercera. Que’s procuri fer nous tractats i modificar els vigents, en lo que possible 
sigui, en el sentit de rebaixar els drets d’entrada dels vins espanyols, especialment en 
aquells paíssos on no se’n cull. 

79. Diario de Tarragona, 17/12/1912, p. 1. Patria, 21/12/1912, p. 3. 
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Quarta. Secundar a totes les entitats exportadores i productores i en especial a l’Unió 
de Vinyaters de Catalunya, que moguin l’opinió de tots els viticultors amb actes de 
propaganda, fins a conseguir integres aquestes conclusións. 

Quinta. Exercir totes quantes represalies estiguin a la má del Govern i dels viticultors, 
en el cas de no ser ateses aquestes conclusions.80

Tan bon punt s’acabà la concentració, s’envià un telegrama al ministre d’Estat 
on se li explicava la celebració del míting, amb l’assistència de senadors, diputats, 
entitats agrícoles i altres personalitats, i se li trameteren les conclusions acordades.

Si el sector vinícola no tenia prou problemes, el Govern espanyol n’hi volia 
afegir un altre, ja que tenia en projecte tornar a posar l’impost sobre el consum 
del vi a les capitals de província i poblacions de més de 30.000 habitants. Amb 
la seguretat que l’aprovació d’aquest projecte suposaria la ruïna de la viticultura 
espanyola, la Unió de Vinyaters va organitzar un míting al local Societat Agrí-
cola de Valls per al 24 de gener de 1915. Ocupà la presidència el Sr. Santacana, 
president del Consell Regional de la Unió, que estava acompanyat del diputat 
a Corts Albert Dasca Boada i el president de la Diputació, Josep Mestres, a més 
dels representants de les entitats agrícoles, polítics i un públic tan nombrós que 
s’omplí la gran sala de la Societat Agrícola vallenca. Tots els conferenciants recal-
caren la necessitat d’anar junts per aconseguir que es retirés el projecte que tant 
de mal faria als productors de vi. Mestres, com la resta de representants polítics, 
mostrà tot el seu suport a la Unió de Vinyaters perquè pogués aconseguir l’ob-
jectiu que es proposava. S’acabà l’acte amb la redacció de dos telegrames que 
s’enviaren al president del Consell de Ministres i al president del Congrés, i en 
què lamentaven la presentació del projecte i exigien que no s’aprovés.81

El 28 de juliol de 1912 tingué lloc la inauguració del Celler Cooperatiu d’Alió. 
A aquell poble de l’Alt Camp s’hi apropà un públic nombrós per contemplar 
l’obra modernista que s’inaugurava. També hi assistiren moltes personalitats del 
món polític i empresarial, tant de la província de Tarragona com de la de Barce-
lona. Entre els representants polítics del districte hi havia Josep Mestres, que en 

80. Ciudadanía, 16/7/1914, p. 3. La Veritat, 16/7/1914, p. 1-2. La Crónica de Valls, 18/7/1914, 
p. 1-2. La Conca de Barbarà, 18/8/1914, p. 1-2.

81. Diario de Tarragona, 27/1/1915, p. 2. La Veritat, 28/1/1915, p. 2. Patria, 30/1/1915, p. 1. La 
Crónica de Valls, 30/1/1915, p. 2.
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la seva locució preconitzà que la industrialització de l’agricultura convertiria els 
agricultors en comerciants, cosa que afavoriria molt els seus interessos.82

Estacions meteorològiques

Entre les diferents iniciatives que Josep Mestres va incloure en la memòria de 
presentació de la Càtedra Ambulant d’Agricultura hi havia la de construir esta-
cions meteorològiques agrícoles. Una de les que formava part de la xarxa que 
s’instal·là per tota la província era la que es va construir a l’edifici del prior de 
la Serra, a Montblanc, i que es posà en funcionament el novembre del 1914. 
Donava informació del vent, de la nuvolositat, de la pluja i de la temperatura.83

La conca del Gaià

Com a president de la Diputació de Tarragona i director de la Càtedra Ambulant, 
Josep Mestres va reunir-se, el 2 de maig de 1914, al Palau de la Diputació, amb 
el senador Josep Elias de Molins i la majoria d’alcaldes de la conca del Gaià, per 
canviar impressions sobre com convertir en regadiu les terres de secà de la zona. 
Mestres, després d’explicar la finalitat de la reunió, exposà la situació topogràfica 
de la conca del Gaià, amb dades estadístiques dels antecedents pluviomètrics, 
derivacions i minats del riu i la comarca, i conclogué que una mesura pràctica 
seria la canalització del riu Gaià i la construcció d’un pantà. El senador Elias de 
Molins va dir que s’oferia a parlar del projecte amb el ministre de Foment. Final-
ment, s’acordà enviar un escrit, signat per tots els alcaldes, en què demanaven al 
ministre que el Cuerpo Hidrológico del Estado elaborés els estudis necessaris 
per reconèixer el subsol de la conca i que el personal tècnic investigués els llocs 
on es podrien trobar aigües subterrànies, i proposessin solucions al problema de 
la sequera.84

Amb la remodelació de la Diputació de Tarragona sorgida de les eleccions pro-
vincials del març del 1915, Josep Mestres, junt amb els republicans, passà a l’opo-
sició, motiu pel qual no fou nomenat director de la Càtedra d’Agricultura. De 
fet, amb el traspàs de serveis a la Mancomunitat, la majoria de les activitats de la 

82. Patria, 3/8/1912, p. 2.
83. Diario de Tarragona, 6/10/1914, p. 2; 11/12/1914, p. 2.
84. La Crónica de Valls, 9/5/1914, p. 2.
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Càtedra ja havien passat a dependre dels Serveis Tècnics Agrícoles de la Manco-
munitat de Catalunya. 

Congressos, assemblees i mítings agrícoles

En la sessió de la Diputació de Tarragona del 17 de maig de 1912, el seu presi-
dent va donar compte de l’escrit rebut de la Federació Agrícola Catalana-Balear 
en el qual s’invitava la Diputació al XV Congrés Agrícola que s’havia de cele-
brar a Eivissa els dies 26 i 27 del mateix mes. Es va acordar acceptar la invitació, 
adherir-se a aquest congrés i delegar en Josep Mestres la representació de l’en-
titat provincial. 

La Cambra Agrícola de Valls també designà Mestres com a representant seu al 
Congrés Agrícola d’Eivissa. Mestres va presentar una moció en què demanava 
que s’autoritzés la fabricació de nicotina a les illes Balears per poder combatre 
algunes plagues del camp, i es va acordar demanar a l’Estat que permetés el lliure 
cultiu del tabac a les Balears. Sobre el desenvolupament del Congrés a Eivissa, 
feu una conferència, el 15 de juny, al local de la Societat Agrícola de Vilallonga.85

El 1912 els efectes de la fil·loxera encara eren molt vius arreu d’Espanya. Per 
tal d’abordar i impulsar la reconstrucció de la viticultura, es va organitzar el VII 
Congreso Nacional de Viticultura, a iniciativa de la Diputació Foral de Navarra. 
Tingué lloc a Villava, molt a prop de Pamplona, de l’11 al 22 de juliol d’aquell 
any. Hi van participar més de 1.500 congressistes de més de vint països euro-
peus i americans, i s’hi van presentar 46 ponències. Entre aquestes hi havia la de 
Josep Mestres, que parlà de la legislació estatal sobre els vins i que considerava 
que la normativa s’hauria de basar en raons enològiques i higièniques. També 
manifestava que s’hauria de determinar la quantitat d’acidesa volàtil dels vins, 
que hauria de ser de dos grams per litre, com en la majoria de països. Un altre 
dels problemes que comentà fou el de les falsificacions i adulteracions dels vins: 

[…] el Estado debe admitir la colaboración de todas las entidades formadas por viti-
cultores para perseguir la falsificación de los vinos. […] 

85. La Crónica de Valls, 25/5/1912, p. 3; 15/6/1912, p. 2. Patria, 1/6/1912, p. 3; 15/6/1912, p. 
3. Diario de Tarragona, 13/6/1912, p. 1.
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Con la acción enérgica del Estado y de los cosecheros y la creación de numerosos 
laboratorios enológicos, sin duda alguna se lograria en poco tiempo acabar de una 
vez con las falsificaciones, con lo que no solo se elevaría la cifra de exportación, sino 
que el consumo interior aumentaría de un modo considerable.86

La demanda de millores per a l’agricultura s’estenia per tot el país. El 2 de 
febrer de 1915 la Federació Agrícola Catalana-Balear organitzà un míting al 
qual assistiren representants d’entitats agrícoles i sindicats de totes les comarques 
lleidatanes, molts de la zona d’Aragó regada pel Canal d’Aragó i Catalunya, els 
presidents de les diputacions de Lleida i Tarragona, Josep M. Espanya Sirat i Josep 
Mestres Miquel, respectivament, i pagesos d’arreu. El motiu de la reunió era 
analitzar la situació de la crisi que travessava l’agricultura, ocasionada pel con-
flicte bèl·lic a Europa. En la seva conferència Mestres es va refermar en les seves 
crítiques al Govern i al Banc d’Espanya i a l’Hipotecari, per considerar que no 
havien donat tota l’ajuda que podien a l’agricultura.87

86. La Crónica de Valls, 10/8/1912, p. 1.
87. Diario de Tarragona, 4/2/1915, p. 2.
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Capítol 3. President de la Diputació de 
Tarragona (1913-1915)

Eleccions provincials del 1913

S’acostava el 1913, any de renovació parcial de la Diputació de Tarragona i final 
de mandat com a diputat provincial per a Josep Mestres. Els partits començaven 
a fer actes per animar el seu electorat. El 19 d’octubre de 1912, l’Assemblea 
Nacionalista de Tarragona organitzà un míting al Teatre Principal. El setmanari 
Catalunya Nova va publicar en l’edició de l’endemà els discursos que s’hi havien 
pronunciat. Josep Mestres titulà la seva dissertació «Catalunya triomfanta», i deia 
així: 

Sempre que als governants del Estat espanyol els hi surt un moviment social, una 
actuació política, un estat d’opinió que’ls hi pertorba la mandrosa sòn de governar en 
mànegues de camisa; sempre y en tot cas acut al mateix remei: oprimir, obligar, ofegar 
el soroll, matar les iniciatives, reprimir per la forsa. 

Què feu contra les propagandes catalanistes, contra’ls clams de Catalunya? Colocar a 
tots els catalans primer, a tots els espanyols més tart, que pensen y prediquen idees de 
llibertat, el brassal marcial en forma de llei de jurisdiccions. 

Què feu contra’ls protestants de la guerra de Melilla y l’embarc dels reservistes? La 
represió sagnanta. […] 

Podrán els governs del Estat colocar quants brassals vulguin als catalans pera entor-
pirlos l’actuació. Res hi valdrá. 

Si […] logren gravar en els cors de tots els catalans el sentiment de dignitat Naciona-
lista, l’anyoransa de la llivertat tinguda, el desitj intens de veurer una Catalunya abans 
rica y plena, y la voluntat ferma de conseguirho. Res hi valdrá. 

Catalunya triomfanta, tornará a ser rica y plena.

El febrer del 1913 es reuní a Montblanc el Centre d’Unió Republicana, amb 
assistència dels delegats de diferents pobles del districte, i acordà, per unanimitat, 
el nomenament dels candidats per a les properes eleccions a diputats provincials: 
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Matías Guarro, Artemi Padró i Josep Mestres. L’endemà se’n feu la presentació a 
Valls. Els altres partits també ultimaven la designació dels seus candidats.88

Les eleccions es van celebrar el 9 de març, i Josep Mestres va ser el candidat més 
votat del districte de Valls-Montblanc, amb 5.778 vots, seguit de Guarro, amb 
5.692, Padró, amb 5.406, i Tell, amb 4.983. Tot i l’aclaparador triomf dels repu-
blicans, als diaris no gaire afins els va costar acceptar-ho. La Crónica de Valls, en 
el seu editorial, deia: «Pues bien, a pesar de todo eso los republicanos no podian 
ganar. Esta era como la batalla de Lérida, que no podía perderse, pero que se per-
dió. Alguien lo ha dicho:  “La elección no la han ganado los republicanos; la han 
perdido los manárquicos.”  Y es la verdad».89 En canvi, els periòdics més pròxims 
al nacionalisme català els reconeixien tots els mèrits:

Els elements autonomistes del districte visiblement se decantaren a la candidatura 
republicana, per la senzilla raó de que els noms del Srs. Padró, Mestres i Guarro, 
hi veien sólida garantia i una ferma esperança de actuació francament nacionalista. 
Aquells tres candidats als ulls de tots els autonomistes eren los únics qui presentaven 
afirmacións netament autonomistes, i oposició radical al caciquisme dels partits his-
tòrics, que lluitaven acoblats en una mateixa candidatura. La llur adhesió al progecte 
de les Mancomunitats, aspiració unánim de tots els bons catalans, era motiu més que 
suficient per a despertar en l’ánim dels autonomistes del districte, vivíssimes simpatíes 
envers aquella candidatura, simpatíes que cristallisaren en les magnifiques votacions 
que obtingué arreu.90

La nova Diputació Provincial sorgida de les eleccions del març es constituí el 5 
de maig de 1913. Una vegada acceptades les actes dels nous diputats, es procedí 
a l’elecció del president i la votació dels diputats donà deu vots a Josep Mestres, 
però també deu a Estanislau Tell. Per escollir-ne un dels dos, es procedí al sorteig, 
tal com indicava la llei provincial, i el resultat feu president de la Diputació de 
Tarragona Josep Mestres i Miquel.91

88. Gazeta de la Conca, 15/2/1913, p. 3; 1/3/1913, p. 2. Patria, 22/2/1913, p. 2; 1/3/1913, p. 
3; 8/3/1913, p. 2. La Crónica de Valls, 22/2/1913, p. 1.

89. La Crónica de Valls, 15/3/1913, p. 1.
90. Patria, 15/3/1913, p. 1.
91. El Restaurador, 6/5/1913, p. 2.
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Tan bon punt prengué possessió del càrrec, Mestres adreçà un telegrama a Enric 
Prat de la Riba, president de la Diputació de Barcelona i principal impulsor de 
la Mancomunitat de Catalunya, per comunicar-li el seu nomenament i oferir-li 
els seus serveis incondicionals.92

P

Caricatura de Josep Mestres, d’autor desconegut (arxiu de la família Mestres).

er tal de poder atendre totes les persones que volguessin manifestar-li qualsevol 
queixa, defecte, deficiència o suggeriment, Josep Mestres va anunciar, a través de 
la premsa, que cada dimarts i divendres restaria al seu despatx de la Diputació.93

92. Patria, 10/5/1913, p. 3.
93. Patria, 21/6/1913, p. 3.
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Al servei dels ciutadans

La correspondència que hem trobat a la casa on vivia Josep Mestres reflecteix 
com la gent hi acudia per demanar-li favors, unes vegades de tipus personal, 
d’altres de més institucionals. Segurament, quan Josep Mestres accedí a la presi-
dència de la Diputació ja sabia que les arques provincials estaven buides i que els 
deutes s’acumulaven. Per això, no li devia estranyar rebre cartes en reclamació 
d’un o altre deute. L’alcalde de Miravet, el maig del 1913, li reclamava el premi 
que havia guanyat un veí l’any 1910. Durant anys, la Diputació va organitzar 
un concurs en què es premiaven pintors i escultors i, segons el batlle miravetà, 
encara no s’havien fet efectives les mil pessetes del premi d’escultura, tot i que 
l’obra ja formava part del museu de la Diputació. A més, el premiat necessitava 
els diners per subsistir, ja que pertanyia a una família pobra. El mes de setembre 
li tornava a reclamar el mateix; Mestres, doncs, encara no havia pogut posar-se 
al dia dels pagaments. També se li demanava que pagués els salaris a alguns tre-
balladors de la Diputació. Solucionar aquests problemes de liquiditat fou un dels 
maldecaps del seu pas per la presidència de la Diputació.

Alguns altres li requerien ajut per tirar endavant obres ja començades. Com la 
carta que li van enviar del Sindicat de Marçà, on li sol·licitaven que intercedís per 
aconseguir 15.000 pessetes que els faltaven per acabar les obres del celler botiga. 
Mestres els va citar i els va dir que els acompanyaria a veure el director del Banc 
de Valls per demanar un ajut.

També requerien la seva intervenció per afavorir un o altre veí o parent a l’hora 
d’optar a la plaça d’un dels llocs que sortien a concurs, ja fos per fer de peó, por-
ter, capatàs o matemàtic. O perquè intercedís a favor d’algun noi cridat a fer el 
servei militar, o que ja l’estava fent.

El contingent

Es coneixia per contingent el conjunt d’impostos que els ajuntaments pagaven 
a les diputacions. La Diputació de Tarragona tenia donat el seu cobrament en 
arrendament. L’arrendatari tenia certs poders coercitius per exigir el seu paga-
ment. Durant el 1913 hi hagué moltes queixes dels abusos que feia aquest arren-
dador. Josep Mestres va rebre escrits d’ajuntaments que li demanaven que no 
s’apliqués l’embargament dels béns dels regidors dels municipis morosos. La llei 
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preveia que quan un poble no pagava el contingent provincial, una vegada pas-
sats tots els terminis, el darrer pas era embargar els béns dels regidors municipals.

En les entrevistes que els alcaldes tenien amb el president de la Diputació, Josep 
Mestres els deia que presentessin les queixes per escrit amb proves de la seva 
veracitat. En una circular del president Josep Mestres publicada al Boletín Oficial 
de la Província de Tarragona, de 22 de juliol, deia:

[…] deseosa esta, antes de todo, esta Ordenación de pagos del cumplimiento de 
la justicia en cuantos asuntos a esta provincia incumban y dispuesta por lo tanto a 
observar y hacer cumplir estrictamente las leyes, recomienda a todos los Ayunta-
mientos, así como a los Sres. Alcaldes y Concejales, que a esta Presidencia den cuenta 
de alguna anomalía o extralimitación que pueda acontecer en los procedimientos 
ejecutivos que se sigan, con la Seguridad de ser atendidos por la misma en cuanto las 
disposiciones legales lo permitan.

En uns termes similars, des de la Diputació es va enviar una carta circular a tots 
els ajuntaments de la província.94

El 29 de juliol se celebrà una assemblea d’alcaldes al Teatre Principal de Tarra-
gona, a la qual van assistir els batlles de setanta-nou municipis, més quatre que 
enviaren algun representant. També hi havia secretaris i nombrós públic; l’assis-
tència es va calcular en unes tres-centes persones. El motiu de l’assemblea era 
tractar dels procediments de cobrament que utilitzava l’arrendador del contin-
gent. Foren aprovades per unanimitat tres conclusions. La primera, demanar a la 
Diputació la suspensió de tots els procediments en executiva, incoats i tramitats 
contra els ajuntaments per l’arrendador dels fons provincials del contingent. La 
segona, que la mateixa Diputació examinés tots els expedients que s’havien ins-
truït i que afectaven la responsabilitat personal dels regidors, i en dictés la nul·li-
tat. I en tercer lloc, que es crearia una comissió en cada partit judicial, formada 
per un alcalde i un secretari, nomenats per l’assemblea, que s’encarregarien de 
redactar i subscriure el que s’havia exposat en aquest acte. Josep Mestres va rebre 
els representants de l’assemblea el 7 d’agost, i es comprometé a tractar aquest 
tema en el Ple que s’havia de celebrar el dia 11.95

94. Patria, 26/7/1913, p. 2.
95. La Veritat, 30/7/1913, p. 1-2; 7/8/1913, p. 2.
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En la sessió de la Diputació de l’11 d’agost de 1913, abans de començar el debat 
sobre l’escrit presentat per l’assemblea d’alcaldes, Josep Mestres va manifestar 
que, quan la Comissió l’hi havia fet arribar, havia ordenat al «recaudador» del 
contingent provincial que presentés davant la secretaria de la Diputació els expe-
dients incoats en executiva, per tal que Comptadoria i Secretaria examinessin la 
legalitat de les instàncies i els expedients. S’establí una forta discussió entre els 
diputats, ja que uns demanaven l’ajornament de la resolució i d’altres volien que 
es debatés en aquella sessió. Finalment, es va rebutjar la primera conclusió de 
l’assemblea perquè es tractava d’una «verdadera medida de grave responsabilidad 
para la administración de los intereses provinciales»; i també la segona, perquè 
«los que se crean agraviados por los procedimientos de la Agencia ejecutiva, pue-
den acudir siempre a la Corporación provincial consignando y justificando los 
hechos en cada caso». El conflicte quedava aparcat, de moment. 

La majoria dels problemes econòmics de la Diputació de Tarragona provenien 
dels deutes que hi mantenien els municipis. En el llibret on publicà la memòria 
del mandat presidencial, Josep Mestres dedicà un apartat a la «Campanya con-
tra’ls mals pagadors». Començava així: 

Quan una Corporació es troba amb apuros per a fer efectives les seves necessitats per-
que’ls ingressos no corresponen als gestos ineludibles, dos camins li queden a seguir; 
un, el més fàcil, els més tritllat, augmentar el Pressupost exigint dels contribuents 
majors quantitats. Això és una grossa injustícia […] aumentar els Pressuposits és un 
premi als morosos i un càstic pels bons pagadors, perquè se’ls obliga a pagar no sola-
ment lo que en justícia els correspon, sinó també la part que’ls mals pagadors deixen 
d’ingressar […]. La solució que la Diputació ha considerat més justa i ha procurat 
portar a la pràctica ha sigut intentar per a tots els medis que la llei dóna, que la llei 
fos igual per a tots sense excepció.

Però a finals del 1914 el Ministeri de la Governació o el governador havien 
acceptat alguns recursos presentats per regidors als quals s’havien embargat els 
béns per no haver pagat el municipi el contingent. Segons diferents lleis, reials 
decrets i sentències, era una competència exclusiva de les comissions provincials 
i les diputacions. Segons Mestres, «els regidors que vulguin eludir responsabilitats 
o discutir-les, medis els hi dona la llei, però no’ls recursos governatius, i lo que 
fóra més pràctic és modificar la llei fent que no fossin possibles les responsabili-
tats personals que amb tota claredat fixen les vigents disposicions».
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Per fer un reconeixement als ajuntaments que complien les seves obligacions 
envers la Diputació, es va fer un «Quadro d’honor d’Ajuntament» en el qual 
figuraven els que tenien els deutes saldats. En la relació hi havia 51 ajuntaments 
dels 185 que formaven la província.

Josep Mestres donava, en l’esmentada memòria, la seva visió de l’arrel del pro-
blema del contingent i algunes possibles solucions. En l’apartat «Antecedents per 
a la reforma de la recaudació del Contingent», Mestres considerava que les lleis 
que obligaven a repartir i recaptar el contingent no eren justes ni s’adaptaven 
a la realitat. La Diputació reclamava als ajuntaments l’import del contingent, i 
aquests havien de repartir-lo entre els veïns del municipi, però en quedaven fora 
els forasters que hi tenien finques, que en alguns llocs podien suposar el 50 % 
del terme municipal. Això significava que alguns es beneficiaven dels serveis 
de la Diputació sense haver contribuït en el seu finançament. Així s’expressava: 
«Com injusta també considerem la llei que declara responsables als regidors amb 
els seus béns particulars de la manca d’ingrès, quan la llei no’ls dóna facultats per 
ingressar ni deixar d’ingressar el contingent; l’únic que pot fer-ho o deixar-ho 
de fer és l’alcalde, doncs ell hauria de ser l’únic responsable». Per cercar una solu-
ció, Mestres proposava això:

[…] units tots, representació parlamentaria, Diputació i Ajuntaments, ens fóra fàcil 
trobar i implantar una fórmula que rellevés als mateixos de l’obligació de repartir i 
recaudar lo que per Contingent provincial a cada municipi correspongui, i que a la 
Diputació, ja sigui repartint i recaudant el Contingent, directament; ja carregant dè-
cimes sobre alguna o algunes contribucions, mai li fos possible reclamar ni exigir la 
responsabilitat personal als regidors per manca d’ingressos per Contingent provincial, 
i pogués la Diputació complir amb els seus compromisos i obligacions.

Igual que els ajuntaments tenien gravats els seus pressupostos amb la «Impropie-
tat de cargues a les Hisendes provincial i municipals», la Diputació veia els seus 
pressupostos carregats amb despeses generals de l’Estat, les quals, en el pressupost 
aprovat per al 1915, representaven gairebé el 40 % del total. Tot plegat feia que 
la Diputació hagués de fer molts esforços per donar serveis sense augmentar els 
impostos.96 

96. Mestres 1915, p. 11-15.
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Quan el 1915 Josep Mestres passà a l’oposició a la Diputació de Tarragona, la 
seva postura fou, dins del que podia, la d’exigir explicacions a la presidència 
sobre temes diversos, sobretot econòmics. En la sessió del 19 de maig de 1916 
demanà la paraula per tractar un tema que no estava inclòs en l’ordre del dia. 
Segons l’acta: 

[…] comienza por rogar a los Sres. Diputados que no vean en sus manifestaciones 
tendencias partidistas que puedan empequeñecerlo, ni mucho menos censura para 
nadie, que estan muy lejos de su ánimo y dicho lo anterior, pregunta a la presidencia 
en que estado se hallan las relaciones economicas entre la Diputación y la Mancomu-
nidad, ya que dada la proximidad de la Asamblea general entiende que es necesario 
adoptar un criterio por si esta cuestión se suscita en las sesiones. El Sr. Presidente se 
congratula de la forma y altura de miras que han inspirado la pregunta del Sr. Mes-
tres y se remite al opúsculo repartido entre los Srs. Diputados por el Consejo de la 
entidad regional en el que constan detalladamente el estado de dichas relaciones, y 
que en lo que se refiere a ingresos en metálico no ha podido efectuar ninguno por 
el menguado de la recaudación que ha llegado al límite que hace imposible la vida 
de la Corporación […]

Mestres replicava manifestant que havia fet la pregunta per veure si es podia fer 
alguna cosa perquè la Diputació pagués la part que li corresponia a la Man-
comunitat, «cuando menos lo que los pueblos favorecidos por la adjudicación 
de las 60.000 pesetas han ingresado por contingente, que indudablemente no 
lo hubieran hecho sin esta concesión». En un moment del debat, Mestres feu 
referencia a la memòria que havia publicat en un llibret a l’acabar el seu mandat, 
en la qual tractava les deficiències del sistema de recaptació i com corregir-les. 
En veure la insistència i els arguments mostrats per Mestres, el president de la 
Diputació proposà celebrar una sessió extraordinària per tractar exclusivament 
d’aquest tema.

La sessió extraordinària es va convocar per al 9 de juny; hi assistiren setze dipu-
tats, la majoria. El tema s’ho mereixia. Amb el que gairebé estaven tots d’acord 
era que el sistema de recaptació del contingent no era l’adequat, però no coin-
cidien en cap alternativa. El diputat Palau, a títol particular, no en nom de la 
majoria a la qual pertanyia, apostava per un sistema mixt en què la Diputació 
assenyalés als municipis el total dels impostos a recaptar, l’ajuntament els repartís 
entre els veïns segons la seva riquesa, tant de propietats com de rendes, i després 
de fer el repartiment el lliurés a la Diputació perquè ho recaptés directament dels 
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contribuents. El diputat Pere Lloret, en nom del grup republicà, feu una anàlisi 
de la situació econòmica de la Diputació, ja que per a ell no sempre hi havia 
hagut tantes dificultats per recaptar el contingent. Segons les dades que aportà, 
els anys 1910 i 1911 hi havia hagut grans deficiències en la recaptació; després, 
entre el 1912 i el 1914, havien augmentat considerablement els ingressos, però 
des del 1915 la cosa havia tornat a empitjorar, i es comprovava que l’arrendatari 
del contingent era el que obtenia el millor benefici. Demanà als diputats que 
presentessin un projecte fonamentat que solucionés el conflicte; insistia que els 
regidors no podien ser els responsables personalment de la falta de recaptació del 
seu municipi. El diputat Antoni Borrell replicà que no creia que la falta de recap-
tació fos conseqüència del procediment adoptat per l’arrendatari. El president, 
Ramon Vidiella, manifestà que, quan s’havia constituït la Diputació, el contracte 
amb l’arrendatari del contingent era vigent. Considerava que el sistema basat 
en el fet que els recaptadors fossin els ajuntaments s’havia de canviar, però si es 
responsabilitzava del problema els regidors era perquè així ho deia la llei. Pro-
posà que en el temps que faltava per vèncer el contracte amb l’arrendatari del 
contingent, es demanés a les autoritats competents una reforma radical en la seva 
tributació i recaptació. Lloret presentà una proposició, que també signaven els 
diputats Antoni Estivill, Macià Guarro, Josep Mestres, Magí Isern i Alfred Escrivà, 
que deia: «1er. Comunicar al Arrendatari del Contingent provincial s’abstingui 
de verificar cap mes subasta de finques de regidors per deutes del Contingent, i 
2on. Que’s deixin sense efecte les subastes que pel mateix motiu s’han verificat 
fins avui. Tarragona 9 de juny de 1916».

Josep Mestres exposà un estudi del pressupost provincial i remarcà que més del 
51 % d’aquest s’utilitzava per acomplir serveis propis de l’Estat. Per això, consi-
derava primordial tenir-ho en compte i cercar una solució definitiva, igual que 
l’estudi de les conclusions que es van acordar a l’Assemblea de Diputacions cele-
brada a Barcelona i la facultat que el Reial decret de 3 de maig de 1892, en el seu 
article 15è, concedia a les diputacions. A continuació exposà les seves propostes 
per si la corporació les volia tenir en compte: 

PRIMERA.- El diputat que subscriu proposa que la Diputació acordi: Gestionar 
del Govern que per a el cobro del Contingent s’autoritzi a la Diputació repartir 
directament entre tots els contribuents y procedir al cobro del Contingent, lliurant 
els municipis de consignar en el seu pressupost l’import de dita carrega. = Palau de 
la Diputació – 9-VI-16 = J. Mestres.
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SEGONA.- El diputat que subscriu proposa a la Diputació acordi: Demanar a la 
Mancomunitat de Catalunya, que les cantitats que ha de pagar a la mateixa aquesta 
Diputació en concepte de compensacions per serveis traspasats, donatiu, reintegro 
per el anticipo del pago de deutes al Estat per la construcció de camins veïnals e im-
post de utilitats, les recaudi la mateixa Mancomunitat directament dels municipis de 
la província.= Palau de la Diputació - 9 de juny de 1916. = J. Mestres. 

El president, Ramon Vidiella, proposà la designació d’una ponència, integrada 
per tots els grups de la Diputació, per estudiar les proposicions presentades i 
formular un pla de reorganització. Altres diputats creien que era un tema prou 
important perquè es debatés amb més amplitud. I s’aixecà la sessió, que es repren-
dria el dia que el president designés. 

El debat sobre el contingent continuà en la sessió del 20 de juny de 1916, amb 
la discussió sobre el contracte d’arrendament del seu cobrament. El president 
defensà que no es podia trencar el contracte vigent, mentre que Pere Lloret, en 
nom dels diputats que havien presentat la proposició, mantenia que no sols es 
podia fer sinó que s’havia de fer, ja que l’arrendador no havia complert les seves 
obligacions i havia deixat d’ingressar a la Diputació més d’un milió de pessetes. 
Finalment, el president declarà que s’havia discutit sobradament la proposició i 
la passà a votació: «votan a favor los Srs. Mestres, Estivill, Padró, Guarro, Lloret 
é Isern. Total 6. Y en contra los Srs. Guasch, Canivell, Compte, Vidiella, Borrell, 
Serres y Fortuny. Total 7. Quedando por lo tanto desechada». Segons la nota de 
premsa d’alguns diaris, el diputat Antoni Estivill, a l’explicar el seu vot, va dir 
que se sentia orgullós d’haver signat la proposició i lamentava que no hagués 
prosperat, però també se sentia satisfet, perquè del resultat de la votació sabrien 
els regidors i exregidors de la província quins eren els diputats que volien que 
continuessin les subhastes de les seves finques i quins eren contraris a aquest 
procediment. Aquest comentari va provocar un gran aldarull entre els diputats i 
el president hagué de donar per acabada la sessió.97

Acció econòmica

Durant els dos anys que Josep Mestres fou president de la Diputació el seu 
objectiu va ser sanejar les arques provincials. En el llibret on resumia la seva actu-

97. El Restaurador, 20/5/1916, p. 3. La Crónica de Valls, 15/7/1916, p. 2. Patria, 15/7/1916, p. 
3. L’Escut, 22/7/1916, p. 3. Gaceta de Madrid, 7/5/1892, p. 2.
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ació explicava com havia trobat l’ens provincial i com el deixava. Començava 
amb un exercici de transparència:

En el règim actual de democràcies imperant, que per sentiment i temperament ens 
plau fomentar, és útil i convenient que’l poble, els ciutadans, estiguin enterats de cóm 
són administrats els seus capdals, i si’s donen casos com el de la nostra Diputació 
que’ls ciutadans no acudeixen a enterar-se’n, és un goig i una obligació moral de 
qui de bona fé ha actuat, tenint per norma i guia el millor servei amb l’esforç mínim 
tributari, donar a conèixer la seva actuació, perquè si ha estat afortunada, serveixi 
d’estímul, i si equivocat, corretgir-se.

No considerava que el que havia fet de bé fos mèrit seu, sinó de tots els com-
panys de la Diputació, ja que el president l’únic que feia era portar a terme els 
acords de la corporació; i si hi hagués hagut algunes imperfeccions, «culpa seran 
de la Presidència per manca de capacitat a l’executar els plans i els acords de la 
Diputació, però de cap manera per falta de voluntat i bons desitjos del qui l’ha 
ocupada».

Al llarg de les pàgines descrivia la seva actuació per apartats, dels quals ja n’hem 
comentat algun. El primer el titulava «Augment del crèdit provincial». Explicava 
que quan va arribar a la Diputació la seva situació econòmica era deplorable. Es 
pagava tard i malament. Alguns empresaris no volien vendre-li els seus produc-
tes, i si ho feien, exigien el pagament per endavant. Al final del seu mandat, els 
empresaris es disputaven poder proveir la Diputació, ja que cobraven puntual-
ment i en els terminis convinguts. Això s’havia aconseguit gastant solament el 
que es tenia la seguretat que es podia pagar, un procediment amb el qual estaven 
ben servits i a un millor preu.

El segon apartat, «Pago puntual als empleats i atrasos», tractava de les irregulari-
tats en el pagament als empleats, a alguns dels quals se’ls devia més de dos anys. 
Això feia que treballessin amb desgana, i els serveis que prestaven se’n ressentien:

Durant aquets darrers anys hi hagut un cambi radical en el comportament dels em-
pleats; són considerats com és menester per el públic i per els seus superiors […]. I no 
solzament s’han pagat els havers al personal aquets dos anys, amb tota regularitat, sinó 
que la situació econòmica de la Diputació ha permés cobrir necessitats perentòries 
dels mateixos empleats.
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Junta de Iniciativas i zones franques o neutrals 

El conflicte bèl·lic conegut com la Primera Guerra Mundial, o la Gran Guerra, 
tingué lloc a Europa i al Pròxim Orient entre 1914 i 1918. S’originà per l’agres-
siva política exterior d’Àustria-Hongria, Rússia i Alemanya, i en fou el detonant 
l’assassinat a Sarajevo (Sèrbia) del príncep i hereu al tron dels Habsburg, Fran-
cesc Ferran d’Àustria, el 28 de juny de 1914. Després de la declaració de guerra 
d’Àustria a Sèrbia, Rússia es mobilitzà per ajudar Sèrbia, mentre que Alemanya 
es posà al costat dels austríacs i declarà la guerra a Rússia; al cap de poc temps, 
França i la Gran Bretanya declaraven la guerra als imperis alemany i austrohon-
garès. Posteriorment, el conflicte i les seves implicacions polítiques i militars 
arribà a involucrar fins a trenta-dos països.

Ja hem comentat que tot i que Espanya va mantenir la seva neutralitat, els efectes 
de la guerra repercutiren en l’economia del país, especialment en les importaci-
ons i les exportacions. Tanmateix, pertànyer a un país neutral podia tenir els seus 
avantatges econòmics, si se sabien gestionar. Una fórmula per aprofitar-se de la 
situació era la de declarar ports francs o zones franques, cosa que, en definitiva, 
representava permetre que en unes zones determinades es poguessin fer inter-
canvis i transports de mercaderies, béns i serveis, amb menors controls i amb una 
disminució important dels impostos.

Preocupada per la situació econòmica a la província arran de la guerra europea, 
la Diputació de Tarragona, en sessió de primer d’octubre de 1914, va acordar 
crear una comissió especial, formada pel president, Josep Mestres, i els diputats 
Anselm Guasch Robusté, Josep Fortuny Aleu, Artemi Padró Sanromà i Antoni 
Borrell Sugranyes, per tal d’elaborar un projecte on es reflectís la problemàtica 
i les qüestions econòmiques originades pel conflicte bèl·lic a tota la província, 
i que també inclogués propostes per solucionar-les. Es feia una crida a ajunta-
ments, particulars, entitats, societats, empresaris, etc., en definitiva, a tots els que 
podien sentir-se afectats per la situació, per demanar-los que aportessin infor-
mació i el seu parer. Aquest projecte s’havia de fer arribar a la Junta Central de 
Iniciativas, creada pel Govern espanyol. Durant tot el mes d’octubre, la comissió 
especial va rebre les explicacions de corporacions, d’empresaris de tots els rams, 
de sindicats i societats, i de particulars d’arreu de la província, les quals li perme-
teren elaborar un informe que fou aprovat per l’ens provincial en la sessió del 30 
d’octubre. Les conclusions s’agrupaven en quatre grups: «1º Restablecimiento y 
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ampliación de crédito en todos sus aspectos, con auxilio del banco nacional a 
la Banca local. 2º Apertura de nuevas líneas directas entre los puertos españoles 
y mercados extranjeros, con rebaja en los portes y fletes. 3º Autorización para 
construir depósitos comerciales. Y 4º Seguro por el Estado contra los riesgos de 
la guerra».

En síntesi, i per sectors, proposaven aquestes mesures: 

[…] respecto de los vinos: - 1º La abertura por el Banco de España de créditos pig-
norativos con garantía de este producto a Sindicatos y particulares de reconocida 
solvencia. - 2º Que se dicten disposiciones prohibiendo y castigando severamente la 
entrada en bodegas y establecimientos de venda, del alcohol industrial (no vínico) o 
materias que lo contengan. - 3º Que para facilitar el consumo de vinos en América, 
se cree por el Banco de España una Sucursal en la Isla de Cuba descontando el papel 
a noventa días, previa presentación del conocimiento del embarque. – Tiende esta 
petición a evitar que, faltando los vinos españoles, en la Isla, se extinga el consumo 
dando preferencia a la cerveza u otras bebidas con perjuicio de nuestra producción. 
- 4º Que por el Ministerio de Estado se llame la atención del Gobierno noruego 
sobre los exorbitantes derechos aduaneros que allí pagan nuestros vinos y los gravá-
menes municipales con los departamentos sobrecargan dicho artículo. – Respecto 
de los aceites: – 1º Establecimiento de servicios directos entre nuestros puertos y las 
costas Norte del Brasil y las del Sur del Pacífico. - 2º Autorizar a la Junta de Obras 
del puerto de esta ciudad para expedir warrants sobre frutos. – Con referencia a las 
industrias locales, conviene: - 1º Que se procure por todos los medios posibles que 
desaparezca el considerable aumento en los precios de las primeras materias que se 
emplean en las artes metalúrgicas, como son los carbones, hierros, plomos, etc., pues 
dicho sobreprecio mantiene paralizadas estas industrias y a infinidad de obreros sin 
trabajo. – 2º Que se supriman temporalmente, al menos, los derechos de entrada del 
cloruro francés y se imponga un pequeño impuesto sobre los trapos que se exportan, 
con objeto de que pueda reanudar sus trabajos la industria papelera paralizada casi 
por completo por el injustificado y excesivo aumento en los precios del cloruro y la 
gran exportación de trapos sin restricción alguna. 

En l’escrit que Josep Mestres va enviar a la Junta Central de Iniciativas, a més de 
la relació de persones i entitats que havien col·laborat en l’elaboració del pro-
jecte aprovat per la Diputació tarragonina, amb les conclusions i la proposta de 
mesures, hi afegia l’adhesió al resultat a què havia arribat la Junta Econòmica de 
la Mancomunitat de Catalunya i que es feia seu. 
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En la sessió del 30 d’octubre, també va acordar demanar al Govern, a través del 
governador civil de la província, que es concedís una gran amnistia per a tots 
aquells expatriats per delictes polítics i socials, i demanava Josep Mestres que la 
petició s’ampliés a tots aquells joves amb delictes relacionats amb la jurisdicció 
militar. 

Paral·lelament a les gestions fetes des de la Diputació, Soler, l’alcalde de Tarra-
gona, preocupat igualment per la situació que vivia la ciutat, va convocar per al 
15 d’octubre de 1914 una reunió amb les forces vives de la ciutat, entre les quals 
hi havia Josep Mestres com a president de la Diputació i director de la revista 
Tarragona Agrícola, i també la premsa, per parlar de la situació del port i dels avan-
tatges que suposaria que fos un port neutral. També reclamaven convertir els 
tinglados en dipòsits generals per al comerç, en els quals els agricultors poguessin 
dipositar-hi llurs collites i, si fos el cas, construir magatzems o dipòsits comercials 
on es poguessin manipular matèries primeres. Algunes d’aquestes peticions, amb 
el suport de tots els assistents, estaven incloses en les demandes que s’havien de 
fer arribar a la Junta de Iniciativas.98

Durant la primera quinzena de novembre, Josep Mestres va rebre una carta del 
comissari de la Junta Central de Iniciativas felicitant-lo per les aportacions que 
havia fet la Diputació de Tarragona per solucionar i disminuir les conseqüèn-
cies negatives del conflicte europeu. Li comunicava que la Junta Central havia 
proposat al Govern la major part de les qüestions plantejades i les peticions que 
s’havien fet des de Tarragona. També li feia saber que ja s’havia dirigit al minis-
tre d’Estat per sol·licitar-li que gestionés amb el Govern noruec la rebaixa dels 
exorbitants drets duaners que allí havien de pagar els vins catalans i els altres 
gravàmens que sobrecarregaven els nostres productes.

Els representants dels ajuntaments aprofitaren les reunions amb les comissions 
encarregades de captar les necessitats dels municipis per reclamar l’arranjament 
de camins i carreteres. Per afermar la necessitat, els alcaldes de Valls, el Pla de 
Santa Maria, Cabra del Camp i el Pont d’Armentera visitaren el president de la 
Diputació i l’enginyer d’Obres Públiques de la província per demanar la repa-
ració, al més aviat possible, de la carretera que anava de Valls al Pla i la del Pla 

98. Diario de Tarragona, 17/10/1914, 1-2.
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a Cabra. Tant Josep Mestres com l’enginyer, Sr. Corsini, es feren càrrec de les 
demandes i prometeren tenir-les en compte.99

A finals del 1914, el diputat a Corts Pere Coromines Montaña havia engegat 
una campanya a Barcelona per demanar a l’Estat espanyol que tot Catalunya 
fos declarada zona franca o neutral. El primer lloc de tot el Principat, després 
de Barcelona, amb interès pel tema, i on es feu un míting reivindicatiu, fou la 
ciutat de Valls, a la qual s’afegiren Montblanc i els pobles de la Conca, i alguns 
municipis de les ribes del Francolí i del Gaià. L’acte, que se celebrà el 10 de gener 
de 1915 al Teatre Principal vallenc, omplí el local de gom a gom. Fou presidit 
pel diputat a Corts pel districte Albert Dasca i l’acompanyava el president de la 
Diputació, Josep Mestres. Alguns parlaments van anar encaminats a denunciar la 
ineficàcia del Reial decret de 18 de setembre de 1914 que concedia a Cadis la 
prerrogativa de ser port franc. La seva situació geogràfica i la manca d’indústria a 
la zona foren els arguments que els oradors empraren per explicar aquest fracàs. 
També feren referència a la nova situació provocada per la guerra: fàbriques que 
feia anys que no funcionaven, ara treballaven dia i nit, i donaven feina a milers de 
treballadors. Però aquesta situació tan ufana acabaria al finalitzar la guerra, i per 
això demanaven les zones neutrals, per buscar nous mercats i estar ben preparats 
per a la gran crisi que s’acostava. Josep Mestres, en la seva locució, «demostrá 
com les Zones franques facilitarien enormement el comerç d’exportació dels 
productes agricoles de les nostres comarques, com son el vi, l’oli i les avellanes, 
obrint arreu nous mercats que serien fonts de riquesa per als nostres productes». 
També feia esment del fet que «vindrien a buscar directament dels payssos con-
sumidors, com ho sería per la fruita, per que podrien establirse la industria de 
conserves, que competiría ab ventatje ab les similars extrangeres».100

Cambres agràries

El 29 de novembre de 1914 va tenir lloc a Tarragona una assemblea de cambres 
agrícoles d’Espanya, organitzada per la Cambra Agrícola de Tarragona i presi-
dida pel senador i president honorari d’aquesta entitat, Josep Elias de Molins. 
Josep Mestres formava part de la taula presidencial en qualitat de president de la 

99. Diario de Tarragona, 17/11/1914, p. 1. Patria, 7/11/1914, p. 3.
100. El Poble Català, 1/1/1915, p. 2. La Veritat, 14/1/1915, p. 1-2. Patria, 16/1/1915, p. 1-2. 

La Crónica de Valls, 16/1/1915, p. 2. La Conca de Barbarà, 16/1/1915, p. 2.
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Diputació. Hi assistiren representants de cambres agràries de la resta de Catalu-
nya i de la major part d’Espanya, així com altres associacions i entitats agrícoles. 
Les conclusions, bàsicament, s’encaminaren a demanar que es dotés les cambres 
agrícoles de mitjans, tant econòmics com jurídics, perquè poguessin complir els 
seus objectius, que eren els d’ajudar la pagesia en moments difícils com els que 
llavors travessaven.

Final de «Dos anys d’actuació econòmica»

Josep Mestres acabava el llibre resum del seu pas per la presidència de la Dipu-
tació així:

Final. Crec complert un deure a l’acabar, declarant que al publicar aquets datos no 
m’ha guiat cap fi personal, sinó el de complir amb l’obligació de cuidar de la major 
honra i bon nom de la Diputació, quina representació els meus companys m’han 
confiat. La tasca verificada per la Diputació, com s’ha pogut veure, ha sigut profitosa 
per els interessos provincials; ni’ls meus companys ni jo ens donem per satisfets, sinó 
que creiem que ha sigut solzament iniciada i que de dia a dia amb la col·laboració 
de tots s’anirà perfeccionant, a l’objecte d’acostar-se lo més possible a l’ideal, çò es, 
assolir un major benestar, amb el mínimum d’esforç. Aquesta ha sigut i serà la norma 
i guia dels nostres actes. Tarragona, 1er Febrer de 1915. J. Mestres.

Eleccions provincials del 1915

Les eleccions per renovar els representats provincials als districtes de Torto-
sa-Roquetes i Falset-Gandesa se celebraren el 14 de març de 1915. El triomf 
dels republicans fou «exclatant», segons el diari tortosí Renovació. En total entra-
ven cinc nous republicans a la Diputació, que quedava formada així: pel districte 
de Valls-Montblanc, els diputats Estanislau Tell, liberal, i Josep Mestres, Artemi 
Padró i Macià Guarro, republicans; pel districte de Reus, els diputats Antoni 
Estivill, Antoni Borrell i Miquel Alimbau, republicans, i Ramon Vidiella, d’Unió 
Catalanista; pel districte de Tarragona - el Vendrell, els diputats Emili Folch, 
republicà, Anselm Guasch i Joan Palau, liberals, i Josep Fortuny, conservador; pel 
districte de Tortosa-Roquetes, els diputats Joan Caxot, Alfred Escrivà i Marcel 
Navarro, republicans, i Francesc Canivell, liberal conservador; i pel districte de 
Falset-Gandesa, els diputats Pere Lloret i Magí Isern, republicans, Josep Compte, 
liberal, i Daniel Serres, carlí.
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Amb sis diputats entre liberals i conservadors, un carlí, dotze republicans i un, 
Vidiella, que es presentà com a republicà i posteriorment declarà pertànyer a 
Unió Democràtica, els republicans tenien a les seves mans continuar a la presi-
dència de la Diputació. Segons El Poble Català del 6 de maig, els diputats provin-
cials republicans es reuniren per tal de tractar la constitució de la nova Diputació. 
Borrell proclamà com a indiscutible, com un cas d’honor i dignitat, la reelecció 
de Josep Mestres com a president. La majoria dels presents secundaren la seva 
proposta, però una minoria insinuà una altra solució. Finalment, tots els diputats 
acordaren reelegir Mestres per presidir la Diputació tarragonina.

Polèmica en la constitució de la Diputació: entre el frau i el transfuguisme

El 3 de maig s’havia de constituir la Diputació. Però abans d’entrar al Saló 
de Plens, el diputat Borrell «reclamava la seva llibertat d’acció». La sessió es va 
suspendre per falta de quòrum. El 5 de maig, els diputats liberals, el carlí i els 
diputats Borrell, Alimbau i Vidiella es reuniren en sessió constituent i nomenaren 
president Ramon Vidiella, i la resta de càrrecs els distribuïren entre els diputats 
monàrquics. Ateses unes circumstàncies tan especials, senadors, diputats a Corts 
i diputats provincials republicans signaren un manifest l’11 de maig en el qual 
denunciaven la deslleialtat i la deserció de Borrell i Alimbau, que «havien promès 
ja an els cacics d’aquesta província el seu vot». I invitaven tothom a l’assemblea 
dels republicans de la província de Tarragona que se celebraria el diumenge 16 
al Teatre Principal de Tarragona.101

La polèmica estava servida. Els diaris, tant de la província tarragonina com de 
Barcelona, n’anaven plens, sobretot els pro republicans, i refutaven les justifica-
cions que alguns periòdics de Reus, com Foment, esgrimien sobre l’actitud dels 
diputats Borrell, Alimbau i Vidiella. L’assemblea republicana fou un èxit. Va ser 
presidida per Carner, Nougués, Marcel·lí Domingo, Mestres, Lloret i Calvet. A 
les primeres files de la platea hi estaven asseguts Estivill, Escrivà, Navarro, Isern, 
Folch, Guarro i Padró, diputats provincials i delegats de les poblacions. Parlaren 
representants de tots els partits judicials de la província i els diputats a Corts. Per 
aclamació, es van aprovar les conclusions següents: 

101. El Poble Català, 6/5/1915, p. 1. Diario de Tarragona, 6/5/1915, p. 1. Renovació, 16/5/1915, 
p. 1.
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Primera. Condemnar amb la més gran energía la conducta del diputats Borrell i 
Alimbau, que se han fet indignes del nom de republicans que pretenen ostentar.

Segona. Que’ls representants en Corts interposin recurs sol·licitant la nulitat de la 
constitució de la Diputació provincial, fent-ne entrega al governador a l’acabar l’acte.

Tercera. Que tots els organismes republicans a la provincia, especialment els del dis-
tricte de Reus, dirigeixin comunicacions als senyors Borrell i Alimbau demanant-los 
la renuncia de l’acta.

Quarta. Que aquestes comunicacions se publiquin als periòdics i aiximateix se diri-
geixin als organismes directors dels partits per a que aquests obrin en conseqüencia. 

Quinta. Invitar a tots els republicans de la provincia a concorrer a la primera sessió 
pública que celebri la Diputació. 

Sexta. Solicitar l’indult als presos de Benagalbón.102

En acabar l’acte, la multitud que havia assistit a l’assemblea acompanyà els polí-
tics que l’havien presidit fins al Govern Civil, on lliuraren al governador el recurs 
per demanar l’anul·lació de la constitució de la Diputació.103

El Boletín Oficial de la Provincia de Tarragona del primer de juliol de 1915 publicava 
que, per la Reial ordre del Ministeri de la Governació de data 26 de juny, es 
declarava il·legal i nul·la la constitució de la Diputació de Tarragona. El gover-
nador civil, Antonio Tudela, convocava una sessió extraordinària per al dia 12 de 
juliol, per tal de donar compte de la reial ordre i procedir a una nova constitu-
ció. Arribat el dia, la Diputació no es va poder constituir per falta de quòrum. 
El governador va convocar els diputats per al dia 22, data en la qual tampoc es 
presentaren en nombre suficient, i llavors els cità, novament, per al dia 4 d’agost.

Finalment, el 4 d’agost de 1915 es reuniren tots els diputats provincials, menys 
Cachot, sota la presidència del governador civil de la província. Primer que res, 
el secretari va llegir la reial ordre per la qual s’anul·lava la constitució de la Dipu-
tació del passat 5 de maig. A continuació, es formà la Mesa d’Edat, que presidí 
el diputat Estanislau Tell i tingué per secretaris Daniel Serres i Josep Fortuny. El 
president ordenà la lectura de les actes dels diputats electes dels districtes de Tor-

102. Renovació, 23/5/15, p. 2.
103. El Poble Català, 17/5/1915, p. 2. Tarragona Federal, 22/5/1915, p. 1. La Voz del Pueblo, 

23/5/1915, p. 1-3. Renovació, 23/5/1915, p. 1-2.
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tosa-Roquetes i Falset-Gandesa, un total de set, ja que la de Cachot no s’havia 
presentat. Seguidament, s’elegí la Comissió Permanent, a la qual es presentaren 
dues candidatures: una de formada per Vidiella, Tell, Guasch, Escrivà i Isern i l’al-
tra per Estivill, Guarro, Lloret, Folch i Escrivà; la primera obtingué deu vots i la 
segona nou, i per tant quedà proclamada la primera. El mateix passà en l’elecció 
de la Comissió Auxiliar: guanyà per deu vots la candidatura formada per Cani-
vell, Padró i Compte, enfront de la de Padró, Navarro i Isern, que en va obtenir 
nou. Per acabar de distribuir els càrrecs es tornarien a reunir el dia 6.

En la sessió del 6 d’agost, presidida per la Mesa d’Edat, es donaren per aprovades 
les actes dels diputats electes que faltaven, foren proclamats diputats i prengueren 
possessió del càrrec; excepte Cachot, que tampoc hi fou present. Seguidament, 
es procedí a l’elecció de president. S’hi presentaren Josep Mestres i Miquel i 
Ramon Vidiella i Balart. Verificat l’escrutini, Vidiella va obtenir deu vots i Mes-
tres nou. Va ser proclamat president de la Diputació, doncs, Ramon Vidiella. 
Després de nomenar els secretaris, entrà el governador per presidir la sessió. En 
el seu parlament recalcà que les diputacions havien estat creades per ser òrgans 
administratius i no polítics. Josep Mestres va demanar la paraula per refutar l’ar-
gumentació: «y él por su parte, entiende que según el concepto científico, la 
política es el arte de administrar y cree que no puede prescindirse en absoluto 
de que cada cual ostente sus ideales políticos, aun tratándose de la administra-
ción provincial». A continuació, s’elegiren els torns de la Comissió Provincial: a 
Josep Mestres li correspongué el tercer torn, junt amb Guasch, Borrell, Canivell 
i Serres. Mestres també fou nomenat membre de la Comissió de Beneficència, 
però no fou elegit per ser el director de la Càtedra Ambulant d’Agricultura. Se’l 
designà, en canvi, per assistir a les subhastes provincials, càrrec al qual renuncià al 
mateix moment del seu nomenament. 
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Capítol 4. La Mancomunitat de Catalunya: 
primera etapa

Antecedents

Es gesta una idea

Josep Mestres fou un dels impulsors de la Mancomunitat de Catalunya. Ja en el 
seu credo en feia referència, proposant que «les Diputacions d’una mateixa regió 
deuen unirse o mancomunarse».

En la sessió de la Diputació del 19 de maig de 1911, es presentà una proposició, 
signada pels diputats Josep Anguera, Josep Mestres, Emili Folch i Ramon Cava-
llé, que deia així:

Los Diputados que suscriben tienen el honor de proponer a la Excma. Diputación, 
se digne acordar: 1.º Que este cuerpo provincial aspira a la reconstitución de la per-
sonalidad catalana regida autonómicamente per una Diputación única sin perjuicio 
que la Diputación catalana con franco criterio descentralizador se complementase 
interiormente con los organismos parciales que considerase necesarios para el mayor 
acierto de su gestión. 2º. Que el anterior acuerdo se comunique al Sr. Presidente del 
Consejo de Ministros, a las otras Diputaciones provinciales de Cataluña y a los Dipu-
tados a Cortes y Senadores de esta Región, a los que se invite a su vez a que laboren 
en igual sentido en el Parlamento». 

La proposició passà a estudi de la Comissió de Governació. Un plantejament 
similar s’havia aprovat a la Diputació de Barcelona. Amb aquest pas començà a 
gestar-se el que es convertiria en la Mancomunitat de Catalunya. El 5 de juny, la 
Diputació de Barcelona va trametre a les altres tres diputacions catalanes el text 
definitiu que havia preparat i aprovat sobre la unió d’aquestes quatre administra-
cions. Els diferents ens provincials s’anaren adherint a aquest text: el 21 de juny 
ho feu la de Girona, el 5 de juliol la de Tarragona i el 18 de juliol la de Lleida.

En la sessió de la Diputació de Tarragona del 5 de juliol es donava compte 
d’aquest escrit de la Diputació de Barcelona:
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[La Diputación de Barcelona] ha resuelto invitar a todas las Diputaciones catalanas 
a formular las bases de un proyecto de ley instituyendo un organismo encargado de 
las obras públicas, cultura, beneficencia y demás, que a todos los catalanes interesa, 
proyecto de Ley que una vez aprobado por las Diputaciones será entregado al Presi-
dente del Consejo de Ministros para que lo presente al parlamento y a los Diputados 
y Senadores por Catalunya a fin de que el Parlamento lo apoyen […]

El diputat Mestres fou el primer a fer constar que s’adheria en tot a la idea pro-
posada per Barcelona, i el mateix feu Emili Folch, que proposà la retirada de la 
proposició que havien presentat ells mateixos en la sessió anterior. També van 
expressar la seva conformitat els diputats Oliva, Antoni Virgili, Ramon Cavallé 
i Anselm Guasch, i l’esmentada proposta es retirà. Igualment, es va acordar que 
els representants de la Diputació de Tarragona per treballar en la redacció de 
les bases fossin el president, Antoni Estivill, i els diputats Víctor Olesa, Francesc 
Roig i Josep Mestres.

La primera reunió dels representants de les quatre diputacions catalanes es feu al 
Palau de Sant Jordi (posterior seu de la Generalitat) el 20 de juliol, i s’acordà, per 
unanimitat, iniciar el procés per a la constitució d’un organisme integrat per les 
diputacions del Principat que tingués al seu càrrec les funcions de beneficència, 
instrucció, obres públiques i altres d’interès per a Catalunya. Es va delegar la 
redacció de les bases a una ponència formada pels quatre presidents provinci-
als, que després seria debatuda en la comissió. Aquella mateixa tarda, els presi-
dents començaren a treballar. Plantejaren una organització basada en un consell 
permanent format pels quatre presidents i una assemblea de la qual formarien 
part tots els diputats provincials catalans. També acordaren demanar al Govern 
central que traspassés al nou organisme les competències assenyalades, així com 
els recursos per desenvolupar-les correctament,104 i es posaren aquests acords a 
informació pública durant un mes.

Unanimitat

Tan aviat com les quatre diputacions catalanes s’adheriren a la incipient idea de 
Mancomunitat, els quatre presidents, junt amb tretze representants seus, entre 
ells Josep Mestres, començaren a treballar en la redacció de les bases que havien 

104. Güell-Perea 2019, p. 81. Balcells-Pujol-Sabater 1996, p. 57.
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de regular la nova entitat. La Lliga Regionalista, el Consell de la Unió Federal 
Nacionalista Republicana i la Unió Catalanista Autonomista de Dependents del 
Comerç i de la Indústria de Barcelona felicitaren la Diputació de Tarragona per 
la seva adhesió al projecte. Als diaris hi començaven a aparèixer articles en els 
quals es volia anar configurant el que havia de ser o no la Mancomunitat. Josep 
Mestres, que tanta importància donava a l’educació, a la instrucció i a la cultura 
en general, va publicar un escrit a Catalunya Nova, el 19 d’agost de 1911, titulat 
«Mancomunitat.-Cultura». Convençut que un país és més ric i pròsper com més 
cultura té la seva població, encarregava a la Mancomunitat una tasca molt espe-
cífica: instruir el país. Ho feia així:

[…] l’acció principal y primordial de Mancomunitat es en el camp quasi verge de 
la cultura especialisada; perquè si prescindím d’algun altruista esfors individual o 
d’alguna corporació, no hi ha res fet, tot es per fer, sent tant o més important que la 
cultura general.

Perquè bò es que un agricultor sápiga llegir, escriurer y comptes, però mellor y de 
més profit li será sapiguer fer un empelt, una hibridació, els adobs més adequats en 
cada camp y cultiu; manera de seleccionar les llevors, conservarles y mellorarles; cullir 
més ab menys trevall y gasto.

Al fuster les especials aplicacions de cada fusta, manera de trevallarles y ornamentarles.

Al teixidor, al pellaire, al manyá… y aixís a cada art y ofici lo que l’interessi.

A cada comarca, a cada poble, lo que a n’ells afecti, tot al objecte de perfeccionar la 
producció, produir molt y ab poc esfors, a fi de que ab l’aument de cultura, vingui 
també l’aument de benestar dels ciutadans y de la nacionalitat.

Devèm procurar que aixís com l’objecte ploma ja’ns sugereix l’idea escriurer, d’avui 
en endevant el mot (avui una esperansa) Mancomunitat, al ser una realitat, en suge-
reixi l’idea de cultura.

La comissió encarregada de redactar les bases de la Mancomunitat les va aprovar 
per unanimitat el 17 d’octubre de 1911. Aquell mateix dia, la Unió Democràtica 
Nacionalista de Tarragona celebrava la seva Assemblea General per debatre sobre 
les properes eleccions municipals. En plena discussió, «El president ocupá son 
lloc d’honor y de sopte pará el bullici de les converses, fentse el silenci absolut, 
que augmentá encare quan el volgut company desplegá un telefonema que entre 
ses mans tenia, disposantse a llegirlo; deia aixís: “Unió Catalanista.-Aprobades 
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de regular la nova entitat. La Lliga Regionalista, el Consell de la Unió Federal 
Nacionalista Republicana i la Unió Catalanista Autonomista de Dependents del 
Comerç i de la Indústria de Barcelona felicitaren la Diputació de Tarragona per 
la seva adhesió al projecte. Als diaris hi començaven a aparèixer articles en els 
quals es volia anar configurant el que havia de ser o no la Mancomunitat. Josep 
Mestres, que tanta importància donava a l’educació, a la instrucció i a la cultura 
en general, va publicar un escrit a Catalunya Nova, el 19 d’agost de 1911, titulat 
«Mancomunitat.-Cultura». Convençut que un país és més ric i pròsper com més 
cultura té la seva població, encarregava a la Mancomunitat una tasca molt espe-
cífica: instruir el país. Ho feia així:

[…] l’acció principal y primordial de Mancomunitat es en el camp quasi verge de 
la cultura especialisada; perquè si prescindím d’algun altruista esfors individual o 
d’alguna corporació, no hi ha res fet, tot es per fer, sent tant o més important que la 
cultura general.

Perquè bò es que un agricultor sápiga llegir, escriurer y comptes, però mellor y de 
més profit li será sapiguer fer un empelt, una hibridació, els adobs més adequats en 
cada camp y cultiu; manera de seleccionar les llevors, conservarles y mellorarles; cullir 
més ab menys trevall y gasto.

Al fuster les especials aplicacions de cada fusta, manera de trevallarles y ornamentarles.

Al teixidor, al pellaire, al manyá… y aixís a cada art y ofici lo que l’interessi.

A cada comarca, a cada poble, lo que a n’ells afecti, tot al objecte de perfeccionar la 
producció, produir molt y ab poc esfors, a fi de que ab l’aument de cultura, vingui 
també l’aument de benestar dels ciutadans y de la nacionalitat.

Devèm procurar que aixís com l’objecte ploma ja’ns sugereix l’idea escriurer, d’avui 
en endevant el mot (avui una esperansa) Mancomunitat, al ser una realitat, en suge-
reixi l’idea de cultura.

La comissió encarregada de redactar les bases de la Mancomunitat les va aprovar 
per unanimitat el 17 d’octubre de 1911. Aquell mateix dia, la Unió Democràtica 
Nacionalista de Tarragona celebrava la seva Assemblea General per debatre sobre 
les properes eleccions municipals. En plena discussió, «El president ocupá son 
lloc d’honor y de sopte pará el bullici de les converses, fentse el silenci absolut, 
que augmentá encare quan el volgut company desplegá un telefonema que entre 
ses mans tenia, disposantse a llegirlo; deia aixís: “Unió Catalanista.-Aprobades 
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bases Mancomunitat per unanimitat. Visca Catalunya. Mestres.”».105 En els dies 
següents els diaris es feren ressò de la notícia i publicaren les bases aprovades. 

El següent tràmit era la ratificació per part de les diferents corporacions provin-
cials. La primera de fer-ho fou la de Lleida, el 23 d’octubre; Barcelona ho feia el 
14 de novembre; Girona, el 16, i finalment, Tarragona, el 21. La Diputació tar-
ragonina va rebre felicitacions de diaris i d’entitats culturals, socials i polítiques.

En l’acta de la sessió de la Diputació de Tarragona del 21 de novembre de 
1911 hi consta que «se aprobaron por aclamación las bases de la Mancomunidad 
(aparecen continuadas al final de la presente acta) y se ratificaron los poderes 
otorgados a los señores que constituyen la ponencia como procede de merecido 
aprecio al cumplimiento y desempeño de la misión».

Una vegada aprovades les bases per les quatre diputacions, foren presentades als 
diputats a Corts i als senadors catalans, ja que les havien de defensar a Madrid, 
tant al Congrés com al Senat.

El 6 de desembre, una comissió integrada pels quatres presidents provincials, 
nombrosos diputats a Corts, senadors i diputats provincials, entre els quals es 
trobava Josep Mestres, anaren per la línia dels directes Barcelona-Madrid fins a la 
capital de l’Estat per lliurar la proposta de Mancomunitat Catalana al president 
del Govern, José Canalejas, el qual mostrà la seva bona voluntat i manifestà que 
passaria les bases pel Congrés l’abril del 1912.

Tot semblava ben encarrilat, però la Unió Democràtica Nacionalista de Tarra-
gona sabia que no n’hi havia prou, amb l’entusiasme popular del primer moment, 
sinó que s’havia d’informar la gent del que significaria la Mancomunitat per a 
Catalunya perquè, si des de Madrid hi posaven obstacles, el poble català, per 
convicció, en reclamés l’aprovació. Per a això, van organitzar un cicle de confe-
rències que pronunciarien militants del partit.

105. Catalunya Nova, 22/10/1911, p. 1.
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La primera xerrada que va donar Josep Mestres fou el 22 de desembre, al local 
del Centre Nacionalista Democràtic de Tarragona. Per a ell hi havia dues idees 
que havien de prevaler:

La gloria de l’iniciativa de l’idea d’arrivar a una fórmula que concratés en lo extern 
l’unitat espiritual de Catalunya […]. 

L’altre idea de conseguir del Estat espanyol el reconeixement de Catalunya, s’ha anat 
desenrotllant, perfilant, per arribar a conseguirho: aquestes han sigut les dugues idees 
motrius, les que han donat vida a la tasca realisada, les que’ns donarán forses y alé pera 
l’assoliment de la victoria.

[…] no serà sols un ideal conseguit, sinó un ideal y al ensemps una obra de resultats 
esplendits en l’ordre material y de mellorament pel nostre poble. 

La gran, la trascendental importancia de Mancomunitat, deriva precisament d’això 
y també d’un fet que cal que ficsèu en vostres inteligencies: Es, aquesta, la primera 
vegada que’ls catalans ens unim pera realisar una obra positiva. Fins avui ens havíem 
aplegat per una protesta, pro are, ja no li dièm a l’Estat: «Catalunya no vol aixó,» sino 
«Catalunya vol viurer, vol trevallar, vol expandirse y vol tal y qual funció, que acom-
plirá molt més bé y ab més intensitat que tú.»

Seguia la xerrada explicant alguns aspectes de les bases aprovades: 

[…] les bases foren redactades per homes dels més oposats modos de pensar y de les 
comarques més diferentes: totes les oposicions y rezels d’idees y d’interessos, desa-
paresqueren devant del convenciment de que anavem a realisar una obra igualment 
benafactora pera totes les regions germanes; y l’armonía més perfecte regná sempre: 
era Catalunya la qui una vegada mes triomfava, imposantse per sobre de tot. […]

En quan a l’Hisenda, la Mancomunitat vol tenirla propia y complertament indepen-
denta. Els pobles moren per que son recaudadors del Estat, y això passaría si’s realisés 
el concert econòmic. No, Mancomunitat tindrá’ls recursos que li donin els serveis 
que desempenyi, tindrá de més a més lo en que contribueixin les Diputaciones, ja 
directament, ja rebaixantho del contingent y cobrantho la Mancomunitat dels pobles, 
que tant s’han de beneficiar ab la realisació del progecte.

Acabà parlant del viatge a Madrid per lliurar les bases a Canalejas, i de les pro-
meses i de la simpatia que havia mostrat envers el projecte.106

106. Catalunya Nova, 31/12/1911, p. 2.
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L’infatigable Josep Mestres feu conferències per tota la província; en algunes 
explicava com s’havia anat forjant el projecte, en altres se centrava en cada un 
dels dotze punts de les bases, etcètera. Alguns dels llocs on va anar foren els 
següents: Sarral, el 20 de gener de 1912, al matí, al local del Sindicat Agrícola, i a 
la tarda, al Cafè del Centre; a Valls, el 28 de gener, al local del Centro de la Unión 
Republicana; a Montblanc, el 25 de març, i al juliol anà a Vila-rodona.

L’aprovació del Govern

Mentrestant, les bases de la Mancomunitat de Catalunya seguien el seu periple 
a Madrid. El maig del 1912 foren presentades al Congrés de Diputats. Per passar 
aquest tràmit s’hagueren de rebaixar les pretensions aprovades per les diputa-
cions catalanes. El 5 de juliol, diferents diputats provincials, entre els quals hi 
havia Josep Mestres, van enviar el següent telegrama al president del Consell de 
Ministres, José Canalejas: «Reunidos hoy Diputados provinciales para celebrar 
sesión, felicitan efusivamente á V.E. levantada actitud en favor del proyecto de 
mancomunidades, rogándole persista en ella hasta su aprovación para Bien de 
España y satisfacción de Cataluña. - Cavallé - Folch - Sas - Mestres - Avellá - 
Virgili - Tell - Estivill».107

Finalment, s’aprovà el nou text el 17 d’octubre. Faltava el tràmit del Senat, però 
quan s’havia de començar a debatre, el 12 de novembre de 1912 fou assassinat el 
president Canalejas i tot restà aturat una altra vegada.

El 18 de gener de 1913 es va reunir al Saló de Sessions de la Diputació de Barce-
lona l’assemblea de diputats catalans, a la qual assistí Josep Mestres en representa-
ció de la Diputació de Tarragona, i s’acordà telegrafiar al Govern per recordar-li 
la promesa que l’aprovació dels pressupostos i dels tractats amb França aniria 
seguida, immediatament, de la del projecte de llei de mancomunitats, i també per 
demanar l’obertura de les Corts tan aviat com fos possible perquè el projecte fos 
aprovat abans de les eleccions provincials.

Poc després de celebrar-se les eleccions a diputats provincials en alguns districtes 
de Tarragona el març del 1913, i una vegada l’Audiència Provincial els havia 

107. Diario de Tarragona, 6/7/1912, p. 1.
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proclamat electes, els nous diputats acordaren enviar un telegrama al comte de 
Romanones, nou president del Consell de Ministres, que deia així:

Los infrascritos Diputados provinciales electos provincia Tarragona, interesan pronta 
aprobación proyecto Mancomunidades por creerlo necesario a la prosperidad re-
gión Catalana y sus hermanas las demás regiones españolas. Emilio Folch - Anselmo 
Guasch - Ramón Vidiella - J. Fortuny Aleu - José Compte - Juan Palau - Miquel 
Alimbau - Matías Guarro - J. Mestres - A. Padró - Antonio Borrell - E. Tell.

El telegrama fou contestat amb un altre del president del Consell de Ministres 
que va rebre Emili Folch, en el qual deia que el Govern persistiria a discutir el 
projecte de la llei de mancomunitats tan aviat com fos possible.108

Si el primer que va fer Josep Mestres al ser escollit president provincial va ser 
posar-se sota les ordres d’Enric Prat de la Riba, el següent va ser convocar els 
alcaldes del districte de Valls-Montblanc, del qual era diputat provincial, a una 
reunió a la casa consistorial de Valls, per al dia 12 de maig de 1913, per parlar-los 
sobre la Mancomunitat. Hi assistiren alcaldes, regidors i representants de Valls, la 
Masó, Vilallonga, el Pla de Santa Maria, Bràfim, el Pont d’Armentera, Puigpe-
lat, el Milà, Cabra, Nulles, els Garidells, Vila-rodona, Vallmoll, Alcover, Vilabella i 
Alió, i tingué l’adhesió d’altres municipis com Figuerola.

Josep Mestres, després d’agrair als assistents la participació, començà el discurs 
desmentint el caràcter partidista que alguns li atribuïen. Digué: «Aquesta reunió 
no és pas de política estreta, migrada, sinó de alta política que uneix als pobles 
en favor de les Mancomunitats. L’obra aquesta no és partidista ni pot ser-ho; el 
dia en que arribessin a ser patrimoni d’un sol partit caurien mortes». En aquest 
punt recordà el que havia ocorregut amb el projecte d’Administració local pro-
posat per Maura. Després anà desgranant els dubtes i recels que s’havien creat 
entorn del projecte de la Mancomunitat: els nascuts dins i fora de Catalunya, els 
que li atribuïen que era obra d’un sol partit, l’anomenat barcelonisme, els que 
deien que la seva implantació suposaria un increment de les despeses dels pobles 
i ciutats, etc., i acabà recalcant que l’únic que faltava era el suport dels municipis, 
i per això demanava que s’aprovessin els següents acords: 

108. Patria, 22/3/1913, p. 3.
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Primer: Comunicar al Sr. President del Concell de Ministres l’adhessió de tots els 
reunits al progecte de les Mancomunitats. 

Segon: Fer idéntica comunicació al senyor President de la Diputació Provincial de 
Barcelona, i autoritzar a la comissió permanent establerta per a l’implantació d’aquell 
projecte, que fel·liciti als representants en Corts per Catalunya per son procedir i 
d’una manera especial a D. Albert Dasca i Boada.

I tercer. Portar els anteriors acorts a l’aprovació dels Ajuntaments respectius, i una 
volta presos comunicar-los al Sr. President de la Diputació Provincial de Tarragona.109

Una altra reunió en el mateix sentit i contingut es va celebrar a l’Ajuntament 
de Montblanc el 18 de maig. En aquesta ocasió hi assistiren representants dels 
ajuntaments de Montblanc, Santa Coloma de Queralt, Passanant, Forès, Senan, 
Conesa, Rocafort de Queralt i Montbrió de la Marca, així com d’associacions i 
sindicats agrícoles de la comarca.

Per al nou president de la Diputació tarragonina, era primordial treballar per 
avançar en el projecte de la Mancomunitat Catalana. Per això, en la sessió de la 
corporació provincial del 26 de maig, va llegir els telegrames enviats pels presi-
dents de les altres tres diputacions catalanes, en els quals reiteraven la voluntat de 
prosseguir amb els esforços per aconseguir l’aprovació del projecte. Considerant 
que era un deure patriòtic que la Diputació de Tarragona actués en conseqüèn-
cia, proposà que es ratifiquessin tots els acords que sobre aquest tema s’havien 
pres i se seguissin fent, amb el mateix entusiasme i fermesa, les gestions que fossin 
necessàries perquè les aspiracions de Catalunya es convertissin, tan aviat com fos 
possible, en una realitat legal. També foren ratificats els mateixos representants de 
la Diputació de Tarragona per formar part de la Comissió Interprovincial. L’en-
demà va enviar sengles telegrames als presidents de les diputacions de Barcelona, 
Lleida i Girona comunicant-los tot el que havien aprovat el dia anterior.

Tal com s’hi havia compromès el comte de Romanones, el projecte de manco-
munitats es presentà al Senat, el 3 de juny de 1913, per ser debatut. Romanones 
no mostrà gaire entusiasme al presentar la proposta; i els senadors liberals i els 
conservadors mostraren la seva disconformitat. Les sessions s’allargaven, i a mei-

109. La Veritat, 15/5/1913, p. 2; 21/5/1913, p. 3. Patria, 17/5/1913, p. 1-2. La Crónica de Valls, 
17/5/1913, p. 2.
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tat de juny Romanones presentà la dimissió per primera vegada. Tot es tornava 
a aturar.

Després de la renovació biennal de les diputacions provincials, a principis de 
maig del 1913, com a conseqüència dels resultats de les eleccions del març, 
s’havia de constituir la nova ponència de la Mancomunitat Catalana, ja que 
alguns membres de la primera havien deixat de ser diputats provincials. Tal com 
estava previst, el 8 de juliol, al Palau de la Generalitat de Barcelona, sota la pre-
sidència d’Enric Prat de la Riba, i acompanyat de Josep Mestres, Agustí Riera 
i Josep M. Espanya, presidents de les diputacions de Tarragona, Girona i Lleida, 
respectivament, tingué lloc l’acte de constitució de la nova Comissió (o Ponèn-
cia) Interprovincial de Mancomunitats. S’aprovà ratificar els acords presos a les 
reunions anteriors. També es va quedar d’enviar un telegrama al cap del Govern 
de Madrid reclamant la ràpida aprovació del projecte de mancomunitats. Final-
ment, s’acordà que durant l’estiu continuarien donant conferències per estendre 
arreu el coneixement de l’estructura de les mancomunitats, i van quedar que es 
reunirien passat l’estiu per prendre altres acords. 

Entre la correspondència particular de Josep Mestres hem trobat una carta 
manuscrita remesa per Enric Prat de la Riba, la qual, malgrat no estar datada, 
creiem que podria ser de finals de setembre o primers d’octubre del 1913. Diu 
així: 

Molt estimat amic: Me complau vivament que hàgim coincidit. Les nostres cartes 
s’han creuat mogudes d’un mateix sentiment. Com V. crec que’l govern no’s porta be, 
com V. crec que fins per marinar la nostra situació interior convé reprendre la lluita 
pro Mancomunitat, que ha demostrat ser un tònic per al nostre poble. Apart d’això 
hi ha perill de que amb semblants dilacions tornem a quedar burlats per acontexe-
ments polítics que variïn la composició del govern. Perxò entenc que la nostra unió 
ha d’encaminar-se a obtenir l’aprovació de l’Estatut abans de l’obertura de les Corts, 
Sempre seu, company i bon amic. E. P. Riba.

Aquest «convé reprendre la lluita pro Mancomunitat» es devia referir a fer una 
actuació popular que mostrés a tothom la implicació del poble català en la 
voluntat de conquerir la unió de les províncies catalanes. D’aquí que, mentre a 
Madrid l’aprovació del projecte de mancomunitats estava encallada i el nou curs 
polític encara no havia començat, la Lliga Regionalista, junt amb la resta de par-



114

JOSEP MESTRES I MIQUEL. VILALLONGA DEL CAMP, 1868-1949

Carta de puny i lletra d’Enric Prat de la Riba a Josep Mestres, de finals de setembre  
o principis d’octubre del 1913 (arxiu de la família Mestres).
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tits autonomistes, nacionalistes i republicans, organitzessin, per al 24 d’octubre, 
una jornada reivindicativa. A principis d’octubre, Josep Mestres, com a president 
de la Diputació, s’havia adreçat a tots els alcaldes de la província perquè li reme-
tessin les certificacions de l’acord adoptat pels respectius plens municipals en 
relació amb el projecte de mancomunitats, per tal d’unir-los als altres de la resta 
de Catalunya i formar un sol bloc que demostrés el desig de tots els municipis 
catalans que s’aprovés la reforma.

Des de la Diputació de Barcelona s’organitzaren els actes del dia 24 amb molta 
cura: ornamentació floral i banderes donaren una coloració inusual a l’edifici de 
la plaça de Sant Jaume. L’Ajuntament barceloní també es volgué afegir a la cele-
bració. Al seu balcó hi onejaven les senyeres de la ciutat comtal, la de Tarragona 
i la de Valls. A tots els balcons de les cases de la plaça s’hi col·locaren les banderes 
de més de vuitanta entitats catalanistes d’arreu del país, que junt amb els domas-
sos que hi havia posats proporcionaven una nota de color espectacular.

A primera hora del matí, Enric Prat de la Riba va comprovar que tot estigués 
a punt per rebre tots els invitats per a la celebració de l’assemblea programada 
per a dos quarts d’onze del matí. Al Saló de Sant Jordi tot estava preparat. La 
presidència estaria ocupada per Prat de la Riba, els presidents de les diputacions 
de Tarragona, Lleida i Girona —Mestres, Espanya i Riera, respectivament—, els 
diputats a Corts Sala i Vila, el marquès de Vilanova i la Geltrú i el diputat Cabot. 
A l’iniciar l’acte es donà compte de les adhesions que havien arribat: 173 ajunta-
ments de la província de Barcelona, 103 de la de Tarragona, 258 de la de Lleida 
i 197 de la de Girona.

El primer discurs el feu Enric Prat de la Riba, que, després de donar la benvin-
guda a tots els assistents, recordà el lloc on es trobaven, ple d’història, i que aquell 
dia tots junts representaven tot Catalunya. Josep Mestres, en la seva locució, va 
exaltar l’acte solemne i transcendental que en aquells moments s’estava cele-
brant. Va recalcar que els catalans necessitaven la Mancomunitat com els éssers de 
l’univers necessiten l’aire per poder respirar. Continuava dient: 

Les Mancomunitats són avui inspiració unánim dels catalans […]. Les volem i les ne-
cessitem per a que Catalunya torni a la grandesa […]. Aspirem a elles tots els homes 
d’aquest poble, els que senten amor pel passat perquè elles poden esser un retorn a 
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lo que’l passat tingué de gran i esplendorós, i els demés perquè en un país de règim 
constitucional i democràtic, el voler del poble s’ha de respectar. 

Va acabar advocant per la unió de tots els catalans com a únic mitjà per aconse-
guir les grans aspiracions.

L’assemblea continuà després del dinar dels assemblearis al Saló de Cent de 
l’Ajuntament de Barcelona. A la tarda els protagonistes foren els senadors i els 
diputats a Corts, que van declarar la voluntat de defensar les conclusions a les 
quals s’havia arribat al matí, bàsicament per demanar l’aprovació del projecte de 
mancomunitats al més aviat possible, abans de la dissolució de les Corts.

Manifestacions i consultes populars

A partir de les quatre de la tarda, una gran manifestació congregada a la plaça de 
Catalunya, que estava encapçalada per una gran bandera catalana amb un rètol 
que deia «Catalunya per la Mancomunitat», baixà Rambla avall fins a arribar a la 
plaça de Sant Jaume. El recorregut durà dues hores i, en tot moment, els carrers 
per on va passar van estar plens de gom a gom. Així s’expressava el governador 
civil: «Realmente el acto ha sido importante, no solamente por el número de 
manifestantes sino por el orden y seriedad con que se ha desarrollado la mani-
festación. Pocas veces se había visto otra, tan numerosa, tan ordenada y con tanta 
corrección». Preguntat sobre el nombre de participants, «dijo que era muy difícil 
de precisar, que acaso fuesen más de 20.000».110 Els diaris xifraven entre vuitanta 
i cent mil els participants. Tots estaven d’acord que havia sigut multitudinària.

En un article publicat al periòdic barceloní El Poble Català l’endemà de la mani-
festació, titulat «La Mancomunitat, reforma lliberal», Josep Mestres recordava 
el sentit liberal de les bases de la Mancomunitat de Catalunya ja des de la seva 
gestació, «ja que no és més que traduir en lleis la voluntat popular. Pot ésser més 
lliberal el seu origen?». Recordava que, abans d’aprovar les bases, s’havien donat a 
conèixer al poble, als municipis, als diputats i a les corporacions, «lo que demos-
tra que en la seva redacció va sapiguer-se interpretar els seus sentiments». Així 
veia Mestres el projecte de Mancomunitat Catalana: 

110. La Vanguardia, 25/10/1913, p. 3-6.
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[…] és lliberal «per sí» pel seu contingut. 

[…] perquè conté reformes económiques […] que tendeixen a la més equitativa 
reportació d’impostos […]. 

Perque procura la reparació d’hisendes. 

Es lliberal, perque un dels seus fins, és la major difusió dels coneixements científics i 
industrials, i posar-los a l’alcanç de tothom […] 

Es lliberal, perque és proposa el benestar de la majoría, per sobre el bé particular.

Es lliberal, perque conté un principi de regoneixement de la personalitat Catalana, 
que és una llibertat col-lectiva. 

La nostra tasca en l’implantació de la Mancomunitat, no ha d’ésser altra, que aquest 
sentit lliberal perduri i és millori fins aconseguir que l’esperit pura i netament Fede-
ratiu estigui implantat.

Per aquest motiu els federals nacionalistes som partidaris de la Mancomunitat encara 
que no satisfá nostres desitjos.

El 25 d’octubre, Romanones va obrir novament les Corts i va presentar davant 
del Senat una moció de confiança, que va perdre per 102 vots a favor per 107 
en contra. El rei Alfons XIII cridà Eduardo Dato perquè formés un nou govern; 
s’iniciava així un període conservador.

Abans que aquest canvi de govern es fes efectiu, Prat de la Riba havia enviat 
a Madrid el resultat de la consulta que s’havia fet entre els ajuntaments de tot 
Catalunya sobre la voluntat del poble de formar la Mancomunitat Catalana. 
Només 55 municipis s’hi havien abstingut, i 2 hi havien votat en contra. Les 
dades eren concloents: el 95,7 % dels municipis s’hi havien pronunciat a favor. 
Tot just havia pres possessió del càrrec el nou president del Govern, Prat de la 
Riba envià un telegrama a Eduardo Dato mostrant-li el desencís dels catalans 
per la nova situació, ja que, dissoltes les Corts, s’iniciava un nou ajornament, i li 
suggeria «la conveniencia de que proponga y apoye esta solución que permita 
resolver con sentido de patriotismo y de respeto a las corrientes de la opinión 
popular, el problema planteado en Catalunya». Davant de la nova situació, el 
president de la Diputació de Barcelona va convocar els presidents de les altres 
diputacions i els membres de la Comissió Interprovincial.111

111. La Vanguardia, 29/10/1913, p. 4. El Poble Català, 25/10/1913, p. 1.
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El 29 d’octubre, Eduardo Dato i el ministre de Governació, Sánchez Guerra, 
van rebre la visita dels diputats i senadors catalans que es trobaven a Madrid, 
els quals els van lliurar un document amb els acords de l’assemblea que s’havia 
fet a Barcelona el 24 d’octubre i els van fer aquesta sol·licitud: «[…] que, tota 
vegada que l’article primer del projecte de Mancomunitats ha sigut aprovat pel 
Congrés i pel Senat, s’autoritzi per medi d’un Reial Decret la constitució de les 
mancomunitats provincials». Tant Dato com Sánchez Guerra es comprometeren 
a portar l’assumpte al primer Consell de Ministres que convoqués i a resoldre el 
problema amb la màxima promptitud.

S’havia anunciat que els presidents de les diputacions catalanes anirien a Madrid 
per presentar el resultat del plebiscit fet als ajuntaments sobre la seva adhesió a 
la Mancomunitat Catalana. Per això, les quatre diputacions requeriren als ajun-
taments que encara no ho havien fet que enviessin les seves respectives certifi-
cacions, ja que suposaria una demostració sòlida de la voluntat del poble català. 
Primer, es va dir que la visita a Madrid seria després de les eleccions municipals 
que s’havien de celebrar el 9 de novembre. Passada aquesta data, es feu un nou 
ajornament. El Poble Català comentava que les darreres impressions no eren tan 
optimistes com s’esperava. Segons El Noticiero, Prat de la Riba hauria dit que el 
retard era perquè esperaven les darreres certificacions d’uns pobles de la provín-
cia de Barcelona. El 26 de novembre es van reunir a Barcelona els presidents de 
les quatre diputacions de Catalunya per ordenar el resultat de les certificacions 
dels ajuntaments i fixar la data del viatge a Madrid.

Més pressió

L’11 de desembre es publicà la resposta d’Eduardo Dato al telegrama que li havia 
enviat Enric Prat de la Riba demanant-li dia i hora per anar a Madrid. Dato li va 
respondre que quan retornés el rei els donaria la data per a l’entrevista. Els diaris 
del 18 de desembre auguraven un desenllaç imminent, encara que creien que no 
satisfaria les pretensions dels mancomunistes.112 Efectivament, el 18 de desembre 
de 1913, Alfons XIII signava el decret sobre la descentralització administrativa i 
la mancomunitat de províncies. Encara que no se li donaven atribucions políti-
ques, el decret permetia la mancomunitat administrativa de les províncies espa-

112. El Poble Català, 18/11/1913, p. 1; 19/11/1913, p. 1; 26/11/1913, p. 1; 11/12/1913, p. 1.
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nyoles. Es publicà a la Gaceta de Madrid l’endemà i al Butlletí Oficial de la Província 
de Tarragona el 26.

Tot i que el decret no recollia les aspiracions de les bases aprovades per les dife-
rents diputacions catalanes, obria la porta a l’esperança. El 20 es va fer la sessió 
a la Diputació de la Barcelona en què el seu president, Enric Prat de la Riba, 
proposava invitar les diputacions germanes a construir la Mancomunitat, «i que 
s’anomeni la Comissió de diputats encarregada de portar l’acord a terme i de 
formular les corresponents bases».

La Diputació de Tarragona es reuní el 22 de desembre per tractar el tema del 
reial decret. És fàcil imaginar l’emoció que degué sentir Josep Mestres en presidir 
aquell ple. Després que el secretari llegís el reial decret i la comunicació de la 
Diputació de Barcelona invitant la de Tarragona a formar part de la província 
única de Catalunya, Mestres va exposar els antecedents i totes les gestions que 
s’havien fet fins a arribar a aquell gloriós moment: 

[…] que teniendo presente las enseñanzas de la Historia y las evoluciones progre-
sivas que ha sufrido la región y el deseo siempre manifiesto por esta de reconquis-
tar sus perdidas libertades, por cuya reivindicación viene luchando, y siendo, como 
he manifestado al principio, este el momento oportuno de poner en práctica estos 
ideales hasta el punto de que se pospone todo interés político ante el más elevado 
de la unión de todos los elementos alrededor de la Mancomunidad de Catalunya, 
autorizada por el Real Decreto que acaba de leerse; entiendo que debe aceptarse la 
invitación hecha por la Diputación de Barcelona […] 

Els diferents diputats van manifestar la seva opinió dient que, malgrat que no 
estaven d’acord amb el que deia el reial decret, s’entenia que era un principi de 
reconeixement de la personalitat de les regions que permetia fer un primer pas 
per anar més enllà.

Es van aprovar per unanimitat diversos punts: ratificar tots els acords presos amb 
anterioritat referents a la mancomunitat; acceptar per aclamació la invitació de 
la Diputació de Barcelona; designar els diputats Antoni Estivill, Víctor Olesa i 
Francesc Roig com a representants de la Diputació perquè, junt amb el presi-
dent, redactessin els estatuts de la futura Mancomunitat Catalana; donar caràc-
ter executiu als anteriors acords; enviar telegrames al president del Consell de 
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Ministres i al ministre de Governació amb l’essència dels acords anteriors; comu-
nicar a la resta de diputacions catalanes aquests acords i fer-ho extensible a tots 
els ajuntament adherits, i facultar el president perquè, en el capítol d’imprevistos 
del pressupost, s’hi poguessin carregar les despeses que aquests acords generessin. 
Al final de l’acta es detallaren els noms dels 167 pobles de la província adherits 
al projecte de la Mancomunitat de Catalunya, que representaven el 90,27 % del 
total (167 de 185).

El reial decret marcava les línies que s’havien de seguir perquè les províncies 
es poguessin mancomunar. Com si tinguessin por que des de Madrid es fes-
sin enrere, el 23 de desembre les tres diputacions catalanes, Tarragona, Lleida i 
Girona, ja havien acceptat la invitació de la barcelonina per formar la Manco-
munitat Catalana. Deixaren passar les festes nadalenques, i el 29 es reuniren al 
Palau de la Generalitat els quatre presidents provincials per acordar la data de 
l’Assemblea de Delegats de les diputacions i dels diputats provincials. La reunió, 
a la qual finalment no va poder assistir el president de Lleida, va acordar que la 
Comissió Interprovincial se celebraria el 8 de gener, i l’Assemblea General de 
diputats provincials, que estaria presidida pel governador civil, tal com deia el 
decret, el dia 9; i la setmana següent les diputacions haurien de ratificar l’acord 
de mancomunar-se.113

La Comissió Interprovincial es reuní el 8 de gener de 1914 per donar el vistiplau 
a les bases de l’estatut que s’havien de presentar l’endemà a l’Assemblea. Amb 
l’assistència de tots els diputats provincials catalans, l’Assemblea aprovà, per 83 
vots del total de 96 diputats, l’Estatut o Constitució del nou organisme que havia 
de representar la unitat administrativa de Catalunya. Constava de cinc articles: 
en el primer s’establia la unificació de les quatre diputacions catalanes dins de la 
Mancomunitat de Catalunya; en el segon s’especificaven les competències del 
nou òrgan supraprovincial; en el tercer s’anotaven els ingressos per atendre les 
despeses; en el quart se’n concretava l’organització: un president, l’Assemblea 
General —formada per 36 diputats de Barcelona, 20 de Girona, 20 de Lleida i 
20 de Tarragona— i el Consell Permanent, amb un sistema d’elecció que asse-
gurava la representació de les minories i que tindria vuit membres, amb dos de 
cada província, i a més el president; i en el cinquè es concretava que perquè una 

113. El Poble Català, 30/12/1913, p. 1.
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província es pogués separar de la Mancomunitat ho havia d’aprovar la correspo-
nent Diputació Provincial.114

Tal com estava previst, durant les setmanes següents, cada una de les diputacions 
per separat votà i legitimà l’Estatut. A Tarragona, la Diputació es reuní el dia 
13 de gener, i les bases de la Mancomunitat de Catalunya foren aprovades per 
unanimitat.

El dia 15, Josep Mestres va convidar la premsa de la província, i també la de Bar-
celona, a un banquet a l’Hotel Europa de Tarragona per celebrar l’aprovació de 
la Mancomunitat i agrair als periodistes la col·laboració. Després de menjar feren 
els corresponents brindis, i un dels corresponsals proposà la creació de l’Asso-
ciació de la Premsa de la Província de Tarragona, una idea que fou molt ben 
acollida. Allí mateix es nomenà una ponència, formada per Josep Mestres i altres 
periodistes, amb l’encàrrec de redactar el reglament que hauria de regir la nova 
Associació de la Premsa provincial. El 22 de març quedà constituïda l’Associació 
i en fou nomenat president Josep Mestres i Miquel.115

Josep Mestres anà a Santa Coloma de Queralt, el 26 de gener, per parlar sobre la 
Mancomunitat. Al Centre Republicà, ple a vessar, Mestres preguntà als assistents, 
ja que era diputat perquè ells l’havien votat, si tenia la sort d’haver interpretat 
bé els seus desitjos, «perquè deixaria l’acta que’m vareu donar si aixis no fos». Va 
justificar la Mancomunitat perquè era un gran pas per assolir les reivindicacions 
pàtries. Detallà els diferents passos fets per arribar fins aquell moment. Declarà 
que el Govern de la Mancomunitat seria heterogeni i que representaria totes les 
classes i partits, i cità Anglaterra com a exemple de país. Va fer notar que l’amor 
a Catalunya havia ajuntat tots els partits al voltant de la Mancomunitat. Després 
passà a ocupar-se dels propòsits del nou organisme: «ampliació de l’ensenyança 
en tots els graus, dels doctorats que deurien fer-se a Catalunya, de la dignificació 
dels mestres, de construcció d’escoles, de comunicacions, de l’agricultura com a 
base de riquesa que centuplicaria amb l’establiment de granges amb ensenyances 
tècniques, construcció de camins, canals, pantans, amb la repoblació de boscos, 

114. Güell-Perea 2019, p. 95.
115. Diario de Tarragona, 14/1/1914, p. 2; 16/1/1914, p. 1. El Poble Català, 15/1/1914, p. 1. El 

Restaurador, 24/3/1914, p. 2. Tarragona Federal, 24/3/1914, p. 3. La Crónica de Valls, 28/3/1914, 
p. 3.
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etcètera, etcètera». Parlà de les funcions de l’Estat, de les de la Mancomunitat i 
del municipi, i acabà demanant un crit de «Visca la Mancomunitat!» a tots els 
assistents.116

Els quatre presidents de les diputacions catalanes es van traslladar a Madrid per 
visitar Eduardo Dato. El 3 de febrer, Josep Mestres, Josep M. Espanya i Agustí 
Riera, els presidents de les diputacions de Tarragona, Lleida i Girona, respectiva-
ment (sense Prat de la Riba, que es trobava malament), mantingueren la reunió 
amb Dato i el ministre de Governació, Sánchez Guerra. Després d’agrair-li la 
promulgació del decret de mancomunitats, li lliuraren un escrit on exposaven 
el resultat del plebiscit fet als ajuntaments de Catalunya: dels 1.073 municipis, 
només 54 s’havien abstingut de donar l’opinió i 2 havien votat en contra; la resta, 
1.017, havien donat la conformitat, cosa que representava el 95,70 % de la pobla-
ció de Catalunya. Les dades mostraven clarament la voluntat de tirar endavant el 
projecte de la Mancomunitat: 

Orgullosos estamos de poder presentar al Gobierno estos resultados, pues difícilmen-
te en torno de una reforma legislativa concreta, nunca y en ningún país, se había 
llegado a un grado de unanimidad comparable al estado de unanimidad creado en 
Cataluña en torno de la Mancomunidad que las Diputaciones que tenemos el honor 
de persidir [sic]  han patrocinado y que el actual Gobierno en su R. D. de 18 de di-
ciembre último ha recogido y consagrado.

Acogindose [sic] a este decreto y respondiendo al impulso de esa corriente formi-
dable de la opinión pública catalana, han pactado ya su mancomunidad las Dipu-
taciones que representamos, han formulado y votado en junta general su Estatuto 
fundacional y lo han ratificado luego reunidas separadamente, faltando ya tan solo la 
superior aprobación del Gobierno.117

Gairebé a finals de febrer, el Consell de Ministres encara no havia debatut l’Es-
tatut de la Mancomunitat Catalana. Potser hi influïren les eleccions legislatives 
que s’havien de dur a terme el 8 de març. Tant a Catalunya com a la resta d’Es-
panya, la Mancomunitat Catalana i la possibilitat, d’acord amb el Decret de 18 
de desembre de 1913, que qualsevol província espanyola pogués mancomunar-se 
foren els temes que marcaren la campanya electoral. Castella, València, Andalusia 

116. La Veu de Catalunya, 28/1/1914, p. 1.
117. El Poble Català, 5/2/1914, p. 3.
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i altres regions espanyoles debatien sobre la possibilitat de fer-ho. Inclús Terol va 
proposar ajuntar-se amb València. Cap d’aquestes iniciatives van tirar endavant. 
Tot i que les cambres estaven dissoltes, el Govern de Madrid volia resoldre el 
tema, i per aquest motiu consultà les Corts per justificar la publicació d’un reial 
decret que permetés la constitució de la Mancomunitat Catalana i els mitjans 
per al seu desenvolupament. El 25 de març, el Consell de Ministres va aprovar 
l’Estatut de la Mancomunitat Catalana, que es presentà per ser signat pel rei. 
L’endemà es reuniren al Palau de la Generalitat els quatre presidents de les dipu-
tacions catalanes per tal de preparar l’Assemblea constituent de la Mancomunitat 
de Catalunya, que acordaren que seria el 6 d’abril. I el dia 3 es tornaren a reunir 
per concretar l’ordre del dia i els temes que es tractarien.118

Constitució de la Mancomunitat: primeres passes

Assemblea constituent

«6 d’abril de 1914. ¡1914! Aquest any marcarà una fita en l’Història de Cata-
lunya». Així començava un article d’opinió publicat al diari El Poble Català del 
dia 7 d’abril. Catalunya recuperava, després de dos segles, una institució que li 
donava personalitat diferenciada dins l’Estat espanyol i li podia permetre treba-
llar per millorar la vida dels catalans. Un altre columnista deia: «El Palau de la 
Generalitat ja torna a ésser, des d’ahir, el casal de Catalunya. […] Els catalans hem 
reconquerit el casal de les antigues Corts catalanes». Sense cap mena de dubte, 
podem dir que aquell 6 d’abril de 1914 fou un dels dies més importants en la 
vida de Josep Mestres i Miquel. Havia recorregut quilòmetres i quilòmetres per 
Catalunya proclamant els avantatges que la Mancomunitat tindria per al poble 
català, i llavors, en aquell moment, ja era una realitat. Començava un ardu camí 
per fer possibles les esperances que el poble havia dipositat en els promotors 
d’aquell magne projecte: la Mancomunitat de Catalunya.

L’Assemblea va transcórrer tal com estava previst. El governador civil, Rafael 
Andrade Navarro, presidí l’inici de la sessió; es constituí la Mesa d’Edat, que passà 
a presidir l’acte; s’elegí Enric Prat de la Riba com a president de la Mancomu-
nitat, i es nomenaren els vicepresidents i els secretaris. Tot seguit, Prat de la Riba 

118. El Poble Català, 27/3/1914, p. 1; 28/3/1914, p. 3.
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feu el seu discurs, i després d’acceptar l’encàrrec dels assemblearis es procedí a la 
votació per designar el Consell Permanent. S’hi presentaren dues candidatures, 
una dels regionalistes de dretes i l’altra de republicans de diverses tendències. 
Fet l’escrutini, foren elegits per formar part del primer Consell Permanent de la 
Mancomunitat de Catalunya els membres següents: Agustí Riera (regionalista), 
de Girona; Josep M. Espanya (liberal), de Lleida; Lluís Argemí (jaumí), de Bar-
celona; Francesc d’Assís Bartrina (conservador), de Barcelona; Anselm Guasch 
(liberal), de Tarragona; Josep Mestres (nacionalista), de Tarragona; Alfred Pereña 
(nacionalista), de Lleida, i Martí Inglès (federal), de Girona.

L’endemà continuà la sessió constituent de la Mancomunitat. Els diferents dipu-
tats presentaren proposicions perquè, si així s’acordava per majoria, passessin a 
ser estudiades pel Consell Permanent. Josep Mestres, junt amb altres diputats, va 
presentar la proposta per la qual, deia, «preguem a l’Assemblea que fent-se intér-
prete dels sentiments generals del poble català, es dirigeixi atentament al Govern 
demanant l’immediata terminació de la guerra del Marroc, que amenaça acabar 
amb les energies del poble espanyol».

A la tarda es discutí el pressupost que al matí havia presentat el president, el 
qual va expressar que la nit abans s’havia reunit amb el Consell Permanent per 
presentar un projecte de pressupost per als mesos que faltaven per acabar l’any. 
Es tractava d’un pressupost d’interinatge, ja que en aquell moment no es podien 
conèixer les despeses que podrien generar les accions que emprenguessin. En 
el capítol d’ingressos s’hi posaven les aportacions de cada diputació: Barce-
lona 250.000, Tarragona 20.000 i Lleida i Girona 35.000 pessetes, que sumaven 
340.000 pessetes. Les despeses eren més difícils de concretar, i això comportà 
una forta discussió entre els diputats. Mestres, en la seva intervenció, va mani-
festar que «calia aprovar el pressupost a fi de que’l Consell no’s trobés lligat de 
brassos, però que tampoc era necessari ni precís el detall de l’inversió de les can-
titats que’s consignaven. Digué que hi havia l’acord ja prés en ferm de portar a la 
primera sessió un projecte de remuneració del Consell i de l’Assemblea i un de 
plantilla de personal, sense que això sigui un compromís solemne, sinó l’oferta 
d’esforços honrats per a realitzar-lo». 

Finalment, el pressupost fou aprovat.
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Primera sessió del Consell Permanent

En la primera reunió del Consell Permanent, celebrada el 15 d’abril de 1914, 
Josep Mestres, recollint les manifestacions fetes per alguns lleidatans en el III 
Congrés d’Excursionisme Català, celebrat a Tarragona els dies 11, 12 i 13 d’abril, 
va proposar de demanar a l’Estat la cessió de la Seu de Lleida, que des del 1707 
s’havia convertit en quarter militar. S’acordà que el conseller Bartrina faria les 
primeres gestions quan anés a Madrid.

En aquella primera sessió també es va proposar elaborar un estudi detingut de 
les delegacions que s’havien de demanar a l’Estat, com a base per començar les 
negociacions. Les delegacions acordades d’estudiar i reclamar a l’Estat foren les 
següents:

Primer Consell Permanent de la Mancomunitat de Catalunya. Drets, d’esquerra a dreta: Anselm Guasch, Martí 
Inglès, Lluís Argemí, Josep M. Espanya i Alfred Pereña. Asseguts, d’esquerra a dreta: Agustí Riera, Enric Prat de 

la Riba, Francesc d’Assís Bartrina i Josep Mestres (arxiu de la família Mestres).
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Primera: Carreteres.

Segona: Ferrocarrils, tramvies, ponts, obres de sanejament, canals, pantans, rectificació 
de rius i torrents per regularització de les corrents i defensa de terres i poblacions. 

Tercera: Comunicacions telefòniques interurbanes i telegràfiques, exceptuant les lí-
nies d’interès general. 

Quarta: Repoblació i reglamentació de l’explotació i aprofitament de boscos, cons-
trucció de camins forestals, higiene pecuària i defensa contra les plagues del camp.

Quinta: Cadastre. 

Sexta: Monuments nacionals. 

Sèptima: Ensenyança tècnica d’arts i oficis, industrial, mercantil, de belles arts i agrí-
cola, comprenent-hi les diferents estacions existents o possibles a Catalunya (enolò-
giques, pecuàries, piscícoles, etcètera).

Octava: Edificis escoles. 

Novena: Beneficència i higiene públiques.

Dècima: Arxius i biblioteques.

Undècima: Institucions d’estalvi i previsió. 

Duodècima: Instauració dels doctorats.

Sabien que, per tirar endavant l’economia del país, les infraestructures eren pri-
mordials. L’arranjament de camins era una competència que tenien assumides 
les diputacions, i l’Estat subvencionava les obres que s’hi executaven organitzant 
concursos. Com que les quatre diputacions catalanes estaven unides, havien de 
concursar a través de la Mancomunitat. Per això, una de les prioritats era acon-
seguir declarar d’utilitat pública com més camins millor, i així poder presentar-se 
al concurs que estava preparant l’Estat i obtenir subvencions per al seu arran-
jament. I s’envià a tots els ajuntaments la relació dels camins declarats d’utilitat 
pública perquè poguessin presentar les reclamacions i al·legacions que creguessin 
convenients. 

Una de les condicions per poder concursar era no tenir deutes amb l’Estat; en 
aquest sentit, la situació de Tarragona i Lleida podia suposar un entrebanc, ja que 
les dues diputacions eren deutores. Hi havia dues possibilitats: una era intentar 
que, els deutes anteriors a la constitució de la Mancomunitat, l’Estat els negociés 
directament amb les diputacions afectades; i l’altra solució podia ser que la Man-



127

Pilar Riera Fortuny

comunitat, com a base de negociació directa amb l’Estat, reconegués els deutes 
anteriors, sempre que s’obtinguessin terminis avantatjosos.

Després de parlar sobre aquest tema en diverses ocasions, s’acordà que els conse-
llers Mestres, Bartrina i Espanya anessin a Madrid per gestionar tot allò relacionat 
amb el concurs i amb el conveni per liquidar el deute de les dues diputacions. 
En la reunió del 23 de maig, Mestres donava compte de les dificultats de fer un 
conveni que normalitzés les relacions de l’Estat amb les diputacions de Lleida i 
de Tarragona pels deutes que provenien del concurs de camins veïnals del 1911. 
Tanmateix, havien aconseguit que s’admetessin les proposicions que presentés la 
Mancomunitat per a la construcció de camins.

La Caixa de Crèdit Comunal

Tenir un bon finançament per tirar endavant els projectes de la Mancomunitat 
era primordial, tots els consellers n’eren conscients. També coneixien les difi-
cultats que tenien els ajuntaments per atendre les seves necessitats. Un sistema 
per ajudar-los podia ser la fundació de la Caixa de Crèdit Comunal, que també 
serviria per regular la distribució dels ingressos de la Mancomunitat. Per la seva 
complexitat, aquest projecte comportava l’assessorament de persones externes 
al Consell, i s’acordà demanar informació a entitats similars que ja funcionaven, 
tant catalanes com d’altres països. No obstant això, Josep Mestres va presentar un 
estudi sobre diversos aspectes que caldria tenir en compte a l’hora de formular 
les bases del projecte. Les observacions fetes per Mestres despertaren l’interès 
dels consellers i s’acordà donar-ne una còpia a cada un per poder-les estudiar 
detingudament.

En la sessió del Consell Permanent del 29 d’abril de 1914, Josep Mestres i Anselm 
Guasch van exposar la situació econòmica de molts municipis de la província de 
Tarragona, i s’acordà fer un ampli estudi, amb els seus aspectes legals, de procedi-
ment, etcètera, a la recerca d’una nova fórmula de recaptació del contingent que 
donés més garanties de fer efectiva la quota repartida entre els municipis.

En gairebé totes les primeres reunions el Consell Permanent va debatre el pro-
jecte de creació de la Caixa de Crèdit Comunal, que finalment s’aprovà el 6 de 
maig de 1914 per presentar-lo a l’Assemblea del mateix mes. En la sessió del 
Consell Permanent del 17 de juny, Josep Mestres, com a conseller i president de 



128

JOSEP MESTRES I MIQUEL. VILALLONGA DEL CAMP, 1868-1949

la Diputació de Tarragona, i Riera i Pereña, com a consellers de les de Girona i 
Lleida, comunicaren que sengles diputacions havien ratificat l’acord de la Man-
comunitat per crear una Caixa de Crèdit i l’emissió d’un emprèstit per consti-
tuir el seu capital. La Reial ordre del 20 de setembre del mateix any declarava 
que la Mancomunitat tenia plena competència per constituir-la, igual que per 
a l’emissió d’un emprèstit. Aquesta fou una de les primeres creacions de l’ens 
supraprovincial.

Després d’haver-se posat en marxa la Mancomunitat i haver de prendre deci-
sions que abans prenien les diputacions, algunes reunions dels ens provincials 
dedicaven bona part del seu temps a explicar i ratificar acords presos pel Consell 
Permanent o l’Assemblea. En el Ple de la Diputació de Tarragona del 16 de 
juny, el president comentà la situació en què es trobava el concurs amb l’Estat 
per a la construcció de camins veïnals i informà de l’escull que suposava que la 
Diputació tarragonina estigués en deute amb l’Estat espanyol. Però com que la 
Mancomunitat, per poder concursar en nom de les quatre diputacions catala-
nes, s’havia compromès a extingir aquest deute, les diputacions deutores havien 
d’agafar el compromís de consignar una quantitat anual en els seus pressupostos 
destinada a eixugar el deute que la Mancomunitat havia fet seu. Després d’una 
llarga discussió, s’hi va accedir, amb la perspectiva de saldar el deute en uns anys.

En l’Assemblea de la Mancomunitat celebrada els dies 25, 26 i 27 de novembre 
de 1914, es llegí el report o resum del que havia fet el Consell Permanent des 
de la instauració de la Mancomunitat a l’abril fins al novembre. Posteriorment, 
es debateren diversos temes, entre els quals alguns aspectes del pressupost per al 
1915. A la pregunta d’Antoni Estivill sobre si en les 200.000 pessetes consignades 
per a la construcció d’obres hidràuliques hi anaven o no compreses les subven-
cions adreçades a petites empreses, com la portada d’aigües i proveïments a les 
poblacions, Josep Mestres li respongué això: «la idea del Consell ja és la d’afa-
vorir la riquesa agrícola. El Consell […] ha previst construir la Caixa de Crèdit 
Comunal, i, admès, serà matèria de les pròximes delegacions a sol·licitar de l’Es-
tat, alguna de les quals tendirà, no solament a regular el millor aprofitament de 
les aigües, sinó al sanejament de les mateixes».

D’acord amb els estatuts de la Caixa de Crèdit Comunal, en l’Assemblea del 
maig del 1917 s’havia de procedir a la renovació parcial del seu Comitè Directiu 
i de l’Administratiu. El Consell Permanent proposà a l’Assemblea que ratifiqués 
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la designació que havien fet la majoria dels diputats en favor de Lluís Ferrer Bàr-
bara, per formar part del Comitè Administratiu, i de Joan Maria Roma i Fran-
cesc Carbó per integrar el Comitè Directiu. Josep Mestres donà explicacions de 
per què els republicans no havien votat a favor d’aquesta proposta del Consell. 
Fins aquell moment havien format part dels comitès membres de les minories, 
però amb les noves propostes aquests havien quedat relegats. Després d’un debat 
intens, es passà a votació i foren acceptats tots els noms proposats pel Consell.

Organització de la Mancomunitat de Catalunya

L’article quart de l’Estatut de la Mancomunitat de Catalunya establia quina havia 
de ser la seva estructura i organització política, que es basava en dues institucions: 
l’Assemblea i el Consell Permanent. 

L’Assemblea estava formada per tots els diputats provincials de les quatre diputa-
cions catalanes. Cada província tenia vint diputats, excepte Barcelona, que n’eren 
trenta-sis. Així que en total hi havia noranta-sis assemblearis. S’establí que es 
reuniria dues vegades a l’any, al maig i al novembre, en sessions que duraven 
tres o quatre dies. Allí el Consell Permanent hauria de presentar la memòria o 
report de tot el que s’havia fet des de l’Assemblea anterior, així com propostes 
per ser debatudes pels diputats assemblearis. Els diputats també podien presentar 
mocions i proposicions que, si s’aprovaven, havien de ser assumides pel Consell 
Permanent per estudiar-les i tirar-les endavant.

Els assemblearis elegien el president de l’Assemblea, que fins al 1917 era el 
mateix que el del Consell Permanent, i també els vicepresidents, els secretaris i 
els membres del Consell Permanent. 

El Consell Permanent constava d’un president i de vuit vocals, dos per cada 
província, un dels quals era elegit per les respectives diputacions i l’altre per 
l’Assemblea. El Consell Permanent actuava com a comissió permanent de l’As-
semblea i representava el govern executiu de la Mancomunitat. Es reunien dos 
o tres dies a la setmana. Fins al 1918 els consellers no tenien una àrea designada, 
sinó que es repartien les tasques i podien treballar en seccions diverses. 
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Per poder comptar amb un assessorament directe i eficaç, el Consell Permanent 
de la Mancomunitat es va rodejar d’uns serveis tècnics especialitzats en els diver-
sos serveis que havia de prestar, com ara el Consell de Pedagogia o les comis-
sions de Sanitat, Forestals, de Beneficència, d’Estudis Jurídics, etc., que eren les 
encarregades d’elaborar els informes i projectes per ser debatuts a les reunions 
del Consell i de l’Assemblea.

Com que cada dos anys es renovaven la meitat dels diputats provincials, els 
membres de l’Assemblea també variaven; això implicava que s’haguessin d’elegir 
nous càrrecs després de cada període electoral provincial. 

La tercera reunió de l’Assemblea de la Mancomunitat de Catalunya, celebrada 
els dies 26, 27, 28 i 29 de maig de 1915, era la primera en què es presentaven 
accions realitzades i propostes per ser aprovades per l’Assemblea i així poder-les 
tirar endavant. També era la primera que es feia després de la renovació parcial 
d’algunes de les diputacions. Diversos diputats demanaren la modificació del 
paràgraf vuitè de l’article quart del Reglament de l’Estatut de la Mancomunitat 
en el sentit que tant el president com els consellers que formaven el Consell 
Permanent fossin elegits cada dos anys, quan s’haguessin renovat les diputacions. 
La proposta passà al Consell per ser estudiada.

Reforma de l’Estatut de la Mancomunitat

Com que en gairebé totes les assemblees es presentava la necessitat de modifi-
car l’Estatut de la Mancomunitat de Catalunya, en la del maig del 1917 diver-
sos diputats presentaren una proposició que encomanava al Consell Permanent 
reprendre els treballs de revisió de l’Estatut. Després d’un llarg debat, es va arri-
bar a aquest compromís:

[Josep Mestres] contesta les al·lusions fetes al Consell manifestant, en nom de l’ex-
pressat Consell, que aquest, sempre respectuós amb els acords de l’Assemblea, portarà 
pel mes de novembre un projecte de reforma de l’Estatut, si així se li encomana. I, 
si no vingués —afegeix— tinguin els assemblearistes la seguretat que no serà per 
falta d’activitat del Consell: demés, els consellers agrairan totes les indicacions que 
els senyors Diputats tinguin a be fer-los i que hagin de comprendre’s en el projecte 
de reforma.
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Els diputats discutiren durant molta estona sobre aquest tema, fins que al final 
s’acordà que es passés el dictamen al Consell per estudiar la reforma de l’Estatut.

El Consell Permanent anà discutint diferents aspectes de la reforma de l’Esta-
tut en les reunions setmanals que mantenia habitualment. El 27 de setembre es 
parlava de quan s’havia de renovar el Consell Permanent. La proposta era que es 
renovés per la meitat cada dos anys. Aquesta meitat correspondria a les vacants 
naturals ocorregudes durant els dos anys (dimissions, defuncions, cessaments, 
incompatibilitats, inhabilitació de càrrecs…), i els diputats que faltessin es desig-
narien per sorteig. Josep Mestres va manifestar no estar-hi d’acord, ja que al seu 
entendre el Consell s’hauria de renovar totalment cada dos anys. 

En la vuitena reunió de l’Assemblea de la Mancomunitat de Catalunya (novem-
bre del 1917), el Consell presentà una proposta d’acord relacionada amb la sepa-
ració de presidències del Consell i de l’Assemblea i la durada del càrrec de 
conseller. S’acordà que els presidents de l’Assemblea i del Consell Permanent 
no podien ser la mateixa persona, i que la durada del càrrec de conseller seria 
de dos anys.

Enric Prat de la Riba: la seva mort

Josep Mestres i Enric Prat de la Riba compartien el seu amor per Catalunya i la 
necessitat imperiosa de modernitzar el país en tots els aspectes. Per això, ambdós 
volien assolir més autonomia per governar Catalunya i millorar la seva econo-
mia, defensar la seva llengua, promocionar la seva cultura, en definitiva, aconse-
guir una nació més pròspera i lliure. Però no coincidien en la manera de fer-ho 
possible. Si Mestres creia que l’única manera d’aconseguir-ho era a través de l’es-
tabliment de la República, Prat de la Riba considerava que era possible un canvi 
en l’estructura política d’Espanya que s’apropés a un sistema federal. És famosa 
la seva frase: «Si el nacionalisme català aconsegueix despertar amb el seu impuls 
i el seu exemple les forces adormides de tots els pobles espanyols, […] el naci-
onalisme català haurà donat compliment a la seva primera acció imperialista».

Políticament parlant, també tenien percepcions diferents: Prat de la Riba perta-
nyia a la Lliga Regionalista, partit conservador català, i en canvi Mestres sempre 
va militar en partits republicans i d’esquerra. No obstant aquestes diferències 
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polítiques, foren molt amics i treballaren plegats per aconseguir la Mancomuni-
tat de Catalunya. 

El primer d’agost de 1917 el Consell Permanent s’havia reunit al Palau de la 
Generalitat per fer la reunió setmanal. Després de debatre els punts de l’ordre 
del dia, el president accidental, Romà Sol (Enric Prat de la Riba estava greument 
malalt), va fer saber que, en compliment de l’acord pres en la sessió anterior, els 
consellers, en torns successius de dos en dos, no s’havien mogut del costat del 
president Prat de la Riba; i que, consultades les eminències mèdiques de Cata-
lunya, tots coincidien a afirmar que la vida del president s’extingia. Preveient 
un desenllaç immediat, s’acordà designar una comissió formada per Josep Puig 
i Cadafalch, Josep M. Espanya, Josep Mestres i el president accidental perquè 
tornessin immediatament a Castellterçol, facultant Sol perquè, així que hagués 
traspassat el president, prengués els acords i les disposicions que cregués necessa-
ris per gestionar el trasllat de les despulles a Barcelona, per coordinar tots els actes 
de condolença popular i organitzar tots els serveis relacionats amb els funerals. 
Passades les onze de la nit del mateix primer d’agost, moria a Castellterçol, a 
l’edat de 46 anys, Enric Prat de la Riba, president de la Mancomunitat de Cata-
lunya (1914-1917). El seu enterrament fou una gran manifestació d’agraïment 
del poble català envers el polític que havia aconseguit la instauració de la Man-
comunitat Catalana. Josep Mestres, amic personal de Prat de la Riba, no faltà en 
aquest comiat, com tampoc ho feren la majoria dels diputats i polítics catalans. 

A principis de setembre, en la reunió que va fer el Consell Permanent, es va 
decidir organitzar els funerals del president Enric Prat de la Riba l’11 de setem-
bre, a la catedral barcelonina. Els consellers Josep Mestres Miquel, Josep Estadella 
Arnó i Alfred Pereña Reixachs manifestaren el seu desacord amb el fet que s’or-
ganitzés una cerimònia religiosa, ja que «no ha d’esser missió del poder executiu 
de la Mancomunitat l’organització de funcions religioses de cap mena, havent 
d’abstenir-se d’intervenir en assumptes de caràcter confessional». Sense discussió, 
el comentari es feu constar en acta. Malgrat no estar conformes amb la manera 
de celebrar els funerals, els consellers no hi faltaren.
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Capítol 5. La Mancomunitat de Catalunya: 
conseller del Consell Permanent

Si quan Josep Mestres entrà a formar part de la Diputació de Tarragona utilitzà 
la institució per expandir tots els seus coneixements per tota la província, en ser 
nomenat conseller de la Mancomunitat traslladà tota l’experiència acumulada en 
els diferents àmbits per tot Catalunya. Hem comentat que el Consell Permanent 
es rodejà de tècnics de prestigi. Josep Mestres proposà Antoni Rovira i Virgili per 
al gabinet de premsa de la Mancomunitat, de manera que, en la sessió del Consell 
Permanent de 8 de juliol de 1914, es va acordar nomenar-lo auxiliar interí del 
servei de Negociat de Premsa. L’endemà mateix, Rovira i Virgili, agraït, va 
escriure una carta a Mestres: 

Josep Mestres i Miquel quan era conseller (arxiu de la família Mestres).
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Estimat amic Mestres: Acabo de rebre el vostre volant (són quarts de nou del vespre, 
que és quan arribo a casa) i m’entero de la bona nova que’m doneu. Estic contentís-
sim i el meu agraïment, amic Mestres, és molt fondo i cordial. Poques proves de con-
sideració i afecte he rebut com la que vos acabeu de donar-me. I, el meu agraïment 
és més gros perquè heu obrat espontàniament, sense peticions ni compromisos. No 
desitjo més que poder-vos tornar, en una forma o altre, aquest favor que m’heu fet. I 
aquí acabo aquestes ratlles, perquè el temps me manca. Demà passat al matí me pre-
sentaré a don Prat. Saludeu al vostre fill. Rebeu records de la meva esposa. Una abra-
çada del vostre amic afectíssim, que podeu manar com volgueu. A. Rovira i Virgili.119

Agricultura

És normal que, per la perspectiva que donen els anys, la història enalteixi la gran 
obra que feu la Mancomunitat en tan sols deu anys i sense gairebé recursos, però 
el fet que els seus contemporanis tinguessin la percepció de la tasca que s’estava 
duent a terme demostra la transcendència i l’eficiència de la feina feta. Un article 
signat per M. [Pere Màrtir] Rossell i Vilà120 i publicat a la revista Agricultura del 5 
de maig de 1919 començava així:

En la Mancomunitat hi ha una veritable febre de fer coses. Hom diria que entre els 
senyors consellers existeix una mena de competència entre llurs respectives seccions. 
El senyor Mestres, Conseller d’Agricultura, no s’ha pas quedat enrera: ha portat en 
totes les qüestions agro-pecuàries una activitat que en aquest país del dolce far niente 
administratiu és veritablement un cas extraordinari.

Hem parlat en diverses ocasions de l’afecció que Josep Mestres tenia per l’agri-
cultura, en reconèixer-se pagès i fill de pagesos. En tota la seva etapa de conseller 
treballà incansablement per millorar el que considerava el motor de Catalunya: 
l’agricultura. 

119. AFM. Balcells-Pujol-Sabater 1996, p. 185.
120. Pere Màrtir Rossell i Vilà (Olot, 1883 - Barcelona, 1933) fou un veterinari i polític 

català. Obtingué la càtedra de l’Escola d’Agricultura i Prat de la Riba el nomenà director dels 
Serveis de Ramaderia de la Mancomunitat de Catalunya, on dugué una intensa tasca divulga-
dora de noves tècniques en la cria i l’alimentació del bestiar. En temps de Puig i Cadafalch fou 
nomenat director dels Serveis de Patologia Animal i de l’Ensenyament Agrícola Postal de la 
Mancomunitat Catalana.
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La Federació Agrícola Catalana-Balear va invitar la Mancomunitat de Catalunya 
a ser representada en el seu XVII Congrés, els dies 25 i 26 de juliol de 1914, a 
Tortosa. En la sessió del 23 d’aquell mateix mes, el Consell Permanent va acordar 
delegar la comesa en el conseller Mestres. Es tractà principalment el tema del 
cultiu de l’olivera: les seves malalties i tractaments i sobre l’elaboració dels dife-
rents tipus d’oli; i, com a excepció, també es va parlar del cultiu de l’arròs. Josep 
Mestres va intervenir en diferents debats i en la redacció de les conclusions, entre 
les quals hi havia la de demanar a la Mancomunitat la construcció d’un ferro-
carril que unís Ascó amb Sant Carles de la Ràpita. L’organització del Congrés 
traslladà aquest prec a Josep Mestres perquè el transmetés al Consell Permanent, 
cosa que feu en la sessió del 29 de juliol de 1914.

Mestres també fou designat per representar la Mancomunitat en el XVIII Con-
grés (Balaguer, 23 i 24 de maig de 1915). En la reunió del Consell Permanent 
del 25 de maig, Josep Mestres va donar compte de la seva assistència, i comentà 
la seva participació en els debats i en la redacció de les principals conclusions que 
s’aprovaren, destacant les que feien referència a l’ensenyança agrícola a les escoles 
graduades, la creació d’escoles «ménagères» amb especial aplicació a l’agricultura, 
etc. Recomanà que algunes conclusions, com ara la importància de la vaca lletera 
de la comarca de l’Urgell —la seva alimentació i higiene—, així com la necessi-
tat de l’associació i la cooperació entre els productors agrícoles, fossin estudiades 
i desenvolupades per la Mancomunitat.

Conseller ponent d’Agricultura

Hem comentat que, en els primers anys de funcionament del Consell Perma-
nent, el consellers no eren titulars d’una àrea específica. A tots els trobem encar-
regant-se d’afers molt diversos. La primera vegada que es començaren a deter-
minar camps específics fou en la reunió del 29 d’agost de 1917, quan s’acordà 
començar els estudis de preparació del projecte de pressupost per a l’any 1918, i 
es va repartir el treball en ponències de la manera següent: 

•		Secció de Governació: Anselm Guasch 
•		Secció de Carreteres i Camins: Josep M. España 
•		Secció de Telèfons: Alfred Pereña
•		Secció d’Instrucció Pública: Josep Puig i Cadafalch 
•		Secció d’Agricultura: Josep M. Mestres
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•		Secció de Beneficència: Agustí Riera
•		Acció Social i Sanitat: Josep Estadella
•		Secció d’Hisenda: Francesc d’A. Bartrina

Malgrat aquesta distribució de tasques, els consellers continuaren treballant i col-
laborant entre ells. No és fins al setembre del 1918 que trobem a les actes que 
se’ls anomena «conseller-ponent» de la secció que tenien al càrrec. 

La pedregada del 1915

Els pagesos estan acostumats a les inclemències del temps, ja que cada any patei-
xen glaçades, inundacions, sequeres, ventades, pedregades, etc., que afecten unes 
zones més o menys àmplies però que no arriben a la categoria de catastròfiques. 
El 16 i el 17 de juny de 1915 caigué una pedregada considerada calamitosa per 
la seva intensitat, durada, grandària de les pedres («algunes d’elles de pes de 8 i 
fins 10 onzes») i, sobretot, per la gran extensió que devastà: Montblanc, Prenafeta, 
Lilla, Pira, Barberà, Solivella, Vilaverd, l’Espluga de Francolí, Vimbodí, Valls, Vall-
moll, Nulles, Puigpelat, Figuerola, Vilabella, Siurana, Cornudella, Tivissa, Garcia, 
Móra la Nova, Móra la Vella i altres. De seguida, tots els pobles afectats demana-
ren ajut a les administracions.121

121. La Crónica de Valls, 19/6/1915, p. 2. La Conca de Barbarà, 19/6/1915, p. 3; 26/6/1915, p. 
1-2.

Signatura de Josep Mestres del 1916 (Arxiu General de la Diputació de Tarragona).
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Vist el gran nombre de comunicacions rebudes, el senador Josep Elias de Molins 
va convocar a Barcelona els senadors Balcells, Cortada i Calvet per tractar dels 
desperfectes provocats per la pedregada. Tots tres acordaren contactar amb els 
diputats a Corts i provincials de Tarragona per mantenir una reunió al Palau de 
la Diputació de Tarragona el 26 de juny. A la reunió, a més d’Elias de Molins 
i Balcells, hi assistiren els diputats a Corts Felip de Veciana, Albert Dasca, Joan 
Caballé i Marcel·lí Domingo; el president de la Diputació, Ramon Vidiella; el 
delegat regi de Foment, Frederic Vidal, i els diputats provincials Josep Mestres, 
Anselm Guasch, Estanislau Tell, Josep Compte, Salvador Palau, Pere Lloret, Josep 
Fortuny, Francesc Canivell, Daniel Serres, Macià Guarro i Miquel Alimbau.

En el seu parlament, Elias de Molins va manifestar que havia concebut la idea 
de la reunió per acordar el que fos més convenient per als interessos dels pobles 
perjudicats per la pedregada. Josep Mestres opinava que «tal vegada podria l’Estat 
rehabilitar el projecte de camins veïnals de l’any 1911, tenint en compte que la 
Mancomunitat ha assumit la responsabilitat de la Diputació, que aleshores no 
pogué pagar la part de diner que li fou senyalada per a contribuir al cost de la 
obra». Després de la intervenció de diversos assistents, s’arribà a algunes con-
clusions, com ara la de demanar al Consell Superior de Foment i al ministre 
del ram autorització per invertir, per pal·liar els danys, la quantitat recaptada en 
concepte de contribució de plagues del camp; el perdó de la contribució per 
als pobles damnificats; que les quantitats eximides no fossin repartides entre la 
resta de poblacions no afectades de la província; demanar al Govern que socor-
regués els afectats amb la partida de calamitats del pressupost nacional; sol·licitar 
al Govern i a la Mancomunitat que posessin en marxa les obres projectades per 
poder donar feina als jornalers que, a causa de la pedregada, estarien aturats, i, 
finalment, crear una comissió per fer arribar les conclusions al governador. El 
Consell Permanent de la Mancomunitat, atenent les demandes dels alcaldes de 
les zones afectades, acordà, en la sessió del 22 de juny, concedir crèdits extraor-
dinaris per remeiar danys públics, però mai en forma d’indemnitzacions i ajuts 
a particulars; i també activar l’estudi i l’execució de les obres a les comarques 
castigades pels temporals.122

122. Diario de Tarragona, 27/6/1915, p. 1. La Crónica de Valls, 3/7/1915, p. 2. La Conca de Bar-
barà, 3/7/1915, p. 2.
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Falta de sofre

La manca de sulfat de coure per a l’agricultura era una més de les moltes con-
seqüències de la guerra europea. Un dels principals importadors era Anglaterra. 
Quan el problema es presentà al Congrés dels Diputats, la resposta fou que es 
gestionaria amb el Govern anglès el permís d’exportació. Però els diputats cata-
lans dubtaven de l’eficàcia d’aquesta mesura, perquè els països bel·ligerants eren 
reticents a tractar amb països neutrals mentre no decidissin a favor de qui es 
decantaven. Per això, a través del conseller Agustí Riera es presentà una moció al 
Consell Permanent per demanar la participació activa de la Mancomunitat per 
solucionar aquest problema tan greu per a l’agricultura, i especialment per a la 
vinya. El Consell del 2 de desembre de 1915 acordà les mesures següents: 

1r Cooperar prop del Govern a l’acció dels Diputats catalans, perquè es gestioni del 
Govern anglés el permís per a l’exportació del sulfat de coure. 2n Estudiar tots els 
aspectes d’aquest important problema, tant per prevenir els danys immediats que la 
mancança del sulfat de coure plantejarà ben aviat com per preparar la nacionalització 
de la referida industria. 3r Designar als Consellers senyors D. Francesc d’A. Bartrina, 
D. Agustí Riera i D. Josep Mestres per a construir una ponència especial d’estudi 
d’aquesta important qüestió, assessorant-se dels elements tècnics i recollint totes les 
dades que puguin aclarir el jui del Consell.

En la sessió del 16 de desembre, els consellers designats presentaren el resultat 
de la ponència que estudiava la mancança de sulfat de coure i les possibles solu-
cions, entre les quals, i si fos necessari, hi havia la de nacionalitzar el producte. 
Manifestaren els consellers esmentats que havien treballat conjuntament amb els 
presidents de l’Institut Agrícola Català de Sant Isidre, de la Federació Agrícola 
Catalana-Balear i de la Unió de Vinyaters, així com amb diversos enginyers, la 
necessitat de crear una comissió formada pels representats de les tres entitats 
esmentades i un representant de la Mancomunitat per anar a Madrid a fer les 
gestions directament amb el Govern espanyol.

Segons notícia publicada a la revista Agricultura del 20 de març de 1918, la Direc-
ció d’Agricultura de la Mancomunitat acudia a remeiar tant com fos possible 
la manca i l’alt preu del sofre, tan necessari per combatre algunes malalties de 
les plantes, en especial l’oïdi (malura vella), i s’oferia a ajudar tots els ajunta-
ments de Catalunya, sindicats agrícoles, delegacions de la Unió de Vinyaters i 
altres organismes interessats. En la reunió del Consell del 18 d’abril s’informà 
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del resultat de la campanya per salvar l’alt preu del sofre, i de com s’havia fet, 
i també de la confiança que hi havien dipositat els pagesos. Ho demostrava el 
fet que s’hi havien presentat 103 sol·licituds, que es repartien així: alcaldies, 62; 
sindicats agrícoles, 19; cambres agrícoles, 4; delegacions de la Unió de Vinyaters, 
11, i altres entitats, 7. La Direcció d’Agricultura de la Mancomunitat utilitzà la 
revista Agricultura del 20 de maig per respondre a la multitud de consultes que 
havia rebut de com, quan i on s’havien d’utilitzar els sofres líquids, i exposà, així 
mateix, una sèrie de recomanacions perquè el tractament resultés més eficaç.

En l’obra realitzada presentada a l’Assemblea del 27 de maig de 1918 s’informava 
de la intensa campanya que s’estava fent per ensenyar com es podia estalviar 
sofre i alhora defensar la vinya contra les malalties. Fins al 30 d’abril, s’havien 
donat conferències en 93 municipis de la Catalunya vitícola i en quedaven una 
cinquantena de pendents. En totes aquestes poblacions, a més de la conferència, 
s’havien fet pràctiques per elaborar polisulfurs.

Foment del cooperativisme agrícola i oferiment d’auxili tècnic

En la reunió de l’Assemblea de la Mancomunitat de Catalunya de novembre del 
1915 es va presentar un informe de la Federació Agrícola Catalana-Balear sobre 
la necessitat de fomentar les cooperatives agrícoles de producció. El tema era 
de gran interès, i el Consell Permanent va acordar, el 18 d’abril de 1916, passar 
l’informe als consellers Josep Mestres i Alfred Pereña perquè elaboressin la cor-
responent ponència, la qual fou presentada en la cinquena reunió de l’Assemblea 
de la Mancomunitat de Catalunya, celebrada els dies 29, 30 i 31 de maig de 1916. 
En la proposta d’acord es detallava de quines maneres la Mancomunitat podia 
ajudar: a) auxilis tècnics; b) auxilis per a ús de gros utillatge; i c) econòmics. El 
primer dia de l’Assemblea es va crear una comissió de diputats que l’estudiés 
i elaborés una proposta. L’endemà, la comissió va presentar un dictamen, en 
el qual feia algunes esmenes al projecte presentat pel Consell. En realitat, s’hi 
aportaven millores i aclariments: on el projecte parlava d’auxili a les cooperatives 
agrícoles, en el dictamen s’especificava que era per a les associacions agrícoles 
compreses en la Llei de Sindicats del 1906; en un altre apartat, el dictamen pre-
cisava que, per assegurar l’ajut econòmic a través de la Caixa de Crèdit Comunal, 
l’entitat havia de destinar, obligatòriament, el 10 % del seu capital al foment de 
les cooperatives agrícoles. Josep Mestres intervingué en el debat dient que «en 
el dictamen hi ha les garanties suficients, tota vegada que la Llei de Sindicats de 
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1906 exclou les entitats que reparteixen dividends». Respecte a l’aplicació del 
10 % de la Caixa de Crèdit Comunal, manifestà que «si l’Assemblea acorda que 
s’ha de fer, no pot quedar lloc a dubte de cap mena». El dictamen fou aprovat 
per l’Assemblea.

A partir d’aquest moment, foren moltes les entitats agrícoles i els particulars que 
s’adreçaren al Departament d’Agricultura per aconseguir algun ajut, que era més 
de suport tècnic que dinerari, ja que la Mancomunitat no tenia prou recursos 
per subvencionar-los tots. A proposta del conseller Mestres, i després del seu 
informe favorable, el Consell acordà la concessió d’ajuts tècnics per impulsar 
les iniciatives que se li presentaven. El 6 de març de 1919 se’n va atorgar un al 
Sindicat Agrícola de Valls per a la construcció d’un celler cooperatiu; uns dies 
després, un altre al Sindicat Agrícola d’Alcarràs (Lleida) per orientar-los en la 
compra i el funcionament d’un molí fariner i d’oli amb premsa hidràulica; el 
Sindicat Agrícola de Maials va sol·licitar al Departament d’Agricultura ajut tèc-
nic per a la construcció d’un molí d’oli (4 de juny de 1919); la Cooperativa de 
Falset va demanar el parer dels Serveis Tècnics Agrícoles per a la construcció 
del celler cooperatiu (12 de juny de 1919); i també els sindicats agrícoles de 
Cervià, Arbeca i Verdú van sol·licitar ajut tècnic als Serveis d’Agricultura de la 
Mancomunitat per a l’organització de molins d’oli (26 de juny de 1919). Totes 
les peticions foren acceptades.

El juny del 1919 diversos sindicats havien demanat un préstec per a l’organitza-
ció d’una indústria lletera, però en aquesta ocasió el Consell, després d’escoltar 
l’argumentació del conseller Josep Mestres, acordà comunicar als interessats que, 
malgrat que veien amb molt de gust la seva iniciativa, la Mancomunitat no podia 
ajudar-los perquè no figurava, en el seu pressupost, cap partida destinada al sos-
teniment d’empreses industrials. 

Entre els encàrrecs que l’Assemblea del març del 1919 havia fet al Consell hi 
havia l’estudi per implantar a Catalunya un servei de meteorologia. Josep Mes-
tres donà compte, en la reunió del 26 de juny, de les gestions fetes i de diverses 
entrevistes mantingudes amb el Dr. Fontboté per estudiar l’establiment d’un 
servei de previsió del temps, i exposà un projecte per presentar a la propera 
Assemblea. No obstant això, proposà que mentrestant es muntés una oficina que 
s’encarregués dels treballs preliminars.
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Després d’escoltar Josep Mestres, el Consell (23 de juliol de 1919) resolgué con-
cedir l’auxili tècnic de la Secció d’Agricultura al Sindicat Agrícola de Vandellòs 
per combatre l’eruga de l’ametller. També es facultà Mestres perquè nomenés, 
al seu judici, i de manera interina, un auxiliar per al Servei de Terra Campa del 
Departament d’Agricultura de la Mancomunitat.

El prestigi que anaren obtenint els serveis agrícoles de la Mancomunitat Cata-
lana feu que també els arribessin peticions d’institucions foranes. Així, amb satis-
facció, Mestres comunicà al Consell, en la reunió del 15 de maig de 1919, que 
la Granja Fraisoro, de Zizurkil (Guipúscoa), i Index Generali, de París, havien 
sol·licitat els serveis del Departament d’Agricultura de la Mancomunitat, i que 
s’havien atès i servit degudament les demandes.

La relació entre la Mancomunitat i les cooperatives agrícoles fou sempre molt 
fluida; per això no estranya que quan hi havia alguna inauguració s’hi invités 
algun conseller. El juliol del 1919, Josep Mestres, com a conseller de la Man-
comunitat i diputat, conjuntament amb els diputats provincials Antoni Estivill i 
Emili Briansó, el senador Josep Elias de Molins i el vocal del Consell de Foment 
Josep M. Rendé, assistiren a la inauguració del Sindicat Agrícola de Riudoms.123

Cultiu del tabac

Ja el 1912, en el XV Congrés Agrícola celebrat a Eivissa, Josep Mestres presentà 
una ponència demanant que es pogués cultivar lliurement el tabac a les illes 
Balears. Quatre anys després, el diputat Bastardas va presentar a l’Assemblea del 
novembre del 1916 una moció en la qual demanava el lliure cultiu del tabac. 
Sol·licitava al Consell que recordés les campanyes i experiències fetes en aquest 
sentit a Catalunya perquè la nostra terra no quedés relegada en l’autorització 
d’aquest cultiu. El conseller Mestres el felicità per la moció, i s’oferí per interce-
dir davant del Consell perquè es fessin les gestions necessàries en el sentit de la 
moció presentada.

123. Diario de Tarragona, 25/7/1919, p. 2. La Nova Conca, 26/7/1919, p. 7.
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Repoblació forestal

Feia temps que Josep Mestres mostrava preocupació pel retrocés de la massa 
forestal a Catalunya, i que havia encarregat estudis que donessin informació 
actual i real de la situació dels boscos catalans. En l’Assemblea de novembre del 
1916, el diputat Florensa presentà una moció que s’interessava per la creació de 
vivers d’arbres forestals destinats a la repoblació de carreteres i camins veïnals. 
Li va respondre el conseller Mestres, que l’assabentà de les dades recollides pel 
Consell referents a la qüestió, i li oferí continuar l’estudi començat, amb el desig 
de resoldre’l satisfactòriament. 

El febrer del 1918, el conseller Josep Mestres va proposar encomanar al director 
dels Serveis Tècnics d’Agricultura de la Mancomunitat l’estudi dels mitjans que 
cregués més apropiats per a la repoblació forestal.

En la novena reunió de l’Assemblea, que es va celebrar els dies 27, 28 i 29 de 
maig de 1918, el Consell Permanent va presentar diferents projectes d’acord que 
va elevar a la deliberació de l’Assemblea per a la seva aprovació. Un d’aquests 
projectes, que feia referència a la repoblació forestal, pretenia frenar la destrucció 
abusiva de boscos i arbres de producció, i proposava mesures, dins del marc legal 
vigent, per controlar la devastació que es produïa. Cinc dels quinze diputats que 
formaven la Comissió que havia de dictaminar sobre el projecte presentaren una 
esmena, en què demanaven que «ja que la política de convenciment i d’ense-
nyament és la que correspon a la Mancomunitat, aquesta porti la reglamentació 
dels monts que li siguin propis o aquells que puguin adquirir en l’esdevenidor, 
per ésser d’utilitat pública […] deixant en absolut d’immiscuir-se en els monts 
de caràcter particular». Com que la Comissió, per majoria, acordà rebutjar l’es-
mena, passà a ser un vot particular signat pels diputats que l’havien presentat. El 
projecte proposat pel Consell que defensava poder intervenir en tota la massa 
forestal, tant pública com privada, fou aprovat per l’Assemblea.

Atès que la gestió dels boscos no era competència de la Mancomunitat, la Comis-
sió de l’Assemblea que tractà el tema sí que va acceptar l’addició presentada pel 
diputat Domènec Palet, en què proposava demanar al Ministeri de Foment que, 
amb la màxima urgència i atenent a l’interès general, preparés disposicions legis-
latives encaminades a controlar o intervenir en la destrucció d’arbres de certa 
producció, com les oliveres o fruiters, així com la tala total, o dels troncs fins a 
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certa mida, dels boscos. Les tales haurien de menester una autorització, que es 
donaria si no perjudicava manifestament l’interès públic o social o no constituïa 
una clara destrucció de riquesa. També reclamava que es dictaminessin unes san-
cions que, a més de ser dineràries, obliguessin els particulars i l’Administració a 
refer o compensar els efectes de la destrucció d’arbrat.

En l’intens debat que sobre aquest tema va ocupar part de les reunions de l’As-
semblea dels dies 28 i 29 de maig, Josep Mestres, com a conseller ponent d’Agri-
cultura, hi va fer algunes intervencions («remarcant el fet encoratjador d’aquesta 
Assemblea, que ha demostrat diverses vegades que creu en l’eficàcia dels projec-
tes presentats i té fe absoluta en la Mancomunitat»). Sobre el tema que es debatia, 
es manifestà així: 

El problema de la Repoblació forestal ha existit sempre, així com el de la seva aplica-
ció a la propietat particular. És per aquest motiu que es dictà la llei de Monts de mil 
nou cents vuit, encaminada a la defensa dels particulars i en garantia del bé públic 
[…] l’acció en els boscos particulars serà, de moment, nul·la, si bé això no priva que 
s’estudiï, ja que no podem renunciar a un dret que per llei pot venir-nos posterior-
ment […]. No veig, però, que l’explotació racional per part de l’Estat hagi d’estar 
renyida amb els interessos particulars.

Perquè fos viable la repoblació forestal que es pretenia, calia tenir vivers propis i 
no dependre del mercat ni de l’especulació. L’octubre del 1918, Segimon Ven-
drell, enginyer forestal, va presentar al Consell una memòria sobre la repoblació 
de la finca anomenada Torre Ribera, de Santa Coloma de Gramenet. El Consell, 
en la reunió del dia 9, acordà passar-la al conseller ponent, Josep Mestres, perquè 
l’estudiés i presentés un projecte d’acord. En la reunió de l’endemà, Mestres pre-
sentà l’estudi al Consell i proposà acceptar la proposta de Segimon Vendrell amb 
una sèrie de condicions que quedaren detallades a l’acta. Hi afegia la convenièn-
cia d’instal·lar a la Torre Ribera un viver per a la repoblació forestal. 

En la sessió del Consell del 24 d’abril de 1919 s’aprovaren diferents despeses, a 
proposta del conseller Mestres, relacionades amb la repoblació forestal: 748,69 
pessetes per a l’enginyer de monts Segimon Vendrell pels jornals emprats en la 
repoblació de la muntanya del Tarrida i 585,17 pessetes per a la compra de plan-
tes amb destí als serveis generals de repoblació forestal.
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La política forestal que volia implantar la Mancomunitat era innovadora a Cata-
lunya. Per aquest motiu, Josep Mestres va demanar informació a diversos llocs 
d’Espanya on tenien experiència en aquest camp. En la reunió del Consell del 
6 de març de 1919 comentava que, per ampliar el seu coneixement sobre els 
boscos, havia sol·licitat informes a diverses entitats de llocs de fora de Catalu-
nya, com ara Alcoi, Salamanca, Tetuan, Antequera, Burgos, Archidona (Màlaga), 
Palma i La Horra (Burgos). Amplià la demanda a Cadis, Avilés (Oviedo), Oña 
(Burgos), Múrcia i Toledo, segons el compte donat el 21 del mateix mes.

Refugis de muntanya

A finals del segle xix el desig de conèixer el territori català va comportar l’apari-
ció de l’excursionisme i del muntanyisme: l’any 1890 es creava el Centre Excur-
sionista de Catalunya. 

En la reunió de l’Assemblea del 30 de novembre de 1916, el diputat Lasala havia 
presentat una proposició, referent a la construcció de cases refugi al Pirineu 
català, en què feia referència als perills dels excursionistes que volien travessar el 
Pirineu en temps de neu. Demanava a la Mancomunitat que prengués la inici-
ativa de construir refugis en llocs estratègics, assessorant-se amb els estudis fets 
pel Centre Excursionista de Catalunya, que podria col·laborar en el projecte. El 
conseller Mestres recollí les paraules del company Lasala, i recordà que el Con-
sell ja havia encarregat a la Secció Tècnica de Carreteres i Camins la construc-
ció de petits refugis i la col·locació de pals informatius en llocs de risc. Afegia, 
tanmateix, que ampliarien aquest servei demanant la participació del Centre 
Excursionista de Catalunya.

Laboratori d’Anàlisis Agrícoles

Una de les eines imprescindibles per a la modernització de l’agricultura era la 
creació de laboratoris d’anàlisis agrícoles on s’estudiessin les plagues i, així, poder 
donar-hi el remei i eliminar-les tan ràpid com fos possible. A partir de la informa-
ció que donaven les analítiques, els tècnics podien assessorar els pagesos, no sols 
per lluitar contra les malures sinó també per millorar i incrementar la producció. 

El 6 de desembre de 1917, el Consell Permanent aprovà les bases del concurs 
per cobrir les places de cap de Laboratori de la Direcció Tecnica d’Agricultura i 
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de cap de Viticultura i Enologia de la Direcció Tècnica d’Agricultura. El febrer 
del 1918 es designaren els membres del jurat que havien d’estudiar els treballs 
presentats pels candidats, que foren el conseller Josep Mestres, el president de la 
Federació Agrícola Catalana-Balear i el director dels Serveis Tècnics d’Agricul-
tura. El 14 de març de 1918, Josep Mestres donà compte de l’acord a què s’havia 
arribat per majoria, la proposta de nomenament de Jaume Raventós Domènech 
com a cap de Laboratori, i feu especial menció també dels treballs dels altres dos 
candidats més ben valorats, Francesc Ballester i Guillem de Benavent. El conse-
ller afegí que ell, particularment, era favorable a Ballester, i volgué que constés 
en l’acta. El maig del 1918 el Laboratori d’Anàlisis Agrícoles es trobava a punt 
d’entrar en funcionament; i entre 1919 i 1923 s’hi van dur a terme 3.386 anàlisis 
i proves agrotècniques.

En la reunió del Consell de 21 de març de 1919 s’aprovaren les taxes per al servei 
públic al Laboratori de la Direcció d’Agricultura, i es reservà per a més endavant 
la destinació que s’hauria de donar als ingressos que en resultessin.

Unió de Vinyaters

Ja hem parlat de la relació entre Josep Mestres i la Unió de Vinyaters de Cata-
lunya, una relació que no va decaure quan fou nomenat conseller de la Manco-
munitat. Per això, quan la Unió va invitar la Mancomunitat a la VII Assemblea 
General, que s’havia de celebrar a Manresa els dies 20 i 21 d’abril de 1918, 
el Consell, després d’acceptar la invitació, nomenà Josep Mestres i el diputat 
Antoni Abadal per representar la Mancomunitat.

En la sessió del 18 d’abril de 1918, acceptant la invitació de la Junta del Sindicat 
Vitícola Comarcal de Martorell, el Consell designà Josep Mestres per assistir a 
la inauguració de la fàbrica Cooperativa d’Alcohols i Tartrats d’aquesta vila. A 
Manresa, Mestres feu un breu discurs «amb to de confiança per l’èxit de l’em-
presa iniciada per l’Unió de Vinyaters de Catalunya».124 En la sessió del Consell 
del 2 de maig de 1918 va donar compte dels dos actes.

124. La Veu de Catalunya, 22/4/1918, p. 2; 30/4/1918, p. 5. La Veu de Tarragona, 28/4/1918, p. 
3. Agricultura, 5/5/1918, p. 5-7. L’Escut, 4/5/1918, p. 1.
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Ensenyament agrari i divulgació

Conferències

Tot i el temps que li ocupava l’assistència a les reunions de dos i tres dies set-
manals del Consell Permanent, els viatges arreu de Catalunya per gestionar els 
diferents projectes que tenia a cura seva i, naturalment, la seva vida particular, 
Josep Mestres no desaprofitava cap ocasió per divulgar els seus coneixements i 
difondre les benaurances de la Mancomunitat.

Així, el 20 de maig de 1917, a la Societat Agrícola de Valls va tenir lloc una con-
ferència a càrrec de l’enginyer Josep Maria Valls, director de la Càtedra Ambulant 
d’Agricultura de la Mancomunitat de Catalunya, sobre «Malalties de la vinya». 
L’acte el va concloure el conseller Josep Mestres, que va remarcar l’afany de la 
Mancomunitat per estendre la cultura entre la pagesia, atès que l’agricultura era 
la principal font de riquesa de Catalunya.

La tarda del divendres 7 de març de 1919 va tenir lloc a Nulles una conferència 
agrícola organitzada pel Sindicat Agrícola i Caixa Rural de Sant Isidre, que anà 
a càrrec de Josep Maria Valls, de Barcelona, Josep M. Rendé, de l’Espluga de 
Francolí, Pau Robert, de Vila-rodona, i el conseller de la Mancomunitat Josep 
Mestres. Al matí, l’arquitecte Cèsar Martinell els havia mostrat els plànols del 
nou celler cooperatiu que havien de construir, i tot seguit van visitar el lloc on 
ja es feien els treballs de condicionament.

Serveis Tècnics Agrícoles

El 1915 es crearen els Serveis Tècnics Agrícoles de la Mancomunitat de Catalu-
nya, amb l’objectiu d’assessorar i orientar els pagesos, tant grans com petits pro-
pietaris. Els seus tècnics es traslladaven als pobles i les capitals de comarca de tot 
Catalunya per pronunciar conferències i impartir cursets, que complementaven 
amb pràctiques i demostracions. 

Per tal d’estudiar l’expedient de Josep Maria Valls, que havia participat en el con-
curs per cobrir la plaça de director del Servei Tècnic d’Agricultura de la Man-
comunitat, el Consell Permanent (21 de març de 1917) nomenà una ponència 
formada per Josep Mestres i Josep Maria Espanya. En el Consell del 26 d’abril, 
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els dos ponents en van donar compte, i el Consell acordà nomenar-lo per ocupar 
el càrrec.

Dins de les activitats que s’organitzaven des dels Serveis Tècnics Agrícoles hi 
havia els concursos per incentivar els pagesos a millorar les activitats quotidianes 
que havien heretat dels seus avantpassats. El director dels Serveis Tècnics d’Agri-
cultura, Josep Maria Valls, comunicà al Consell que havia finalitzat el termini 
per presentar projectes de femers, i que, així mateix, estava a punt d’acabar el del 
concurs de cap d’Arbres Fruiters. En data 31 d’octubre de 1918 el Consell es va 
donar per assabentat i va designar Josep Mestres com a membre del jurat.

En la sessió del Consell de 6 de febrer de 1919 el conseller ponent de la secció 
d’Agricultura, Josep Mestres, va proposar la redacció i publicació d’un fullet de 
divulgació per orientar els pagesos en la construcció de femers. També va pro-
posar que se sol·licités a Mr. Dechambre, de l’Escola de Veterinària d’Alfort i de 
l’Escola d’Agricultura de Grignon (França), un cicle de conferències, el tema 
de les quals es decidiria d’acord amb el conferenciant, i que es farien a l’Escola 
d’Agricultura de Barcelona.

Per poder estudiar sobre el terreny diverses especialitats d’arbres fruiters i les 
seves indústries a l’estranger, el 4 de juny de 1919 Josep Mestres proposà al Con-
sell, i aquest ho acceptà, la designació de tres persones perquè anessin una a Itàlia, 
una altra als Estats Units i la darrera al Canadà.

Els ajuntaments i les entitats demanaven que els Serveis Tècnics Agrícoles acu-
dissin al seu poble a pronunciar conferències relacionades amb l’agricultura. 
Com el de Vilanova de Meià, que el juny del 1919 va sol·licitar al conseller Mes-
tres que es fessin al municipi unes conferències sobre l’organització agrícola. La 
proposta fou portada al Consell del 18 de juny, que ho autoritzà. 

Camps experimentals

Josep Mestres trobà en els camps experimentals organitzats per la Càtedra Ambu-
lant d’Agricultura de la Diputació de Tarragona una eina idònia per conèixer 
com es desenvolupaven i el resultat que s’obtenia de les proves fetes en cultius 
diversos. Aquesta va ser una dinàmica que continuà impulsant quan estigué al 
capdavant de la secció agrícola de la Mancomunitat. Així que des dels Serveis 
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Tècnics d’Agricultura s’organitzaren camps experimentals arreu de Catalunya 
i en els sectors agrícoles més diversos: arbres fruiters, oliveres, vinya… Tots els 
agricultors que ho demanaven podien gaudir dels avantatges de convertir les 
seves finques en camps experimentals. 

Però no tothom podia beneficiar-se dels camps experimentals. El Consell s’havia 
reservat el dret a escollir qui reunia les condicions més adequades. S’organitza-
ven concursos en què els participants aportaven la informació de les finques 
proposades, les seves característiques, i les aportacions que feien els propietaris. 
Normalment es facultava el conseller Mestres perquè escollís el que cregués més 
convenient. En la sessió del 18 de juny de 1919, Josep Mestres donà compte al 
Consell dels treballs realitzats en els camps experimentals de viticultura i arbres 
fruiters. 

Escola Superior d’Agricultura

L’Escola Superior d’Agricultura fou creada per la Diputació de Barcelona quan 
era presidida per Enric Prat de la Riba, el 1912, amb l’objectiu de formar tècnics 
agrícoles, enginyers i professors d’agricultura. Quan la Mancomunitat es posà 
en marxa, trobà en l’Escola Superior d’Agricultura l’element idoni per tirar 
endavant l’objectiu de millorar i modernitzar l’agricultura catalana, i es creà un 
patronat format per les dues institucions per a una mútua col·laboració i com-
plementació. 

A proposta del conseller ponent dels Serveis d’Agricultura, Josep Mestres, i atesa 
la necessitat d’encaminar els alumnes que sortien de l’Escola Superior d’Agri-
cultura cap a una especialització d’acord amb les necessitats del país, el Consell, 
en sessió de 5 de desembre de 1918, resolgué autoritzar l’alumne Joan A. Mar-
garit a estudiar al País Valencià i al centre d’Espanya tot el que es relacionava 
amb la indústria tartàrica, que tant d’interès tenia per a Catalunya, i li imposà la 
presentació d’una memòria documentada en el termini de tres mesos.

Per satisfer les necessitats de l’agricultura catalana, el Consell volia ampliar els 
ensenyaments tècnics en diferents rams de la ciència agrícola. No volia, però, que 
es dupliquessin serveis, com potser s’havia produït en alguna ocasió al coincidir 
els objectius dels Serveis Tècnics Agrícoles i els de l’Escola Superior d’Agricul-
tura. Per aquest motiu, es treballà per integrar l’Escola Superior d’Agricultura 
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a la Mancomunitat. La Diputació de Barcelona prengué l’acord, i la proposta 
es presentà a l’Assemblea del novembre del 1918. En la desena reunió de l’As-
semblea de la Mancomunitat de Catalunya, celebrada els dies 19, 20 i 21 de 
desembre de 1918, es va acordar acceptar la incorporació de l’Escola Superior 
d’Agricultura de la Diputació de Barcelona a la Mancomunitat. Josep Mestres va 
respondre en nom del Consell.

Com que havia quedat en suspens la pròrroga del pressupost del 1918, fins a 
l’aprovació del pressupost del 1919 no es podria fer efectiu el traspàs a la Manco-
munitat de l’Escola Superior d’Agricultura. Per aquest motiu, el Consell del 9 de 
gener de 1919 acordà seguir treballant, com fins aleshores, a través del Patronat, 
i nomenà el conseller Mestres perquè intervingués en representació de la Man-
comunitat. També es facultà la Direcció d’Agricultura per continuar la campanya 
d’esporga d’oliveres. 

En la reunió del Consell del 23 d’abril de 1919 es comunicà que des de primer 
de mes s’havia fet efectiu el traspàs a la Mancomunitat de l’Escola d’Agricultura, 
i per aquest motiu havia de cessar el patronat que fins aquell moment el regia. 
A proposta de Josep Mestres, es feu constar en acta i es comunicà a cada un dels 
membres que el formaven «un expressiu vot de gràcies pel treball que ha vingut 
realitzant durant tot el temps de la seva actuació». En el Consell del 30 d’abril 
del mateix any s’acordà acceptar el personal existent a l’Escola Superior d’Agri-
cultura traspassada a la Mancomunitat.

Entre les activitats que duien a terme els alumnes de l’Escola Superior d’Agri-
cultura hi havia les excursions pedagògiques. Els alumnes s’havien de pagar 
l’hostalatge i les despeses que es podien generar, ja que l’Escola només es feia 
càrrec del viatge. Els professors van demanar que la Mancomunitat no sols els 
rescabalés de les despeses, sinó també del que havien deixat de guanyar per poder 
fer les excursions. El Consell, en data 15 de maig de 1919, resolgué delegar en 
Josep Mestres la proposta més oportuna.

Per a la Mancomunitat els detalls també eren importants. Per aquest motiu, el 10 
de juliol de 1919 el Consell designà Josep Mestres perquè s’encarregués del pro-
jecte del dibuix que havia de figurar en els títols de suficiència que es lliurarien 
als alumnes que acabessin els estudis a l’Escola Superior d’Agricultura.
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Granja escola

La Mancomunitat Catalana estava treballant en el projecte sobre el Pla general 
d’estudis agrícoles quan l’Institut Agrícola Català de Sant Isidre i de la Cambra 
Agrària de Lleida i la seva comarca li demanaren la instauració d’una escola 
d’agricultura a Balaguer i una altra a Lleida. A banda, alguns ajuntaments, com 
el de Lleida, presentaren sol·licituds semblants. En les reunions del 26 de setem-
bre de 1918 i del 10 d’octubre del mateix any, el Consell acordà traspassar les 
demandes al conseller Mestres perquè les tingués presents en el projecte del Pla 
general d’estudis agrícoles. 

Conferència Agrícola Catalana

En la sessió del Consell de 13 de març de 1919, Josep Mestres va informar sobre 
la conveniència de convocar un Congrés d’Entitats Agrícoles de Catalunya, tal 
com li havia demanat el Consell en la sessió del dia anterior, arran de la sol-
licitud feta pels principals sindicats agrícoles de Catalunya. L’objecte d’aquest 
congrés era el d’estudiar les orientacions en l’organització col·lectiva de l’agri-
cultura. En la seva locució, que es publicà en la majoria de diaris, Mestres deia 
que el que demanaven els sindicats no era més que la continuació de la tasca que 
anava fent la Mancomunitat, i que tenia previst continuar fent en relació amb 
l’organització agrícola.

[…] després que fins ara s’ha fet la organització de primer grau en els pobles, auxili-
ant la instal·lació de cellers cooperatius, molins d’oli, cooperatives de producció i de 
consum, tasca que convé continuar posant en relació i federant aquestes Corporaci-
ons, procurant també organitzar els segurs agrícoles, estar en condicions de regular 
les relacions del capital i el treball, que si bé s’organitzen el crèdit i l’estalvi agrícoles 
acudiran a la crida de la Mancomunitat ja que estan esperant la nostra intervenció.

Afegia, per acabar, que s’hauria d’imprimir la legislació agrària vigent. El Con-
sell, tenint en compte les manifestacions fetes per Mestres, va acordar aprovar els 
acords que proposava:

Primer: Accedir a la demanda signada per la majoria de Sindicats Agrícoles de Ca-
talunya, de convocar una Conferència d’Associacions agrícoles de les quatre provín-
cies. Segon: Designar al propi ponent don Josep Mestres per a que adjuntant-se als 
iniciadors, organitzi i prepari l’esmentada conferència. Tercer: Destinar a les despeses 
que l’anterior acord ocasioni la quantitat de mil pessetes […]. Quart: Comunicar al 
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primer dels firmants, president de la Federació Agrícola de la Conca de Barbera, els 
acords anteriors.

L’abril del 1919, Josep Mestres, com a conseller ponent d’Agricultura, va enviar 
a tots els diaris catalans un escrit que anunciava la Conferència de l’Agricultura 
Catalana que s’havia de celebrar els dies 7, 8 i 9 del maig següent a la sala d’ac-
tes de la Direcció d’Agricultura de la Mancomunitat de Catalunya. En l’escrit 
explicava la necessitat de la reunió d’agricultors catalans «per tractar de resoldre 
i posar en pràctica aquelles grans accions». Mestres no volia que fos una con-
ferència més: «volem donar efectivitat immediata als acords que es prenguin, 
prevenim als representants de les entitats, que vinguin a la Conferència amb els 
poders ben amplis per a prendre acords, i amb l’adhessió dels seus representants 
per a posar-los de seguida en marxa». Els temes que s’hi tractarien serien sobre 
«Organització jurídica de la producció agrícola catalana», a càrrec del ponent 
Jaume Carner i Romeu; sobre «Les assegurances en l’Agricultura», pel ponent 
Josep M. Boix i Raspall; sobre «El Crèdit Agrícola», per Jaume Algarra i Postius, i 
sobre «Organització social agrària» en parlaria Josep M. Rendé i Ventosa.125 Josep 
Mestres invità expressament ajuntaments i entitats a assistir a la conferència, però 
malauradament no es va poder dur a terme perquè van denegar-los els permisos 
governamentals. Segons el conseller Bardina (en sessió de 7 de maig de 1919), 
que havia fet la gestió davant del president del Consell de Ministres, la raó de 
la negativa fou a conseqüència de l’informe desfavorable del capità general de 
Catalunya.126

Com que la Conferència no es va poder celebrar, la revista Agricultura publicà, el 
5 de maig de 1919, el resum de les quatre ponències que s’hi havien de debatre.

Congrés de la Federació Agrícola

El 8 i el 9 de juny de 1919 se celebrà a Valls el XXII Congrés de la Federació 
Agrícola Catalana-Balear, al qual Josep Mestres assistí en representació de la 
Mancomunitat (reunió del Consell de 5 de juny de 1919). En la primera sessió, 
el ponent Josep Sèculi Roca parlà sobre l’engreix del bestiar porquí. Durant 
el debat de les conclusions, Mestres va intervenir per combatre la part de la 

125. Patria, 19/4/1919, p. 2; 26/4/1919, p. 3. La Crónica de Valls, 19/4/1919, p. 2.
126. Gavaldà 2005, p. 34. La Veu de Catalunya, 8/5/1919, p. 7.
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ponència que feia referència a la pulmonia del porc, perquè entenia que es 
tractava d’una malaltia infecciosa. També es mostrava contrari a la vacunació 
obligatòria, ja que considerava que la vacuna no era, des del punt de vista cien-
tífic, un remei curatiu, i recomanava que calia estudiar-ho als laboratoris de la 
Mancomunitat i dels consells provincials. Va intervenir-hi, així mateix, el ponent 
August Matons, que parlà sobre els arbres fruiters i el seu aprofitament, i reclamà 
a la Diputació de Tarragona la implantació d’observatoris meteorològics. Mes-
tres li recordà que feia anys que la Diputació tarragonina n’havia establert en 
diferents llocs de la província. En la sessió de clausura Josep Mestres es mostrà 
orgullós de representar la Mancomunitat de Catalunya, i també de ser agricul-
tor. Continuava dient:

[…] no és possible separar l’agricultura de la política rectament interpretada. Es fer 
bona política tot el que resulti en bé del país. El que ha de desaparèixer és la mala 
administració i la decídia per totes les coses útils pel país. La Mancomunitat considera 
l’agricultura la base fonamental del país. I per això protegeix les investigacions cientí-
fiques agrícoles i els ensenyaments de coneixements útils a l’Agricultura.

També afirmava que «l’organització sindical agrària déu esser francament naci-
onalista», i oferia el suport de la Mancomunitat en tot el que fos profitós per a 
l’agricultura.127 En la sessió del Consell d’11 de juny de 1919 donà compte de 
les tasques del Congrés.

Conflicte rabassaire

El contracte de rabassa morta és semblant a un arrendament d’un tros de terra 
per plantar-hi vinya, amb la condició que s’extingeix quan s’han mort els dos 
terços dels primers ceps plantats. Els propietaris se sentien perjudicats pels sis-
temes que els pagesos utilitzaven per allargar la vida dels ceps, i els viticultors 
es trobaven desemparats davant de situacions extremes, com quan la fil·loxera 
va matar gairebé totes les vinyes. El conflicte entre els uns i els altres venia de 
lluny, però els baixos preus que es mantingueren després de la guerra europea 
l’aguditzaren. 

127. La Crónica de Valls, 24/5/1919, 1-2; 14/6/1919, p. 1-2. Joventut, 14/6/1919, 3-5. Patria, 
14/6/1919, p. 1-3.
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Una comissió de rabassaires del Papiol demanà la intervenció conciliadora de la 
Mancomunitat en el conflicte que tenien amb els propietaris, i lliurà una nota 
amb els contractes existents en aquell moment i les peticions que formulaven 
els rabassaires. El Consell, en sessió de 30 d’abril de 1919, va traslladar-les al 
conseller Mestres perquè estudiés el tema i consultés amb els propietaris si vol-
drien admetre la intervenció conciliadora de la Mancomunitat. El conflicte, que 
continuà durant anys, va semblar que es podia solucionar quan el Parlament de 
Catalunya va aprovar la Llei de Contractes de Conreu el 1934, però fou abolida 
per pressions dels grans propietaris. Actualment la rabassa morta està regulada 
pel Codi civil espanyol, que estableix un contracte temporal d’un màxim de 
cinquanta anys.

Ramaderia

Els ramaders havien estat completament oblidats pels governs i, sense cap conei-
xement tècnic innovador, seguien treballant com ho havien fet els seus ante-
cessors. Hi havia molta feina pendent, però per començar a actuar s’havia de 
conèixer la situació real de la ramaderia a Catalunya. Per aquest motiu, la Man-
comunitat va encarregar un estudi sobre la ramaderia a la conca del Segre a Pere 
Màrtir Rossell i Vilà. El 8 d’octubre de 1914 es presentà la memòria al Consell 
Permanent, que va escollir Josep Mestres perquè l’estudiés i n’elaborés el cor-
responent dictamen.

El 2 de desembre de 1917 va tenir lloc a Tortosa un concurs de bestiar, organitzat 
per associacions ramaderes de les Terres de l’Ebre. Entre els membres del jurat 
hi havia Josep Mestres com a representant de la Mancomunitat de Catalunya.128 
Segurament en degué treure bones conclusions i idees, de la seva participació en 
aquest concurs de bestiar.

El 1918 Josep Mestres, després de repassar detingudament els diversos estudis 
pecuaris realitzats per Rossell i Vilà a quasi tot Catalunya, proposà que se li encar-
regués que els completés amb l’estudi pecuari especialitzat del porc a Mallorca. 

La preocupació per la modernització de l’agricultura i la ramaderia era comuna 
a molts diputats. En la reunió de l’Assemblea del 29 de maig de 1918, el diputat 

128. Diario de Tarragona, 29/11/1917, p. 2. El Pueblo, 30/11/1917, p. 3.
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Santiago Estapé va presentar una proposició encaminada a iniciar i organitzar 
una acció profitosa en pro dels interessos ramaders i agrícoles catalans. La pro-
posició fou acceptada per la Comissió, que la trobà molt encertada. Com que 
tractava assumptes que s’havien d’estudiar bé i detingudament, traslladà la qües-
tió al Consell Permanent, amb el prec que procurés presentar les conclusions i 
el projecte en la propera assemblea, així com la quantitat fixada en el pressupost 
per a l’any vinent. Josep Mestres, en nom del Consell, contestà que «aquest ordre 
d’assumptes ha preocupat sempre la Mancomunitat, que te ja fet l’estudi de l’es-
tat actual de la ramaderia catalana», i prometé que es tiraria endavant i l’amplia-
rien en el sentit proposat per Estapé.

En la mateixa reunió de l’Assemblea, el diputat Sr. Ragué va proposar que des 
del Consell es fomentés la cria de bestiar, i que s’ajudés el ramader, si era neces-
sari, mitjançant préstecs amb interès baix. El conseller Josep Mestres va recollir 
les orientacions de la proposició i es comprometé a estudiar-la detingudament i 
traslladar-la a la Caixa de Crèdit de la Mancomunitat perquè dictaminés sobre la 
concessió de préstecs per aquest concepte.

Segurament que l’experiència del concurs de Tortosa li va servir de model per-
què la Mancomunitat organitzés el primer concurs de bestiar per a la millora de 
la raça Schwitz, de vaques lleteres existents a la comarca del Vallès, que s’havia de 
celebrar a Granollers. El Consell del 2 d’abril de 1919 nomenà el jurat que havia 
de decidir els guanyadors: el professor de l’Escola d’Agricultura Pere Rossell, 
l’inspector d’Higiene i Sanitat Pecuària de la província de Tarragona Salvador 
Martí i el veterinari de Mollerussa Josep Huguet, amb la presidència reservada 
per al conseller ponent d’Agricultura, Josep Mestres. El concurs se celebrà el 10 
d’abril de 1919. Entre els actes organitzats hi va haver una conferència d’una de 
les eminències mundials en matèria de zootècnia, Mr. Paul Dechambre, professor 
de l’Escola Nacional d’Agricultura de Grignon i de la de Veterinària d’Alfort. El 
nombre d’inscrits fou considerable; hi hagué pagesos que per assistir al concurs 
hagueren de caminar una dotzena de quilòmetres, junt amb els seus animals. 
Una vegada el jurat hagué dictaminat els guanyadors, Josep Mestres dirigí unes 
paraules als concursants, explicant la feina realitzada i donant a conèixer les 
qualificacions. En la preparació del concurs hi participaren els joves alumnes de 
l’Escola Superior d’Agricultura. Així, segons la premsa: 
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Era esperançador veure els jovincels alumnes […] pendre mides i demanar rectifica-
cions, amb fonament algunes vegades; amb això es demostra el grau cultural dels qui 
demà han d’ésser els directors de les grans esplotacions agrícol-ramaderes. 

Pot restar satisfet el Consell Permanent de la Mancomunitat de Catalunya, de l’èxit 
del concurs, tant per la tasca d’organització que ha sapigut tan bé encertar la Direcció 
d’Agricultura, com pel número i calitat del bestià presentat […]

El periòdic La Veu de Tarragona continuava la crònica de l’acte afegint-hi això:

[…] dóna al observador […] la certesa de que […] s’haurà lograt dintre pocs anys 
millorar les vaques lleteres en algunes encontrades de Catalunya, fins a l’estrem de 
que no siguin inferiors a ses progenitores, les de mondial nomenada que peixen ma-
gestuoses pels poètics herbeis dels Alps de Suiça. 

I això, que serà progrès, que serà riquesa, ho deurem a la Mancomunitat de Catalu-
nya. Al seny i al patriotisme dels capdavanters del moviment català.129

En la sessió del Consell del 23 d’abril de 1919, Josep Mestres explicà el resultat 
de les conferències donades per Mr. Paul Dechambre sobre l’organització d’es-
coles de zootècnia, i de l’èxit del concurs de ramaderia celebrat a Granollers, i 
comunicà, així mateix, les sol·licituds rebudes d’altres comarques catalanes inte-
ressant-se per la celebració de concursos i fent determinades ofertes.

A proposta de Josep Mestres, en diverses reunions del Consell, d’abril i juliol del 
1919, es van estudiar, i es va acordar d’aprovar-les, les bases de convocatòria d’un 
concurs d’exemplars de cria de bestiar porquí a la comarca d’Olot; s’hi especifi-
cava que les inscripcions es podien presentar fins al 25 d’agost i s’hi assenyalava 
el primer de setembre com a data del repartiment de premis.

Arrendament de pastures

Per assegurar que els ramaders poguessin portar a pasturar els seus ramats a llocs 
propers i assequibles, el Consell arrendà alguns camps de pastures. Potser en 
alguns casos l’èxit no fou l’esperat, i per això, en la reunió del Consell del 21 
de març de 1919, s’encarregà a Josep Mestres que emetés un informe sobre la 
sol·licitud de Josep Feliu per a la renovació o no del contracte d’arrendament 
de les pastures i el dret de caça a la finca Torre Ribera, a Santa Coloma de Gra-

129. La Veu de Tarragona, 13/4/1919, p. 2.
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menet. El 15 de maig, Mestres va informar el Consell dient que al seu entendre 
no era convenient renovar el contracte. El Consell, doncs, d’acord amb aquest 
informe, va resoldre comunicar al peticionari aquesta decisió, i fer el mateix amb 
el majordom de la finca.

Avicultura

L’avicultura fou el menys afortunat dels diversos sectors que estaven sota la tutela 
de la Conselleria d’Agricultura. Hem trobat poques notícies relatives a aquesta 
secció. El Consell Permanent, en la sessió del 28 de juny de 1916, va encarregar 
a Josep Mestres l’estudi ponència sobre el prec que havia fet l’Institut Agrícola 
Català de Sant Isidre en relació amb la importància de protegir l’avicultura de 
Catalunya.

Dements

Inspecció de centres psiquiàtrics

Tothom era conscient que la situació dels dements als centres de reclusió de tot 
Catalunya era indigna i indecent. Per aquest motiu, des del primer moment, la 
Mancomunitat assolí el control dels diferents manicomis, respectant els convenis 
que tenien amb els ajuntaments i les diputacions. Des de la Diputació de Tarra-
gona se li van lliurar tots els expedients dels reclosos al Manicomi de Reus, tant 
dels que tenien una pensió assumida per la Diputació com dels que els la paga-
ven directament els ajuntaments amb càrrec al contingent. Una documentació 
que es va lliurar al Consell Permanent de la Mancomunitat de Catalunya en la 
sessió del 20 de gener de 1915, a l’efecte del primer dia de l’any. 

En la primera sessió ordinària de l’Assemblea de la Mancomunitat de Catalunya, 
celebrada els dies 26, 27, 28 i 29 de maig de 1915, es van tractar temes relacionats 
amb l’organització. En la discussió sobre el traspàs i la reorganització del servei 
de dements, Mestres, que havia participat junt amb Agustí Riera en la redacció 
del projecte sobre com hauria de ser aquest servei, manifestava que les seves pres-
tacions serien excel·lents i defensava que es creessin places pagades, ja que con-
siderava injust que només hi poguessin accedir els pobres. El projecte s’aprovà.
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Fins que la Mancomunitat no es feu càrrec dels hospitals psiquiàtrics, els pro-
fessionals que hi treballaven es trobaven desemparats, ja que no es feia res per 
pal·liar les mancances que detectaven als centres. Amb la nova conjuntura polí-
tica, els responsables començaren a trametre les seves inquietuds al Consell Per-
manent. Així, l’inspector facultatiu del Manicomi de Sant Boi va fer arribar al 
Consell un informe en el qual denunciava algunes pràctiques habituals al centre: 

[…] ús excessiu de camises de força, celdes fortes i manilles; ús d’aquests medis sense 
prescripció facultativa; desús d’allitament, els banys i el treball; deficiència de servei 
facultatiu, per tal com un metge té la cura de mil malalts i altre vuitcents; carència 
d’alimentació especial per cada categoria de malalts, alimentats tots ells de manera 
uniforme de tal guisa que als alcohòlics, per exemple, quan treballen, se’ls dóna vi. 

El Consell, en la sessió del 10 de febrer de 1915, estudià les millores proposa-
des per l’inspector facultatiu en el seu informe, i acordà que s’apliqués la pauta 
següent: 

Primer, que es prohibeixi castigar, lligar o subjectar amb camisa de força, reclusió, 
etcètera, sense prescripció facultativa, consignada en papereta firmada que s’entregarà 
a l’infermer. Segon, que el mateix requisit sigui indispensable per passar un malalt 
d’un pavelló a l’altre o per destinar-lo a determinats treballs. Tercer, que s’augmenti 
el nombre de facultatius, en dos al menys a l’igual que el personal auxiliar especi-
alment en els pavellons d’agitats. Quart, que se suprimeixi en absolut les begudes 
alcohòliques prohibint-se a les famílies enviar-ne als reclosos. Quint, que s’envíi a la 
Mancomunitat, periòdicament, notes clíniques dels asilats. Sisé, que l’inspector tingui 
lliure entrada a tots llocs i a tot’hora i no avisi la seva visita de cap manera; i pugui 
també comprovar les fulles clíniques.

Per tal de resoldre definitivament aquesta situació i millorar el servei dels dements 
incorporats a la Mancomunitat, el Consell va acordar que els consellers Josep 
Mestres, Agustí Riera i Lluís Argemí, «amb delegació unànime», visitessin els 
manicomis de Sant Boi, Reus i Salt per fer-se càrrec personalment de l’assistèn-
cia que es donava als asilats. 

[Efectuades les visites encomanades pel Consell, Josep Mestres, en la sessió de l’òrgan 
permanent del 18 de març,] donà compte de la visita que, amb el conseller senyor 
Argemí, feren al Manicomi de Sant Boi de Llobregat, per inspeccionar l’estat del ser-
vei de dements en dit Manicomi i estudiar directament les deficiències reportades i 
les millores proposades per el senyor Inspector facultatiu Dr. Busquets […] manifestà 
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que les deficiències exposades pel Sr. Busquets eren paleses i d’urgència necessitat 
les millores proposades, tant en ço que fa referència al servei d’assistència mèdica, 
tractament i vigilància dels malalts, especialització de tractament, enfortiment de les 
funcions d’inspecció i control general dels serveis, com en ço que es refereix a dis-
tribució del treball, càstics i recompenses, etcètera, etcètera, que se practiquen sense 
justificació científica i sense assenyades diferenciacions que la realitat imposa.

Per això recomanà les solucions proposades per l’inspector facultatiu. Argemí 
va afegir que el concepte que tenien els administradors era que al tractar-se de 
malalts incurables era inútil qualsevol millora. El Consell lamentà la situació, i 
acordà gestionar de seguida les millores proposades i avançar en l’estudi i l’exe-
cució del projecte de creació d’un asil administrat directament per la Manco-
munitat.

De la visita a l’Institut Pere Mata de Reus, els consellers Mestres, Argemí i Riera 
en destacaren, en la reunió del 15 d’abril, la bellesa de l’edifici i la seva orna-
mentació, així com la seva grandària i l’excessiva cabuda d’algunes de les seves 
dependències. Quant a la inspecció feta a l’Institut Frenopàtic de les Corts, llo-
aren l’organització modèlica i la bona competència de la direcció, però lamen-
taren que l’edifici no reunís els criteris indispensables per a aquests establiments. 
Sobre l’adquisició del centre de les Corts, consideraren que no reunia les con-
dicions per fer-lo aprofitable, i que l’esforç per adaptar-lo seria injustificable. 
De tota manera, manifestaren que es podria utilitzar interinament mentre no es 
construís un nou edifici. Resumint, Josep Mestres «manifestà que a son judici 
calia resoldre una qüestió prèvia, ço és rectificar la organització actual deficient 
del servei de dements per assolir l’exemplaritat de la organització com a servei 
públic». Finalment, el Consell, tenint en compte l’acord de l’Assemblea del maig, 
acordà realitzar tots els treballs necessaris per a la fundació de l’hospital de trac-
tament de malalties mentals i clínica d’observació i dispensari públic.

Un mes més tard, Josep Mestres va exposar al Consell Permanent que, després de 
la visita que havia fet junt amb els altres consellers al Manicomi de Salt (Girona), 
havien arribat a la conclusió que l’establiment tenia prou terreny per instal·lar-hi 
la projectada granja agrícola per a dements. També lliuraren a la resta de conse-
llers la ponència elaborada per a l’organització del servei de dements.
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Per tal d’establir un contacte directe entre el Consell Permanent i els diversos 
serveis de dements incorporats a la Mancomunitat, i així poder atendre totes les 
reclamacions i millores del servei, el Consell, en sessió del 20 de juliol, nomenà 
Argemí, Riera i Mestres com a consellers visitadors dels manicomis de Sant Boi, 
Salt i Pere Mata.

En la primera sessió del 1916 del Consell Permanent, celebrada el 5 de gener, 
Josep Mestres, com a visitador del Manicomi de Reus, donà compte de diversos 
afers relacionats amb el servei administratiu del centre, especialment en el que 
feia referència a la injustificació de la pobresa d’alguns dements i a l’estat de 
curació d’alguns reclosos. Es va acordar encarregar a la Secció de Governació 
l’estudi dels casos posats en consideració per Mestres. 

El 19 de gener de 1916 passà a la Secció de Governació, i a dictamen de la 
ponència dels consellers Mestres i Riera, la demanda de l’inspector facultatiu 
del Manicomi de Salt de buscar la manera de restablir sortides temporals, o de 
prova dels interns, perquè els metges directors dels manicomis poguessin orien-
tar-les sempre que les creguessin convenients i que el metge inspector les pogués 
proposar al Consell. També suggeria que aquestes sortides poguessin allargar-se 
fins a tres mesos, sense considerar el malalt baixa al manicomi fins passat aquest 
període. I finalment, que si durant aquest període de temps fos necessari el 
reingrés, n’hi hagués prou amb portar el malalt al manicomi acompanyat del 
certificat d’un metge i de l’alcalde de la seva localitat, en el qual detallessin les 
causes que requerien novament la reclusió. Escoltat el parer dels consellers visi-
tadors dels manicomis, s’acordà acceptar la proposta en els termes detallats per 
l’inspector facultatiu de Salt, sempre que les famílies respectives es trobessin en 
circumstàncies d’atendre el malalt. Al cap d’un temps, l’inspector facultatiu del 
servei de dements proposà al Consell diverses modificacions en el procediment 
que se seguia per a la concessió de sortides temporals dels interns. El Consell, 
en la reunió de l’11 de juliol de 1917, va designar Josep Mestres, Agustí Riera i 
Josep Estadella per formar una ponència que s’havia d’encarregar d’estudiar les 
modificacions proposades per l’inspector, i els va encarregar que presentessin el 
projecte d’acord en una propera reunió del Consell.

La preocupació del Consell per l’atenció dels malalts als centres on estaven inter-
nats era constant. El setembre del 1917, el metge inspector del Manicomi de 
Sant Boi de Llobregat feu arribar un escrit en el qual denunciava irregularitats 
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en el tracte que es donava als interns, i exposava deficiències «de classificació 
científica dels alienats i dels mètodes de observació que caldria millorar». El 
Consell, el 12 de setembre de 1917, encarregà als consellers Mestres, Estadella i 
Riera una visita, sense previ avís, al centre de Sant Boi. El mateix dia efectuaren 

la visita sorpresa, i l’endemà en donaren compte al Consell i manifestaren que 
les anomalies persistien: sistema defectuós d’acolliment i tractaments inadequats 
als pacients, sobretot a les dones, i també que hi havia poc personal de vigilància. 
Dit això, els complaïa assenyalar que el menjar era suficient i de qualitat. I recla-
maven corregir dins del possible les irregularitats detallades:

[…] tenint en compte les possibilitats de millorar el servei, acorden que sovintegin les 
visites i recomanar al metge inspector que presenti un projecte complert de millores 
adaptables a l’actual sistema i que formuli trimestralment les estadístiques dels serveis 
confiats a la seva inspecció i redacti una memòria dels treballs que fins ara ha realitzat 
en el compliment del seu comés i, tots els anys, una memòria dels serveis que li han 
estat confiats. 

El 24 d’octubre, el Consell passà l’informe emès pels consellers sobre les millores 
adaptables al servei del Manicomi de Sant Boi al seu inspector facultatiu, i el 30 
de gener de 1918 passà als consellers l’informe del director facultatiu del Servei 
de Dements.

A proposta dels consellers Mestres i Riera, i atenent les reiterades peticions del 
director facultatiu del Manicomi de Salt, el Consell acordà, el 27 de març, dotar 
l’establiment d’un laboratori per als serveis d’investigació, i encomanà a l’arqui-
tecte de la Direcció d’Instrucció Pública de la Mancomunitat l’estudi de la seva 
ubicació.

En un debat sobre l’internament de dements pobres (reunió del Consell de 24 
d’abril de 1918), «el conseller senyor Mestres cridà l’atenció del Consell sobre 
la orientació que es segueix en les oficines per el tràmit de les reclusions de 
dements pobres a càrrec de la Mancomunitat». El president li contestà que s’ha-
vien de seleccionar les sol·licituds segons la urgència i vigilar de no sobrepassar el 
pressupost assignat. El conseller Agustí Riera manifestà que era un assumpte que 
reclamava molta atenció i una deliberació detallada, de manera que el Consell 
acordà encomanar a ell i a Mestres l’estudi d’un protocol per a les oficines de 
recepció de malalts que garantissin la detecció de possibles abusos en les petici-
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ons de reclusió de dements. En la sessió del 16 de maig, els consellers presentaren 
les conclusions a les quals havien arribat, que el Consell aprovà, i que definien els 
aspectes legals, científics i economicoadministratius del tràmit dels expedients de 
dements per a l’oficina respectiva. 

En un ofici del superior del Manicomi de Sant Boi es demanava que s’augmen-
tés el preu de les estades dels asilats a compte de la Mancomunitat fins a una 
pesseta i 60 cèntims, i que aquest augment fos retroactiu fins al gener del 1917. 
El Consell, en sessió del 15 de maig de 1918, encarregà als consellers Mestres i 
Riera que formulessin el corresponent projecte d’acord. En la del 23 de maig, 
aquests manifestaren que abans de prendre un acord sobre aquesta qüestió s’hau-
ria de convocar els directors del Manicomi de Sant Boi per assistir a una de les 
reunions de la ponència, per tal que precisessin alguns aspectes sobre els quals 
s’havia de concretar alguna informació; i en cas de procedir a atendre les seves 
peticions, s’hauria de determinar la contraprestació del centre de Sant Boi. 

Continuant amb aquest tema, els consellers n’informaren verbalment el Consell 
en la reunió del 13 de juny, en la qual manifestaren que creien just, en principi, 
l’augment d’un ral sobre els 5 que cobraven per l’estada diària de dements. Afe-
giren que s’hauria d’aprofitar aquesta avinentesa per demanar a la direcció del 
manicomi millores en el servei, algunes de les quals podien entrar en funciona-
ment de seguida, ja que no comportaven més despeses; i les que requerissin un 
pressupost més elevat haurien de ser objecte d’un conveni especial. Finalment, 
en la sessió del Consell del 18 de juliol de 1918, Mestres i Riera presentaren un 
nou informe, que en alguns punts modificava el presentat el 13 de juny. S’adop-
taren les lleugeres reformes proposades i es fixà un augment de 20 cèntims de 
pesseta en el preu de cada estada, a comptar del primer de juliol del 1918 i fins 
al 31 de desembre de 1919; es precisà que seria un augment transitori, i que no 
modificava el contracte existent. Es puntualitzà que per a l’eficiència de l’aug-
ment resultava imprescindible la implantació, de manera immediata, d’una sèrie 
de millores, especificades en l’acta.

Després de la visita dels consellers al Manicomi de Salt, intercanviaren impres-
sions en la reunió del Consell del 21 d’agost de 1918, on comentaren l’esforç 
malaguanyat que havia fet la Diputació de Girona per bastir i dotar l’establiment, 
ja que l’augment d’interns i els nous requeriments científics havien fet obsolets i 
insuficients els serveis. Per aquest motiu, encarregaren a Mestres i a Riera l’estudi 
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d’una reforma del Manicomi de Salt i la redacció d’un dictamen que orientés 
l’acció que s’hagués d’emprendre.

Clínica d’Observació i Hospital per a Tractament de Malalties Nervioses

Al veure la realitat dels diferents centres de malalts mentals, Josep Mestres i 
Agustí Riera aviat s’adonaren de la necessitat de construir una clínica gestio-
nada per la Mancomunitat, i així ho comunicaren al Consell. El juliol del 1915 
presentaren la ponència que se’ls havia encomanat sobre els informes dels doc-
tors Martí Julià, Busquet i Alzina, referents a la Clínica d’Observació i Hospital 
per a Tractament de Malalties Nervioses que volia construir la Mancomunitat. 
Escoltat el dictamen de Mestres i Riera, el Consell Permanent acordà anunciar i 
obrir el concurs, amb un termini de dos mesos, dins dels quals els propietaris, un 
o diversos, associats, oferissin terrenys d’entre 25.000 i 30.000 metres quadrats, 
situats dins dels termes municipals de Barcelona, Sarrià o Esplugues. Segons les 
bases, en l’oferta s’hi hauria de fer constar el veïnatge, la titularitat, el servei d’ai-
gües, etc. Les bases s’aprovaren en el Consell del 28 de juliol. El mes d’octubre, 
Mestres i Riera lliuraren el primer informe sobre les catorze ofertes de terrenys 
que s’havien presentat. Després de la visita a les diferents finques, se’n descartaren 
set, algunes inadmissibles per les dificultats de comunicació i d’altres per la situ-
ació i distribució. De les set restants, s’havien d’obrir els plecs que contenien la 
millora de condicions que es demanava a les bases. Oberts els plecs, la ponència 
seleccionà dos terrenys situats al terme municipal d’Esplugues, un propietat del 
Sr. Fàbregas i l’altre del Sr. Gelabert, no solament pel seu emplaçament i visuali-
tat sinó també per les bones condicions econòmiques. Encara calia, però, precisar 
alguns termes. Es demanà un informe tècnic i de valoració a l’arquitecte Joan 
Rubió Bellver i es tingué en consideració el prec de l’Ajuntament d’Esplugues 
de Llobregat perquè, abans de resoldre la compra del terreny, aquest municipi fos 
escoltat, amb l’objectiu d’ajustar els seus interessos amb els de la Mancomunitat. 
Tota aquesta documentació fou lliurada als consellers per a l’elaboració de la 
ponència definitiva.

El 20 de gener i el 3 de febrer de 1916 s’acordà encarregar al secretari del 
Consell les gestions amb el propietari Sr. Fàbregas per a la compra dels terrenys 
pel preu taxat per l’arquitecte Rubió. En cas de no acceptació, s’havia de fer 
l’oferta al Sr. Gelabert, però cap dels dos propietaris estava disposat a acceptar 
la proposta presentada; Fàbregas, a més, va fer una contraoferta per un preu de 



163

Pilar Riera Fortuny

2 pessetes amb 60 cèntims el metre quadrat. El Consell resolgué negociar amb 
ell directament, atès que els seus terrenys reunien les millors condicions, però, 
atès que les noves converses no havien reeixit, el Consell encarregà a Mestres, 
Riera i Argemí, que ja coneixien l’assumpte, un nou estudi i proposta del que 
creguessin més convenient, els quals conclogueren que la finca del Sr. Fàbregas 
era la que reunia les millors condicions, però que era indispensable que el propi-
etari hi adjuntés una finca veïna. I també, que havia de desaparèixer el camí que 
hi portava; altrament, recomanaven adquirir únicament la finca que donava a la 
carretera. Com que el preu contraofert era superior al fixat per l’arquitecte del 
Consell però inferior al presentat per diversos arquitectes aportats pel propietari, 
convenia fer un nou peritatge. I en cas de no acceptar-se el nou preu, s’haurien 
de revisar les altres ofertes presentades al concurs, anul·lar-lo i anunciar-ne un 
altre, si no se’n podia acceptar cap.

Com que no es van poder adquirir els terrenys del Sr. Fàbregas en les condici-
ons establertes pel Consell, i després de revisar les altres ofertes presentades i no 
haver-ne trobat cap d’acceptable, ja fos per raó de situació, orientació, veïnatge, 
preu, etc., el Consell acordà, en la sessió de l’11 de maig de 1916, declarar desert 
el concurs i anunciar-ne un de nou en el termini de quinze dies, de confor-
mitat amb les mateixes bases que el primer, modificant-hi que les finques hau-
rien d’estar situades als termes municipals de Barcelona, Sarrià, Esplugues, Santa 
Coloma de Gramenet o Sant Adrià de Besòs. Vençut el termini del segon con-
curs de terrenys per edificar la Clínica d’Observació i Hospital per a Tractament 
de Malalties Nervioses, el Consell Permanent va acordar (sessió del 14 de juny 
de 1916) confiar als consellers Mestres, Argemí i Riera la visita als terrenys oferts 
i l’elaboració del corresponent informe. Al segon concurs només s’hi presentà 
l’oferta d’una finca anomenada Torribera, situada al terme municipal de Santa 
Coloma de Gramenet. Els consellers emeteren un informe favorable, ja que 
s’adequava a les condicions econòmiques i de situació exigides a les bases. Pres 
l’acord d’adquisició, el 24 d’agost els consellers Mestres i Riera iniciaren l’estudi 
per tirar endavant, al més aviat possible, el projecte de construcció de la clínica.130

A finals d’octubre, el Consell començà l’estudi previ per a la redacció del pro-
jecte d’edificació de la clínica, i a primers de gener de 1917 s’aprovaren les bases 

130. Diario de Tarragona, 1/9/1916, p. 3.
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del concurs dels avantprojectes.131 Acabat el termini d’admissió d’avantprojectes 
per a l’edificació de la clínica, se n’hi havien presentat sis. El Consell, en la reunió 
del 13 de juny, designà el jurat que, sota la presidència del president de la Man-
comunitat, havia d’escollir el millor avantprojecte: els consellers Josep Estadella, 
Josep Mestres i Agustí Riera, l’arquitecte provincial de Barcelona, Josep Bori, 
l’arquitecte que designés l’Associació d’Arquitectes i els directors facultatius dels 
manicomis de Sant Andreu i de Salt. Per tal de valorar minuciosament els sis 
avantprojectes, el jurat es traslladà als terrenys on s’havia de construir l’edifici. 
Sospesant cada un dels treballs presentats, el jurat va proposar, i el Consell Per-
manent va aprovar, el setembre del 1917, encarregar la redacció del projecte 
definitiu de la clínica als arquitectes Josep Periques Morros i Rafael Masó Valentí.

En la darrera assemblea a la qual va assistir, celebrada el gener del 1920, Josep 
Mestres es lamentà que havien passat més de dos anys i la clínica encara no era 
una realitat. De fet, els problemes pressupostaris anaren endarrerint la seva cons-
trucció, i quan el 1923 la dictadura de Primo de Rivera dissolgué la Mancomu-
nitat, tot just s’havien fet els primers moviments de terra. El 1926 la Diputació 
de Barcelona va reprendre el projecte i va construir els primers quatre pavellons.

Obres públiques

Ja hem dit que els consellers participaven i col·laboraven en diferents seccions de 
la Mancomunitat; unes vegades feien propostes i d’altres intervenien més direc-
tament en els projectes que s’havien de tirar endavant. 

Senyalització viària dels pobles

A proposta de Josep Mestres i de Lluís Duran, el Consell Permanent, en sessió 
del 29 de setembre de 1914, va acordar demanar a tots els ajuntaments de Cata-
lunya que col·loquessin, a l’entrada i a la sortida, el nom de la seva població en 
català, per tal de donar-lo a conèixer als forasters que hi arribessin.

131. El Poble Català, 19/1/1917, p. 2.
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Camins

En el darrer Plenari de la Diputació de Tarragona de l’any 1914, que també era 
el que tancava el període de sessions, s’acordà, sense discussió i per unanimitat, el 
traspàs a la Mancomunitat de Catalunya dels serveis de conservació de carreteres 
i camins provincials i el de dements. De manera protocol·lària, es designà el vice-
president de la Comissió Provincial, Francesc Roig, perquè lliurés al president 
de la Diputació, Josep Mestres i Miquel, com a conseller i representant delegat 
expressament per a aquest acte per la Mancomunitat, els corresponents inventa-
ris de totes les carreteres i camins provincials que depenien de l’organisme pro-
vincial, de les obres de fàbrica existents, de les previsions i materials disponibles 
per a les reparacions i la conservació del ferm i de les eines que tenien els peons 
de camins i els existents al magatzem. Una documentació que Josep Mestres 
entregava al Consell Permanent de la Mancomunitat de Catalunya en la sessió 
del 20 de gener de 1915.

En un primer moment, quan es va resoldre el concurs de camins, l’Estat va 
acordar que els projectes dels camins presentats els elaboressin els tècnics de la 
Jefatura de Obras Públicas del Estado. La Mancomunitat va presentar-hi al·lega-
cions, i finalment, per la Reial ordre del 20 de juliol de 1914, es disposà que no 
hi havia cap inconvenient en el fet que els projectes els redactessin els enginyers 
de cada entitat concursant. 

El Consell Permanent va acordar crear unes juntes comarcals per a cada un dels 
districtes judicials del Principat, per tal que reunissin la informació necessària 
per formar els plans de vies de comunicació, tant per a camins com per a car-
reteres. A la província de Tarragona, les juntes comarcals estaven formades pels 
consellers Josep Mestres i Anselm Guasch i els diputats provincials dels diferents 
districtes. Anaren a les capitals de cada un i es reuniren amb els representants de 
tots els ajuntaments perquè els expliquessin les seves necessitats, tant sobre l’ar-
ranjament de camins ja existents com per als de nova construcció, amb la qual 
cosa aplegaren informació sobre el traçat més convenient, ja que cada municipi 
sabia, més bé que ningú, per on havien de passar els nous camins a construir. Tots 
els elements de judici que els pobles facilitaren es tindrien en compte a l’hora de 
l’execució dels projectes. Les visites es feren el 12 de setembre de 1914 (Valls), el 
13 (el Vendrell), el 14 (Reus), el 15 (Tarragona), el 18 (Montblanc), el 19 (Falset), 
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el 20 (Gandesa) i el 21 (Tortosa).132 El resultat d’aquestes reunions comarcals es 
va comentar a la sessió del Consell Permanent del 22 de setembre de 1914, on 
també es donà compte de l’admissió provisional de les propostes presentades per 
la Mancomunitat en el concurs estatal de camins. Es van acordar els següents 
criteris de selecció per a la realització de les obres:

En primer lloc se partirà de la base de que el camí que interessi a pobles avui inco-
municats; en segon terme seran tinguts en compte els camins indicats com a molt 
urgents i imprescindible necessitat en les Juntes comarcals; i en tercer lloc, entre 
aquells camins seran preferits els que beneficien més pobles o enllacin major extensió 
dins la mateixa comarca.

En la sessió del Consell Permanent del 17 de desembre del mateix any, els con-
sellers intercanviaren impressions sobre els possibles sistemes d’organització dels 
serveis de conservació de carreteres i camins de les províncies, que en un futur 
immediat quedarien incorporats a la Mancomunitat. Es va prendre l’acord que, 
pel que feia a la província de Tarragona, el servei quedaria interinament a cura 
de la Direcció de Camins Provincials de la dita província, sota la supervisió de 
la Direcció d’Obres Públiques de la Mancomunitat. Es formarien cinc briga-
des amb un cap de colla cada una, que correspondrien a les cinc demarcacions 
tarragonines: Tarragona, el Vendrell, Reus-Falset, Valls-Montblanc i Tortosa. Per 
començar, acordaren que tindrien caràcter preferent les carreteres del Pla de 
Santa Maria a Sarral, d’Amposta a Vinallop, de Reus a Sant Ramon, d’Altafulla 
a la Riera, de l’Arboç a Sant Jaume dels Domenys, de Santa Bàrbara a la Sénia 
i un tros de la de Tarragona al Pont d’Armentera. Josep Mestres proposà que 
s’estudiés la conveniència d’adquirir una pedrera a la província de Tarragona, 
concretament al Pont d’Armentera, per al servei de conservació de carreteres.

De la inspecció a diverses carreteres del partit de Tortosa que el Consell Perma-
nent encarregà als consellers Josep Mestres i Lluís Duran i Ventosa se n’informà 
en la sessió del Consell del 4 de gener de 1915, en què manifestaren que, en 
general, estaven mitjanament regulars, però que hi havia algun tram que s’havia 
d’arranjar ràpidament.

132. El Restaurador, 5/9/1914, p. 3. La Veritat, 10/9/1914, p. 2. La Crónica de Valls, 12/9/1914, 
p. 3. Patria, 12/9/1914, p. 3. La Conca de Barbarà, 12/9/1914, p. 3; 19/9/1914, p. 3. El Poble Català, 
6/9/1914, p. 2; 19/9/1914, p. 1.
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En el Consell Permanent del 13 de desembre de 1916 es creà una ponència 
formada per Josep Mestres, conseller, Jacint Mumbrú, enginyer director d’Obres 
Públiques Provincials, i Lluís Janer, secretari interí del Consell, per estudiar la 
possibilitat d’apujar el preu de 40.000 pessetes en què s’havia fixat la compra 
del camí de la Valldan a la serradora d’en Garriga. En presentar l’informe el 9 
de maig de 1917, Josep Mestres exposà que, tractant-se d’un camí que només 
podia comprar la Mancomunitat, no s’havien de pagar més que 40.000 pessetes. 
No obstant això, per l’informe de la Sessió Administrativa del Departament de 
Foment i l’escrit de la propietària del camí, la Sra. Rosal, el Consell, en data 8 
de novembre de 1917, acordà adquirir-lo per 50.000 pessetes. Josep Mestres va 
mantenir la seva oposició, exposada el 9 de maig.

Les gestions de Josep Mestres per afavorir, dins de les seves possibilitats, la cons-
trucció o l’arranjament de camins i carreteres al districte de Valls-Montblanc 
donaren fruit. L’alcalde de Valls, en el Ple del dia 28 de desembre, feia saber als 
regidors que havia rebut una carta del conseller Mestres en la qual li comunicava 
que el Consell Permanent havia acordat amb urgència la construcció del camí 
que havia d’unir la carretera d’Alió amb l’estació de ferrocarril de Valls, travessant 
el barranc del Catllar.133

També Montblanc es veié beneficiada en el programa de millores de camins. 
L’alcalde, Josep Poblet Calderó, explicà les gestions que els consellers Josep Mes-
tres i Macià Guarro havien fet per incloure en el pla urgent de vies de comuni-
cació de la Mancomunitat per a l’any 1917, aprovat per l’Assemblea el novembre, 
el camí de Montblanc a Rojals, el tros de carretera fins a Lilla i el pont sobre el 
riu Anguera.134

La Diputació de Lleida tenia un deute amb l’Estat que no podia liquidar, i per 
tant, com a deutora, tenia vetada la participació en el concurs estatal de subven-
cions i avançaments per a la construcció de camins veïnals i ponts, que s’havia de 
celebrar el 31 d’agost de 1918. El Consell, amb el vot en contra de Josep Mes-
tres i Josep Ulled, va acordar fer-se seu el deute de la Diputació de Lleida i així 
permetre-li optar al concurs. Mestres explicà el seu vot manifestant que, pagant 

133. Patria, 30/12/1916, p. 3. La Crónica de Valls, 30/12/1916, p. 2.
134. L’Escut, 30/12/1916, p. 2.
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el deute de la Diputació de Lleida, la Mancomunitat es trobaria que aquesta 
diputació, en lloc de deure-li 30.000 pessetes, li’n deuria 140.000 i el deute 
aniria creixent contínuament a causa de les construccions que feia l’Estat a la 
província lleidatana sense cap mena d’intervenció de la Mancomunitat; i també 
«perquè havent-se convingut la recaptació directe dels mitjans econòmics de la 
Mancomunitat, aquesta cessió o trencarà el tant per cent uniforme convingut o 
haurem de tornar a qué les Diputacions paguin a la Mancomunitat quantitats 
contra l’acordat».

En l’Assemblea del novembre del 1918, Mestres també intervingué en el debat 
sobre el traspàs del servei de construcció del Pla general de carreteres i camins 
de la Diputació de Barcelona a la Mancomunitat. Entre altres coses, s’aprovà 
de demanar al Govern que del projectat augment de les tarifes ferroviàries, se 
n’exceptuessin les que feien referència al transport de matèries primeres per a 
l’agricultura, especialment els adobs; i també crear un servei meteorològic i de 
previsió del temps a Catalunya.

En la sessió del Consell de 2 d’abril de 1919 es designà el conseller Josep Mestres 
i els diputats Josep Queralt, Emili Folch i Carles Huguet perquè assistissin, junt 
amb els respectius facultatius, a la inspecció i, si esqueia, a la recepció definitiva 
de diferents obres de camins i carreteres.

Junta Central d’Obres Públiques

Amb els informes emesos pels diferents consells comarcals de tots els districtes 
electorals de Catalunya, el Consell Permanent va acordar, en sessió del 30 de 
setembre de 1914, la creació de la Junta Central, tal com establia el procediment 
per a l’elaboració del pla d’obres públiques. Es designà, per formar part de la dita 
Junta, els consellers Lluís Argemí, Josep M. Espanya, Martí Inglès i Josep Mestres, 
els quatre diputats provincials i els quatre directors de camins de les diputacions 
respectives. També s’acordà demanar a les cambres de comerç, les cambres indus-
trials, les societats agrícoles, els centres excursionistes i el Reial Automòbil Club 
de Catalunya que cada entitat designés dos representants. Finalment, es quedà 
d’invitar els quatre caps d’Obres Públiques de l’Estat de cada província a formar 
part de la Junta i a contribuir en les seves tasques. 
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Obres hidràuliques

En el seu afany per ajudar a fer prosperar l’agricultura, un dels projectes que el 
Consell Permanent va presentar a la reunió de l’Assemblea del 26 de maig de 
1915 fou el que pretenia fomentar la construcció d’obres hidràuliques per tal 
d’ampliar les terres de regadiu a Catalunya. Per Josep Mestres era primordial que 
la Mancomunitat aconseguís de l’Estat les competències per poder construir 
grans embassaments d’aigua procedent de rius, rierols i barrancs, ja que es con-
duiria cap a terres ermes i improductives. Però mentre aquestes competències no 
fossin traspassades, la Mancomunitat volia ajudar aquells propietaris, associacions 
de propietaris o sindicats de regants que volguessin crear alguna infraestructura 
per captar aigües subterrànies o edificar petits embassaments per ampliar les 
zones de regadiu. Per aquest motiu, es presentà un projecte que fou debatut en 
comissió. Mestres, que havia participat en el debat de la comissió i després en un 
estudi detingut del projecte, digué: 

[…] aquesta Comissió plenament identificada amb el patriòtic desig en què apareix 
inspirat d’augmentar l’àrea regable de la nostra terra ajudant les iniciatives individu-
als per al millor aprofitament de l’aigua en benefici de l’agricultura, i convençuda 
també dels límits forçosament modestos a què per ara ha de reduir-se l’acció de la 
Mancomunitat, fins que obtingui de l’Estat la delegació de funcions i recursos que té 
demanada en aquests i altres rams, troba molt encertades les consideracions fonamen-
tades així com la major part de les conclusions que es proposen en forma de bases.

Atenent la petició de l’Assemblea, en la sessió del 10 de juny del mateix any el 
Consell Permanent va encarregar a Josep Mestres la reglamentació a què s’hau-
ria de sotmetre l’execució de l’acord referent al Foment d’Obres Hidràuliques. 
En el reglament, que fou presentat i aprovat en la sessió del Consell del 22 de 
juny, s’hi detallaven les bases i els requisits per poder optar a l’ajut que donava la 
Mancomunitat: 

[…] el propòsit d’acréixer la riquesa agrícola, proporcionant aigua suficient en la que 
incrementar la producció (augment que pot obtenir-se): a) millorar les conduccions 
de l’aigua i reglamentant llur pas; b) emmagatzemant els excessos de l’aigua de pluja; 
c) aprofitant aigües estancades i sobreres; d) cercant i captant aigües sub-alvees i ar-
tesianes; e) drenant altres terres, destinant l’aigua a recs de predis inferiors. 
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També s’encarregava al professor de Geologia de l’Escola d’Agricultura l’es-
tudi de les comarques catalanes que poguessin estar, amb possibilitat d’èxit, en 
condicions per a l’establiment de pous artesians i l’estudi de diversos sistemes 
aplicables, segons les característiques de cada comarca, per fer brollar les aigües 
subterrànies. En la sessió del Consell Permanent del 14 d’octubre, s’assenyalava 
el 30 de novembre com a termini per a l’admissió de sol·licituds d’auxili per a la 
creació de noves zones de regadiu o augment de les ja existents.

Vist l’informe del doctor Faura, el Consell, en data 22 de desembre de 1915, 
encarregà als consellers Josep Mestres, Anselm Guasch i Martí Inglès l’estudi per 
a l’adquisició d’un tren de sondeig per a perforacions artesianes que es recoma-
nava en l’informe. En la sessió de l’endemà, Mestres donà compte de l’estudi 
que se’ls havia encomanat, i recomanà l’adquisició d’un tren de bombament que 
pogués servir en tota mena de terrenys i de profunditats, i que al fer les perfora-
cions, a més, pogués fer l’estudi de les diferents capes de terrenys a diverses pro-
funditats. Atenent a aquestes raons, el Consell acordà que el tren de sonda que 
s’havia d’adquirir per a la construcció de pous artesians fos dels de trepant i de 
perdigons d’acer. Però tenint en compte que la Secció d’Obres Públiques de la 
Mancomunitat tenia encarregada la compra d’un tren de sondeig per construir 
els fonaments dels ponts, es proposà demanar a l’enginyer major, Frederic Turell 
Boladeras, l’estudi d’una possible adaptació del tren de sonda a perforacions 
artesianes, amb el convenient augment de diàmetre i l’adquisició del material 
complementari. Finalment, s’adquirí el tren de sondeig del tipus de rotació amb 
corona d’acer i motor de gasolina, que també era aplicable al funcionament 
de bombes per a esgotaments i per a l’obtenció de mostres de la naturalesa del 
terreny i la disposició de les seves capes, fins a la profunditat de 90 metres. Les 
primeres proves es van fer al llit de la Noguera Ribagorçana per a l’estudi d’un 
pont que s’havia de construir damunt del riu i que formava part del camí veïnal 
que unia l’estació del ferrocarril de Lleida amb Torrelameu i Corbins. 

En la reunió del Consell del 26 d’octubre de 1916 es va encarregar a Josep Mes-
tres que elaborés un pla per a la creació d’una secció tècnica d’Obres Hidràu-
liques i les bases d’un concurs per a la provisió del càrrec d’enginyer director.

Vistos els informes de l’enginyer major Turell i tenint en compte les bases que 
regien el concurs d’auxilis per al foment de les obres hidràuliques, en la sessió 
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del Consell del 6 de setembre de 1917 es prengué l’acord d’adjudicar diversos 
ajuts a diverses obres.

El pont d’Amposta

L’alcalde d’Amposta havia demanat al Consell Permanent un préstec per poder 
acabar el pont sobre el riu Ebre. Se li havia requerit certa informació, que, 
una vegada rebuda, el Consell va remetre als consellers Josep Mestres i Anselm 
Guasch perquè l’estudiessin i n’emetessin el corresponent informe. En la sessió 
del 19 d’agost de 1915, els dos consellers presentaren l’estudi realitzat, i expo-
saren que no veien segur que, malgrat l’ajut de la Mancomunitat, es poguessin 
acabar les obres del pont. S’acordà concedir el préstec, però partint d’unes garan-
ties prèvies per exigir la total execució de l’obra. Finalment, el maig del 1917 es 
concedí un préstec de 200.000 pessetes.135

Tramvia

El president de la Diputació de Barcelona s’adreçà al Consell (8 de novembre de 
1917) per informar del projecte d’instal·lació d’un tramvia elèctric entre la plaça 
de la Bonanova i Pedralbes. Per tal de dilucidar els punts que afectaven la compe-
tència d’ambdues institucions, s’acordà demanar a la Diputació que nomenés dos 
diputats de la Comissió de Foment perquè, junt amb els consellers Josep Mestres 
i Josep M. Espanya, formulessin una ponència d’estudi dels punts conflictius. 

Ferrocarrils secundaris

En els primers anys del segle xx, en què les carreteres deixaven molt a desitjar i 
els cotxes encara no eren una alternativa, la solució d’unir la costa amb l’interior 
per ferrocarril obria moltes esperances.

En la sessió de la Diputació de Tarragona del 26 de maig de 1913, es va donar 
compte d’una proposició, del 21 de febrer anterior, signada pels diputats Josep 
Mestres, Joaquim Avellà i Estanislau Tell, en la qual es demanava que la corpora-
ció provincial es posicionés a favor d’un dels avantprojectes presentats pel Minis-
teri de Foment, que havia de servir de base per al concurs del projecte definitiu 
del ferrocarril secundari. La seva proposta era la del tram de Tarragona a Cervera, 

135. Diario de Tarragona, 21/5/1917, p. 2.
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que anava entre Cervera i Valls, per Bellmunt, Santa Coloma de Queralt, Biure, 
les Piles, Rocafort de Queralt, Sarral, Barberà, Cabra, el Pla de Santa Maria i 
Figuerola. Una altra opció era la de Tarragona a Valls per Vallmoll, la Masó, el 
Rourell, Vilallonga, el Morell, la Pobla de Mafumet i Constantí, amb estació a 
cada un dels pobles. Finalment, es va acceptar la proposta del tram de Tarragona 
a Valls, deixant el tram fins a Cervera per estudiar-lo més endavant.

Continuant l’estudi del pla de delegacions que s’havien de demanar a l’Estat, el 
Consell Permanent de la Mancomunitat Catalana, en sessió del 20 de gener de 
1915, va centrar-se en el servei de ferrocarrils i tramvies, i començà amb l’anàlisi 
de les compensacions econòmiques per reclamar.

El setmanari Patria del 29 de desembre de 1917 donava la notícia que en el 
BOPT s’havia publicat la concessió, feta a Ferran de Merlo, d’un tramvia elèctric 
de Tarragona a Valls que passaria pels pobles de Constantí, la Pobla de Mafumet, 
el Morell, Vilallonga, el Rourell, la Masó i Vallmoll. Tot i la propaganda que se’n 
va fer, el projecte no prosperà.

En canvi, la Mancomunitat sí que tenia entre els seus projectes estrella la cons-
trucció de ferrocarrils secundaris que unissin totes les comarques catalanes. Per 
això, en la segona sessió de la reunió de l’Assemblea del maig del 1918 es produí 
un gran debat quan el Consell va presentar la proposta de construcció d’una 
xarxa de ferrocarrils secundaris a Catalunya. Una millora que havia de portar 
riquesa a l’agricultura, la indústria i el comerç de tot el país. L’Assemblea acordà 
crear una oficina tècnica que elaborés els estudis necessaris per tirar endavant 
la construcció de la xarxa de ferrocarrils secundaris a Catalunya i dotar-la dels 
pertinents mitjans econòmics.

Els dies 15 i 18 de juny de 1918 es feren sengles reunions, a Valls i a Tarragona, 
respectivament, entre els alcaldes dels diferents municipis afectats per tractar l’as-
sumpte de la construcció del ferrocarril entre Valls i Tarragona. A les dues reu-
nions hi va assistir el conseller Josep Mestres, molt interessat en l’execució del 
projecte.136 Segons la premsa tarragonina i vallenca, el 28 d’agost els alcaldes de 
diversos pobles del Camp i la Conca per on es volia que passés la línia ferroviària 

136. La Crónica de Valls, 22/6/1918, p. 2-3.
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que havia d’unir Tarragona i la Seu d’Urgell visitaren el president de la Manco-
munitat, Josep Puig i Cadafalch, el qual els va assegurar que aquesta línia seria 
una de les primeres que tindria en compte la Mancomunitat.137

En la reunió del Consell del 8 de maig de 1919 s’aprovaren les bases de la con-
vocatòria per a la construcció de ferrocarrils secundaris, que es publicaren a 
principis de juny. Les ofertes s’havien de presentar abans del primer d’octubre.138 
L’oficina tècnica creada per la Mancomunitat havia estudiat i tenia molt avançats 
els projectes de les línies de Tarragona-Cervera, Cervera-Ponts, Ponts-Balaguer, 
Ponts-Puigcerdà, Lleida-Fraga, Reus-Mont-roig i Cardona-Núria. 

El 22 de juny Josep Mestres convocà una reunió a l’Ajuntament de Valls per 
estudiar la manera de fer realitat el projecte que feia tant temps que pretenia la 
ciutat de Valls: unir-se per línia fèrria amb Tarragona. Hi assistiren representants 
polítics i la majoria d’entitats culturals i socials de la ciutat. Mestres començà el 
seu discurs explicant el motiu de la reunió: «que per ésser molt interesant per a 
Valls i sa comarca es fa de gran necessitat el que s’en parli per a després actuar 
decididament per a que la Mancomunitat de Catalunya es fassi seu dit projecte 
de ferro-carril Tarragona Valls-Cervera».

Comentà, igualment, altres projectes semblants que havien fracassat «per estar 
inoculats en ells un esperit purament comercial […]. No així pot passar-li a 
l’actual projecte ja que la Mancomunitat, i amb ella les comarques interessades, 
no les anima les ànsies de lucre sinó l’interès general […]. I perquè la Manco-
munitat al fer-ho ha tingut en compte l’interés dels pobles és per lo que demana 
a aqueixos l’ajudin en son esforç».

També va parlar de la comissió d’alcaldes de pobles interessats en el projecte, 
presidida per l’exdiputat a Corts Joan Esplugues Moncusí, que havia estat molt 
fructífera i havia facilitat molta informació a la Mancomunitat. Així mateix, sug-
geria la creació d’una junta local «que a més de col·laborar a l’acció d’aquella, 
desperti les energies dormides de nostre poble i estimuli a la vegada la creació 
de juntes similars als demés pobles de l’encontorn». Parlaren també Francesc 

137. La Crónica de Valls, 31/8/1918, p. 2.
138. La Veu de Tarragona, 5/7/1919, p. 2.
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Ballester, Josep Montserrat Cuadrada i Indaleci Castells. L’acte acabà amb l’acord 
de crear una comissió que estaria formada per l’alcalde de Valls, Lluís Forès, un 
regidor municipal, el diputat provincial Montserrat Cuadrada, Francesc Balles-
ter, iniciador d’un projecte entre Tarragona i Valls i coneixedor de la matèria, 
Ramon Ribas, en representació de la indústria i el comerç, i Indaleci Castells, 
per la premsa local.139 El 12 de juliol es feu una altra reunió a l’Ajuntament de 
Valls, convocada també per Mestres, a la qual assistiren els membres de les juntes 
locals de Valls i de la Conca, el Sr. Esplugues i els alcaldes dels municipis entre 
Tarragona i Sarral afectats pel traçat. 

El Diario de Tarragona del 12 de juliol publicava una carta en la qual Josep Mes-
tres invitava la premsa de la província, i tots els interessats en el tema, a assistir 
a una reunió que s’havia de celebrar al Palau de la Diputació l’endemà, dia 13. 
També s’hi va invitar, personalment, els alcaldes de Valls, el Rourell, Vilallonga, 
la Pobla de Mafumet, el Morell, Constantí i Tarragona, així com regidors, soci-
etats i entitats, i també Maties Mallol i Anselm Guasch. En el setmanari vallenc 
Patria del mateix 12 de juliol es publicava un escrit de Josep Mestres sobre el 
ferrocarril Tarragona-Valls-Cervera titulat «Ara és l’hora», en el qual donava les 
raons per les quals no s’havia de deixar passar l’oportunitat que es donava a les 
contrades tarragonines, i ho deia així: «Tota funció, tota evolució, tota reforma, té 
el seu moment oportú, de no aprofitar la ocasió que’s presenta, passa el moment, 
i després quan s’hi vol acudir, no s’hi es a temps; qui tingui memória algún dia 
recordarà una experiencia ben dolorosa». A continuació recordava un projecte 
que havia promogut el marquès de Montoliu, amb el qual volia unir el port de 
Tarragona amb la Segarra i Lleida. Però «El país no el secundà, deixà passar la 
ocasió». Acabava dient: «El nostre ferrocarril Tarragona-Valls-Cervera pot anar 
al concurs. Comarcans… Vallencs…: ara és l’hora. Si deixeu d’anar al concurs, 
si no oferim els aventatges deguts, despedim-nos per molts anys de l’anyorada 
millora. El moment no pot ésser més oportú, necessitat urgent, ocasió propícia. 
Siguem-hi tots a una. Josep Mestres, conseller de la Mancomunitat».

La reunió celebrada al Palau de la Diputació fou presidida pel seu president, Pere 
Lloret, el conseller de la Mancomunitat Josep Mestres i el tinent d’alcalde de 
l’Ajuntament de Tarragona Sr. Salvador. Hi assistiren senadors, diputats, repre-

139. La Crónica de Valls, 21/6/1919, p. 1-2; 28/6/1919, p. 1-2. Joventut, 28/6/1919, p. 2-3.
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sentants de la majoria d’ajuntaments dels pobles afectats (el del Rourell era el 
marquès de Vallgornera), el president de la Junta del Port i un gran nombre de 
propietaris de la zona. El president donà la paraula a Josep Mestres, que exposà 
breument la història del projecte de ferrocarril Tarragona-Cervera. Comentà 
que la Mancomunitat posseïa el projecte que havia elaborat Joan Garriga Massó, 
que era llavors l’únic viable. Va enaltir la conveniència de la seva construcció i els 
beneficis que repercutirien en la comarca, i a més va proposar que es fessin reu-
nions a totes les poblacions i que es creés una comissió executiva per determi-
nar les bases i estudiar les proposicions que es fessin. Va anunciar que l’enginyer 
Esteve Terrades Illa faria, aviat, una important conferència sobre el tema. Parlaren 
diverses personalitats, i totes manifestaren la necessitat de fer propaganda del 
projecte per estimular l’interès del públic. S’acabà l’acte nomenant una Junta 
Comarcal i comissions a tots els pobles implicats en el projecte.140 El 20 de juliol, 
a l’Ajuntament de Tarragona, convocats per l’alcalde accidental, Sr. Salvador, es 
reuniren el president de la Diputació, senadors, diputats a Corts, regidors i mem-
bres de la Cambra de Comerç per preparar l’organització i la propaganda del 
projecte del ferrocarril, i crearen una comissió executiva comarcal formada per 
empresaris, comerciants, propietaris, un arquitecte i un enginyer.141

Tal com s’havia anunciat, l’enginyer de la Mancomunitat, Esteve Terrades, va fer 
una primera conferència sobre el ferrocarril Tarragona-Cervera el 2 d’agost a 
l’Ajuntament de Tarragona; el diumenge 3 al matí, al Teatre Principal de Valls, i 
al vespre, després de passar per Sarral, a Santa Coloma de Queralt; a continuació 
es traslladà a Cervera, on donà una conferència el 5 d’agost. Josep Mestres va 
acompanyar Terrades a tots els llocs on va parlar, i feu ús de la paraula en totes les 
ocasions. A Valls, Mestres digué: 

[…] tres són els tràmits que es requereixen en tota obra per a arribar a sa terminació. 
Aquests son: iniciació, possibilitat d’èxit i realització. En lo referent al ferrocarril que 
ens ocupa ens trobem ja en la tercera fase. […] I ara ens trobem en el periode àlgid 
de la realització, i trobant-nos en aquest punt no hem de permetre que hi hagi qui 
estorbi la nostra obra; tots i cada un dels habitants de les comarques interessades hem 
de ocupar el lloc d’honor i no consentint el més petit entrebanc. Fòra doncs el pro-
pietari egoista que posi traves a l’expropiació del terreny i que es trobin per tot arreu, 

140. Diario de Tarragona, 15/7/1919, p. 1-2. Patria, 19/7/1919, p. 2.
141. Patria, 25/7/1919, p. 2. La Crónica de Valls, 26/7/1919, p. 2.
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les facilitats per a la consecució de tal obra. No s’ha de permetre per patriotisme que 
hi hagi en les poblacions forts comerciants que tinguent-se d’aprofitar en alt grau 
dels beneficis que li reportarà el ferrocarril no hi contribueixin econòmicament a 
mida de ses forces, perquè de no fer-se tal retornariem en aquells temps en que les 
vies de comunicació es feien en profit de qui res li costaven.142

A Santa Coloma de Queralt s’esplaià manifestant que estava molt satisfet de 
poder saludar tots els veïns, i els va detallar els treballs que havia fet com a conse-
ller de la Mancomunitat i les dificultats que havia hagut de superar, i afegí que «si 
les comarques responen a la crida serà un fet el ferrocarril, però si fan el contrari 
tardaran anys en obtenir tan vital millora».143

També a diferents pobles es van celebrar actes de propaganda a favor de la cons-
trucció de la línia de ferrocarrils secundaris: a Constantí el 9 d’agost, i el 10 al 
Morell, la Pobla de Mafumet, Vilallonga, el Rourell i Vallmoll. Altres actes simi-
lars tingueren lloc a Cabra, Sarral, Rocafort de Queralt, Santa Coloma i el Pla. 
Durant tot el mes d’agost les reunions entre els diferents interessats (comissions 
locals, juntes locals i comissions comarcals) foren contínues. El 27 d’agost una 
comissió acompanyada de l’enginyer Terradas va visitar el president de la Man-
comunitat, Josep Puig i Cadafalch, per parlar-li del projecte del ferrocarril Tarra-
gona-Cervera.144 El setembre del 1919 l’alcalde de Tarragona, Celestí Salvadó, va 
enviar a Josep Mestres un llibret titulat El ferrocarril de Pons a Tarragona per Cervera, 
Sta. Coloma i Valls, en el qual es publicava la conferència de Terrades, una locu-
ció de la Comissió Comarcal de Tarragona-Vallmoll, un escrit de la Comissió 
Comarcal de Ponts i un altre de la Comissió Comarcal de Valls. Es multiplicaven 
les reunions i conferències per donar a conèixer no sols el projecte sinó el cost 
que suposaria a cada municipi.

Les expectatives eren molt engrescadores. El 8 de setembre es van celebrar reu-
nions a Valls, al matí de caràcter general i a la tarda de caràcter comarcal. Josep 
Mestres s’hi expressà així:

142. Patria, 9/8/1919, p. 1-2. Joventut, 9/8/1919, p. 2-3. La Crónica de Valls, 9/8/1919, p. 1-2.
143. La Nova Conca, 9/8/1919, p. 6.
144. Diario de Tarragona, 29/8/1919, p. 2.
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[…] després de passat el periode de la propaganda ens trobem en un altre en el que 
ens cal recullir tots aquells entusiasmes creats transformant-los en obres. Una enti-
tat nova i que actua amb motllos nous ens presenta una ocasió, per a assolir lo que 
desitgem, que no podem despreciar. Si l’escoltar la seva crida ens imposa sacrificis 
deuen haver de fer-se, peró ja amb tota pressa possible doncs cal tenir en compte que 
ben aviat finirà el plaç concedit per al concurs. Diguin, doncs, tots els representants 
presents l’estat d’ànimo dels seus pobles respectius i senyalin, encar que no en ferm, 
l’esforç just i equitatiu que estan disposats a fer.145

Els representants de Vilallonga, el Rourell, la Masó, Figuerola, Cabra, Barberà, 
Sarral, Blancafort, Santa Coloma de Queralt i Cervera deien que estaven dispo-
sats a fer els sacrificis que calguessin. Altres com el Milà, Vallmoll, Alió, Vila-ro-
dona, etc., no podien dir res perquè encara no sabien si el traçat passaria pels 
seus termes municipals. Josep Mestres proposà fer una altra reunió a la tarda amb 
representants de la comarca de Valls.146 El motiu no era altre que parlar de les 
quantitats concretes que correspondria pagar a cada municipi. Com que s’acos-
tava el dia de presentació del concurs, les reunions se succeïen: el diumenge 14 
es feu un acte públic al Pla de Santa Maria i el dilluns 15 es reuniren a la casa 
consistorial de Valls els representants de totes les comissions locals i comarcals. El 
21 de setembre se celebrà una reunió al Palau de la Diputació on Josep Mestres 
aportà encertats aclariments sobre la base de la tributació i la garantia de les 
aportacions que s’havien de fer. Tots els assistents signaren una carta adreçada a 
l’alcalde de Tarragona en la qual es concretava la quantitat que hauria d’aportar 
la ciutat i el seu terme municipal. Per tal que l’Ajuntament no s’hagués d’endeu-
tar, els signants acceptaren la imposició dels impostos que fossin necessaris per 
atendre aquesta despesa. Els ajuntaments dels pobles afectats van anar aprovant la 
seva contribució, amb la quantitat assignada, a les obres del ferrocarril.147

Tot i el compromís dels municipis de participar en les despeses que generaria la 
construcció del ferrocarril, s’havia de superar un escull: tots els pobles implicats 
havien d’estar al dia amb els seus deutes amb l’Estat, la Mancomunitat i la Dipu-
tació. Les dificultats que molts tenien per aconseguir-ho obligaren el Consell 
Permanent, en la reunió del 29 de gener de 1920, a prorrogar fins al primer 
de juny el període de liquidació del deute. Finalment, el 9 de març de 1921 el 

145. Joventut, 13/9/1919, p. 1-2.
146. Joventut, 13/9/1919, p. 2.
147. La Crónica de Valls, 27/9/1919, p. 1-2.
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Consell Permanent aprovava els estatuts de la Junta d’Obres del Ferrocarril de 
Tarragona a Ponts. 

De mica en mica, l’eufòria del primer moment s’anà apagant i no es feren grans 
avenços per a l’execució del projecte. Durant la dictadura de Primo de Rivera, 
el president de la Mancomunitat, Alfons Sala, intentà que impulsessin el projecte 
des de Madrid, cosa que no aconseguí. Finalment, el ferrocarril Tarragona-Ponts 
o Cervera quedà abandonat.

Obres particulars

La Mancomunitat tenia entre les seves competències els espais que limitaven 
camins i carreteres, a banda i banda, tal com li ho havien traspassat les quatre 
diputacions catalanes. Per això, qualsevol que volgués fer alguna obra, fos del 
tipus que fos, havia de demanar l’autorització del Consell Permanent.

El rector de la parròquia de Llers, Joan Puig, pretenia, en la remodelació que 
es feia al cementiri, obrir una porta a la tanca que donava al camí de Llers al 
de Figueres a Albanyà. El Consell l’havia autoritzat a utilitzar el portal antic, o 
obrir-ne un de nou en qualsevol dels altres murs que no donessis a aquest camí, i 
li fixà un termini d’un any per acabar les obres. A finals del 1915 va demanar una 
pròrroga, que el Consell concedí, cosa a la qual s’oposà Josep Mestres «demanant 
[…] que constés el seu vot en contra de la concessió d’aquest plaç per entendre 
que tenint en compte la desobediència manifesta de les ordres dels facultatius 
de la Mancomunitat caldria restituir les coses a l’estat anterior a les obres». En la 
reunió del 27 de febrer de 1918, Josep Mestres va cridar l’atenció al Consell per 
recordar que el rector encara no havia tapiat el portal obert al mur del cementiri. 
El Consell recomanà a la Secció Administrativa de Foment que en la propera 
sessió aportés l’expedient per comprovar com estava l’assumpte.

Carreteres

El president del Consell, Josep Puig i Cadafalch, comentà, en la sessió del 20 de 
març de 1918, que en un viatge per alguns indrets de Catalunya havia comprovat 
el mal estat de moltes carreteres. Josep Mestres aprofità l’oportunitat —com ja 
havia fet altres vegades— per cridar l’atenció sobre el ferm defectuós de la car-
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retera de Reus a Vilallonga, sobretot el tram de Sant Ramon al Morell, i també 
la de Tarragona al Pont d’Armentera, al tram entre Bràfim i Vila-rodona.

Telèfons

Malgrat que Josep Mestres no intervingué d’una manera directa en el desplega-
ment de la xarxa telefònica per tot el país, una de les grans obres de la Manco-
munitat, el 29 d’abril de 1917 assistí en representació de la institució a la inau-
guració del servei telefònic a Santa Coloma de Queralt. Aprofitant l’avinentesa, 
el Centre Republicà de Santa Coloma organitzà una vetllada política en la qual 
també intervingueren els diputats a Corts Marcel·lí Domingo i Julià Nougués i 
el diputat provincial Macià Guarro.148

Acció sanitària

Tot i que Josep Mestres no fou mai encarregat directe de l’acció sanitària de la 
Mancomunitat, per la seva condició de metge va intervenir en diferents ocasions 
en la cerca de solucions davant dels problemes que s’anaven presentant.

Tuberculosi i paludisme

El diputat Josep Estadella Arnó, en la reunió de l’Assemblea del 29 de maig de 
1918, va demanar explicacions sobre què feia la Mancomunitat en relació amb 
la tuberculosi, que tanta mortalitat causava. El conseller Ulled li contestà que el 
Consell s’havia ocupat de l’acció sanitària i que estaven preparant un projecte 
que presentarien a l’Assemblea quan estigués enllestit. El conseller Josep Mestres 
completà les explicacions manifestant que el Consell s’havia ocupat preferent-
ment del paludisme i de la purificació de les aigües a la comarca de l’Urgell. 

Pel que feia a la tuberculosi, s’havia accedit a la proposta de l’Acadèmia d’Hi-
giene i Ciències Mèdiques de Catalunya per col·laborar en l’estudi que duia 
a terme i es va instal·lar al Manicomi de Salt un laboratori microbiològic per 
fer-hi estudis sobre la prevenció i la curació de la malaltia. En la reunió del 
Consell del 24 de gener de 1918 s’havia passat als consellers Agustí Riera i Josep 

148. L’Escut, 21/4/1917, p. 3.
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Mestres la sol·licitud de subvenció perquè el veterinari de Salt Joaquim Ravellat 
pogués continuar la seva recerca sobre la patologia de la tuberculosi.

Referent al paludisme, en la sessió del 13 d’agost de 1918 el Consell examinà 
una memòria del Dr. Gustavo Pittaluga Fattorini sobre els treballs fets pel Servei 
de Paludisme durant 1915-1916, i uns altres estudis realitzats pel mateix metge 
sobre el paludisme a Salou, en els quals proposava l’acció de la Mancomunitat en 
benefici d’aquest focus, un dels més antics i importants de Catalunya. S’acordà 
passar l’estudi i la memòria als consellers doctors Mestres i Riera. El 5 de setem-
bre presentaven el seu informe, que era acceptat pel Consell, i s’autoritzava la 
Presidència a procedir a l’elaboració d’un projecte de sanejament a la zona de 
Salou.

Cens de morbiditat

Per plantejar-se d’una manera seriosa qualsevol problema sanitari, era impres-
cindible saber la situació en què es trobava el país. Per això, el director del 
Servei d’Estudis Sanitaris va trametre un escrit al Consell Permanent en el qual 
exposava la necessitat d’organitzar un cens de morbiditat arreu de Catalunya. 
Fins aleshores només s’havia fet en molt pocs llocs, i ara demanaven a la Manco-
munitat que interposés la seva autoritat i prestigi per aconseguir la implantació 
d’algunes mesures que facilitessin la tasca d’aquesta secció. El Consell, en sessió 
del 17 d’abril de 1918, va encarregar als consellers Mestres i Riera que amb l’in-
forme del Servei d’Estudis Sanitaris elaboressin un projecte per aconseguir com-
pletar el cens de morbiditat de Catalunya. El 22 de maig els consellers donaren 
compte del canvi d’impressions que havien tingut amb el cap del Servei d’Es-
tudis Sanitaris, i proposaren avançar, en tot el que fos possible, les gestions amb 
la Secció dels Serveis de Sanitat per accelerar la formació de les estadístiques de 
mortalitat a Catalunya i la preparació de l’estadística de morbiditat.

Grip espanyola

La pandèmia de grip que s’escampà per tot el món els anys 1918 i 1919 va causar 
la mort d’entre 50 i 100 milions de persones. Europa es trobava en plena Primera 
Guerra Mundial i els països bel·ligerants van censurar que es donés cap alarma 
per salvaguardar les posicions i la moral de les tropes. Només els països neutrals 



181

Pilar Riera Fortuny

en donaren dades, tant d’infectats com de morts. Espanya fou un d’aquests països 
i per això se l’anomenà grip espanyola, encara que no s’originés allí. 

La sanitat de l’època no estava preparada per fer front a aquesta grip. Els met-
ges, sense els mitjans adequats, no podien fer gaire cosa més que comptabilitzar 
els morts i els afectats. Per tal d’aplegar informació, el conseller Josep Mestres, 
en la reunió del Consell del 30 d’octubre de 1918, va proposar que, aprofitant 
l’avinentesa que el Dr. Cervera partia de viatge al front francès i a París, se li 
encarregués la redacció d’una memòria referent als mitjans profilàctics utilitzats 
a l’estranger contra la grip. El Consell acceptà la proposta.

Càtedra d’Higiene

Josep Mestres fou designat, en la reunió del Consell del 10 de juliol de 1919, per 
formar part de la ponència que havia de proveir la plaça de la Càtedra d’Higiene, 
Bacteriologia i Pràctiques de Laboratori de l’Escola d’Infermeria. En la reunió 
del 23 de juliol de 1919 hom proposà Josep Alomar Estades, llicenciat en Medi-
cina, per ocupar-la.

Cultura i ensenyament

Hem comprovat en diverses ocasions la importància de la cultura en la ideologia 
política de Josep Mestres. Ja en les conferències i els articles previs al naixement 
de la Mancomunitat, manifestava el seu desig que en el futur la paraula Manco-
munitat fos sinònim de cultura i s’hi associés. 

En defensa del català

El primer dia del 1916 es va celebrar, arreu de Catalunya, la Diada de la Llengua 
Catalana. A Valls, l’Associació Catalanista va organitzar un acte al Teatre Principal, 
que s’omplí de gom a gom, i que fou presidit pel conseller de la Mancomunitat 
de Catalunya i diputat provincial Josep Mestres. A la taula presidencial l’acompa-
nyaven el president de l’entitat organitzadora, Josep de Moragas, i representants 
d’entitats culturals de la ciutat. Josep Mestres fou el darrer a parlar, resumint els 
discursos pronunciats i fent ressaltar la compenetració espiritual entre els oradors 
i el públic. 
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La Mancomunitat de Catalunya, que ostenta la representació de la Nacionalitat Ca-
talana, al tenir esment dels atacs que sigui víctima nostra llengua en el Senat espanyol, 
volia organitzar actes en defensa de la parla catalana, però vegé amb gran satisfacció 
que aquests atacs revoltaren tant a nostre poble que expontàniament se articularen 
varies reunions i s’organitzà una sèrie d’actes que avui han tingut bella florida a tot 
Catalunya […] dintre Espanya ademés de la catalana i castellana viuen altres llengües, 
més tots els atacs dels polítics centristes sempre tenen per blanc la nostra parla; mai 
se’n recorden dels altres idiomes espanyols: la seua constant obsessió és el català […] 
ells darrera de la parla catalana hi veuen tota una Nacionalitat floreixent, una cultura 
expléndida, una literatura rica, un gran treball i riquesa, un poble dotat d’un caràcter 
ferm i treballador, en una paraula, ells odien la parla catalana perquè és l’expressió 
augmentada de totes les nostres virtuts i dots del poble català. Per la mateixa causa 
nosaltres hem d’estimar-la fondament, perquè ella és la riquesa més preuada de Cata-
lunya, i hem de treballar fortament per la seua conservació i embelliment, recordant 
que la llengua ha sigut l’estímul més formidable de l’existència i de la grandesa dels 
pobles.

A continuació, el secretari llegí les conclusions que s’havien aprovat:

1.er Que en les escoles públiques de Catalunya sigui obligatori ensenyar als deixebles 
en l’idioma catalá. 

2.on Que en les Universitats, Instituts i Escoles Normals de terra catalana s’estableixin 
cátedres, també obligatories, de Llengua, Historia i Literatura catalanes. 

3.er Que per a exercir qualsevol cárrec públic a Catalunya, sigui també obligat conéi-
xer perfectament la llengua catalana parlada i escrita; i

4.art Que sigui respectat i reconegut oficialment el dret dels catalans a usar son idioma 
propi en tots els actes de llur vida pública i privada.

Amb la lectura de les conclusions i la seva aprovació per unanimitat es donà l’acte 
per acabat. Tot seguit, la comissió organitzadora enlairà una senyera i, acom-
panyada de nombrós públic, es dirigí en manifestació cap a l’Ajuntament, on 
lliuraren a l’alcalde, Josep Magriñà, les conclusions aprovades. Finalment, Josep 
Mestres sortí al balcó de la casa consistorial per agrair la col·laboració del poble 
de Valls. Amb un crit de «Visca Catalunya!» es donà per dissolta la manifestació.149

149. Patria, 8/1/1916, p. 1-2. La Crónica de Valls, 8/1/1916, p. 1-2.
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Una de les comissions presentà, davant l’Assemblea del novembre del 1915, una 
proposició en la qual demanava al Consell Permanent que es dirigís al Govern 
espanyol en demanda d’una càtedra de llengua catalana a Madrid per facilitar 
l’estudi i el coneixement d’aquest idioma als empleats, els funcionaris i les auto-
ritats que vinguessin a exercir algun càrrec a Catalunya. Finalment, l’Assemblea 
acordà passar la proposta al Consell, instant-lo a procurar el màxim respecte al 
dret dels ciutadans catalans en l’ús del seu idioma.

Arran de la comunicació del president de la Real Academia Española, Antonio 
Maura Montaner (1853-1925), al ministre d’Instrucció Publica, en la qual li 
demanava que fos limitat l’ús de les llengües regionals a les escoles i les corpo-
racions oficials i que es fes obligatori l’ús exclusiu del castellà, el Consell Per-
manent, en data 22 de març de 1916, va elaborar un document que s’envià al 
president del Consell de Ministres. Començava així: 

Excm. Sr.: La comunicació del President de la Reial Academia Espanyola, i les decla-
racions a què donà motiu, són clar indici que els governants, àdhuc els més il·lustres, 
es mouen quasi exclusivament en el pla de les realitats político-administratives en 
què s’han format i que, a la vegada, van creant, sense conèixer o quan menys sense 
sentir, altres realitats de la vida espanyola més essencials i més fondes. 

És un fet, Excm. Sr., que la Península Ibèrica està distribuïda en quatre grups lin-
güístics: el galaico-portuguès, el castellà, el vasc i el català. […] A tots els regnes on 
hi ha pluralitat de llengües es lluita vivament, ardentment, per la llengua propia: els 
ciutadans no jutgen alcançada la plenitut de llibertat política ni d’igualtat civil mentre 
als drets i llibertats proclamats en la primera etapa dels moviments democràtics no 
s’uneix també la llibertat i la igualtat de condició de les diferents llengües nacionals, 
mentre hi ha una llengua privilegiada i altres llengües preterides, mentre no obtenen 
totes les llengües nacionals exactament els mateixos drets. A Bèlgica i a Austria-Hon-
gría, després de violentes lluites, s’ha arribat ja a la pau, entre les poblacions que usen 
llengües distintes, mitjançant el reconeixement de l’oficialitat de les llengües parlades 
dintre l’Estat […]. I si aquest dret es reconeix als pobles que entren a formar part d’un 
Estat a conseqüencia de la guerra, això és, en qualitat de pobles conquistats, ¿com ha 
d’ésser possible, sense subvenir totes les normes de la justicia, negar-lo als que volun-
tariament formen part de l’Estat i han donat sang i béns per fundar-lo i defensar-lo?

En aquesta seguretat, per tan alts títols encoratjada, al Govern i a les Corts respectu-
osament elevem la petició acordada amb vot unànim per l’Assamblea de la Manco-
munitat de Catalunya.
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El President, E. Prat de la Riba.- Els Consellers, L. Argemí, F. Bartrina, J. María Es-
paña, A. Guasch, M. Inglès, J. Mestres, A. Pereña, A. Riera.

Tota la premsa catalana se’n va fer ressò i va publicar el manifest íntegrament, uns 
en català i altres en castellà, segons la norma del periòdic.

Edificis escolars

Complint l’acord que havia pres l’Assemblea el 26 de setembre de 1914, el Con-
sell Permanent, reunit el 19 de maig de 1915, va tirar endavant, amb caràcter 
d’assaig, els quatre projectes d’edificis escolars proposats pel Consell d’Inves-
tigació Pedagògica. Se n’havia de construir un en cada província, sempre que 
hi hagués sol·licitants que reunissin les condicions, i la pedagogia, la decoració 
i el mobiliari s’encarregaria al dit Consell d’Investigació. La direcció d’obres 
havia d’anar a càrrec de l’autor de cada un dels projectes. El projecte número 
1, elaborat per l’arquitecte Adolf Florensa, era per a la construcció d’una escola 
d’ambdós sexes per a 33 alumnes, amb un pressupost total de 15.405,27 pessetes. 
El projecte número 2, del mateix arquitecte, havia dissenyat la construcció d’una 
escola de 60 alumnes, també d’ambdós sexes o mixta com l’anterior, o també 
per a pàrvuls, nens o nenes; el pressupost era de 27.600 pessetes. El projecte 
número 3 anà a càrrec de l’arquitecte Antoni de Folguera, i era per a una escola 
de planta baixa de dues aules per a 42 alumnes cada una, d’acord amb el mètode 
Montessori; tenia un pressupost de 31.484,23 pessetes. I el projecte número 4, 
de l’arquitecte Francesc de P. Nebot, era per a una escola de planta baixa i un pis, 
i podia acollir 60 nois i 60 noies; estava pressupostat en 24.862,52 pessetes. Es 
construiria el model adient a cada població. 

La Mancomunitat tenia predeterminades unes categories docents, de manera 
que a les poblacions amb un sol mestre i un cens escolar d’entre trenta-tres i 
seixanta alumnes de sis a dotze anys (edat d’escolarització obligatòria) els cor-
responien els models d’edifici escolar 1 i 2. I per a les que comptessin amb dos 
mestres i més de 84 alumnes, els models 3 i 4.

Per sol·licitar la construcció de l’escola, l’ajuntament havia de cedir terrenys situ-
ats als afores, però a tocar de les cases, lluny de femers, corrals, cementiris i llocs 
d’aires mefítics que perjudiquessin la salut dels infants. Els pobles sol·licitants 
també havien d’estar al corrent del pagament del contingent, i en la sol·licitud 
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havien de descriure la situació actual en què es trobaven les seves escoles, així 
com donar compte del nombre d’infants en edat escolar. Els ajuntaments tenien 
temps fins al 14 d’agost de 1915 per enviar les instàncies. Transcorregut el ter-
mini, havien presentat la sol·licitud un total de 17 pobles: 8 de la província de 
Barcelona, 2 de la de Tarragona, 4 de la de Lleida i 3 de la de Girona. 

El 2 de desembre, el Consell encarregà a l’arquitecte Florensa que preparés la 
redacció dels projectes i el plec de clàusules per treure a subhasta les obres de les 
escoles de la Masó, al Camp de Tarragona, i dels Torms, a les Garrigues. Després 
de visitar els dos pobles, Florensa informà que els terrenys eren adequats, però 
que a la Masó li havien manifestat que volien una escola per a seixanta alumnes, i 
que en aquell moment n’hi havia trenta. Aquesta modificació suposaria un canvi 
important en l’edifici projectat. S’acordà demanar informació a l’Ajuntament de 
la Masó per tal que aclarís la contradicció. Aprovats els plecs de condicions que 
havien de regir en la subhasta, es publicaren en el Butlletí Oficial de la Manco-
munitat del 23 de maig de 1916. 

El concurs, celebrat el 26 de juny, es declarà desert perquè no s’hi havia presentat 
cap oferta. S’incrementà l’import de sortida i es feren dues subhastes més, una el 
8 de juliol i l’altra el 10 de novembre, amb el mateix resultat. El Consell, en data 
15 de novembre, resolgué encarregar les obres a preu fet, i les bases de la nova 
modalitat de contracte s’aprovaren el 14 de desembre de 1916. Segons el report 
presentat a l’Assemblea del maig del 1917, les obres ja estaven començades i 
estava previst que estiguessin enllestides abans del 27 de juliol del mateix any. 
Però s’allargaren fins al 1918: en la sessió del Consell del 16 de maig de 1918 es 
donà l’ordre del darrer pagament i es va designar Josep Mestres, en representa-
ció de la Mancomunitat, per assistir a l’acte de la recepció de l’obra, que s’havia 
acceptat.

Fixada la data d’inauguració per al 20 de gener de 1919, el Consell decidí que 
l’acte fos presidit pel president de la Mancomunitat, Josep Puig i Cadafalch, i pel 
conseller Josep Mestres. «La festa d’inaugaració fou un bell i emocionant acte ple 
de poesia i catalanitat», va ressenyar el periòdic Patria. Tot i que el president de 
la Mancomunitat no hi pogué assistir, exercí la representació de l’entitat el con-
seller Mestres, i també hi van ser presents Pere Lloret, president de la Diputació, 
Eugeni d’Ors, director de la Instrucció Pública de la Mancomunitat, Francesc 
d’Assís Galí, del Consell de Pedagogia, Adolf Florensa, l’arquitecte de l’edifici, 
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i també membres del consistori de la Masó, diputats provincials, representants 
d’entitats culturals de la província, etc. En el seu parlament, Josep Mestres «glosà 
l’obra que ve fent la Mancomunitat, obra que no son promeses sino realitats, ja 
que lo que fa, troba matèria viva, en pobles com el de la Masó, i està joiós de 
poguer ser ell el que en aquells moments pugui fer-ne ofrena, puix son molts els 
vincles que l’uneixen amb els veins de la Masó».150

Biblioteques públiques

En el Consell del 17 de juny de 1914 es va acordar encarregar al Consell d’In-
vestigació Pedagògica «que formulés un projecte complert de biblioteca popular: 
llista de llibres, organització dels serveis, instal·lació en relació a l’edifici escolar, 
obligacions del municipi, etcètera, aixis com de les variants que segons la xifra 
d’habitants o naturalesa i riqueses principals de la comarca, etcètera».

El projecte fou presentat, debatut i aprovat, amb alguna esmena, en l’Assemblea 
del maig del 1915. I el Consell Permanent, atenent el suggeriment de l’Assem-
blea, va aprovar i publicar les bases del concurs per a la creació de les biblioteques 
populars, que s’instal·larien en aquelles poblacions que oferissin més col·labo-
ració en la construcció i el manteniment. Les sol·licituds s’havien de trametre 
abans del 30 d’octubre i el municipi es decidiria abans del 31 de desembre 
perquè pogués estar en funcionament durant el 1916. Estudiades pel Consell les 
sol·licituds presentades, s’exclogueren les de Berga i Manresa perquè no com-
plien les condicions fixades en les bases. Passà a estudi i deliberació del Consell 
d’Investigació Pedagògica la documentació aportada pels municipis d’Olot, Sit-
ges, Sant Hilari Sacalm, Sallent, Valls i Sabadell, i el 15 de desembre va emetre un 
informe que excloïa Sant Hilari perquè no complia la setena base del concurs; i 
establia una gradació de millor a pitjor: Sallent, Sabadell, Olot, Valls i Sitges. Vist 
l’informe del Consell d’Investigació Pedagògica, el Consell Permanent, en sessió 
del 23 de desembre de 1915, va acordar adjudicar la construcció de biblioteques 
públiques a les poblacions de Sallent, Sabadell, Olot i Valls.

El mateix 23 de desembre, l’Ajuntament de Valls celebrava una sessió ordinària. 
L’alcalde va donar compte del telefonema que acabava de rebre del conseller 
Josep Mestres, en el qual li comunicava que Valls havia estat escollida perquè 

150. Patria, 25/1/1919, p. 1-2. Joventut, 25/1/1919, p. 6. La Crónica de Valls, 25/1/1919, p. 2. 
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s’hi instal·lés una biblioteca pública.151 Des del primer moment la ciutat de Valls 
s’abocà a fer-se mereixedora de la decisió del Consell Permanent. La premsa 
vallenca elogià la decisió. L’Ajuntament creà una comissió per tractar amb el 
Consell els detalls per a la construcció de la biblioteca. A finals de maig del 1916, 
el regidor Sr. Ferré donava compte a la corporació de la visita de la comissió, 
acompanyada per l’arquitecte Cèsar Martinell i el vocal del Consell d’Investi-
gació Pedagògica Eladi Homs Oller, a les oficines de la Mancomunitat per exa-
minar els projectes de l’edifici. La comissió va escollir el projecte de l’arquitecte 
Planas. En la mateixa sessió, la corporació municipal agraí al notari Francisco 
Dasca la donació que havia fet d’un terreny al passeig dels Caputxins per cons-
truir-hi la biblioteca pública. Un acord d’acceptació que es materialitzà en el Ple 
municipal del 16 d’octubre. 

El darrer dia d’agost del 1916, Josep Mestres, acompanyat d’Eugeni d’Ors i de 
l’arquitecte Lluís Planas, acudiren a prendre possessió dels terrenys donats per 
Dasca. A l’estació de trens foren rebuts per l’alcalde, diversos regidors i l’arqui-
tecte municipal. Després d’estudiar les dimensions del terreny, la situació i altres 
detalls per preveure la urbanització de la zona, visitaren diversos indrets de la 
ciutat fins a arribar a l’Ajuntament, on lliuraren els plànols que serien exposats al 
públic. S’assenyalà l’acte de posada de la primera pedra per a la propera festivitat 
de Santa Úrsula.152

El Consell Permanent va acordar, en sessió de 18 d’octubre de 1916, acceptar 
la invitació de l’Ajuntament de Valls per assistir a la posada de la primera pedra, 
i designà Josep Mestres com a representant de la Mancomunitat, al qual havien 
d’acompanyar el director de l’Escola de Bibliotecàries, Eugeni d’Ors i Eladi 
Homs. L’acte tingué lloc el 23 d’octubre. S’inicià amb la signatura de l’acta, que 
van subscriure la majoria de les entitats vallenques, l’alcalde, els regidors i els 
polítics assistents. Posà la primera pedra el diputat provincial i conseller de la 
Mancomunitat Josep Mestres. En els parlaments, expressà la satisfacció que sen-
tia de representar en aquell acte un organisme que era «tota la vida i el voler de 
Catalunya». Seguia dient: 

151. La Crónica de Valls, 25/12/1915, p. 2.
152. La Crónica de Valls, 2/9/1916, p. 2.
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La Mancomunitat accepta […] amb gran goig, aquesta cessió de terrenys, prometent 
bastir l’edifici per a la Biblioteca Popular. […] 

Creu que la primera obligació de tot govern és propagar la cultura en el poble, i en 
aquesta i en totes les ocasions la Mancomunitat ha respós a tres principis: que l’origen 
de les seves obres sigui popular; que així com vol per ella la llibertat i l’autonomia, 
així l’otorga a les seves institucions, i que, a més, les protegeix, donant-les-hi una vida 
econòmica independent.

Continuà demostrant que les tres condicions s’havien donat en la creació de la 
Biblioteca, i acabà el discurs esperant que la pedra que s’anava a col·locar fos «el 
fonament d’una vida nova cultural, d’un edifici espiritual de l’estudi i del valer». 
No s’oblidà d’elogiar Francesc Dasca, el donador dels terrenys.153 

Dos dies després, en la sessió del Consell Permanent es va aprovar el plec de 
clàusules que havien de regir la subhasta de les obres de construcció de la Bibli-
oteca de Valls. Josep Mestres va comunicar la notícia, mitjançant un telegrama, 
a l’alcalde vallenc. El 30 de gener de 1917 es feu la subhasta de les obres, que 
foren adjudicades per 400 pessetes menys que el preu de sortida que tenien. En 
la sessió del Consell del 6 de juny de 1918 s’acordà procedir a la recepció de 
l’obra de la Biblioteca de Valls i nomenar el conseller Mestres representant de 
la Mancomunitat a la inauguració, que es feu finalment el 23 de juny de 1918, 
amb l’assistència del president de la Mancomunitat, Josep Puig i Cadafalch, i el 
conseller Josep Mestres. L’Ajuntament de Valls va fer arribar un escrit a Mestres 
en el qual li agraïa l’interès que sempre havia mostrat perquè la Biblioteca de 
Valls fos una realitat.154 

El 31 de desembre es constituí el Patronat de la Biblioteca de Valls, de la qual 
formaven part diferents personatges de la vida política, social i cultural de Valls 
i Josep Mestres i Miquel, com a conseller de la Mancomunitat de Catalunya 
(nomenat en el Consell del 10 d’octubre de 1918).

153. Patria, 27/10/1916, p. 2. La Voz de Valls, 28/10/1916, p. 2. La Crónica de Valls, 28/10/1916, 
p. 1-2.

154. La Crónica de Valls, 28/6/1918, p. 1-2. AFM: carta núm. 172.
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Concurs fotogràfic

L’Associació Catalanista de Valls estava preparant, per al 24 de juny de 1916, un 
concurs de fotografia entre els aficionats naturals o residents a les illes Balears, 
el Rosselló, València i Catalunya, i demanaren a la Mancomunitat de Catalunya 
que fes donació d’un premi. En la sessió del 19 de gener s’acordà, per donar més 
rellevància al concurs, atorgar un premi consistent en una de les publicacions de 
l’Institut d’Estudis Catalans. El conseller de la Mancomunitat i diputat provincial 
Josep Mestres també s’oferí per donar un premi.155

Escola per correspondència

La política educacional de la Mancomunitat fou la d’arribar a tots els racons de 
Catalunya i abastar tots els nivells, des del primari fins a l’universitari. Però no 
sempre era possible l’assistència a les aules.

Per aquest motiu, tenint en compte els acords presos en l’Assemblea del maig del 
1916, el Consell (sessió de 22 de juny de 1916) va designar els consellers Josep 
Mestres i Alfred Pereña per estudiar la millor avinença i forma d’execució dels 
acords referents a l’organització d’una escola per correspondència. Havien de 
consultar l’informe emès per Cèsar Molinas i formular el corresponent projecte 
d’acord amb les directrius donades per la darrera assemblea, que eren les matei-
xes que havia formulat el Consell Permanent: «S’autoritza al Consell Perma-
nent per a l’organització d’una escola general per correspondència començant 
a donar coneixements especialitzats d’agricultura i electricitat. Es destinen a les 
despeses de fundació i funcionament d’aquesta escola, dins aquest any, la quan-
titat de 10.000 pessetes».

El setembre del 1916 fou designat l’enginyer industrial Cèsar Molinas per dirigir 
els treballs d’organització i desenvolupament de l’ensenyament per correspon-
dència, sobre l’extensió dels quals es feu un acurat resum en el report presentat 
a l’Assemblea del maig del 1917. S’hi feia esment de l’interès del Consell Per-
manent de dotar aquests estudis del prestigi que es mereixien, i s’havia cercat 
informació sobre el seu funcionament en diverses escoles estrangeres de França i 
dels Estats Units. Es considerava important que, abans d’iniciar l’obra, es pogues-

155. Patria, 21/1/1916, p. 3.
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sin conèixer de primera mà les dificultats que havien trobat altres escoles i com 
les havien superat. S’estudià quins ensenyaments es podien implantar amb aquest 
sistema, s’encarregà un estudi comparatiu i d’organització interna de les princi-
pals escoles per correspondència i, una vegada es va rebre l’informe, s’acordà el 
pla detallat de les especialitats pel següent ordre: electricitat, agricultura, cons-
trucció d’obres, dibuix per delineant, organització de tallers i indústria i ense-
nyaments per a la dona.

Càtedra d’Anatomia

A principis del segle xx hi havia professions que estaven adreçades al sexe femení, 
com podien ser la de bibliotecària o la d’infermera. La Mancomunitat havia 
creat l’Escola Superior de Bibliotecàries, i el 1918 procedí a l’organització d’una 
Escola Especial d’Infermeres-Auxiliars de Medicina, dins d’un tipus anàleg a 
l’Escola Superior de Bibliotecàries.

El director d’Instrucció Pública, Eugeni d’Ors, va comunicar al Consell (26 de 
setembre de 1918) la relació d’interessats a participar en el concurs per proveir 
les càtedres d’Anatomia i Fisiologia Humanes i de Patologia General, Bromato-
logia Terapèutica i Semiologia, amb pràctiques generals de Medicina, de l’Escola 
Especial d’Infermeres-Auxiliars de Medicina. El Consell els declarà tots admis-
sibles i designà els consellers Josep Mestres i Agustí Riera, el conseller ponent 
d’Instrucció Pública, Joan Vallès, i D’Ors per formar part del tribunal encarregat 
d’estudiar les sol·licituds i presentar la proposta d’acord.

Escoles de comerç

El gener del 1914 es va constituir a Tarragona el Centre Autonomista de Depen-
dents del Comerç i de la Indústria, per tal d’aconseguir la millora moral, cultural, 
física i, sobretot, laboral dels seus associats.156 El 10 de setembre de 1915 aquesta 
entitat va lliurar al president de la Mancomunitat, Enric Prat de la Riba, un 
manifest en el qual demanava la implantació d’una escola de comerç i nàutica 
i una altra d’arts i oficis, a Tarragona, organitzades de tal manera que els alum-
nes poguessin obtenir els títols oficials de pèrit electricista, pèrit químic, pèrit 
mecànic i pèrit i professor mercantil. La comissió delegada estava formada pel 

156. Diario de Tarragona, 27/1/1914, p. 2.
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seu president, Manuel Figueras, diversos membres de la Junta, representants de 
diverses entitats empresarials i culturals de la ciutat i els consellers de la Manco-
munitat i diputats provincials Josep Mestres i Anselm Guasch. Ambdós consellers 
feren les oportunes presentacions i també pronunciaren unes breus paraules, amb 
les quals es comprometeren a estudiar, amb estima, la petició dels tarragonins.157 

En la sessió del Consell Permanent del mateix dia, es donava compte de la 
visita del Centre Autonomista de Dependents del Comerç i de la Indústria al 
president de la Mancomunitat. Tant l’arquebisbe, Dr. Antolín López Peláez, com 
l’alcalde de la ciutat tarragonina enviaren sengles telegrames a Prat de la Riba 
demanant-li que fossin ateses les demandes del Centre Autonomista. En la ter-
cera sessió de l’Assemblea, que es reuní els dies 24, 25, 26 i 27 de novembre de 
1915, la proposta es va passar a comissió. El president Prat de la Riba informà 
dels telegrames rebuts de l’arquebisbe i de l’alcalde de Tarragona. Posada a debat, 
s’acordà passar la proposta al Consell Permanent perquè «estudiï l’assumpte i 
procuri la implantació de dites escoles a Tarragona i a les altres poblacions de 
més intensa vida mercantil de Catalunya». En la sessió del 23 de desembre de 
1915, el Consell Permanent encarregà al Consell d’Investigació Pedagògica que 
estudiés i proposés un tipus d’escola moderna de comerç.

El projecte que es presentà al Consell d’Investigació Pedagògica per a la seva 
anàlisi reflectia la voluntat de proporcionar als alumnes el programa oficial de 
pèrit, que es considerava el mínim de l’Escola i la dividia en dues seccions: una 
d’elemental, per a ensenyances de carrera comercial, i una altra de superior desti-
nada a especialitzacions, segons les localitats. Per resoldre l’ensenyança elemental, 
el Consell d’Investigació Pedagògica agrupava les assignatures en cinc sèries, una 
per cada professor, exceptuant-ne els idiomes, que els fixava cada escola segons 
els seus recursos. També establia l’ensenyament diürn i nocturn a càrrec dels 
mateixos professors i, com a mètode, es preconitzava el tipus de classe consultori, 
usual en escoles estrangeres (acta del Consell d’Investigació Pedagògica del 20 
d’octubre de 1916). 

Aquest pla es presentà a la reunió de l’Assemblea del novembre del 1916, i fou 
estudiat per una comissió que en presentà un dictamen. Tot i que la comissió 

157. Diario de Tarragona, 11/9/1915, p. 1; 12/9/1915, p. 2. La Veu de Tarragona, 12/9/1915, p. 1.
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va considerar necessària la proposta del Consell de crear les escoles de comerç, 
observava que no era menys important, per a algunes zones del territori, l’esta-
bliment d’escoles d’indústries i d’agricultura. Així doncs, acceptant, en principi, 
el projecte del Consell, afegia un acord addicional que deia així: «El Consell 
Permanent procedirà a l’estudi (que presentarà en la propera Assemblea) de l’or-
ganització dels ensenyaments industrials i agrícoles […]. [El conseller Mestres] 
remercia en nom del Consell la col·laboració de la Comissió al projecte pre-
sentat a l’Assemblea […]. Recull la comanda d’estudiar un projecte d’Escoles 
Industrials i agrícoles, i prega a l’Assemblea que per unanimitat acceptin el dic-
tamen». El dictamen fou aprovat per unanimitat.

La premsa tarragonina va omplir pàgines augurant la instal·lació de l’Escola de 
Comerç a la ciutat. El 23 de novembre l’alcalde havia organitzat una reunió a la 
casa de la vila, a la qual foren invitats polítics (Josep Mestres no hi pogué assis-
tir) i entitats tarragonines, per parlar del tema i analitzar l’estudi que havia fet 
el Consell d’Investigació Pedagògica.158 En la sessió que el Centre Autonomista 
de Dependents del Comerç i de la Indústria de Tarragona feu el 20 de gener 
de 1917 es congratulava de les perspectives optimistes que s’havien generat, «de 
todo lo cual debe felicitarse Tarragona en general y muy en particular el “Cen-
tre” por ser el iniciador de la mencionada concesión, tan necesaria para nuestra 
ciudad». També felicitaven Josep Mestres i altres consellers i polítics de la ciutat 
que havien donat suport al projecte.159

El Consell Permanent de principis de febrer acordà encarregar al Consell de 
Pedagogia l’informe referent a la creació d’escoles industrials i agrícoles, i les de 
comerç, el qual, en sengles reunions de 16 març i 13 d’abril, donà els elements 
imprescindibles per poder tirar endavant aquests projectes. En la reunió següent 
del Consell Permanent (18 d’abril de 1917) Josep Mestres fou nomenat ponent 
encarregat d’estudiar l’informe.

A la pregunta del diputat Pere Lloret, en l’Assemblea del 16 de maig de 1917, 
sobre quin procediment se seguiria en la instauració de les escoles de comerç, 
Josep Mestres li respongué: «S’han demanat informes i dictàmens previs, i que 

158. Renovació, 12/11/1916, p. 1-2; 3/12/1916, p. 1-2. Diario de Tarragona, 23/11/1916, 1.
159. Diario de Tarragona, 23/1/1917, p. 1-2.
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oportunament vindrà el desenvolupament, per la qual cosa es tindran en compte 
les necessitats de cada un dels municipis peticionaris».

En el Consell Permanent del 13 de juny es va acordar obrir el concurs entre 
municipis, corporacions i particulars per establir quatre escoles de comerç, el 
sosteniment de les quals aniria a càrrec de la Mancomunitat. El Butlletí Oficial de 
la Província i els principals diaris se’n feren ressò i publicaren les bases. El termini 
per presentar les sol·licituds era fins al 30 d’octubre.160 A la darrera sessió del 
Consell del 1917 es va acordar concedir la construcció de les escoles de comerç 
a Tarragona, Reus, Lleida i Sabadell. Alhora, Josep Mestres va comunicar la bona 
notícia, per telèfon, al president de la Diputació i a l’alcalde de Tarragona.

El 6 de febrer de 1919, el Consell, a proposta de la Direcció d’Instrucció Pública, 
acordà donar un termini de seixanta dies perquè els municipis o entitats afa-
vorits en el primer concurs de concessió d’escoles de comerç remetessin a la 
Mancomunitat una relació concreta de les ofertes, degudament formalitzades i 
garantides, d’una manera especial la que feia referència al terreny o edifici cedit.

Tot i que el projecte fou abandonat amb la supressió de la Mancomunitat el 
1924, es recuperà el 1928 i restà en funcionament durant la Segona República.161

Economia

El pressupost del 1917

A l’aproximar-se l’Assemblea del novembre del 1916 es feia necessari comen-
çar la preparació del pressupost per a l’exercici següent, i en aquesta ocasió el 
Consell ho encarregà als consellers Josep Mestres i Francesc d’Assís Bartrina 
(sessió de 31 d’agost de 1916). Fets tots els estudis, el pressupost per al 1917 fou 
presentat al Consell en diverses reunions i aprovat, el 28 d’octubre, per ser pro-
posat a l’Assemblea del novembre. Després de més d’un dia de debat, en el qual 
es van desestimar totes les esmenes que es presentaren, el pressupost, igualat en 
6.638.634,02 pessetes, fou aprovat per majoria per l’Assemblea de la Mancomu-
nitat de Catalunya.

160. Diario de Tarragona, 3/7/1917, p. 2.
161. Güell-Perea 2019, p. 159-170.
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El deute de la Diputació de Tarragona

Hem parlat en alguna altra ocasió de les dificultats financeres de la Diputació de 
Tarragona. Aquesta falta de liquiditat feia que no es trobés al corrent dels seus 
compromisos amb la Mancomunitat. Atès que aquesta entitat havia previst, per 
als pressupostos del 1917, destinar 60.000 pessetes a subvencionar la construcció 
o l’acabament de camins veïnals, els diputats provincials Josep Mestres i Anselm 
Guasch presentaren una proposició en el Ple de la Diputació de 17 de novembre 
de 1916: 

Primer. Que de les 60.000 pts. ofertes aquest any per la Mancomunitat al fi explicat 
s’en destinin 30.000 a igual destí, obrint concurs amb les mateixes Bases o modifi-
cant-les en el sentit que es cregués més convenient. = Segon. Que les altres 30.000 
pts. sien destinades al pagament de les anualitats de 1914, 1915 i 1916, convingudes 
amb la Mancomunitat per a l’extinció del deute i aconseguir aixis la rehabilitació del 
conveni i Tercer, que’s dongui caràcter executiu a aquets acords. = V.E., no obstant, 
com sempre ferá lo que estigui mes convenient.= Palau de la Diputació 17 de no-
vembre de 1916. = J. Mestres = Anselm Guasch. 

Tots els diputats acceptaren i subscriviren la proposta, que quedà aprovada sense 
discussió. En la sessió del Consell Permanent de la Mancomunitat de Catalunya 
del 13 de desembre es donà compte d’aquest acord.

La relació econòmica entre la Diputació de Tarragona i la Mancomunitat, ja des 
del primer moment, sempre fou difícil. En la sessió de l’ens provincial del 29 
de maig de 1917 es va donar compte d’una comunicació de la Mancomunitat, 
igual a la que també s’havia tramès a l’Institut Pere Mata de Reus, en rela-
ció amb determinats endarreriments en el cobrament de pensions d’estades de 
dements a càrrec de la província i que l’Ajuntament de Reus s’havia compro-
mès a satisfer amb càrrec a la seva part del contingent. Oberta la discussió, Josep 
Mestres començà detallant la relació de beneficis que havia rebut la província 
de Tarragona de la Mancomunitat, sense que la Diputació correspongués amb 
les quantitats estipulades. Recordava que sobre aquest fet s’havia cridat l’atenció 
diverses vegades a la Diputació, la qual ni tan sols ingressava a la caixa de la Man-
comunitat les quantitats que recaptava de més per concessions fetes per aquella. 
Ans al contrari, en les obligacions referents als dements, la quantitat que es devia 
era molt superior a la d’abans. I acabava dient: «interesando del sr. Presidente 
y de todos los Diputados, sin distinción de política, que se adopte una actitud 
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enérgica para solucionar el conflicto». La discussió continuà, sense que, al final, 
s’arribés a cap conclusió efectiva.

Eleccions del 1917 i el 1919

Eleccions provincials del 1917

El 1917 era any d’eleccions de diputats provincials en alguns districtes de la 
província de Tarragona: Tarragona-Vendrell, Valls-Montblanc i Reus. A principis 
d’any, els diaris ja donaven els noms dels que cessaven. Al districte electoral de 
Valls-Montblanc havien de plegar Josep Mestres, Artemi Padró, Matías Guarro 
i Estanislau Tell. La precampanya electoral començà amb l’especulació dels can-
didats que es presentarien per les diferents formacions polítiques.162 Finalment, 
al febrer el Butlletí Oficial de la Província publicava la convocatòria per a l’11 de 
març. A partir d’aquell moment ja s’anaren concretant i fent-se oficials els noms 
dels candidats. Pel districte de Valls-Montblanc es presentaven, conjuntament 
amb Josep Mestres, el també republicà nacionalista Macià Guarro Solé i el naci-
onalista Josep Montserrat Cuadrada. Els contrincants de la candidatura monàr-
quica liberal eren Francesc Contijoch Griñó, Estanislau Tell Bonanat i Joaquim 
Avellà Guàrdia.163

En un escrit adreçat als electors de Valls-Montblanc, Mestres i els seus companys 
resumien així el seu programa electoral: 

Volem que a la Mancomunitat li siguin concedides totes aquelles delegacions que per 
acord unánim de la seva Assamblea té demanades […]. 

Volem pel Municipi no solament aquella llibertat que’l dignifiqui, sinó que també 
tingui una hisenda propia que li permeti higienisar-se i modernisar-se; que’l poder 
central no pugui intervenir en la seva constitució interna, nomenant alcaldes que no 
tenen la confiança del municipi ni la dels electors. 

Així mateix volem pel ciutadá tota aquella llibertat que necessita per a actuar i ex-
pressar les seves idees.164

162. La Voz de Valls, 20/1/1917, p. 3. Patria, 20/1/1917, p. 3.
163. La Conca de Barbarà, 17/2/1917, p. 6. L’Escut, 24/2/1917, p. 3. Patria, 24/2/1917, p. 1. La 

Voz de Valls, 3/3/1917, p. 1.
164. Patria, 7/3/1917, p. 3.
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Transcorregudes les eleccions, l’escrutini deixà clara la victòria dels naciona-
listes i regionalistes. Al districte de Valls-Montblanc entraren a la Diputació els 
tres candidats que s’hi presentaven: Montserrat (5.669 vots), Mestres (5.479 
vots) i Guarro (5.459 vots); del bloc conservador, el que obtingué més vots fou 
Contijoch (5.478).165 Amb aquestes incorporacions i amb les del districte de 
Tarragona-Vendrell, la Diputació tarragonina quedava formada per set republi-
cans: Magí Isern Miralles, Alfred Escrivà Prades, Emili Folch Andreu, Nicolau 
Juncosa Sabaté, Pau Gasull Sardà, Emili Briansó Planes i Macià Guarro Ribé; 
sis liberals: Anselm Guasch Robusté, Josep Compte Juncosa, Francesc Canivell 
Curto, Manuel Barberà Jardí, Tomàs Lecha Codina i Francesc Contijoch Grinyó; 
tres regionalistes: Ramon Vidiella Balart, Tomàs Mallol Bosch i Josep Montser-
rat Cuadrada; dos nacionalistes republicans: Pere Lloret Ordeix i Josep Mestres 
Miquel; i un jaumista: Daniel Serres Loran. Per celebrar el triomf, la Lliga Regi-
onalista de Tarragona organitzà un àpat a l’Hotel Continental de la ciutat, al qual 
assistiren unes setanta persones, entre diputats a Corts, regidors, diputats provin-
cials (entre ells, Josep Mestres) i simpatitzants.166 La nova Diputació Provincial 
es constituí entre l’1 i el 2 de maig, sota la presidència del governador civil de 
la província, Zacarías Ayala Gil. Fou elegit president Pere Lloret, i Josep Mestres 
entrà a formar part de la Comissió Auxiliar i de la de Beneficència, i també fou 
enquadrat en el tercer torn de la Comissió Provincial.

Tot just establerts els nomenaments i les comissions, Josep Mestres demanà la 
paraula per presentar una proposició, en la qual sol·licitava que es demanés el 
suport del Govern espanyol perquè no es desviessin, cap a l’altre vessant dels 
Pirineus, les aigües de l’estany de Lanós, que regaven, a través del riu de Querol, 
les terres de la Cerdanya catalana. S’acordà, per unanimitat, telegrafiar al cap del 
Govern i als ministres de Foment i d’Estat per demanar-los que fessin les gestions 
pertinents i anul·lessin un projecte que produiria un gran perjudici a Espanya.

Elecció del Consell Permanent del 1917

Els dies 14, 15 i 16 de maig de 1917 tingué lloc la setena reunió de l’Assemblea 
de la Mancomunitat de Catalunya i s’havien de renovar els càrrecs del Consell 
Permanent. En total hi assistiren vuitanta-vuit diputats, entre els quals no hi 

165. La Conca de Barbarà, 17/3/1917, p. 3.
166. Diario de Tarragona, 18/3/1917, p. 2. La Veu de Tarragona, 18/3/1917, p. 1-3.
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havia Prat de la Riba perquè estava malalt, la qual cosa no impedí que fos ele-
git president per 65 vots a favor i 18 en blanc. Josep Mestres no participà en la 
votació. Després de triar els vicepresidents i els secretaris, s’elegí els membres 
del Consell Permanent: Josep M. Espanya (63 vots), Francesc d’Assís Bartrina 
(62), Anselm Guasch (59), Agustí Riera (58), Josep Puig i Cadafalch (57), Josep 
Estadella (20), Josep Mestres (15) i Alfred Pereña (14), que prengueren possessió 
del càrrec i declararen constituït el Consell Permanent el mateix 14 de maig. El 
periòdic monàrquic de la Conca de Barberà Lo Baluart del 16 de maig feu un 
comentari sobre el resultat de l’elecció dels consellers:

L’Anselmo ha sigut elegit per uns 60 vots Conceller de la Mancomunitat; l’han votat 
tots los carlistes, regionalistes, lliberals i conservadors. Hasta Monserrat Cuadrada. 

Mestres ha sigut elegit per 15 vots. Ni sisquera ha tingut lo vot de tots los republicans.

Com queden aquets catalanistes que posaven al cel Mestres i Guarro, i allà a la Man-
comunitat los seus companys los han deixat a l’altura del betum?

El setmanari regionalista La Veu de Tarragona començava un article asseverant que 
«Es innegable que’ls partits republicans estàn en mig d’una crisi tan aguda, que 
n’hi hà per a desesperançar als més exaltats partidaris del govern del poble per 
el poble».167

Elecció de nou president

Després de la mort d’Enric Prat de la Riba, ocorreguda el primer d’agost de 
1917, Romà Sol Mestre continuà sent el president accidental de la Mancomuni-
tat, tal com també havia fet durant les absències per la malaltia de Prat de la Riba.

En la quarta sessió de la vuitena reunió de l’Assemblea del 30 de novembre de 
1917 es procedí a l’elecció del nou president del Consell Permanent. L’esco-
llit fou Josep Puig i Cadafalch, per 48 vots, enfront dels 39 obtinguts per Joan 
Rovira Agelet. Amb aquesta elecció quedava lluny la gairebé unanimitat amb 
què havia estat elegit Enric Prat de la Riba. La consigna dels republicans era 
votar Rovira, però sense alguns vots republicans Puig i Cadafalch no hauria 
obtingut la presidència. No sabem què va votar Josep Mestres, perquè la votació 

167. Lo Baluart, 16/5/1917, p. 3. La Veu de Tarragona, 20/5/1917, p. 1. 
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fou secreta, però el diari La Conca de Barbarà recriminava, a ell i a Guarro, que 
haguessin votat en contra de Puig i Cadafalch.168

Eleccions provincials del 1919

El 6 de juliol de 1919 se celebraren eleccions per a la renovació parcial dels 
diputats provincials, concretament els representants dels districtes de Falset-Gan-
desa i de Tortosa-Roquetes. Pel districte de Falset-Gandesa foren escollits Josep 
Compte, Pere Lloret, Daniel Serres i Manuel Solanes, i pel de Tortosa-Roquetes, 
inicialment, només es van poder proclamar tres diputats: Francesc Canivell, Joan 
Tomàs i Salvador Murall; el quart va quedar en suspens perquè s’havia extraviat 
l’acta d’una secció del districte d’Alcanar. Aquest quart diputat se’l disputaven el 
jaumista Joaquim Ferrer i el republicà Alfred Escrivà. 

Aquestes eleccions estigueren envoltades d’una certa polèmica. Sembla que en 
alguns municipis l’alcalde i el secretari no facilitaren el certificat de veïnatge, 
document necessari per a la inscripció en el cens electoral. Aquesta irregularitat 
provocà aldarulls importants, sobretot a Horta de Sant Joan, on un nombrós grup 
de persones agrediren l’alcalde i el secretari; foren detinguts més de vint-i-cinc 
individus, entre homes i dones. Segons els diaris, «parece que la causa de estos 
disturbios está relacionada con la rectificación de las listas del Censo electoral».169

El primer d’agost la Diputació es reuní, sota la presidència del governador interí 
Ramon M. Emo Rodrigo, per donar compte dels diputats electes proclamats 
per la Junta d’Escrutini i nomenar els membres de la Comissió Permanent i la 
Comissió Auxiliar. Josep Mestres va fer constar que un dels vocals electes tenia 
la seva acta protestada.

Passava el temps i la Diputació de Tarragona no es podia constituir per falta de 
quòrum. Sembla que els parlamentaris de la província de Tarragona Srs. Domingo, 
Pich i Nougués i el de Sabadell Sr. Layret van dirigir un telegrama per convocar 
els diputats republicans provincials a Barcelona el dilluns 25 d’agost. Hi acudiren 
dotze parlamentaris i sis diputats provincials d’arreu de Catalunya; Josep Mestres 
no hi assistí. Encara que la reunió fou secreta, al sortir comentaren que havien 

168. La Conca de Barbarà, 7/12/1917, p. 2. Balcells-Pujol-Sabater 1996, p. 103.
169. La Veu de Tarragona, 3/8/1919, p. 2.
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creat una comissió que s’havia de veure amb Puig i Cadafalch per saber si apro-
vava la conducta dels diputats regionalistes de Tarragona. Un cop coneguessin 
la resposta, celebrarien una assemblea per prendre l’acord però, mentrestant, els 
diputats republicans de Tarragona no anirien a la Diputació.170

No obstant això, després de sis intents fallits, el 26 d’agost de 1919 es constituí 
la Diputació de Tarragona, amb l’assistència de deu diputats i l’absència dels 
republicans, entre ells Josep Mestres. Durant la sessió es proclamà com a diputat 
Joaquim Ferrer Ferrer, malgrat els dictàmens presentats pels diputats republicans. 
Amb onze diputats ja hi havia majoria. Fou elegit president Josep Montser-
rat Quadrada. Josep Mestres fou escollit per formar part del segon torn de la 
Comissió Provincial i membre de la Comissió de Beneficència.171

El periòdic Las Noticias publicava, a finals d’agost, la resposta que els havia fet 
el regionalista Layret a propòsit de la Diputació tarragonina. Així ho recollia el 
Diario de Tarragona:

En las últimas elecciones provinciales salieron triunfantes por el distrito de Tortosa 
tres candidatos republicanos y uno monárquico. Esto aseguraba que los diputados re-
publicanos continuasen contando con una mayoria absoluta en la Diputación de Ta-
rragona. Pero ahora, cuando ha llegado el momento de discutirse en ésta las actas de 
la provincia, resulta que, por haberse falsificado la de Alcanar y la de otra población, 
han de ser proclamados por Tortosa tres diputados monárquicos y un republicano, el 
cual ocupa el primer lugar. Con ello perderíamos los republicanos la mayoría. […] 

Nos interesaba a nosotros […] saber a ciencia cierta si los prohombres de la Lliga 
Regionalista abonaban la actitud de sus dos correligionarios tarraconenses, y nos en-
trevistamos para ello con el presidente de la Mancomunidad, Sr. Puig i Cadafalch, el 
cual nos manifestó sin ambajes que aprobaba en absoluto la referida conducta.

Aclaradas así las cosas, el programa de acción de los representantes republicanos es 
bien definido y no deja lugar a dudas: en primer término, no asistir a las sesiones de 
la Diputación provincial de Tarragona, para impedir que ésta pueda constituirse […]; 
en segundo término, ya que la Lliga Regionalista hace causa común con aquellos 
sus correligionarios, seguir nosotros también una conducta uniforme con respecto 
a la Mancomunidad y a las Diputaciones de las demás provincias catalanas. De este 

170. La Veu de Catalunya, 26/8/1919, p. 6. 
171. La Veu de Catalunya, 27/8/1919, p. 6. El Restaurador, 28/8/1919, p. 1-2.
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último extremo se tratará extensamente en la reunión que tenemos convocada para 
el lunes.172 

La Comissió de representants republicans es reuní amb Puig i Cadafalch per 
conèixer la seva opinió sobre l’actitud dels diputats regionalistes a Tarragona, el 
qual manifestà que, com a president de la Mancomunitat, no podia prendre part 
en aquest assumpte i que hi havia altres mecanismes per abordar el tema.173

En la reunió del Consell del 27 d’agost de 1919 es donà compte de la carta del 
conseller Josep Mestres excusant la seva assistència per haver cessat temporal-
ment com a diputat provincial a conseqüència dels fets esdevinguts en la consti-
tució de la Diputació de Tarragona.

Projecte d’autonomia per a Catalunya

Des del primer moment del seu establiment, la Mancomunitat de Catalunya fou 
considerada com un primer pas per anar més enllà en la llibertat del país. Però 
no fou fins que s’acabà el conflicte bèl·lic a Europa (11 de novembre de 1918) 
que es començà a redactar el projecte d’estatut autonòmic. Uns mesos abans, 
durant l’estiu, des de l’Escola de Funcionaris de l’Administració Local, creada 
per la Diputació de Barcelona el 1912, s’organitzà una consulta als municipis 
catalans per saber el grau d’autonomia que els ajuntaments pensaven que neces-
sitava el país. En el que s’anomenà «Plebiscit de la voluntat municipal de Cata-
lunya», havien respost el 98 % dels municipis catalans. El 16 de novembre Puig 
i Cadafalch es va reunir amb el Consell Permanent i amb els parlamentaris de 
Catalunya, i proposà la constitució d’una ponència que redactés unes bases per a 
l’autonomia i les presentés, al més aviat possible, al Govern.174

El 25 de novembre de 1918, el Consell Permanent es reuní amb els consellers 
adjunts per debatre la proposta d’autonomia per a Catalunya que havia redactat la 
Comissió i que havien de portar a Madrid. S’inspiraren en les Bases de Manresa 
del 1892, seguint un mateix esquema. Un dels punts que es discutí en aquesta 
reunió fou la conveniència o no de demanar per a Catalunya un parlament 

172. Diario de Tarragona, 23/8/1919, p. 1.
173. Diario de Tarragona, 29/8/1919, p. 2.
174. Balcells 2010, p. 27 i s. La Crónica de Valls, 16/11/1918, p. 2.
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bicameral. Un dels consellers adjunts, Sr. Junyent, considerava que era millor no 
esmentar la forma de constitució del Senat. Josep Mestres manifestava «que si ha 
de constar la forma de constitució del Senat proposada pel senyor Junyent els 
representants del partit republicà s’hi oposaran i votaran per la petició del sistema 
unicameral». Junyent rectificà i proposà que la seva petició no constés. Després 
del debat, es llegiren les bases i s’aprovaren per unanimitat.

El president i els consellers quedaren per al 28 de novembre per anar a Madrid 
a portar les bases aprovades. Al passar per Reus, el tren que portava els membres 
del Consell Permanent de la Mancomunitat es trobà amb una multitud que els 
esperava. La crònica que La Veu de Tarragona feu de l’esdeveniment ho explicava 
així: 

A l’arribar el tren, l’ovació fóu indescriptible. Els consellers de la Mancomunitat i 
parlamentaris no savien com respondre a les mostres d’afecte de aquella gernació.

El Sr. Puig i Cadafalch des del vagó, féu acció de volguer parlar i tot-hom es descubrí 
amb el major respecte. […] 

Entre tant en altre vagó el conseller Sr. Mestres aixecant una bandera de Catalunya i 
diguent paraules patriòtiques feia reproduir els aplaudiments i visques.

El tren marxà seguint el trepitjar de son fustatge ofegat pels aplaudiments, que s’aca-
baren amb els Segadors cantats entusiàsticament per milers de persones.175 

A Madrid, al matí, farien una reunió a l’Hotel Ritz amb els diputats a Corts i 
senadors de Catalunya, abans de portar la petició al cap de Govern, Manuel Gar-
cía Prieto, marquès d’Alhucemas. La presentació de les bases a Madrid provocà la 
divisió entre els membres del Govern espanyol: uns estaven a favor de posposar 
la discussió, uns altres no veien malament la proposta catalana —encara que amb 
matisos— i d’altres la rebutjaven totalment. També hi hagué una forta oposició 
arreu de l’Estat espanyol, on la premsa engegà una campanya en contra, inclo-
ent-hi un boicot als productes catalans. Tot plegat feu que la defensa del projecte 
català al Congrés fos una odissea. Finalment, tots els diputats catalans, de totes les 
formacions polítiques, decidiren abandonar les Corts.176 

175. La Veu de Catalunya, 29/11/1918, p. 6-8. La Veu de Tarragona, 1/12/1918, p. 3.
176. La Veu de Catalunya, 30/11/1918, p. 7-8; 14/12/1918, p. 3-5.
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Josep Mestres, en la sessió de la Diputació del 10 de desembre de 1918, va mani-
festar que la Mancomunitat de Catalunya havia presentat al Govern espanyol 
la petició de l’autonomia integral, amb l’aprovació del Consell Permanent, i 
demanava que la corporació provincial adoptés uns acords per expressar la seva 
adhesió i conformitat al dit projecte. Per la qual cosa va proposar que s’aprovessin 
els següents acords:

1º.- Que la Diputació de Tarragona solemnement declara la seva absoluta i unànim 
adhesió i conformitat amb el projecte d’autonomia que per a Catalunya i en repre-
sentació de tota la nostra Patria ha presentat al Govern d’Espanya la Mancomunitat 
Catalana. 2º.- Que es telegrafii al Sr. president del Consell de Ministres el contingut 
del anterior acord, aixis com es necessari i convenient per a la tranquil·litat de Cata-
lunya i d’Espanya, per a la prosperitat de la vida i interessos d’ambdues la inmediata 
instauració del nou regim d’autonomia que Catalunya sent i demana per ella i demés 
nacionalitats espanyoles, des de que va perdre les seves llibertats. 3º.- Demanar a tots 
els Senadors i Diputats a Corts que representen aqueixa província, que per patrio-
tisme i en la majoria d’ells la seva alta condició de catalans els obliga a que estiguin 
presents sense mancar-hi cap, en les Corts, tan bon punt comenci el debat, quina 
transcendència no cal descubrir i que ademés deu donar el més gran valor a la repre-
sentació que el poble els hi conferí, per apoiar ço que vol Catalunya o per combatre o 
destruir amb sa acció parlamentaria lo que a ella pugui causar mal. Aquesta demanda 
deu fer-se per telegrafo; i 4º.- Recordar-los-hi a tots els Diputats que no representant 
districtes de Catalunya són catalans, que la seva terra te ansies de llibertat, que sense 
ella no pot donar expansió a llur progrés, que sap i vol governar-se. 

La proposta s’aprovà per unanimitat.

A Catalunya, els actes en pro de l’autonomia es multiplicaren arreu. A Tarra-
gona, Antoni Rovira i Virgili donà una conferència al matí del diumenge 15 de 
desembre sobre el tema «L’Europa actual i Catalunya», i al vespre, al Teatre Prin-
cipal, tingué lloc un míting amb diputats a Corts, senadors i diputats provincials, 
entre els quals hi havia Mestres, en el qual tots parlaren de la instauració de la 
República com a única eina per aconseguir l’autonomia. A Reus, un acte similar 
fou organitzat per la Joventut Nacionalista Republicana.177

177. Diario de Tarragona, 17/12/1918, p. 1.



203

Pilar Riera Fortuny

A la tercera sessió (21 de desembre de 1918) de la desena reunió de l’Assemblea 
assistiren, a més de la majoria dels diputats provincials, els senadors i els repre-
sentants catalans al parlament espanyol. Després, tots els grups polítics opinaren i 
acordaren, per unanimitat, declarar a l’Assemblea «la seva ferma voluntat d’anar 
resoltament a la implantació de l’autonomia de Catalunya»; i encarregar al Con-
sell la redacció del Primer Estatut d’Autonomia de Catalunya. 

Les mostres a favor de l’autonomia catalana no minvaven, però també hi havia 
grups contraris. El 19 de gener de 1919 un grup de joves catalanistes pujava per 
la Rambla de Barcelona fent crits a favor de Catalunya. Un grup d’espanyolistes, 
cridant «¡Viva España!», els van increpar i disparar, i un jove anomenat Manuel 
Miralpeix va resultar ferit de mort. El Consell Permanent designà els consellers 
Josep Mestres i Josep Ulled perquè assistissin al seu enterrament en representació 
de la Mancomunitat.178 

El 24 de gener de 1919 se celebrà la primera sessió de la reunió extraordinà-
ria de l’Assemblea de la Mancomunitat de Catalunya per a la discussió sobre 
l’Estatut d’Autonomia de Catalunya. Hi assistiren tots els membres del Consell 
Permanent, els diputats provincials de les quatre províncies catalanes, els senadors 
i els diputats a Corts catalans. El president del Consell Permanent, Josep Puig i 
Cadafalch, feu la presentació del projecte d’estatut encarregat per l’Assemblea al 
Consell en la reunió del desembre anterior. Durant quatre dies van discutir, un 
per un, tots els articles del projecte presentat i les esmenes que anaven fent els 
assistents. Després de ser aprovat per unanimitat, els diferents representants de les 
formacions polítiques exposaren el seu parer sobre la conducta que calia adoptar 
fins que l’autonomia fos aconseguida. Al finalitzar, el president del Consell, reco-
llint el pensament dels diferents representants polítics, presentà a l’Assemblea els 
projectes d’acord següents: 

Primer. Declarar totalment inadequat, per a donar satisfacció a les reivindicacions au-
tonomistes de Catalunya, el projecte presentat pel Govern d’acord amb la ponència 
formulada per la comissió extraparlamentària. 

Segon. Afirmar que l’Estatut aprovat per l’Assemblea constitueix l’expressió de la 
voluntat unànime de Catalunya, fórmula jurídica de la seva autonomia, sense la con-
sagració de la qual no pot existir a la nostra terra un règim de normalitat i de justícia. 

178. La Veu de Catalunya, 20/1/1919, p. 8.
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Tercer. Encomanar als parlamentaris que procurin, per tots els mitjans de què dispo-
sin, l’aprovació de dit Estatut i reclamar de les diputacions, dels ajuntaments i de tots 
els ciutadans de Catalunya que prestin llur concurs decidit i disciplinat per a fer-lo 
prevaler contra tota resistència il·legítima, que desconegui la voluntat del poble ca-
talà, adoptant les resolucions i actituds que siguin necessàries segons els mandats de 
l’Assemblea d’aquells que amb ampli poder la representen.

Aquests acords s’aprovaren per aclamació. El 26, al Palau de la Música de Bar-
celona, es reuniren tots els parlamentaris catalans amb els representants de tots 
els ajuntaments per sancionar l’Estatut aprovat per l’Assemblea. L’endemà, 27 
de gener, els diputats a Corts i els senadors catalans sortiren cap a Madrid per 
presentar l’Estatut a les Corts, que s’havien de reunir el 6 de febrer. Però a la 
sessió del Congrés es presentaren dos projectes, el de la Mancomunitat i un altre 
d’elaborat per la comissió extraparlamentària. Aquest segon havia estat adoptat 
com a projecte del Govern, i fou el que es discutí, ignorant el que havia aportat 
la Mancomunitat.179

179. La Veu de Catalunya, 27/1/1919, p. 6-8; 28/1/1919, p. 7-8; 7/2/1919, p. 8-9; 9/2/1919, 
p. 5.



205

Pilar Riera Fortuny

Capítol 6. La Mancomunitat de Catalunya: 
darrers temps 

Un comiat agredolç

Onzena Assemblea de la Mancomunitat de Catalunya (11-12-13/9/1919)

Aquesta seria la darrera assemblea a la qual assistiria Josep Mestres. Tot just 
començada la primera reunió de l’onzena Assemblea de la Mancomunitat de 
Catalunya i una vegada constituïda la Mesa d’Edat, Josep Mestres, en nom del 
Partit Republicà Català, plantejà una qüestió prèvia per demanar el parer dels 
diferents partits polítics. Afirmava que, al seu criteri, la convocatòria d’aquella 
Assemblea era il·legal:

Sembla una paradoxa que jo com a conseller combati la convocatòria de l’Assemblea, 
però em cal fer present que per motius de delicadesa i per mantenir la meva llibertat 
d’acció he deixat d’assistir d’algun temps ençà a les sessions del Consell […]. No hi 
ha dubte que l’Assemblea és la representació genuïna de les Diputacions i que, per 
tant, necessita per al seu funcionament la prèvia constitució legal de les Diputacions. I 
com que els republicans creiem que les Diputacions no estan constituïdes legalment, 
és per això que reputem també il·legal el funcionament de l’Assemblea […] el se-
nyor Puig i Cadafalch, en convocar l’Assemblea, ho ha fet fundat en els certificats de 
constitució de les Diputacions, que obren en son poder. Poso, però, a la consideració 
dels senyors Diputats, la validesa d’aquests certificats i el procediment seguit per a 
tramitar-los. No hi ha dubte que un certificat, per tenir tot el valor legal, ha de ba-
sar-se en fets legals, i des d’aquest punt de mira pot afirmar-se que dos dels certificats 
vénen amb mancament d’origen: l’un és el de la Diputació de Lleida, en la qual hi ha 
president electe però no efectiu, i actes aprovades però no la Diputació constituïda; 
l’altre és el de la Diputació de Tarragona, constituïda sense majoria absoluta, i, per 
tant, sense autoritat legal del president que ha firmat el certificat. 

Continuà manifestant que la constitució de la Diputació de Tarragona havia estat 
una ofensa del partit regionalista al partit republicà, i acabà declarant «trencats 
tots els lligams del Partit Republicà Català amb la Lliga Regionalista». Es produí, 
llavors, un debat amb alguns a favor de les tesis de Mestres i altres en contra, i 
finalment Puig i Cadafalch manifestà que no s’havien d’acceptar a l’Assemblea 
debats sobre un problema electoral. Mestres recordà «que ell ha plantejat un cas 
concret de la Diputació de Tarragona i el de les relacions de partit, en ço que pot 



206

JOSEP MESTRES I MIQUEL. VILALLONGA DEL CAMP, 1868-1949

afectar l’Assemblea». La presidència donà per debatut el tema. En la reunió de la 
tarda es procedí a l’elecció del president del Consell Permanent. Fet l’escrutini, 
resultà escollit Josep Puig i Cadafalch per 53 vots. En l’elecció dels consellers, 
Josep Mestres no va obtenir prou vots per continuar en el càrrec.

En la segona jornada de l’Assemblea es constituïren les comissions que havien 
d’estudiar les diferents activitats de la Mancomunitat. Josep Mestres formà part 
de la Comissió de Ferrocarrils, però ja no assistí a la tercera reunió.

Darrera assemblea a la qual assisteix Josep Mestres com a diputat 
provincial

En la cinquena sessió de la dotzena reunió de l’Assemblea, del 16 de gener 
de 1920, es continuà debatent el pressupost extraordinari, com a conseqüència 
de l’emprèstit de seixanta milions de pessetes destinats a la realització d’obres 
públiques, comunicacions telefòniques i ferrocarrils secundaris; cultura, sanitat i 
higiene; institucions benèfiques i altres serveis. Josep Mestres demanà el torn de 
paraula i començà fent una declaració: 

[…] en les meves declaracions no hi influeix la posició ni el lloc, aquests escons d’es-
querra que ocupo en aquesta Assemblea. El que vaig a dir respon a un criteri personal 
meu, que no és nou en mi, perque l’he sostingut en diferents ocasions i fins dintre 
del Consell, quan tenia l’honor de formar-ne part, sense que això em portés mai a 
rompre la unitat de criteri que ha d’haver-hi en el Consell. Jo sempre he sostingut 
que s’havia de prestar en el pressupost gran atenció als serveis de cultura, beneficència 
i acció social.

Es lamentava que el pressupost extraordinari tingués un caràcter marcadament 
conservador, i dediqués el 63 % al foment de la riquesa material: carreteres, 
ferrocarrils, obres públiques, telèfons, etc.; l’11 % a beneficència, i un altre 11 % 
a instrucció pública. Trobava a faltar una assignació important a l’acció social. 
Persistí manifestant-se així:

No és que jo combati la consignació que en el pressupost figura per a aquestes aten-
cions (obres públiques…); la trobo molt bé. El que dic és que s’haurien d’augmentar 
les relatives a les atencions de beneficència i cultura, perquè guardessin proporció 
amb aquells, augmentant la xifra total del Pressupost, perquè crec que la nostra capa-
citat econòmica ho permet, tenint garantia suficient per a fer un emprèstit molt més 
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gros. En aquest sentit està inspirada l’esmena que he presentant, perquè entenc que 
es podria reformar i millorar el projecte.

Afegia, remarcant-ne la importància, que moltes de les millores que es proposa-
ven afavorien les classes més benestants:

En el grup de cultura, bé està que es destini quantitats als alts estudis i a l’ensenya-
ment superior, però no s’ha de desentendre l’ensenyament primari, creant grups 
escolars, en benefici de les classes humils. En la qüestió de la beneficència no s’ha fet 
el que calia. Encara no s’ha aconseguit que fos un fet la Clínica d’Observació. En el 
Pressupost s’hauria d’atendre més a la creació d’institucions de beneficència. També 
s’hauria de fer alguna cosa que signifiqués una orientació en la qüestió social. Es 
podrien admetre les societats obreres, amb les degudes condicions, a les subhastes i 
concursos per a la construcció d’obres públiques; podria contractar-se directament 
amb els obrers la reparació de carreteres, llogant les apisonadoras i altre material de 
la Mancomunitat, etcètera. Demés, es podria destinar una quantitat a adquirir exten-
sions de terreny, que es podrien repartir en petites parcel·les, pagant un petit cànon, 
perquè les classes humils, en les hores vegetatives, poguessin cultivar un trosset de 
terra, com es fa en alguns punts d’Anglaterra. A les atencions indicades, jo proposo 
que s’hi dediquin cinc milions, sense desatendre les altres atencions que en el projecte 
s’indiquen, augmentant la quantitat de l’emprèstit […] 

Continuà una discussió entre diputats a favor i en contra de la tesi de Josep Mes-
tres, ja que totes les intervencions posteriors feren referència al seu discurs. Al 
final del debat, Mestres insistí en les seves manifestacions anteriors, afirmant que 
s’hauria d’anar a un augment de la tributació, que els pobles haurien d’acceptar, 
a fi que es poguessin atendre millor les seves necessitats.

L’endemà es reprengué el debat sobre el pressupost extraordinari. Josep Mestres 
proposà a l’Assemblea l’adopció dels següents acords: «Primer: La mancomunitat 
emetrà cinc milions de pessetes en obligacions al portador, pel valor nominal, i 
de vint-i-cinc, cinquanta i cent pessetes, a l’interès anual del dos per mil. Segon: 
S’autoritza al Consell permanent en el que sigui precís per a portar a la pràctica 
l’anterior acord». Mestres defensà els conceptes ja exposats el dia anterior. El 
conseller Francesc d’Assís Bardina li contesta que «l’esmena que es discuteix té 
prou importància perquè el senyor Mestres la confiï al Consell, i aquest, amb el 
temps degut, l’estudiï detingudament». Mestres rectificà dient que estava con-
forme amb les manifestacions fetes per Bartrina i que convertiria l’esmena en 
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moció, sempre que el Consell acceptés, en principi, la seva idea. Bartrina res-
pongué que el Consell no podia contestar en aquell moment perquè no tenia 
un criteri format. Josep Mestres convertí en moció la seva esmena, i presentà a 
l’Assemblea una altra proposta: 

En totes les obres que per contracte, preu fet o subhasta hagi de verificar la Manco-
munitat, hi podran prendre part les Associacions obreres, rellevant-les de l’obligació 
del dipòsit. En tota obra que es faci per administració, el setanta cinc per cent de la 
diferència entre el pressupost i el cost real es repartirà entre els obrers que l’hagin 
executada. Del capítol cinquè del pressupost extraordinari es destinaran cinc-centes 
mil pessetes a l’adquisició d’eines i aparells, que es llogaran als que executin obres per 
la Mancomunitat […] si tot el poble contribueix a la Mancomunitat, cal que aquesta 
faci tot el bé que pugui per al poble.

El conseller Mias li respongué que l’acció social tenia previst estudiar-la el Con-
sell en l’elaboració del pressupost ordinari per al 1921, en la forma d’acció social 
agrària. Mias s’oferí a posar-se d’acord amb Mestres i presentar junts la proposta 
que es cregués oportuna. Tot seguit es llegí la proposició de Josep Mestres en 
forma de moció:

Primer: Que al pressupost extraordinari s’hi afegeixi un capítol (número catorze) 
amb l’epígraf «Acció Social», al qual es destinaran cinc milions de pessetes. Segon: 
Es destinaran dos milions de pessetes a préstecs als arrendataris, parcers i rabassaires 
que, d’acord amb els propietaris, convinguin el traspàs de la propietat. Tercer: Per a 
tenir-hi dret ha de fer deu anys que es cultivi i ha d’ésser d’una extensió proporcional 
per a poder-la cultivar pels seus propis mitjans. Quart: Es destinaran dos milions i mig 
de pessetes a la compra de finques prop de grans poblacions, fent-hi vies de comu-
nicació, portada d’aigües, i repartir-les en petites parcel·les en arrendament vitalici a 
famílies obreres. Cinquè: Es destinaran cinc-centes mil pessetes a estimular, propagar, 
organitzar i subvencionar associacions d’assegurances obreres.

En nom del Consell, el conseller Mias recollí la moció de Mestres. 

L’interès de Josep Mestres perquè la Mancomunitat posés tots els recursos neces-
saris per a la millora de l’agricultura catalana no disminuí quan va deixar de 
ser conseller. En el debat sobre el pressupost ordinari per al 1920-1921 que es 
discutí a l’Assemblea de l’agost del 1920, Josep Mestres va intervenir per agrair 
al Consell, especialment al conseller ponent d’Agricultura, el fet d’haver recollit 
part de la moció que havia presentat en l’anterior Assemblea. Però fent referèn-
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cia al conjunt del projecte de pressupost presentat, manifestava que «l’actual pro-
jecte del Consell permanent és migrat i no respon a les necessitats de Catalunya». 
Estimulà l’Assemblea perquè aprovés el projecte, amb un desig d’empreses més 
grans en l’ordre social. Represa la discussió l’endemà, uns diputats proposaren 
que se suspengués la discussió del projecte presentat pel Consell a l’Assemblea 
sobre la política social agrària, per deixar-lo a consulta fins al 15 d’octubre i 
poder aportar propostes, que el Consell analitzaria, i sotmetria el nou acord a 
l’Assemblea Extraordinària que es faria al novembre. S’acordà aquesta proposta, 
amb el vot en contra de Mestres i de Ragué.

Canvis en el republicanisme: vers el Partit Republicà Català

A primers de setembre del 1916 els diaris republicans publicaren un manifest, 
redactat per la Joventut Republicana de Lleida, que fou subscrit per nombroses 
personalitats polítiques del país. El conseller de la Mancomunitat Josep Mestres 
fou el segon a signar-lo, després dels promotors del document. En el manifest es 
relataven les inquietuds dels joves republicans lleidatans: 

Volem saber, republicans de Catalunya, homes i organismes, si voleu ésser amb nosal-
tres per aquesta obra; i vos demanem que, amb la sinceritat que el vostre patriotisme 
us aconsellí, ens digueu si esteu disposats a la constitució d’una nova organització 
política, quals orientacions fonamentals siguin:

Primera. Afirmar resoltamen la nostra fe indestructible en la Democracia i en la Re-
pública; en la llibertat dels homes i dels pobles, desplegant la bandera d’aquests ideals, 
i anant a l’acoblament a Catalunya de les forces republicanes. 

Segona. Recollir el fet Catalunya-Nació i incorporar-se totes les aspiracions del vi-
víssim i palpitant problema català per què aquest no’s desvíi del sentit amplament 
generós i progressiu que ha de tenir.

Tercera. Manifestar el desig de col·laborar amb els republicans de les altres nacions 
d’Espanya, buscant el major nombre de punts de coincidencia per a tot quan afecti a 
problemes d’ordre polític, social, econòmic i religiós.

Quarta. Fer que l’actuació d’aquesta nova organització tingui un sentit pràctic, atem-
perant-se en cada moment a les circumstancies, i cuidant més que de crítiques siste-
màtiques a l’obra dels altres partits, de fer afirmacions clares i definides, tasca propia i 
constant, democràtica i socialitzant. 
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Quinta. Celebrar arribada que sigui l’hora oportuna, una Assamblea del poble repu-
blicà de Catalunya, per a constituir el nou organisme, i donar-se la seva llei de vida, 
i norma d’actuació. 

Sexta. Constituir un directori poc nombrós i un secretariat amb montatge modern 
que hauràn de cuidar de la orientació, organització i enfortiment de les forces aco-
blades.180

Per tal de propagar els ideals del manifest i preparar l’opinió republicana per a la 
celebració de l’Assemblea constituent, s’organitzaren diferents mítings per tot el 
territori català, el primer dels quals tindria lloc a Lleida el 8 de setembre. Aquella 
tarda, en un teatre dels Camps Elisis ple de gom a gom, tingué lloc el míting 
programat. Presidí l’acte Humbert Torres, regidor de l’Ajuntament de Lleida, i hi 
parlaren Lluís Companys i Macià Guarro, i després d’ells ho feu Josep Mestres, 
conseller de la Mancomunitat de Catalunya: «La nova agrupació vol abarcar totes 
les aspiracions de llibertat, perquè les consegueixi l’individu, el municipi, i la 
nacionalitat natural, que en nosaltres és única i exclusivament Catalunya. La nos-
tra terra deu fruir de tots els seus drets i nosaltres hem d’exercir que se’ns donin 
totes les prerrogatives de que frueixen els pobles lliures i forts». També feren el 
seu discurs l’advocat Francesc Layret i el diputat a Corts Marcel·lí Domingo.181 
Aquells mítings culminaren en la fundació del partit Republicà Català, la qual 
tingué lloc l’abril del 1917.

El 18 de gener de 1917 Josep Mestres va donar una conferència al local de la 
Joventut Republicana Nacionalista de Barcelona sobre el tema «Acció demo-
cràtica de la Mancomunitat». El president de l’entitat organitzadora, Sr. Gili, va 
obrir l’acte elogiant el conferenciant. Mestres començà comentant els orígens de 
la Mancomunitat, al seu entendre, l’encarregada de donar al poble, tan diferent 
als altres d’Espanya, les llibertats que necessitava. Explicà com s’havia format i 
els deures del Consell Permanent. Va enumerar els molts beneficis que la Man-
comunitat reportava a Catalunya, va detallar les seves fonts d’ingressos i va rao-
nar per què s’havia acudit a l’emprèstit. Es va referir a la llei de tributacions de 
Villaverde i lloà la Caixa Comunal creada per la Mancomunitat. Va descriure els 
projectes sobre l’ensenyança i la cultura que s’estaven duent a terme: la creació 
de biblioteques públiques, l’Escola de Bibliotecàries, la construcció d’escoles, 

180. El Poble Català, 1/9/1916, p. 1. Patria, 2/9/1916, p. 2.
181. La Veu de Catalunya, 9/9/1916, p. 1.
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etcètera. Elogià els partits que, units, havien contribuït a la democràtica acció 
de la Mancomunitat. Proposà als assistents que fessin propaganda de la Manco-
munitat, i acabà dient: «Si alguna vegada aquella [referint-se a la Mancomunitat] 
produís algun mal, no s’ha d’atacar a ella, sinó als homes que la dirigeixen, i, el 
que s’hauria de fer en aquest cas, seria eliminar als que perjudiquin a la Man-
comunitat. Es deuen dirigir les censures als seus homes, mai a l’organisme en si, 
l’esperit del qual és altament democràtic».182 

El 25 d’agost de 1918, Marcel·lí Domingo va visitar Vilallonga, on es feu un acte 
polític. Després del banquet organitzat en honor seu, es traslladà a Valls, on feu 
un míting al Centre d’Unió Republicana. També hi parlaren Josep Mestres, Julià 
Nougués, Lluís i Miró.183

Darrera etapa com a diputat provincial

Com hem dit en alguna altra ocasió, Josep Mestres vetllà sempre, tant quan tin-
gué càrrecs de responsabilitat com quan era només diputat, per solucionar els 
problemes dels seus compatriotes.

Des d’inclús abans de dedicar-se a la política, defensà, incansablement, els inte-
ressos dels pagesos. El 4 de novembre de 1919 s’aprovà una reial ordre que 
permetia gravar amb 5 pessetes per quilo l’arròs que sortia dels ports espanyols. 
La Diputació de València havia acordat imposar aquest arbitri per recaptar una 
quantitat important per a les arques provincials. El president de la Diputació 
tarragonina, Josep Montserrat, en la sessió de la Diputació del 12 de desembre 
del mateix any, proposà un acord semblant per a l’arròs que s’embarqués al port 
de Tarragona. Josep Mestres va intervenir en el debat manifestant que, tot i ser 
beneficiós per als interessos de la Diputació, lamentava que es continués amb 
el costum de gravar els productes agrícoles —que en el cas de l’arròs ja tenia 
un preu força elevat— i no les manufactures o els productes industrials, que no 
estaven tan sobrecarregats com els agrícoles («está conforme en que se pida al 
Gobierno el beneficio que representa dicho arbitrio, pero debe pedirse tam-
bién la imposición de otros análogos sobre manufacturas, puesto que mientras 

182. Diario de Tarragona, 20/1/1917, p. 2. El Poble Català, 20/1/1917, p. 1. 
183. La Crónica de Valls, 31/8/1918, p. 2.
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ha visto con gusto que por algunos Diputados se han interesado que se declare 
libre la exportación del aceite, el arroz resulta sobrecargado»). Més endavant, en 
la mateixa sessió, Mestres demanava que se li reservés la paraula per presentar una 
moció sobre moratòries i demanà explicacions sobre el funcionament de la Junta 
de Govern de la Casa de Beneficència. Els assumptes van quedar sobre la taula.

En la sessió provincial del 5 de gener de 1920, el diputat Ramon Vidiella demanà 
que la Diputació tarragonina s’adherís al manifest publicat pel president de la 
Mancomunitat en relació amb l’estat anormal que travessava Barcelona i que la 
corporació s’associés a totes les gestions que es practiquessin per tornar a Catalu-
nya la pau social. Com que Mestres no estava d’acord amb la primera part de la 
demanda de Vidiella, proposà que s’acordés únicament que «la Corporación verá 
con gusto toda tentativa orientada a devolver la paz social a Cataluña, estando 
dispuesta a colaborar con todas sus fuerzas a dicho fin». La proposta fou accep-
tada.

Al Consejo Provincial de Fomento, que depenia del Govern Civil, hi havia un 
representant de la Diputació de Tarragona. El governador havia reclamat a la 
Diputació el nomenament del seu delegat, i en la sessió plenària del 13 d’abril 
de 1920 es va procedir a elegir-lo en votació secreta; Josep Compte Juncosa va 
obtenir vuit vots, els mateixos que Josep Mestres Miquel. Vist l’empat, es deixà 
el procés de desempat per a la propera reunió, la del 25 de maig. Mestres recordà 
al president que havia quedat sense resoldre el nomenament del representant 
de la Diputació al Consejo Provincial de Fomento, però el president l’excusà 
dient que no volia que es fes aquell debat perquè la discussió podria provocar 
la interrupció de la sessió per l’abandonament de la sala d’alguns diputats. En 
la següent sessió, del 28 de juny, Mestres va insistir en el mateix. La resposta del 
president fou que, com que s’havia de tractar un tema molt important (la cor-
recció de diferents extralimitacions legals en els pressupostos vigents, segons la 
Reial ordre del 17 de juny, del ministre de Governació), considerava que no era 
adient. Finalment, en la reunió de la Diputació del 14 d’agost de 1920 es procedí, 
per votació secreta, a l’elecció del representant provincial al Consejo Provincial 
de Fomento, i fou escollit, per nou vots a favor i set paperetes en blanc, Josep 
Compte Juncosa.

En la mateixa sessió de la Diputació del 25 de maig, Mestres proposà que la 
Diputació acordés associar-se a la protesta formulada en contra dels fets ocorre-
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guts en els Jocs Florals de Barcelona i adherir-se a l’actitud adoptada pel presi-
dent de la Mancomunitat, el president de la Diputació de Barcelona i l’alcalde de 
la Ciutat Comtal. S’acordà fer constar en acta aquestes manifestacions.

El Ministeri de la Governació va considerar que els pressupostos del 1920 apro-
vats per la Diputació no complien amb la legalitat vigent, per la qual cosa es 
convocà una sessió per al 28 de juny, a la qual assistiren, a més dels diputats 
provincials, els senadors Josep Elias de Molins i Macià Mallol i el diputat a 
Corts Antoni Bofarull. Després de llegir el dictamen de la Comissió d’Hisenda 
i començar el debat, Josep Mestres demanà la paraula i feu constar que parlava 
en nom propi i sense cap representació de caràcter polític. L’acta recull així el 
comentari de Mestres: 

[…] lo hace para que los Sres. Representantes en Cortes puedan enterarse de la 
opinión por él sustentada y por lo tanto ha de manifestar su disconformidad con 
el dictamen de la Comisión de hacienda porque entiende que la R.O. dictada por 
el Ministerio de la Gobernación es improcedente y por ello debería recurrirse en 
forma en contra de la misma, ya que el Presupuesto de la provincia fue aprobado por 
la Diputación en tiempo oportuno y se acordó que se pusiese en ejercicio dentro de 
los términos y de los preceptos señalados por la Ley provincial. 

Tot i estar d’acord amb el plantejament de Mestres, s’acordà resoldre els punts 
conflictius especificats en la reial ordre, perquè el contrari perjudicaria l’acció de 
la Mancomunitat, ja que de la validesa d’aquells pressupostos depenia l’eficàcia 
del traspàs de competències a l’ens supraprovincial. 

La relació entre Josep Mestres i l’Ajuntament de Vilallonga no devia ser gaire 
cordial, ja que en el Ple del 23 d’agost de 1920 es va acordar comunicar al metge 
titular de la població, Josep Mestres i Miquel, la incompatibilitat d’exercir de 
metge del poble i de diputat provincial alhora. L’excusa era bastant inversem-
blant, ja que des del 1909 —feia onze anys— Mestres era diputat i a la vegada 
metge titular de Vilallonga, i la llei municipal no s’havia modificat en els darrers 
temps. Amb una lacònica nota, l’acta de la Diputació del 15 d’octubre de 1920 
deia: «Dada cuenta de la renuncia del cargo de Diputado provincial formulada 
per D. José Mestres Miquel, se acordó que pasara a informe de la Comisión de 
Gobernación». Es donava per acabada la vida com a diputat provincial de Josep 
Mestres i Miquel.
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L’endemà alguns periòdics donaven la notícia. El setmanari vallenc La Crónica de 
Valls ho explicava així: 

Parece que esta actitud del señor Mestres obedece a la que ha adoptado el partido 
republicano de Cataluña, en gran parte favorable al movimiento sindicalista. El se-
ñor Mestres, elegido por las fuerzas republicanas, considera que su personalidad no 
representa en este momento la voluntad de sus electores. Consideramos excesiva la 
delicadeza del señor Mestres, pero hay que reconocer la honorabilidad de su gesto.

Joventut, de Valls, comentava: «Segons diu, la seva dimissió obeeix ha estar dis-
conforme amb els nous rumbos bolxeviquistes que ha començat a empendre el 
partit republicà català. Si aquest senyor se retira a la vida privada pot fer-ho amb 
la satisfacció que li ha de donar l’haver passat per la política fruint del bell somrís 
d’aquesta màgica matrona».184

184. La Crónica de Valls, 16/10/1920, p. 3. Joventut, 16/10/1920, p. 5.
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Capítol 7. Nova etapa: més metge que polític, 
o viceversa

Nous projectes, nous reptes

Si definim política com el conjunt d’activitats teòriques i pràctiques referents a les 
relacions entre els ciutadans d’una mateixa col·lectivitat o entre diferents col·lec-
tivitats, hem de considerar que Josep Mestres actuà sempre com a polític, encara 
que no sempre ho fes com a representant d’algun partit polític. 

El Forn Cooperatiu

Abans del 1920, com una secció de la Joventut Republicana de Vilallonga, es 
creà l’entitat Forn Cooperatiu de Vilallonga, amb la finalitat que els associats 
tinguessin avantatges quan compressin el pa a un particular. Com a representants 
de la nova entitat, Josep Mestres i Ramon Viladerau compraren una parcel·la a 
tocar de les darreres cases del carrer o camí de Reus de Vilallonga del Camp. 
L’arquitecte de l’edifici fou el vallenc Cèsar Martinell, amic de Josep Mestres, i, 
com havia de ser, la façana té trets modernistes. El 5 de desembre de 1929, sent 
Mestres president, es vengué el forn a Emilio Solé i Concepció Ventura, que 
continuaren fent de forners.185 

Empresari i agrònom

Les fàbriques d’alcohol

Hem comentat al principi que Josep Mestres era fill d’un propietari agrícola de 
Vilallonga del Camp. Aviat va utilitzar les finques familiars per experimentar en 
diferents tipus de conreus i en l’aplicació d’adobs, cosa que li va permetre adqui-
rir experiència per elaborar adobs que venia als pagesos, després de donar-se a 
conèixer i fer-se propaganda als diaris de la zona. Quan el seu pare va morir en 
va heretar les terres.

També relacionat amb la viticultura, muntà dues fàbriques d’alcohol, una a Vila-
llonga del Camp i l’altra al carrer Indústria, de Valls. El 21 de novembre de 1922 

185. Registre de la Propietat de Valls, finca 1158, llibre de Vilallonga 39, p. 140.
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hi hagué una forta explosió de la caldera a la fàbrica de Vilallonga que va produir 
la mort de l’operari Salvador Brunet, de quinze anys. A la fàbrica hi treballaven 
set o vuit obrers que, sortosament, en el moment de l’explosió no eren a l’edifici. 
La mort del jove Brunet suposà per a Josep Mestres una gran sotragada moral, i 
per molt que intentà consolar la família per la terrible pèrdua, no podia retor-
nar-los el fill. La fàbrica no tornà a funcionar.186

Segons una nota manuscrita que es conserva a l’arxiu personal, a Vilallonga, la 
fàbrica de Valls estigué operativa fins que el Comitè Revolucionari de Valls la 
confiscà, el 1936, juntament amb els motors, les bombes, les corretges transpor-
tadores, etc., i la deixà inservible. 

Els congressos de metges de llengua catalana

En la seva qualitat de metge, membre del Col·legi de Metges de Tarragona i 
polític, Josep Mestres participà en diferents congressos mèdics on es debatien els 
problemes del ram. El primer en el qual prengué part i que en tinguem notícia 
fou el Primer Congreso Español Internacional de la Tuberculosis. Celebrat a 
Barcelona el 22 d’octubre de 1910, va generar molta polèmica el fet que la llen-
gua oficial fos el castellà. L’Acadèmia i Laboratori de Ciències Mèdiques, amb el 
suport de molts metges, protestaren enèrgicament contra el que creien que era 
un ultratge a Catalunya. Aquest grup de metges eren sensibles a la projecció del 
català dins del món científic. En un article titulat «Lletra de convit», publicat a 
Annals de Medicina del juliol del 1912, es convidava tots els metges, farmacèutics 
i veterinaris residents en terres on es parlés el català a la «Primera reunió de met-
ges de llengua catalana». A partir d’aquesta primera trobada s’organitzà el Primer 
Congrés de Metges de Llengua Catalana, que tingué lloc a Barcelona del 22 al 
25 de juny de 1913. Josep Mestres hi assistí com a representant de la Diputació 
de Tarragona i com a soci numerari.187

D’aquest congrés sorgí la idea de fundar una entitat que s’encarregaria d’orga-
nitzar els congressos. El 1913 (25 de juny o 21 de setembre) es constituí l’Asso-
ciació General de Metges de Llengua Catalana, que elegí Josep Antoni Carulla 

186. Patria, 22/11/1922, p. 6. La Crónica de Valls, 26/11/1922, p. 2.
187. Calvet 1999. La Crónica de Valls, 5/7/1913, p. 1-2. 
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Margenat com a president; la Junta estava formada per Jaume Guerra Estapé, 
Francesc Fàbregas Blanqué, Adolf Pujol Brull, Bonaventura Colet Massià, Josep 
Pascual Prats, de Girona, i Josep Mestres i Miquel, de Tarragona. 

En la clausura del primer congrés s’elegí, per aclamació, la Junta organitzadora 
del següent, que estava formada pel Dr. Josep Barraquer, president; Dr. Valentí 
Carulla, vicepresident; Dr. Francesc Fàbregas, vicepresident; Dr. Josep Pascual, 
vocal (de Girona); Dr. Josep Mestres, vocal (de Tarragona); Dr. Adolf Pujol i 
Brull, tresorer, i Dr. Bonaventura Clotet, secretari.188

Però el segon congrés no es va poder organitzar fins al 1917 per diversos motius, 
entre els quals la Primera Guerra Mundial i l’epidèmia tífica de l’hivern del 
1914-1915. El 27 de febrer de 1917 La Vanguardia donava la notícia que durant 
la segona quinzena de juny se celebraria el II Congrés de Metges de Llengua 
Catalana. Finalment, la Junta organitzadora, tant del congrés com de l’exposició 
que s’havia de fer, estaria formada pels doctors Joan Freixas, president de l’As-
sociació; H. Puig i Sala, vicepresident primer; Àlvar Presta, vicepresident segon; 
Josep Mestres, delegat per les comarques de Tarragona; Josep Pascual, delegat per 
les comarques de Girona; Humbert Torres, delegat per les comarques de Lleida; 
Adolf Pujol, tresorer, i Bonaventura Clotet, secretari. El Congrés se celebrà, amb 
un gran èxit de participació, del 24 al 28 de juny a Barcelona. Josep Mestres va 
presidir la sessió de cirurgia en la qual es va presentar una taula operatòria uni-
versal i plegable. L’àpat de cloenda del Congrés tingué lloc al restaurant del Tibi-
dabo, on Mestres feu un eloqüent brindis junt amb Baseda, Wieden, Freixas i 
Esquerdo, en el qual proposà que el III Congrés de Metges de Llengua Catalana 
es fes a Tarragona. Aquesta iniciativa fou acceptada per l’Associació en la reunió 
del 5 de juliol, que, alhora, designà Josep Mestres com a membre de la comissió 
organitzadora.189

El III Congrés de Metges de Llengua Catalana tingué lloc a Tarragona els dies 
27, 28 i 29 de juny de 1919. Tot i que ja formava part de la comissió organit-
zadora, Josep Mestres fou el representant de la Mancomunitat Catalana (acords 
de 18 de juny de 1919 i de 10 de juliol de 1919). El primer dia, a la tarda, a 

188. Primer Congrés de Metges de Llengua Catalana 1914, 937-942.
189. Segon Congrés de Metges de Llengua Catalana 1918. La Veu de Catalunya, 25/6/1917, 

p. 1; 26/6/1917, p. 1; 27/6/1917, p. 4; 28/6/1917, p. 2; 29/6/1917, p. 1.
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l’edifici de l’Institut Provincial, es va tractar el tema «Psicopaties a les comarques 
gironines», amb la participació de Josep Mestres, de Vilallonga, Sau, de Girona, i 
Peyrí, de Barcelona. Una de les coses importants que resultaren d’aquest Con-
grés fou la idea de la creació del Sindicat de Metges de Catalunya, sorgida enmig 
de les sessions. Malgrat que el president del Congrés va refusar la petició d’un 
conjunt de metges de parlar-ne, perquè considerava que no era matèria per a un 
congrés científic, col·locaren un cartell de convocatòria al vestíbul de l’edifici on 
es feien les conferències. Aquells metges van dur a terme una reunió extraoficial, 
aprofitant una pausa entre dues sessions, i aprovaren la constitució d’una comis-
sió organitzadora del Sindicat de Metges de Catalunya.190

El 27 de març de 1920 se celebrà la sessió constitutiva del Sindicat de Metges de 
Catalunya, amb l’assistència d’uns cinc-cents metges, que nomenaren la primera 
Junta: Hermenegild Puig i Sais, president; Joaquim Monturiol i Mata, sotspresi-
dent; Josep Mestres i Puig, secretari; Pere Mies i Codinas, sotssecretari; Pelai 
Vilanova i Massanet, tresorer; Joan A. Wennberg i Alcobé, comptador; Lluís Vila 
i Abadal, arxiver, i com a vocals, Higini Siscart i Soler, Ramon Pla i Armengol, 
Josep Mestres i Miquel, Tomàs Bataller i Soldevila, Josep Girona i Trius i Miquel 
Palau i Simó.191

El Sindicat de Metges de Catalunya

El Sindicat de Metges de Catalunya192 es va crear amb la finalitat d’actuar en 
defensa dels interessos morals i materials dels metges residents a Catalunya i per 
a l’ennobliment de la funció social encomanada a la classe mèdica. Per això, els 
seus objectius foren la reglamentació dels partits mèdics i la creació d’un òrgan 
de previsió social (la Mutual Mèdica), la Cooperativa de Consums, una caixa de 
previsió i crèdit, una caixa de beneficència i una borsa de treball amb informació 
sobre les vacants, entre altres.

190. Diario de Tarragona, 28/6/1919, p. 1; 5/7/1919, p. 1; 6/7/1919, p. 1. Bosch 2020.
191. Mas 1932, p. 23. Butlletí del Sindicat de Metges de Catalunya, 100, desembre 1928, p. 6.
192. Si voleu saber-ne més sobre el Sindicat de Metges, podeu consultar Martín 2012 i Mas 

1932.
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El Sindicat estava format per tots els associats, els quals s’agrupaven en les secci-
ons comarcals corresponents. Els seus delegats es reunien anualment en assem-
blees ordinàries per debatre els assumptes importants del Sindicat i elegien la 
Junta Directiva o Consell, que era el que gestionava el dia a dia de l’entitat i 
proposava alguns dels temes a tractar en les assemblees de delegats. 

Des de la constitució del Sindicat, el 27 de març de 1920, fins a finals del 1936, 
Josep Mestres hi va ocupar diferents càrrecs. Durant tots aquests anys fou vocal 
del Consell, unes vegades pel fet de formar part de la candidatura elegida per 
l’Assemblea i altres per ser president de la Junta de Partits Mèdics, càrrec que 
assumí des de la seva creació fins al 1936. En la reunió del Consell del 3 de juliol 
de 1930 fou designat vicepresident del Consell del Sindicat. En una relació de 
càrrecs publicada en el Butlletí del novembre del 1933 hi consta que Josep Mes-
tres era president de la secció Els Nostres Orfes, membre de la Junta de la Borsa 
de Treball i adjunt nomenat per a la ponència d’assegurances socials. 

Josep Mestres participà activament en la creació i l’organització de les diferents 
seccions que s’anaven formant a mesura que el Sindicat es consolidava. La primera 
fou la Mutual Mèdica, de la qual fou nomenat vocal inspector el 30 de desembre 
de 1920. De mica en mica, la Mutual va anar creant subgrups, com el de Vida i 
Invalidesa, la Cooperativa de Consum, la Caixa de Previsió i Crèdit, la Caixa de 
Resistència —per als casos de responsabilitat civil—, l’assegurança per als primers 
trenta dies de malaltia, l’assegurança de vellesa i la Caixa de Beneficència. 

El desembre del 1923 el Sindicat de Metges de Catalunya fou clausurat per ordre 
governativa; la dictadura de Primo de Rivera s’havia implantat el 13 de setembre 
de 1923. La Mutual, que continuà funcionant, es feu càrrec de la publicació del 
Butlletí i de mantenir l’organització de les oficines. El 27 de març de 1924 s’ai-
xecà la clausura del Sindicat i se’ls comunicà la instrucció judicial d’un sumari 
en contra del Consell Director. 

Al cap de dos anys, el 13 d’abril de 1926, el Govern Civil comunicà al Sindicat 
l’ordre de suspendre novament l’activitat mentre no es modifiquessin els esta-
tuts segons la normativa vigent. S’hagueren de dissoldre les seccions comarcals 
i deixar de banda les accions sindicals i es prohibiren la dualitat de càrrecs en el 
Sindicat i els col·legis de metges. El setembre del 1926, una vegada aprovats els 
nous estatuts per l’autoritat governativa, s’aixecà la suspensió.
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El gener del 1930, el rei Alfons XIII forçava la dimissió de Primo de Rivera i 
posava al capdavant del Govern espanyol el general Berenguer, i començava així 
el que es coneixeria com a «la dictablanda». Progressivament, s’anava tornant a 
la normalitat. Veient que havien canviat les circumstàncies polítiques que havien 
causat la limitació de les actuacions del Sindicat de Metges de Catalunya, en la 
reunió del Consell del 13 de març de 1930 s’acordà estudiar urgentment un 
projecte de nous estatuts per tal de reprendre les activitats sindicals i altres afers 
suspesos en els estatuts de l’etapa de la dictadura. Els nous foren aprovats, després 
de debatre’n article per article, a l’Assemblea Extraordinària de Delegats del 22 
de juny del mateix any.

El Govern central va nomenar una comissió perquè elaborés un projecte per 
reglamentar en l’àmbit de l’Estat espanyol la igualació mèdica, és a dir, la relació 
entre els metges i els seus clients. En la Reial ordre del 7 de setembre de 1930 
s’especificava les persones que representarien les diferents regions espanyoles. 
De Catalunya fou escollit Josep Mestres i Miquel, que ho comunicà al Consell 
del Sindicat de Metges del 15 de novembre de 1930. Mestres va manifestar que 
el nomenament l’havia sorprès, ja que no l’hi havien comunicat, i que no podia 
acceptar-lo perquè s’oposava a les seves idees. Afegí que només hi aniria si això 
beneficiava el Sindicat. Després d’una àmplia deliberació, s’acordà que Josep 
Mestres acceptés la invitació i representés el Sindicat en la Comissió. En la pri-
mera reunió, del març del 1931, Josep Mestres va donar àmplies explicacions de 
la que s’havia celebrat a Madrid el 8 de febrer.

Tres dies després de les eleccions municipals del 1931, que provocaren la cai-
guda de la monarquia i la proclamació de la República, el 17 d’abril de 1931, la 
majoria dels membres del Consell del Sindicat visitaren el president de la Gene-
ralitat provisional, Francesc Macià, per mostrar-li la seva adhesió al nou règim 
i oferir-li la seva cooperació en l’organització de la sanitat de cara a la nova 
etapa que tot just començava. De la conversa que mantingueren sorgí l’encàrrec 
que el Sindicat redactés la ponència per a l’estructuració de la Sanitat-Higiene 
i Beneficència a Catalunya, amb tota la seva amplitud. En la sessió del Consell 
del 23 d’abril s’acordà nomenar els membres del Consell —entre els quals hi 
havia Josep Mestres— que s’encarregarien de redactar la ponència. Al novembre 
es lliurà a la Generalitat la part que feia referència a sanitat, i el febrer de l’any 
següent la de beneficència.
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Els Fets del Sis d’Octubre del 1934 no afectaren el normal funcionament del 
Sindicat de Metges de Catalunya, però Josep Mestres fou empresonat. Quan el 
jutjaren, el desterraren a Barcelona durant un mes, en què s’hostatjà al Casal del 
Metge. Des del primer moment del seu empresonament va rebre cartes i tele-
grames, no solament de suport de tota la classe mèdica, sinó intercedint per ell 
davant les autoritats judicials i militars. Per això, abans de retornar a Vilallonga, 
on havia de recuperar-se del mal tràngol passat, va assistir a la reunió del Consell 
del Sindicat del 20 de desembre de 1934. L’acta d’aquesta sessió diu així: 

El Dr. Mestres i Miquel, amb paraula emocionada, diu que el seu estat de salut no 
li permet encara reintegrar-se a les tasques habituals, però que avui ha volgut fer 
acte de presència a la sessió, per a donar les gràcies més efusives als seus companys 
per totes les atencions que li han tingut i totes les gestions que al seu favor han fet, 
d’una manera especial el senyor President. Fa ressaltar que el que parla fou un dels 
fundadors del Sindicat i que varen sostenir una lluita per a donar-li aquest nom, avui 
ha de confessar que potser no va acompanyar-los l’encert, puix, més que el nom de 
«Sindicat» mereix el de «Germandat de metges», car un esperit de germanor és el 
que impera en el sí de l’entitat de la qual tan orgullosament forma part. Remarca, a 
més, que no és la primera vegada per desgracia seva, que es troba en el mateix cas, 
i mai no s’havia sentit assistit com ara. Tot ho deu als companys, i té en gran honor 
fer-ho constar públicament perquè arribi a coneixement de tots, als que desitja llargs 
anys de vida. 

El president, Dr. Manuel Corachan Garcia, agraí les paraules de Mestres i posà 
en relleu la seva figura. Finalment, Josep Mestres «remercià novament als senyors 
Consellers i demanà retirar-se del Saló, a la qual cosa s’accedeix acompanyant-lo 
fins a la porta els senyors reunits». Malgrat continuar formant part de diverses 
seccions del Sindicat, Josep Mestres no tornà a assistir a les sessions de la Junta 
fins al 30 de gener de 1936.

L’esclat de la Guerra Civil va provocar que el Sindicat entrés en un període con-
vuls i complex, amb alguns dels seus membres assassinats a mans dels anarquistes 
i d’altres que van haver d’emprendre el camí de l’exili, cas del mateix Corachan. 
En el Butlletí de l’agost-setembre del 1936 una nota informativa del Comitè de 
Control del Sindicat de Metges de Catalunya dirigida als metges de Catalunya 
explicava la nova situació del Sindicat. En la sessió del Consell del Sindicat del 
17 de desembre de 1936 s’acordà que, atès el moment revolucionari que s’estava 
travessant, era procedent inhibir-se de tota acció sindical. La resolució es publicà 
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en una nota en el Butlletí del desembre del 1936, que acabava dient: «Quedi, 
doncs, ben determinat que des d’ara la nostra organització exercirà solament 
amb tota la cura, les funcions administratives i serveis de cooperació i mutua-
lisme, que li són encomanats pels seus associats».

La darrera reunió del Consell a la qual assistí Josep Mestres fou la del 17 de 
setembre de 1936.

Partits Mèdics i Conducta Mèdica

En la primera sessió del Consell del Sindicat de Metges de Catalunya, que tingué 
lloc el 20 d’abril de 1920, el Dr. Mestres i Miquel va llegir la seva ponència sobre 
limitació de partits mèdics, la mateixa que havia presentat davant del Col·legi 
de Metges de Tarragona i de la qual hem parlat més amunt. En aquesta primera 
reunió del Consell també s’aprovà el projecte de reglament de la Mutual Mèdica 
del Sindicat de Metges de Catalunya, que fou acceptat i ampliat en l’Assemblea 
de Delegats del juny d’aquell mateix any.

En el Consell del Sindicat del 6 de maig de 1920 s’acordà editar un Butlletí del 
Sindicat que fos el portaveu de l’entitat i on els seus associats poguessin expressar 
les seves inquietuds i propostes. Josep Mestres aprofità aquesta eina per publi-
car-hi nombrosos articles, dels quals parlarem més endavant. Ja en el primer 
número, que sortí el juny del 1920, Mestres publicava la ponència sobre els par-
tits mèdics que presentaria a l’Assemblea de Delegats. 

Els dies 26 i 27 de juny de 1920 se celebrà la primera Assemblea de Delegats, 
on hi havia representades vint comarques. En aquesta sessió s’aprovà el projecte 
de partits mèdics presentat per Mestres i el Reglament de la Mutual Mèdica, 
en la confecció del qual també hi havia participat. Amb motiu de publicar-se el 
número 100 del Butlletí del Sindicat de Metges de Catalunya, del desembre del 1928, 
s’hi exposava un recordatori del més important ocorregut al Sindicat. Sobre els 
partits mèdics, deia que «és sens dubte el millor que s’ha fet en el Sindicat».

La reglamentació i posada en marxa dels partits mèdics fou àrdua i dificultosa. 
Ja hem comentat que una de les primeres coses que feu el Sindicat fou aprovar 
un reglament, que s’anà variant segons les dificultats que sorgien durant la seva 
implantació. La diversitat de situacions en un país, encara que petit, amb molta 
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diversitat territorial i de població desaconsellava una norma uniforme. Per això, 
no és gens estrany que en totes les assemblees anuals es debatessin temes relaci-
onats amb els partits mèdics. 

Amb la seva actuació sobre els partits mèdics, el Sindicat pretenia assegurar uns 
ingressos mínims que permetessin als metges una vida més digna: fixar uns límits 
territorials segons el nombre de famílies, limitar horaris i organitzar suplències, 
donar força al metge enfront dels cacics locals, oferir-se per fer la recaptació de 
les igualacions i resoldre els conflictes entre metges.

En la reunió del Consell del 15 de novembre de 1930 (deu anys després de la 
primera proposta), Josep Mestres presentà l’estat de la ponència sobre la delimi-
tació dels partits mèdics que se li havia encarregat, exposà els treballs del projecte 
i llegí les bases i les orientacions redactades. Els membres del Consell el felicita-
ren i es manifestaren conformes amb l’orientació que donava el seu treball, de 
manera que fou aprovada en l’Assemblea ordinària de Delegats del 4 i el 5 de 
juliol del 1931. El resum que feu de la seva presentació es publicà en el Butlletí 
d’aquell mes:

El Dr. Mestres i Miquel, agraeix l’atenció que el Sindicat ha demostrat sempre pels 
problemes de l’exercici rural i agraeix públicament la col·laboració que ha trobat 
en diversos companys. Fa després una extensa explicació de la importància d’aquest 
assumpte i de la necessitat d’afrontar el problema i de resoldre’l, fent una al·lusió als 
treballs que s’estan fent sobre l’assegurança social de malaltia, fent veure la necessitat 
que el Sindicat s’avanci a les solucions que li poden venir de fora i pugui oferir a la 
Generalitat la solució anticipada d’aquest problema social que ell ja hauria estudiat 
i resolt.

En la discussió del reglament es presentaren algunes esmenes que foren debatu-
des i algunes d’elles acceptades, ja en el mateix text redactat, o que es tingueren 
en compte en el moment d’aplicar-lo. En la mateixa Assemblea s’acordà crear la 
Secció dels Partits Mèdics del Sindicat, i es nomenà, per aclamació, la Junta que 
l’havia de regir, que estaria presidida per Josep Mestres i Miquel. A partir d’aquell 
moment, en totes les reunions del Consell del Sindicat, Josep Mestres donava 
compte de les accions que es feien en la Secció de Partits Mèdics, que amb el 
temps passaria a denominar-se Partits Mèdics i Conducta Mèdica.
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A partir del moment en què se li encomanà l’elaboració del reglament dels 
partits mèdics, Mestres començà a publicar articles al Butlletí del Sindicat refe-
rents, sobretot, a aquest tema, en els quals expressava l’essència del projecte que 
estava preparant: «Contractes, conductes i serveis extraordinaris» (agost 1930), 
«Objecte» (octubre 1930), «Serveis auxiliars o complementaris» (novembre 
1930), «Què ha d’ésser un partit mèdic?» (desembre 1930), «Els titulars» (gener 
1931), «Morosos» (febrer 1931) i «Després de l’Assemblea» (juliol 1931). A més, 
en els butlletins del maig i el juliol del 1931 es publicà el projecte sobre els partits 
mèdics presentat a l’Assemblea. Després continuà divulgant a través del Butlletí 
les novetats i les propostes que es feien des de la Junta: «Partits Mèdics» (agost 
1931), «Partits Mèdics, encara» (novembre 1931), «Partits Mèdics» (juliol 1932) i 
«Morosos» (desembre 1932).

Però no tots els associats al Sindicat veien la necessitat dels partits mèdics de la 
mateixa manera que Mestres. Jordi Cantó, metge de Capellades, escrivia al But-
lletí articles en els quals presentava dubtes sobre les propostes de Mestres.

Un altre tema que Josep Mestres tractà en les pàgines del Butlletí fou el dels acci-
dents laborals dels pagesos. Amb la publicació, el 30 d’agost i el 7 de setembre 
del 1931, del reglament i les disposicions complementàries de la Llei d’Accidents 
del Treball, que obligava els treballadors agrícoles a pertànyer a una mutualitat 
per assegurar-los l’assistència mèdica i farmacèutica en cas d’accident laboral, i 
com a president de la Secció de Partits Mèdics del Sindicat, Mestres es començà 
a preocupar. Per tal de preservar els interessos dels metges i que aquests no con-
certessin acords individuals amb mútues, la Junta de Partits Mèdics va prendre, el 
15 d’octubre, els següents acords: 

1.er Que cap metge contracti individualment aquest servei. 

2.on Delegar a la Junta de Partits Mèdics del Sindicat, tot el que fa referència a l’as-
sistència mèdica en els accidents del treball dels obrers agrícoles. 

3.er Autoritzar-la perquè contracti aquest servei amb totes les Mutualitats que per 
aquest fi es constitueixin, o altres associacions o societats, i assenyali normes per a la 
prestació d’aquest servei.193

193. Butlletí del Sindicat de Metges de Catalunya, 134, octubre 1931, p. 29.
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Aquests acords es presentaren a la reunió del Consell del 12 de novembre, que els 
feu seus. En l’assemblea ordinària de delegats, celebrada el 16 i el 17 de juny de 
1932, Josep Mestres va defensar el dictamen referent a l’assegurança col·lectiva 
d’accidents dels obrers del camp. Després d’un intens debat, s’aprovà el contracte 
col·lectiu entre el Sindicat de Metges de Catalunya i la Unió de Sindicats Agrí-
coles per a l’assistència mèdica als accidentats en treballs agrícoles. El gener del 
1932 Josep Mestres havia publicat en el Butlletí un article titulat «Els metges de 
partit i els accidents dels obrers agrícoles», en el qual denunciava els problemes 
en què es podien trobar els metges, sobretot els rurals, amb l’aplicació de la 
normativa aprovada pel Ministeri de Treball, com ara la fixació de les tarifes del 
servei, atès que havien de tractar amb grans mutualitats dirigides per propietaris. 
Per això, com en altres ocasions, acabava l’article dirigint-se als professionals de 
la medicina dient: «Ara, com sempre: UNIO, MOLTA UNIO és l’instrument 
del triomf».

En l’Assemblea del 1932, celebrada el 16 i el 17 de juliol, es va acordar que la 
Junta de Partits Mèdics i Conducta Mèdica redactés les normes per les quals es 
reglamentarien les qüestions següents: «1. La declaració de morosos. 2. Borsa de 
Treball. 3. Model del contracte familiar i col·lectiu. 4. Organització del cobra-
ment de totes les conductes i contractes i serveis exclosos de les mateixes. 5. 
Adaptació de la Caixa d’Atur forçós a les necessitats de la Secció de Partits i 
Conducta Mèdica». Els projectes per a la declaració de morosos i de les normes 
per a la declaració de vacants es presentaren a la sessió del Consell del 4 de juny 
de 1936, on van ser discutits article per article. Aquests projectes s’havien de 
debatre en l’Assemblea del 1936 que no es va arribar a dur a terme.

Els Nostres Orfes

Però Josep Mestres no col·laborà amb el Butlletí només per parlar de partits 
mèdics, sinó que intervingué en temes diversos que també el preocupaven. 
Alguns d’aquests escrits es transformaren en ponència, com ara els relacionats 
amb els orfes que deixaven els metges en morir. Josep Mestres denuncià la situ-
ació en què quedaven les vídues i els fills dels metges difunts en articles titulats 
«Els nostres orfes», que publicava en els butlletins de setembre i octubre del 1931 
i d’abril del 1932; l’agost del 1932 reprenia el tema amb «S. O. S. pels nostres 
orfes». La ponència o treball que sorgí de tots aquests escrits fou presentada al 
Consell, per a la seva discussió, el 16 de març de 1933. Tot i que es va debatre, es 
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posposà l’aprovació per una proposta que feu el Dr. Coll, el qual es va compro-
metre a presentar-la per escrit en la següent reunió del Consell per tal de poder 
portar la ponència a l’Assemblea del juny vinent. Com que tal cosa no va succeir, 
no es pogué discutir en aquella Assemblea. Tanmateix, la necessitat de remeiar el 
problema mogué el Consell a crear la secció Els Nostres Orfes, de la qual Josep 
Mestres seria president.

Borsa de treball

Per tal que el servei de substitucions i provisió de noves places de metge fos 
tan ràpid com fos possible, calia disposar, en tot moment, de professionals que 
poguessin fer-se càrrec amb urgència del servei que restava vacant. Per aquest 
motiu, es creà la borsa de treball, amb una normativa interina i amb un any de 
prova, que s’aprovà en la sessió del Consell del 10 de desembre de 1931. S’en-
carregà als Drs. Mestres i Miquel i González Mora que analitzessin l’eficàcia de 
l’aplicació de la norma, i que estudiessin la manera més fàcil i ràpida de proveir 
les places vacants. No sabem per quina raó, potser per falta d’espai, a partir del 
1932 no es publicaren els resums de les sessions del Consell del Sindicat, per la 
qual cosa no hem pogut saber com es va desenvolupar la iniciativa de la borsa 
de treball. En l’acta de juliol del 1933 trobem que Josep Mestres pertanyia a la 
secció Borsa de Treball. 

Metges Titulars

Acabat el període dictatorial de Primo de Rivera, la societat intentava cercar 
camins per consolidar una situació estable. Una Reial ordre del 31 de juliol de 
1930 preveia la creació d’un cos de metges estatal i d’una «Asociación Nacional», 
i permetia a les organitzacions provincials separar-se i unir-se entre si. Per tal de 
fer front a aquest descontrol, el Sindicat de Metges de Catalunya projectà unir, 
en una sola associació, totes les organitzacions provincials catalanes, i d’aquesta 
manera constituir una secció catalana del projectat Cos de Metges Titulars Ins-
pectors Municipals de Sanitat. 

L’octubre del 1930 la Comissió Gestora de l’Estatut de Catalunya obrí la possi-
bilitat de participar en la ponència que s’estava elaborant. Per això, Josep Mestres, 
com a diputat provincial i com a president del Col·legi de Metges de Tarragona 
(per acord de l’Assemblea General), i en nom i representació de la Junta Provin-
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cial de Metges Titulars Inspectors Municipals de Sanitat, es va adreçar al president 
de la dita Comissió per demanar «que en confeccionar el projecte d’Estatut de 
Catalunya, sigui atribuït al govern de Catalunya tot el referent a higiene i sanitat 
interior, i que els municipis catalans puguin nomenar lliurement d’entre els de la 
secció catalana del Cos projectat llurs Metges Titulars, mitjançant concurs». Amb 
la inclusió d’aquesta proposta a la ponència que s’estava elaborant s’asseguraven 
que els metges titulars formessin part del Cos de Metges de Catalunya.

Per desgràcia, aquesta ponència no es tingué en compte quan, l’abril del 1931, 
s’instaurà la Segona República. Amb la nova normativa que estava preparant la 
Generalitat podien desaparèixer els metges titulars tal com els havien concebut 
fins aquell moment. Els ajuntaments que, fins llavors, pagaven els honoraris dels 
metges titulars dels municipis pretenien treure’s aquesta càrrega i qüestionaven 
la seva necessitat. En un article publicat en el Butlletí d’abril del 1932, titulat «El 
govern de Catalunya i els titulars. El que oferim i el que necessitem», Josep Mes-
tres parlava de la funció dels metges titulars i de la necessitat de no sols mantenir 
els existents sinó d’incrementar-ne el nombre. Mostrà les dades de mortalitat 
que es donaven a Catalunya relacionades amb la resta d’Espanya i remarcava 
que Girona era la província amb el percentatge de defuncions més alt de l’Estat 
espanyol. També detallava diferents operacions en què resultaven imprescindibles 
les tasques sanitàries, com ara la vacunació, l’atenció directa al malalt, la vigilàn-
cia d’una bona alimentació i higiene, etc. Per això, reclamava a la Generalitat de 
Catalunya i als ajuntaments que posessin a l’abast dels metges els mitjans conve-
nients i satisfessin les seves justes reivindicacions, perquè això produiria «aquella 
satisfacció interior que amb entusiasme ens permeti, com a ciutadans catalans, 
col·laborar al benestar de la pàtria»; i també deia que, «com a sanitaris, propug-
narem per l’augment de cultura general i especialment la sanitària». I demanava 
«autoritat»: 

Què necessitem? En primer lloc autoritat, però no aquella autoritat ostentosa, per lluir-
la en actes oficials, assenyalada per una gorra, un uniforme o un bastó […] 

Necessitem l’inamobilitat assegurada, perquè, quan una disposició sanitària no plagui 
al cacic del poble, […] no podrà venjar-se despatxant-lo, com ho fa amb la criada 
de casa.

Necessitem la seguretat de cobrar els nostres havers […] 

Necessitem la seguretat que la nostra vellesa i decrepitud […] no serà desatesa […]
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No demanem res fora de raó i justícia; les nostres aspiracions són ben modestes, però, 
també, indispensables.

Veient el caire que prenien les coses, el Consell del Sindicat de Metges encar-
regà als Drs. Abelló, Solé, Marimon, Valls i Mestres la constitució d’una ponència 
sobre aquest afer. Després d’estudiar el tema, de visitar oficialment el president 
de la Generalitat i de veure perillar els drets dels metges titulars, el Consell no 
volgué assumir tota la responsabilitat de les accions que s’havien de fer i convocà 
la celebració d’una Assemblea Extraordinària de Delegats, que tingué lloc el 10 
de setembre de 1933.

Mentrestant, Josep Mestres escrivia tres articles relacionats amb els metges titulars 
al Butlletí del Sindicat: «Serà possible, Titulars catalans?» (agost 1933), «Pro-titu-
lars: Utilitat de la nostra col·laboració. El nostre dret» (setembre 1933) i «Pro-ti-
tulars. Com estem?» (novembre 1933).

En l’Assemblea del 10 de setembre, Josep Mestres feu una vibrant defensa dels 
metges titulars, explicant en detall les seves funcions i els drets que tenien adqui-
rits i fent una crítica de les directrius que semblava que es perfilaven en el pro-
jecte que tenia en estudi el Departament de Sanitat de la Generalitat. Atesa la 
problemàtica sorgida, l’Assemblea acordà posar-se al costat dels metges titulars i 
defensar, fins a l’últim extrem, els seus interessos.

El maig del 1936 li encarregaren que estudiés un nou reglament sobre els titu-
lars. Fins a la incursió del Comitè Antifeixista en el si del Consell del Sindicat, 
Josep Mestres hi va treballar en defensa dels metges titulars.

El Casal del Metge

En l’Assemblea del juny del 1924 es parlà per primera vegada de la construcció 
del Casal del Metge. A partir d’aquell moment, la idea anà madurant, fins que, 
l’octubre del 1925, es creà una comissió organitzadora del Casal del Metge, 
formada per una cinquantena d’associats, entre els quals hi havia Josep Mestres i 
Miquel. En el Butlletí del novembre del 1925 es publicà un escrit titulat «Lletra 
de convit a la subscripció provisional», on s’explicava per a què havia de servir 
el Casal del Metge: 
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Caricatura, realitzada per Jaume Passarell, del Consell General del Sindicat de Metges de Catalunya amb 
motiu de la inauguració del Casal del Metge, el 10 de desembre de 1932 (arxiu de la família Mestres). 

Caricatura de Josep Mestres. Detall de la 
làmina feta per Jaume Passarell amb motiu de 
la inauguració del Casal del Metge (arxiu de la 

família Mestres).
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Una vegada tinguem ja feta la casa i assolerta l’unió moral i material de tots, po-
drem atendre totes les necessitats de la classe, com són: en l’ordre intelectual, bons 
laboratoris, bona biblioteca, bons salons per a conferències i càtedres, fins arribar a 
l’establiment d’una escola de medicina, si es considera necessari; en l’ordre material, 
hi ha el propòsit d’establir una pensió per als metges de fora, per què al venir a la 
capital puguin allotjar-se amb avantatge en casa pròpia, una residència d’estudiants 
per a fills de companys, on puguin estar allotjats amb tots els avantatges de facilitats 
per a l’estudi i vigilats per companys d’aqui, arribant si convé a establir un padrinatge 
personal, com avui tenim establert pels orfes.

S’obrí una subscripció perquè els metges aportessin diners a les obres del Casal 
del Metge, i en els dos o tres primers mesos s’havien arreplegat més de 950.000 
pessetes, les dues terceres parts del cost del projecte. En les successives assemblees 
s’anaren perfilant els passos a seguir, de manera que en la del juliol del 1927 
s’acordà: «a) Fer efectiu el primer termini de la subscripció. b) Constitució de 
l’entitat del “Casal del Metge”. c) Compra del solar. d) Projecte d’edificació». 
En l’Assemblea Extraordinària de Delegats de l’octubre del 1929, s’acordà, entre 
altres coses, prendre part en la subhasta del solar situat a la Via Laietana de Barce-
lona, propietat de l’Ajuntament, amb una superfície de més de vint-i-un metres 
quadrats. El 28 de maig de 1930 el solar sortia a subhasta i era adjudicat al Sin-
dicat de Metges de Catalunya.

En la reunió del Consell del Sindicat del 21 de novembre de 1929, Josep Mestres 
proposà que es redactés un pergamí per dipositar-lo durant l’acte de col·locació 
de la primera pedra del Casal del Metge. El 3 d’abril de l’any següent els con-
sellers determinaren que fossin dos arquitectes els que redactessin el projecte i 
dirigissin l’obra, Adolf Florensa i Enric Catà i Catà. En el Butlletí del mes d’agost 
del 1930 se’n publicaren alguns plànols i el dibuix de la façana. El 8 de gener 
de 1931 s’adjudicaren les obres a Marcel·lí Padró i Fill, pel preu de poc més de 
821.000 pessetes. Josep Mestres s’abstingué en la votació per «no haver-se posat 
a votació l’adjudicació a favor del concursant millor postor».

Les obres començaren a mitjans de gener del 1931, i la festa de la posada de la 
primera pedra es feu el 5 de març. El pergamí que es col·locà dins de la pedra el 
signaren els membres del Consell, entre els quals hi havia Josep Mestres i repre-
sentants de diverses entitats econòmiques i culturals barcelonines. 
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El 10 de març de 1932 se celebrà la festa de la coberta de l’edifici del Casal del 
Metge, i el 10 de desembre del mateix any s’esdevingué, per fi, la inauguració 
oficial, malgrat que el juliol anterior ja s’hi havia celebrat la XIII Assemblea de 
Delegats i el primer d’octubre s’havia inaugurat la Residència d’Estudiants. De 
mica en mica, s’hi anaren traslladant totes les dependències del Sindicat.

El Col·legi Oficial de Metges de Tarragona

Hem parlat dels primers temps del Col·legi Oficial de Metges de Tarragona, 
però la manca de documentació (actes i butlletins) de certs períodes ens limita a 
l’hora de donar una visió àmplia de la seva activitat, sobretot entre 1928 i 1940. 
No obstant això, hem aconseguit algunes dades a través de documentació paral-
lela, com ara diaris de la comarca i el Butlletí del Sindicat de Metges.

Josep Mestres i Miquel fou elegit president del Col·legi de Metges de Tarragona 
en la sessió de la Junta de Govern del dia 29 de desembre de 1927.194 Fou una 
de les etapes més difícils per al Col·legi, com també per a totes les entitats de 
caràcter democràtic. La dictadura de Primo de Rivera, esdevinguda el 1923, 
havia laminat les llibertats a tots aquells que, com Mestres, tenien uns ideals repu-
blicans, nacionalistes i catalanistes.

Hem vist que, en totes i cada una de les facetes en què es va moure Josep Mes-
tres, la instrucció i divulgació dels coneixements era primordial. Per això, una de 
les primeres coses que va fer quan va ser nomenat president del Col·legi de Met-
ges de Tarragona va ser organitzar conferències científiques a càrrec d’eminents 
metges. La primera es va fer el 10 de febrer de 1928 i la pronuncià el tocogine-
còleg Guillem Ribas, amb el tema «Diagnòstic diferencial entre l’avortament i la 
ruptura tubular». Es feia una xerrada cada setmana a la sala d’actes del Col·legi.195

A mitjans d’octubre del 1928 visitaren Tarragona el president del Col·legi de 
Metges de Barcelona, Dr. Lorenzo Gracia-Tornel, el del Col·legi de Lleida, Dr. 
Coll, i el president de la Junta Provincial de Metges Titulars, Dr. Damià Martí. 

194. Acció Comarcal, 14/1/1928, 3. La Veu de Tarragona, 21/1/1928, p. 3. La Guspira, febrer 
1928, p. 14.

195. Diario de Tarragona, 12/2/1928, p. 3.
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Foren rebuts pel president del Col·legi de Metges de Tarragona i altres membres 
de la Junta, doctors Mestres, Artal i Aleu. El motiu de la trobada era constituir 
la Junta de Col·legis de Metges Catalans, de la qual va ser elegit president Josep 
Mestres i Miquel.196

El 17 de novembre del mateix any s’inicià un altre cicle de conferències mèdi-
ques. La primera la va donar el catedràtic de la Facultat de Medicina de Bar-
celona Agustí Pere Pons, que va dissertar sobre «Clínica de la febre de Malta». 
S’havia projectat fer una xerrada cada quinze dies a càrrec dels doctors Trias 
Pujol, Gallart, Puig Sureda, Sayé i Campmany, però l’execució de la Reial ordre 
del 13 de novembre ho impedí.197

El Diario de Tarragona del 24 de novembre de 1928 publicava la notícia de la 
renovació de la Junta del Col·legi de Metges de la Província de Tarragona, atès 
que l’anterior havia estat destituïda per la Reial ordre del dia 13. Es reemplaça-
ren tots els càrrecs, inclús els dels presidents dels diferents districtes de la provín-
cia. El nou president fou Eusebio Martín Romo, que també era el director de 
l’Hospital Militar de Tarragona.

El 21 de març de 1930 fou reintegrada en els seus càrrecs la Junta Directiva del 
Col·legi de Metges de Tarragona, amb Josep Mestres i Miquel com a president. 
Passats uns dies, el 7 de maig, els metges del districte de Reus organitzaren un 
sopar d’homenatge a l’Hotel de Londres de la capital del Baix Camp per cele-
brar la restitució dels càrrecs de la Junta del Col·legi.198

Desconeixem els termes amb què la Reial ordre del 13 de novembre de 1928 
justificava la destitució dels membres de la Junta del Col·legi; tan sols en sabem 
els motius: «por su actuación señaladamente antipatriota, su orientación mar-
cadamente catalanista favoreciendo abiertamente estos ideales y los intereses de 
los más afectos al disuelto Sindicat de Metges de Catalunya». Aquestes paraules 
les transcrivia Mestres en la circular que va trametre a tots els companys de la 
província de Tarragona i que fou publicada en el Butlletí del Sindicat de Metges de 
Catalunya, en el número de l’abril del 1930, quan ja s’havia restablert la norma-

196. Diario de Tarragona, 17/10/1928, p. 6.
197. Diario de Tarragona, 18/11/1928, p. 1.
198. La Crónica de Valls, 22/3/1930, p. 5; 5/4/1930, p. 5.
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litat amb la destitució de Primo de Rivera. En aquesta circular, Josep Mestres, 
restituït com a president del Col·legi de Metges de Tarragona, convidava tota 
la classe mèdica a participar en un homenatge en pro de la llengua catalana. 
Començava així:

És una satisfacció per a mi el poder-vos assabentar que la llei i la normalitat han 
tornat al Col·legi; aquella Junta elegida per vosaltres i arbitràriament destituïda […] 
ha estat reposada […]

Però és el cas que no foren les nostres persones les que foren tretes dels nostres 
càrrecs, ho diu ben clar la R. O.; foren les idealitats per nosaltres representades i 
fondament sentides per la quasi totalitat dels col·legiats, i en vingué després la prova 
més convincent, s’exclogué d’aquella casa ben bé nostra, aquell preat do que ens di-
ferencia, en fou foragitada la nostra parla, aquell idioma nostre que tant estimem, no 
ens fou permès el seu ús, no fou emprat més en el nostre Butlletí, en demanar per 
continuar aquella sèrie de conferències científiques, tan brillantment començades, 
ens fou negat el permís per a donar-les en català. 

Companys de les comarques tarragonines: en reanusar aquelles conferències, suspeses 
amb ofensa per a la nostra estimada parla, jo us convido a un acte de desgreuge vers 
aquella formosa llengua que ha alegrat les nostres oïdes des de la nostra infantesa, […] 
veniu tots a aquesta primera conferència, més que a adquirir nous coneixements que 
prou ens convenen, a sentir ressonar en aquella càtedra l’admirada llengua, més que a 
honorar al conferenciant, amb tot i que molt s’ho mereix, a honorar-nos aplaudint el 
primer mot que en català s’hi pronunciï, per l’adhesió que sentiu per la nostra dolça 
Catalunya.

La conferència, que tingué lloc el 4 de maig de 1930, anà a càrrec del Dr. Pere 
Domingo, investigador en el camp de la bacteriologia i la immunoteràpia, i 
tractà sobre «Moments en la infecció i en la reacció específica». L’èxit de la crida 
fou immillorable, i a més dels metges tarragonins s’adheriren a l’homenatge col-
legues de tot Catalunya, que mostraren la seva solidaritat mitjançant targetes que 
trameteren al Col·legi.199 

L’agost del 1930 Mestres tornà a ocupar el càrrec de diputat de la Diputació de 
Tarragona, en ser escollit representant del Col·legi de Metges de Tarragona en 
aquella entitat provincial. Novament a la Diputació, li faltà temps per posar-se al 

199. La Crónica de Valls, 3/5/1930, p. 4.
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servei dels pobles i les entitats agràries de la comarca.200 En un article publicat el 
27 de setembre al setmanari Acció Comarcal, s’oferia a intercedir perquè la Dipu-
tació subvencionés les ensenyances agrícoles que podia oferir l’Escola del Treball 
de Valls, on podrien assistir els joves pagesos de la zona. 

Josep Mestres, com a president del Col·legi de Metges de Tarragona, va con-
siderar molt importants i encertats els acords presos per la secció del partit de 
Tarragona, i els trameté al president del Sindicat de Metges de Catalunya perquè 
en fes divulgació i arribessin a coneixement de tots els metges catalans, ja que 
eren d’aplicació arreu. Foren publicats en el Butlletí d’abril del 1931, i deien així:

I.— Demanar a l’Excma. Diputació que el sou dels metges al servei de la casa Pro-
vincial de Beneficiència sigui igualat als altres funcionaris, pel qual càrrec s’exigeix 
un títol professional. 

II.— Que les places de metges substitut de la casa Provincial de Beneficència siguin 
retribuïdes amb 100 pessetes al mes. 

III.— Que si es vol que continuïn essent gratuites dites places de metge substitut, 
que s’amortitzi la vacant produïda per la mort del Dr. Angel Rabadà, i les altres que 
també siguin amortitzades a mida que vagin quedant vacants. 

IV.— En cas que s’anunciï algun concurs o es volgués fer algun nomenament 
d’aquestes places, no concursar ni acceptar cap nomenament. 

V.— Pregar a la Junta del Col·legi vulgui fer seus aquests acords i fer tot el que calgui 
perquè siguin complerts, acordant que cap col·legiat pugui acceptar cap d’aquestes 
places sense autorització expressa de la Junta del Col·legi.

En la sessió de la Reial Acadèmia de Medicina de Barcelona, celebrada el 3 de 
desembre de 1932, el Dr. Mestres i Miquel fou nomenat acadèmic corresponent 
de l’Acadèmia, tal com s’indica en l’acta de la sessió, tenint en compte els seus 
mèrits científics.

El 8 de gener de 1933 prengué possessió la nova Junta del Col·legi de Metges 
de Tarragona, després d’haver-ne estat reelegit president Josep Mestres i Miquel, 
càrrec que ocupà fins als Fets d’Octubre del 1934. En unes notes manuscrites 
del seu arxiu particular, escrites mentre preparava la seva defensa pels càrrecs que 
se li imputaven, suposadament comesos en la gestió com a metge d’assistència 

200. Joventut, 13/8/1930, p. 6. La Crónica de Valls, 16/8/1930, p. 3.
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pública domiciliària, Josep Mestres ens proporciona unes dades que no havíem 
trobat en altres documents. Segons aquesta informació, va representar el Col·legi 
de Metges de la Província de Tarragona en l’Asamblea de Juntas de Colegios de 
Médicos de España que es va celebrar a la Corunya el 1932. També va col·laborar 
amb el Dr. Huguet, conseller de Sanitat de Catalunya, durant el Govern de Ler-
roux i Gil Robles. I, com a metge titular, fou soci de l’Asociación Nacional de las 
Juntas de Distrito de la Provincial i assistí com a delegat a diverses assemblees.201

201. AFM.
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Capítol 8. La Segona República

Afirmació republicana

Els primers anys de la dècada dels trenta estigueren marcats per un seguit de 
canvis polítics que afectaren tot Espanya. A l’atmosfera s’hi respirava un aire de 
caràcter prorepublicà. Els mítings i actes a favor de la República es deixaven 
sentir per tot arreu. Com no podia ser d’una altra manera, Mestres participà acti-
vament en aquest moviment. En un acte d’afirmació republicana celebrat a Vila-
llonga el 4 de setembre de 1930, al local del Sindicat Agrícola i organitzat per la 
Joventut Republicana d’aquest poble, Mestres, en nom dels organitzadors, obrí 
l’acte fent una breu història de la tradició liberal del poble de Vilallonga, mani-
festant que el renom de liberals el tenien ben merescut. També hi intervingueren 
Josep Sanromà, alcalde del Morell, Gilabert, del Centre d’Acció Republicana de 
Tarragona, i el Dr. Andreu i Cabestany, de l’Ateneu Pi i Margall de Vila-seca, i 
tancà els parlaments Antoni Rovira i Virgili, periodista i polític de renom a tot 
Catalunya.202

A tots els pobles i ciutats s’hi feren manifestacions d’aquest tipus. Al Morell hi 
tingué lloc un míting catalanista republicà el 5 d’abril, pocs dies abans de les 
eleccions municipals. En el seu discurs, Josep Mestres es manifestà així: 

Volem la llibertat política, la llibertat econòmica i la llibertat de pensament. Volem pel 
ciutadà la llibertat d’elegir allò que més li plagui, i per Catalunya la llibertat de fer-se 
les pròpies lleis […]. Amb només un esquitx de governament com era la Mancomu-
nitat vam realitzar en pocs anys una tasca lloable i meritòria; vam escampar arreu de 
Catalunya carreteres i cultura […].203

Les eleccions municipals del 12 d’abril, amb un triomf aclaparador del republi-
canisme a tot Espanya, desembocà en la proclamació de la República dos dies 
després, el 14 d’abril de 1931. Tot i l’eufòria que en aquells primers moments 
devia sentir Josep Mestres, aviat es mostrà cautelós sobre com anirien les coses 
a Catalunya. Així, si en la celebració del Primer de Maig d’aquell any, en l’acte 

202. La Guspira, setembre 1930, p. 6-7.
203. La Guspira, març 1931.
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que es feu al local de la Societat Agrícola de Vilallonga del Camp, Josep Mestres 
mostrava el que havia fet la República en només quinze dies, en el míting cele-
brat al Morell el 13 d’aquell mateix mes de maig ja intuïa les dificultats que li 
sorgirien a aquella República acabada de proclamar:

Tots tenim la satisfacció d’haver contribuït, en la mesura de les nostres forces, a l’im-
plantament de la República de la que tantes coses esperem. Els catalans necessitem 
dues coses. La República pels espanyols, la llibertat i el benestar individual; els cata-
lans necessitem, volem, conquerirem, la llibertat col·lectiva. I aquestes dues llibertats, 
companys, amics, perillen. A la República que encara no és suficient forta li surten 
enemics de la banda dreta i de l’esquerra. Està penjada a la creu com Crist amb un 
lladre a cada banda. La República, però, té les mans lliures i pot tallar el nus ocult que 
els uneix […]204

El 24 de maig s’havien de celebrar eleccions per elegir el representant dels 
municipis a la Generalitat. El de Mestres era un dels noms que es rumorejava 
que podia ser candidat, però finalment s’escollí Rovira i Virgili. Conscient que 
un dels primers treballs que hauria de fer la Generalitat seria la redacció d’un 
projecte d’Estatut, Josep Mestres publicà alguns articles referents a aquest tema 
en el setmanari Lluita: «El camí de l’Estatut» (16/5/1931), «Dret a l’Estatut» 
(23/5/1931) i «Quin Estatut?» (13/8/1931). 

Encara que Josep Mestres ja tenia més de seixanta anys, Francesc Macià, presi-
dent de la recentment estrenada Generalitat de Catalunya, li va demanar que 
formés part del Consell d’Agricultura, Ramaderia i Boscos. En el decret de 
fundació d’aquest Consell, de 31 d’octubre de 1931, es justificava la seva creació 
i les persones que en formaven part així: «format per productors, representants 
d’entitats agrícoles, professors, tècnics i algunes personalitats que per llur actua-
ció s’han fet mereixedores del crèdit públic». El Govern de la Generalitat volia 
donar tot el relleu que es mereixia l’òrgan que havia de fomentar l’agricultura i 
la ramaderia i tenir cura de la seva estructura docent i burocràtica, i estimà que 
la presidència d’aquests elements havia de recaure en la persona del president del 
Govern de la Generalitat.

204. La Guspira, maig 1931.
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Amb la idea d’avançar en la resolució del conflicte rabassaire, el novembre del 
1933 quedà constituïda, al Departament de Justícia i Dret, la Comissió Arbitral 
Superior de Catalunya, que restava formada pel conseller de Justícia i Dret, que 
n’era el president, els vocals propietaris Josep Mestres i Miquel i Josep Raig 
Pintó, i els vocals rabassaires Josep Calvet Móra i Ramon Mas Colomer.205 
Aquesta Comissió Arbitral Superior havia de resoldre els recursos presentats a les 
comissions dels diferents districtes judicials.

Altres articles agrícoles

Hem parlat en diverses ocasions dels articles sobre diferents temes que Josep 
Mestres publicava en els mitjans de comunicació de la província de Tarragona i 
fins i tot de Barcelona. Alguna vegada ja havia exposat la necessitat de contro-
lar les avingudes dels rius, no únicament per evitar desgràcies, sinó també per 
reciclar l’aigua i reutilitzar-la per ampliar les zones de reg. Després de l’aiguat 
de Sant Lluc del 18 d’octubre de 1930, que provocà diversos morts i incalcu-
lables danys materials, Mestres va escriure un article, publicat a La Guspira del 
Morell i a La Crónica de Valls, titulat «Les avingudes del Francolí poden i deuen 
evitar-se». Hi explicava la necessitat de construir un pantà a la conca del Francolí 
o a la del Brugent (de vegades molt més cabalós) per contenir la fúria de l’aigua 
i evitar sinistres.206 En una reunió del governador civil de la província, a Valls, 
amb l’Ajuntament i diversos representants dels municipis de la comarca, que 
tingué lloc el 6 de maig de 1931, Josep Mestres, en nom dels pobles de la vall del 
Francolí, li va parlar del projecte del pantà de la Riba. El governador prometé 
interessar-se pel tema, atesa la importància que tenia per a les comarques agrí-
coles del Camp.207

En sintonia amb la seva dèria de defensar els interessos dels agricultors en gene-
ral i dels productors d’avellanes en particular, el 13 de juny de 1931 Mestres va 
publicar un article titulat «Conveniència de crear Bancs o Caixes Agrícoles per 
l’Estat», on desgranava les dificultats econòmiques en què es trobaven alguns 
pagesos a dos o tres mesos de la collita. Com que no podien anar als bancs pel 

205. La Vanguardia, 17/11/1933, p. 9.
206. La Guspira, octubre 1930. La Crónica de Valls, 15/11/1930, p. 2.
207. Lluita, 9/5/1931, p. 3.
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poc crèdit que donaven, havien de caure en mans dels comerciants d’avellanes, 
que, «en veure la situació apurada dels productors els fan firmar un compromís 
de venda d’un cert número de sacs, d’un valor més que doblat dels diners prestats 
i a un tipus d’interès molt elevat». Per aquest motiu, reclamava la creació de bancs 
o caixes agrícoles controlats per l’Estat i evitar els abusos dels comerciants.208

La Unió de Colliters d’Avellanes del Camp de Tarragona

Creació i primers anys

La situació que Josep Mestres denunciava el juny del 1931 no millorà amb el 
temps, ans al contrari, va empitjorar. Després d’uns anys de relativa estabilitat de 
preus, el 1932 els preus de l’avellana van caure. De fet, a l’estiu del 1932 el sac 
d’avellanes s’arribava a pagar a 40 ptes., fet que portava a la ruïna molts pagesos 
i n’augmentava la dependència vers els comerciants. A més, les collites dels anys 
1930, 1931 i 1932 havien estat molt petites, fet que donava arguments als pagesos 
a l’hora d’acusar els intermediaris d’abaixar artificialment els preus en un con-
text de poca oferta.209

Font: Ricard Ramon.210

208. Lluita, 13/6/1931, p. 2.
209. Ramon 2012, p. 123.
210. Ramon 2012, p. 124.
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A causa d’aquesta dramàtica situació del sector, Josep Mestres va recuperar una 
de les idees que ja havia intentat promoure la Diputació durant els seus anys de 
president, en el marc de la Càtedra Ambulant: intentar agrupar els productors 
d’avellanes del Camp per tal de poder gestionar l’oferta de manera col·lectiva i 
així disminuir la dependència que tenien davant dels comerciants. A diferència 
del 1914, en què havia intentat noliejar un vaixell per vendre directament les 
avellanes als Estats Units, aquest cop Mestres va centrar els esforços a crear, pri-
mer, una estructura sòlida, sobre la base dels sindicats existents als pobles. Si bé 
l’objectiu últim seria exportar directament, sense necessitat dels intermediaris de 
Reus, Mestres era conscient que hi havia molta feina a fer abans, de cara a agru-
par els pagesos i protegir-los davant de l’especulació. Aquest seria el seu projecte 
principal entre els anys 1932-1936. 

Així doncs, el setembre del 1932 es va constituir la Unió de Colliters d’Avellanes 
del Camp de Tarragona, associació que justificava així la seva creació: 

[…] motivada pel baix preu que s’ha pretès que venguéssim les avellanes, tenim el 
convenciment que aquesta baixa obeeix a motius artificials, amb el fi de defensar els 
nostres interessos, que també són els de l’economia catalana, havent acordat com a 
mitjà més eficaç, unir-nos tots, i no vendre les avellanes fins que estiguin a un preu en 
relació amb el cost de producció i amb els mitjans de vida que ens precisen.

Al davant d’aquesta iniciativa hi havia, a més de Josep Mestres, el seu col·labo-
rador i amic Josep Sanromà, del Morell. L’11 de setembre del mateix any es feu 
una assemblea al local d’estiu del Foment Nacionalista Republicà de Reus, a la 
qual assistiren els delegats o representants de vint-i-tres pobles de les comarques 
de la zona i on s’aprovaren set conclusions: 

1.ª Que els culliters d’avellanes s’abstinguin de vendre fins que els preus estiguin 
normalitzats i molt menys entregar avellanes i fer preu en altre temps.

2.ª Que els culliters de cada poble es reuneixin per nomenar els seus representants.

3.ª Gestionar la pignoració d’avellanes que els culliters necessitin per a prevenir-se els 
diners per les necessitats més urgents i que els propietaris, en lo possible, aplacin el 
cobrament dels arrendaments fins passades les circumstàncies presents.

4.ª Gestionar que sigui protegida l’exportació amb subvencions a favor dels culliters.

5.ª Ampliar la Comissió organitzadora amb un o més representants de cada una de 
les poblacions interessades.
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6.ª Que aquesta Comissió elegeixi un Comitè executiu compost de poques persones; i

7.ª Enviar als Ministres d’Agricultura i Finances del Govern de la República i al 
President de la Generalitat el següent telegrama: «Collita avellana, principal font de 
vida Camp de Tarragona, sofreix depreciació extraordinària, causa ruïna comarca. 
Per deturar catàstrofe suggereix préstams sobre mercaderies i protegir i subvencionar 
exportació».211

Vuit dies després, el 19 de setembre, es va convocar una reunió al local del Sindi-
cat Agrícola de Reus. Tot just començada s’hagué de suspendre per traslladar-la 
al local de la Germandat de Santa Llúcia, atesa l’allau de gent que hi volia assistir. 
Presidí l’acte la comissió organitzadora, i hi participaren representants de més de 
seixanta pobles productors d’avellanes. S’hi aprovaren les conclusions de l’As-
semblea anterior i es nomenà un comitè executiu, presidit per Josep Mestres i 
set delegats com a vocals. 

El problema principal dels productors d’avellanes en particular, i dels pagesos 
en general, sempre havia estat que no posaven ells el preu dels seus productes. 
La Unió volia que els colliters poguessin influir en el preu de les avellanes. Per 
això insistien en el fet que no les venguessin a preus baixos, però les necessitats 
econòmiques dels pagesos feien que fos difícil resistir. Per això, en la reunió del 
19 de setembre es proposà que «el colliter que tingui precisió de diners per les 
seves necessitats urgents, amb el dipòsit en el seu mateix domicili de les avellanes 
i amb intervenció de dos veïns solvents, se li prestaran en bones condicions els 
diners, en proporció de les avellanes dipositades en garantia».212 En una Assem-
blea del 3 d’octubre de 1932 s’aprovaren els estatuts de la Unió.

Perquè fos possible aquesta operació, el Consell d’Agricultura, Ramaderia i Bos-
cos de la Generalitat de Catalunya, del qual Josep Mestres era vocal, en la sessió 
del 10 d’octubre va adoptar l’acord d’avalar el compte de crèdit, per valor de 
500.000 pessetes, que la Unió de Colliters d’Avellanes del Camp de Tarragona 
havia concertat amb la Caixa de Pensions per a la Vellesa i d’Estalvi.213 Posterior-

211. Foment, 13/9/1932, p. 3.
212. La Crónica de Valls, 24/9/1932, p. 2. Diari de Tarragona, 14/10/1932, p. 2.
213. La Crónica de Valls, 15/10/1932, p. 1-2. La Veu de Tarragona, 15/10/1932, p. 3. Heraldo 

Republicano, 10/15/1932, p. 3. Agricultura i Ramaderia, octubre 1932, p. 196.
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ment, en dates 13 de desembre de 1932, 21 de febrer de 1933 i 17 de juny de 
1933 s’amplià la quantitat, que pujà fins a les 729.000 pessetes.

Aquest crèdit havia d’oferir a les caixes rurals dels sindicats agraris associats a la 
Unió la possibilitat de pignorar les avellanes a partir de la collita del 1932. A la 
pràctica, la pignoració de les avellanes era un crèdit a curt termini adreçat a per-
metre vendre les avellanes al cap d’uns mesos, quan els preus haguessin pujat.214

En el Diari d’operacions de préstec amb prenda s’hi anotava el nom i el poble del 
productor d’avellanes, el nombre de sacs de garantia, les despeses ocasionades i 
els diners que es demanaven, i en altres columnes que porten com a anunciat 
«fecha renovació» i «fecha pago» hi ha alguna anotació esporàdica. Prèvia la rela-
ció, hi ha la data de l’operació i la del venciment: «dia 26 Octubre 1932. Venci-
ment dia 24 Gener 1933». A continuació, s’apuntaven 169 noms de pagesos que 
havien demanat un total de 136.700 pessetes. Les quantitats sol·licitades van de 
les 150 a les 3.000 pessetes. El 31 d’octubre de 1932 es va anotar una altra remesa 
amb venciment de 29 de gener de 1933, amb un total de 97 nous sol·licitants, 
per un valor de 55.620 pessetes, que junt amb les 136.700 pessetes de l’anterior 
relació feien un «Total valor pignoracions» de 192.320 pessetes, amb una garan-
tia de 6.419 sacs. A la llibreta s’hi continuen anotant partides (7, 14, 21 i 28 de 
novembre; 5, 12, 19 i 24 de desembre; 2, 16 i 30 de gener de 1933; 13, 20 i 27 de 
febrer; 6, 13, 20 i 27 de març; 3, 10, 18 i 24 d’abril; 2, 8, 15, 22 i 29 de maig). En 
definitiva, es van fer 1.013 operacions, 721 el 1932 i 292 el 1933, per un import 
total de pignoració de 798.985 pessetes (549.570 el 1932 i 249.415 el 1933). A 
cada sac de 50 quilos que es deixava en garantia se li donava el valor d’unes 30 
pessetes, la qual cosa resultava un total d’uns 26.630 sacs de fiança.

Els pagesos que feren aquestes operacions de crèdit eren de trenta-un pobles 
diferents de tot el Camp de Tarragona: Alcover, l’Aleixar, Alforja, l’Argentera, 
Bonastre, les Borges del Camp, Castellvell del Camp, Constantí, Figuerola del 
Camp, els Garidells, la Masó, Maspujols, el Milà, el Morell, Perafort, Picamoi-
xons, la Pobla de Mafumet, la Pobla de Montornès, Puigpelat, la Riera de Gaià, 
Riudecanyes, Riudecols, el Rourell, la Selva del Camp, la Torre de Fontaubella, 
Vallmoll, Valls, Vilallonga del Camp, Vilanova d’Escornalbou, Vilaplana i Vila-seca. 

214. Ramon 2012, p. 125.
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En aquests pobles, els sindicats agraris (o les seves respectives caixes rurals, en 
la majoria dels casos) actuaven com a intermediaris entre el pagès i la Unió de 
Colliters. 

Aquella experiència va donar bons resultats, ja que, gràcies als crèdits, els pagesos 
van poder retenir les vendes als comerciants i així els preus van pujar. De fet, 
l’estiu del 1933, a les portes de la nova collita, es va arribar a pagar a 83 ptes./sac 
(a finals del 1932 s’havia pagat a 40 ptes./sac).215

En la sessió del Parlament de Catalunya del 27 de juliol de 1933, el diputat per 
Tarragona Josep Maria Casabó Torras va preguntar al conseller d’Agricultura, 
Pere Mies Codina, sobre el rumor escampat per les comarques tarragonines en 
el sentit que la Generalitat no volia mantenir la continuació de l’aval i que s’ha-
vien de retornar els cabals donats en préstec abans del primer de setembre. El 
conseller li va respondre que no era veritat, que potser era un rumor intencionat 
per desestabilitzar el mercat; tanmateix, instava els pagesos, «sense necessitats de 
precipitacions», a anar cancel·lant les operacions, ja que, per les seves característi-
ques, eren a curt termini. El 16 d’octubre de 1933 el conseller primer, a petició 
del conseller d’Agricultura i Economia de la Generalitat, va resoldre autoritzar 
una pròrroga de sis mesos en la liquidació del compte de crèdit que s’havia de 
formalitzar el 24 del mes d’octubre.216 

El 18 i el 19 de gener de 1933 es va publicar en els periòdics Circumstàncies, 
Foment i Diari de Tarragona un article signat pel Comitè Executiu de la Unió 
de Colliters d’Avellanes del Camp de Tarragona titulat «El preu de l’avellana. 
Comerç si; sabotatge, no». En un text de més de mitja pàgina, s’acusava directa-
ment els comerciants d’avellanes del baix preu del mercat: 

Per això déu ésser considerat com un crim […] el joc que diu que intenten fer al-
guns comerciants encaminat a veure si aconsegueixen que el preu de l’avellana baixi 
encara més […]. Per això, la «Unió de Colliters d’Avellanes del Camp de Tarragona» 
creu arribat el moment de surtir al pas d’aquestes campanyes criminals i derrotistes, 
proclamant ben alt que, en compliment del seu deure, procurarà que siguin castigades 

215. Ramon 2012, p. 125.
216. AFM: carpeta Unió de Colliters d’Avellanes del Camp de Tarragona.
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amb tot el rigor les persones que fan maniobres encaminades a accentuar encara més 
la crisi de ciutat i viles del nostre Camp […].

A conseqüència d’aquest escrit, el Sindicat d’Exportadors de Fruits Secs va pre-
sentar una demanda de conciliació contra el Comitè Executiu de la Unió, i 
reclamava que manifestessin que en l’escrit publicat «no es refereix directe ni 
indirectament a cap dels associats del Sindicat d’Exportadors de Fruits Secs». 
Amenaçava que «en cas de que el demandat no confessi la proposició anterior, 
es tingui per celebrat l’acte de conciliació als efectes d’entaular querella criminal 
pel delicte d’injúries contra el Comitè Executiu de la “Unió de Colliters d’Ave-
llanes del Camp de Tarragona”». El jutge fixà la data de l’acte de conciliació per 
al 2 de febrer, al qual els representants de la Unió no es van presentar. El Sindicat 
d’Exportadors es reservava el dret de continuar les accions iniciades. No hem 
trobat res més relacionat amb aquest assumpte.217

A través de conferències, tant presencials com per mitjà d’emissores de ràdio 
i escrits als diaris, la Unió de Colliters d’Avellanes demanava als pagesos que 
s’unissin a l’entitat, que aquesta els defensaria. L’Assemblea de Delegats que se 
celebrà el 26 de febrer de 1933, al teatre Circo de Reus, fou presidida pel direc-
tor general de la Conselleria d’Agricultura, Francesc Ferreras Duran. Els gairebé 
centenar de delegats assistents van aprovar la memòria de gestió presentada pel 
Comitè Executiu, el qual fou reelegit; també trobaren bé els comptes i els prés-
tecs efectuats. En aquesta Assemblea es prengueren uns acords molt importants 
per a l’entitat i per al sector avellaner: a part del d’adquirir un local així que els 
mitjans econòmics ho permetessin, es va decidir que «els socis de la Unió de 
Colliters, dintre de l’entitat, podran constituir-se en Seccions autònomes per a 
tots aquells fins que estiguin relacionats amb la producció, transformació, venda 
i pignoració de les avellanes». I el tercer punt aprovat fou el següent: «Serà funció 
preferent del Comitè Executiu vetllar per la puresa del nostre fruit i la creació 
d’una marca a l’objecte d’acreditar la bona qualitat de l’avellana del Camp de 
Tarragona; també es preocuparà de l’estudi que porta a la perfecció el cultiu, 
coneixement, previsió i guarició de les diverses malalties que puguin afectar els 
avellaners». També s’havia d’encarregar al Comitè «estudiar des d’ara la venda 
en comú, transformació i exportació de l’avellana, portant, però, l’execució 
d’aquestes activitats, a la secció corresponent». Un altre objectiu que s’imposava 

217. La Veu de Tarragona, 11/2/1933, p. 3.
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la Unió era que amb «el resultat de les dades que proporcioni el servei estadístic, 
es procurarà regularitzar anualment el preu de l’avellana, notificant-lo a les Sec-
cions locals, juntament amb altres dades que poguessin afectar a les variacions del 
mercat». També es parlà de la necessitat d’organitzar una mutualitat per cobrir les 
obligacions que tenien els agricultors de pertànyer a una mútua, segons el decret 
de 25 d’agost de 1931.

Aprofitant la presència del representant de la Generalitat, el Comitè Executiu li 
adreçà un seguit de precs:

Primer. Que s’estableixin a les nostres comarques, camps d’investigació, experimen-
tació i demostració de tot el que es refereixi al cultiu, conreu, prevenció i tractament 
de malalties i plagues de l’avellaner. 

Segon. Que per poder garantir la procedència i bona qualitat de les avellanes ex-
portades, la Junta Inspectora de l’exportació de fruits secs, estigui composta, en sa 
majoria, de cultivadors d’avellanes. 

Tercer. Que pels Ministeris d’Economia i Estat de la República i pel d’Agricultura 
i Economia de la Generalitat, en concertar tractats de comerç, convenir intercanvis, 
i regulació de contingents, es tingui present la riquesa que representen les avellanes.

Quart. Que la Generalitat cooperi a les estadístiques començades per la Unió, de 
producció, consum interior i exterior i que posi en relació amb els mercats exteriors 
la Unió de Colliters.

Cinquè. Que la Generalitat faci aviat una llei de Sindicats.

Sisè. Que en fer aplicació de lleis socials que li confereix l’Estatut, la Generalitat faci 
efectiva l’obligatorietat de pertànyer a les Mutualitats d’accidents del treball agrícola, 
i afavorir la constitució i federació de les Mutualitats amb subvencions. 

Setè. A la conca del riu Brugent de la nostra comarca, hi ha aigua suficient i lloc 
apropòsit per l’emplaçament, i per construir-hi un pantà. Tots sabem el gran aug-
ment de riquesa i producció que produiria a aquesta comarca. Que la Generalitat el 
construeixi, que els colliters i tota la comarca està disposada a contribuir-hi econò-
micament.

Ferreras Duran es va referir als precs que havia sentit i va manifestar que molts 
estaven en l’ànim del Consell d’Agricultura; i quant al pantà del Brugent, es 
procuraria incloure’l en el pla d’obres hidràuliques.218

218. Foment, 28/2/1933, p. 1 i 8. Diari de Tarragona, 1/3/1933, p. 2.
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Poc després de l’Assemblea, el Comitè Executiu de la Unió de Colliters va 
començar la campanya per organitzar la mutualitat de l’entitat. Fullets, escrits 
en diaris i revistes agrícoles i conferències arreu del territori anunciaven la 
imminent constitució de la Mutualitat d’Accidents Agrícoles del Camp de Tar-
ragona. La finalitat de la nova entitat era la unió dels agricultors de les contrades 
tarragonines per complir amb l’obligació que les lleis imposaven d’estar assegu-
rats a una mútua que cobrís l’assistència mèdica i farmacèutica i les indemnitza-
cions en tots els casos d’accident de treball fent tasques agrícoles. En els estatuts 
es volia tenir en compte les característiques dels costums i tradicions, quant a 
les formes peculiars de treball en aquestes comarques, per tal que els parcers, els 
arrendataris i els petits propietaris també tinguessin dret a cobrar i a ser assistits 
en cas d’accident. 

El 19 de maig de 1933, una vegada els socis hi havien donat el vistiplau, els 
estatuts es presentaren al Ministeri de Treball i Previsió Social per a la seva apro-
vació definitiva, la qual es va comunicar a la Mutualitat d’Accidents Agrícola del 
Camp de Tarragona el 12 de juny següent. El domicili social de la Mutualitat era 
el mateix que el de la Unió de Colliters, així com el seu president, que sempre 
fou Josep Mestres. 

Els Fets d’Octubre i el Bienni Negre (1934-1936)

Però l’exaltació d’aquesta etapa es veié truncada pels Fets d’Octubre del 1934. 
La proclamació de l’Estat català dins de la República Federal Espanyola feta pel 
president de la Generalitat, Lluís Companys, el 6 d’octubre d’aquell any, fou 
rebuda en molts pobles amb gran entusiasme, i a Vilallonga, Mestres encapçalà la 
manifestació en pro del recent canvi polític. Però l’eufòria durà poques hores. El 
general Batet reprimí el moviment i molts dels que hi participaren foren empre-
sonats o bé s’exiliaren.

Mestres, igual que molts de Vilallonga, fou detingut i portat a un vaixell del port 
de Tarragona, però per qüestions de salut fou traslladat a l’Hospital Militar de la 
capital de província. Des del primer moment diverses personalitats del món de la 
política i de la medicina (August Brossa, president del Col·legi Oficial de Metges 
de Catalunya, Eduard Batalla, de la Generalitat de Catalunya, o el diputat a les 
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Corts en representació de Tortosa, Sr. Palau, entre altres) s’interessaren per ell i 
advocaren pel seu immediat alliberament.219

La sentència amb la qual el condemnaren pels Fets d’Octubre fou una multa de 
2.000 pessetes i el desterrament d’un mes a Barcelona. El 14 de novembre de 
1934 fou traslladat al Casal del Metge a Barcelona, on romangué fins al 24 de 
desembre, quan se li aixecà el confinament a la Ciutat Comtal.

A partir d’aquest moment la vida pública de Josep Mestres entrava en una fase 
bastant calmada. Tan sols l’activitat de la Unió de Colliters d’Avellanes del Camp 
de Tarragona i la Mutualitat d’Accidents Agrícoles la compartia amb la seva tasca 
de metge rural. Com a conseqüència del seu empresonament i desterrament, 
d’octubre a desembre, pels Fets d’Octubre del 1934, va deixar els càrrecs tant de 
la Unió com de la Mutualitat, que recuperà tan bon punt es normalitzà la situa-
ció. Al capdavant de la Unió el substituí el seu amic i membre de la Junta Josep 
Vallvé Olivé, de la Masó. 

El Comitè Executiu de la Unió de Colliters d’Avellanes del Camp de Tarragona 
treballà constantment per aconseguir controlar com fos el mercat dels fruits secs, 
però la falta de liquiditat dels pagesos feia que hagués de buscar recursos per 
poder contenir la venda de les avellanes quan anaven a un preu baix. Per això, 
igual com s’havia fet uns anys abans amb la Generalitat, a principis del 1935 el 
secretari de l’entitat, Sr. Sugrañes, va anar a Madrid per aconseguir un crèdit de 
800.000 pessetes que servirien per fer possible que tots els associats es fessin càr-
rec de la pignoració de les avellanes en condicions molt avantatjoses.

El resultat d’aquestes negociacions les presentaren en un acte celebrat el 13 de 
gener de 1935 al local de la Societat Agrícola de Valls. En aquell acte, segons la 
premsa de Valls, «hi estigué present ocupant lloc a la presidència i essent ovacio-
nat per una bona part dels concurrents el metge de Vilallonga i polític esquerrà 
Sr. Mestres, suara alliberat de la presó on estava reclòs per la seva actuació revo-
lucionària».220

219. El Temps, 27/10/1934, p. 2. AFM.
220. Joventut, 16/1/1935, p. 4. La Crónica de Valls, 19/1/1935, p. 4. Diari de Tarragona, 1/2/1935, 

p. 2.
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El 24 de març de 1935 es va celebrar al local de la Societat Cooperativa Agrícola 
de la Riera un acte d’afirmació sindical mutualista, al qual assistiren, a més del 
president de l’entitat amfitriona, representants de la Mutualitat d’Assegurances 
contra Accidents del Treball Agrícola de Catalunya, de la Unió de Vinyaters de 
Catalunya, de la Unió de Colliters d’Avellanes del Camp de Tarragona i de la 
Unió de Sindicats Agrícoles de Catalunya.221

D’acord amb la normativa vigent, tant la promulgada pel Parlament de Cata-
lunya (Llei de Bases de Sindicats Agrícoles i Cooperatives, de 17 de febrer de 
1934) com la de l’Estat, la Unió de Colliters d’Avellanes del Camp de Tarragona, 
en l’Assemblea del primer d’abril del 1935, aprovà uns nous estatuts, que foren 
acceptats definitivament pel Consell Superior de la Cooperació l’1 de juny del 
mateix any.

La Unió de Colliters i la nova economia de guerra

El context revolucionari dels primers mesos de la Guerra Civil van situar la 
Unió de Colliters en una posició única, atès que era l’única plataforma coope-
rativa d’àmbit comarcal que estava vertebrant una xarxa comercial alternativa a 
les firmes exportadores de Reus.222

La normativa de la Generalitat de Catalunya, aprovada per decret el 27 d’agost 
de 1936, en la qual es feia obligatòria la sindicació dels conreadors per a la trans-
formació i venda dels productes agrícoles, la compra d’adobs i altres gèneres 
necessaris per al conreu, l’assegurança mútua contra els riscs del seu treball i 
l’obtenció de crèdit necessari per atendre les necessitats del Sindicat i dels seus 
associats, també requeria que els sindicats locals s’unissin per formar sindicats 
comarcals, i que aquests s’agrupessin en una federació sindical general. L’article 
setè del decret especificava: «A les comarques on actualment existeixen Federa-
cions de tipus general o especial, aquestes hauran de procedir a donar entrada 
als Sindicats Agrícoles Locals […]. Si existeixen dues federacions en una mateixa 
comarca, procediran a fusionar-se». Tenint en compte l’esperit del decret i, en 
especial, l’article setè, la Unió de Colliters d’Avellanes del Camp de Tarragona, 
en l’Assemblea del 30 d’agost, va aprovar una sèrie de conclusions en les quals 

221. Ramon 2012, p. 181.
222. Ramon 2018.
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s’oferia, pel fet de ser l’entitat comarcal que agrupava els agricultors més antiga 
de la comarca, a aglutinar tots els conreadors de la zona. I s’arribà a aquest acord: 
«[que] les Juntes i Delegats de les Seccions Locals de tots els pobles […] convo-
quin tots els conreadors de les localitats per tal de fer-los ingressar a la Unió i 
Mutualitat».

En aquesta mateixa Assemblea fou elegida una nova Junta Directiva, de la qual 
Josep Mestres i Miquel i Josep Sanromà i Nicolau van ser nomenats president i 
secretari, respectivament. Mestres i Sanromà tornaven a ocupar els càrrecs de la 
Unió que havien deixat després dels Fets d’Octubre.223 

Cal tenir present que, en el context revolucionari d’aquells mesos, tot i que 
les empreses exportadores van ser col·lectivitzades pels treballadors, l’exportació 
dels fruits secs continuava sent controlada per aquestes empreses i, a partir d’un 
determinat moment, pel Comitè Antifeixista de Reus. El projecte de la Unió (i 
de la sindicació obligatòria promoguda per la Generalitat) d’integració de tota 
la producció i el comerç en una única estructura capaç d’exportar directament 
xocava amb els interessos de les firmes exportadores i del Comitè Antifeixista 
de Reus.

En aquesta situació de conflicte entre la Unió i el Comitè Antifeixista de Reus, 
la Unió va distribuir un manifest, datat el 18 de setembre de 1936 i signat per 
Josep Mestres, president, i Josep Sanromà, secretari, en el qual deixava ben clares 
les discrepàncies amb els comerciants i els exportadors:

En moments com els actuals d’intensa emoció revolucionària en els quals s’està ope-
rant una transformació total i accelerada dels sistemes econòmics i socials que regien 
la vella societat, cal que cada u, cal que cada força de les que operen i lluiten per a 
subsistir es defineixi clarament.

Potser la nostra Unió de Colliters podria defugir aquesta obligació perquè d’ençà de 
la seva fundació, ara fa quatre anys, ha vingut propugnant sempre d’una manera ben 
manifesta per la reivindicació de tots els que treballen la terra, defensant els preus dels 
fruits dels conreadors i obrint, en aquest aspecte, pas a la mateixa revolució que no té 
altra finalitat que l’obtenció d’un millorament de vida per totes les forces productores 
del país.

223. Diari de Tarragona, 8/9/1936, p. 2.
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En un altre paràgraf continuava: 

Si els obrers d’una fàbrica són els que han de dir quant val una peça determinada de 
les que elaboren, perquè saben quant costa de produir, també volem ésser nosaltres 
[els pagesos] els que determinem el preu dels nostres fruits, perquè també nosaltres 
sabem les suors que costen d’obtenir. Si els que venen marquen el preu de tots els ar-
ticles, nosaltres, pagesos, creadors dels articles que donen vida a la societat, també te-
nim dret a marcar-hi el preu en cada u! […]. Seria xocant que, dintre la nova societat, 
els obrers ferroviaris, els de telèfons, els de l’electricitat, etcètera, fossin amos d’aques-
tes indústries i que els pagesos, que no hem necessitat apoderar-nos dels interessos 
de cap companyia sinó que seguim damunt la terra ben nostra no fóssim amos dels 
nostres fruits! […]. Seria curiós que quatre senyors de Reus poguessin constituir-se 
en amos i disposadors del que surt de l’esforç dels nostres braços! […]. ¿Volen dir-nos 
els senyors comerciants de fruits secs de Reus (que no es resignen a veure morir llurs 
privilegis junt amb tants d’altres privilegis que ja han desaparegut) quins són els seus 
principis? […]. ¿Volen explicar-nos en quines disposicions legals o revolucionàries 
es recolzen quan combaten la sindicació dels conreadors, quan dificulten l’aplicació 
del recent decret del conseller d’Agricultura de la Generalitat i quan intenten negar 
el dret d’exportar als colliters?

El manifest acabava dient: 

I, si l’oposar-se a la revolució i a les reivindicacions socials és fer obra de feixista, 
si l’anar contra la riquesa del país en aquests moments és boicotejar la revolució, si 
l’interès col·lectiu està per damunt de tots els interessos particulars […] ¿no creuen 
aquests senyors que els pagesos també podem sentir-nos indignats un dia i fer amb 
ells la Justícia que el poble sap fer amb els que l’exploten? […] ¿Què potser es pensa 
aquesta gent que els pagesos no son prou mascles per a fer LA NOSTRA REVO-
LUCIO?224

Tot això no va agradar als comerciants de fruits secs de Reus, i Ramon Jordana, 
membre del Comitè Antifeixista de la capital del Baix Camp, feu empresonar 
els signants del manifest i altres membres de la Junta de la Unió de Colliters, 
acusant-los de preparar un atemptat contra ell. Tant Mestres com Sanromà, pels 
seus càrrecs i coneixences polítiques, foren posats en llibertat de seguida, però 

224. AFM: carpeta Unió de Colliters d’Avellanes del Camp de Tarragona.
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un membre de la Junta, Josep Vallvé, veí de la Masó, que havia ocupat el càrrec 
de president de la Unió després dels Fets d’Octubre del 1934, fou afusellat.225

Aquella tardor, tot i el context revolucionari, les tensions al voltant dels preus es 
van repetir com en els anys anteriors. Els pagesos, representats pels sindicats dels 
principals municipis avellaners i la Unió de Colliters, s’enfrontaren als exporta-
dors, que van passar a ser controlats pel Consell d’Economia de Reus. Al cap i a 
la fi, com reconeixia la mateixa Unió, molts pagesos aquella tardor continuaven 
venent al comerç privat mitjançant els canals tradicionals, tot i l’obligació que 
tenien de vendre la collita al sindicat del seu poble.226 

A finals d’any, la Conselleria d’Agricultura posava finalment en marxa el sis-
tema centralitzat de comerç agrari vertebrat a partir de la Federació de Sindicats 
Agrícoles de Catalunya (FESAC); tot i haver estat creat l’agost del 1936, aquest 
organisme econòmic trigaria a entrar en funcionament. La FESAC responia al 
model de revolució impulsat per la Unió de Rabassaires i el PSUC.227

Mestres seria un gran defensor del nou model centralitzat, ja que obligava tots els 
pagesos a vendre la collita al sindicat i, a la vegada, els sindicats, a entrar a formar 
part de les federacions comarcals. Sabem que el novembre del 1936 Josep Mes-
tres, com a president de la Unió, va remetre un escrit als sindicats agrícoles de la 
comarca de l’Alt Camp per convidar-los a una reunió el 15 del mateix mes, a la 
sala d’actes de la Societat Agrícola, per tractar de l’obligatorietat de constituir les 
federacions comarcals de sindicats agrícoles de l’Alt Camp. Però d’aquesta reu-
nió no n’hem trobat cap notícia, en la premsa de l’època. Sí que sabem que Joan 
Busquets, tresorer de la Unió, seria nomenat president de la Federació de Sindi-
cats Agrícoles de l’Alt Camp i que Josep Sanromà, alcalde del Morell i secretari 
de la Unió, seria elegit president de la Federació del Tarragonès.228 

La Unió va quedar dissolta dins de la Federació de Sindicats Agraris (FESAC). 
De fet, a partir d’aquell octubre «la Unió de Colliters d’Avellanes conservava el 
nom però era, a la pràctica, la Federació de Seccions de Fruits Secs dels Sindicats 

225. Sanromà 1982, p. 15.
226. Ramon 2018, p. 84.
227. Gavaldà 2016.
228. Ramon 2018.
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Agrícoles del Camp».229 A partir del febrer del 1937, deixem de tenir constància 
de la Unió i tots els sindicats venen les avellanes a la Federació de Sindicats Agrí-
coles de la comarca corresponent.230 

Josep Mestres va escriure al conseller d’Agricultura de la Generalitat de Cata-
lunya, el 28 de desembre de 1936, per demanar-li que no fos d’aplicació per als 
sindicats agrícoles la creació del Comitè Obrer de Control, tal com indicava 
l’article 21 del decret de 24 d’octubre de 1936, sobre les empreses i comercials 
de Catalunya.231 

229. Acció Sindical, 22/10/1936, p. 2.
230. Ramon 2018, p. 89.
231. AFM: carpeta Unió de Colliters d’Avellanes del Camp de Tarragona.
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Capítol 9. De la Guerra Civil a la seva mort

Persecució, presó i inhabilitació

L’ocupació dels càrrecs municipals pel Comitè Antifeixista, a partir del 18 de 
juliol de 1936, no va facilitar la vida al ja ancià Josep Mestres. 

Els problemes de Mestres amb el nou ordre republicà establert no s’acabaren 
amb l’incident amb els comitès de Reus (empresonament) i de Valls (comís de 
la maquinària de la fàbrica d’alcohol). El Comitè Revolucionari a càrrec de 
l’Ajuntament de Vilallonga intentà, en diverses ocasions, extorsionar Josep Mes-
tres. En l’acta del 24 de novembre de 1936 hi consta que el conseller Queralt 
demanava que a la població només hi hagués un metge, amb la intenció clara de 
treure-li la titularitat, i el conseller Colet proposava que s’obrissin tots els carrers 
i es derroquessin les cases que els tancaven, entre les quals hi havia la de Josep 
Mestres. El 19 de febrer de 1937, el mateix Queralt exigia que fossin repartides 
les terres de Mestres, i el conseller Vallès demanava que les cases afectades per la 
reforma urbana fossin requisades.

Seguint l’esperit revolucionari i cooperatiu que sempre el va caracteritzar, Josep 
Mestres compartia el cotxe de la seva propietat amb l’altre metge que hi havia al 
poble, però llavors se li prohibí la utilització per a altres menesters que no tin-
guessin relació amb la professió mèdica. Finalment, el Comitè de Transports de 
Tarragona li requisà el vehicle, que no va recuperar mai més. 

En un document, Josep Mestres va descriure el perquè de la persecució de què 
havia estat objecte per part dels comitès de la comarca: «A la recriminación 
pública y reiteradamente de su actuación, a ayudar en cuanto me era posible 
a los perseguidos y perjudicados por ellos; como demuestran los escritos que 
acompaño [de] mi actuación después de la revolución». I, malgrat tot, encara 
tenia temps i ganes de fer altres coses. En aquells anys creà una col·lectivitat 
amb diversos pagesos del poble per conrear les seves terres. I el juny del 1937 va 
publicar un llibre titulat Aplicacions terapèutiques del raïm i del seu most, prologat 
pel Dr. Josep Moll i Gimferrer, expresident del Sindicat de Metges de Catalunya 
i Balears i vicepresident de l’Acadèmia de Medicina de Barcelona.
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Tot i la situació, durant aquesta època continuà formant part de la família repu-
blicana de la província i fou designat representant comarcal, junt amb Josep 
Sanromà del Morell i Orpinell de la Pobla de Montornès, al Ple de la Federació 
d’Esquerra Republicana de Catalunya de les comarques tarragonines que es 
va celebrar al Vendrell el 28 de novembre de 1937. Entre els acords que es van 
prendre en aquesta reunió, hi hagué el de declarar-se contraris a la sindicació 
obligatòria, i també reclamaven una rectificació en la política de col·lectivitzaci-
ons, demanant que s’interpretés de manera restrictiva i no extensiva com s’havia 
fet fins aleshores.232

Aquest període finí amb l’arribada de les tropes nacionals al Camp de Tarragona, 
a principis del 1939. El fill de Josep Mestres, Manel Mestres i Solé, morí en un 
accident de cotxe a Sant Joan de les Abadesses, quan marxava cap a França per 
exiliar-se. El mes de maig d’aquell mateix any, l’Ajuntament de Vilallonga no li 
renovà el contracte de metge del poble, càrrec que havia posseït des del 1890, i 
un mes més tard, el primer de juny, fou detingut i portat a la presó de Valls. Així 
s’iniciava la que, sens dubte, seria l’etapa més difícil de la seva vida.

Però malgrat la greu situació que travessava, no defallí; en moments durs com 
aquells, encara havia de mostrar-se més fort i sencer que mai. Per companys de 
presó tenia homes de totes les edats, condició i origen, però tots amb un ideari 
comú: llibertat i democràcia. Ell, el més gran, s’havia de mantenir íntegre. La seva 
actitud i el seu tarannà deixaren empremta en aquells nous camarades. Almenys 
això dona a entendre l’homenatge que li feren el 25 de setembre de 1939, el dia 
abans que molts d’ells fossin traslladats a altres presons.

Les mostres d’agraïment i solidaritat que li mostraren els seus companys de presó 
foren recopilats en una mena de llibret improvisat, d’unes 30 pàgines, amb escrits 
a mà de cada un dels diferents autors que hi participaren. La coberta descriu, en 
certa manera, l’homenatge:

Villa Gemidos Valls - Lunes día 25 de septiembre de 1939 - Año de la Victoria - a las 
9 de la noche - Todos los camaradas que habitan en esta villa dedicarán un homena-
je, al insigne maestro y amigo - Dr. José Mestres y Miquel — PROGRAMA — El 
coro de esta villa, interpretará varias canciones, a la vez que estrenará una composi-

232. Llibertat, 23/11/1937, p. 2; 30/11/1937, p. 1-2.
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ción cuya letra es debida a la pluma del homenajeado - Acto literario y artístico con 
interpretación de destacados camaradas de la villa - Recital de poesías - Discursos - 
Entrega al homenajeado de un retrato al pastel y un pergamino, obras del camarada 
L. Pons - Fin de fiesta con un Vino de Honor.

A la primera pàgina del llibret hi ha la llista i el domicili dels signants del per-
gamí, encapçalats per Joan Ventura Solé, de Valls. Va presidir l’acte Albert Sanahuja 
Puig, insigne músic vallenc que el 1998 dedicà a Josep Mestres una sardana que 
recordava aquell homenatge i els presos de Valls. 

Per posar un exemple de tots els escrits que li van dedicar en prosa i vers, hem 
escollit un poema titulat «Dedicatòria al nostre avi», signat per Joan Torrents, de 
Nulles, que reflecteix el sentiment d’aquells homes envers Josep Mestres. Diu 
així:

Josep Mestres i Miquel el 1939 (arxiu de la família Mestres). 
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Com un roure gegantí
plantat en mig de la serra,
tenim el nostre avi ací
per guiar-nos en la terra.

Molts temporals ha aguantat
el seu ramatge ufanós,
però mai n’hi ha hagut cap
que pogués trencar-li uns brots.

Brots que estan [uberts]
pels més grans sacrificis,
els quals no es deixen trencar
ni davant de grans suplicis.

I, sabeu per què aguanta
aquest arbre gegantí?
per a fer-nos a tots l’encomanada
de que seguim el bon camí.

Temany consell és molt digne,
ha de fer-nos el qui ens el fa,
i per tant serà un indigne
aquell que no el complirà.

Ell per nosaltres és
pare i amic, tot a la vegada,
fa que el seu desig sempre és
fer-nos-en, aquí, alegre l’estada.

Si per culpa de qui no el comprèn
ell, avui, es veu tancat,
nosaltres sempre li agrairem 
el molt que ens ha ensenyat.

I jo particularment li dic
que no el deixaré mai de recordar
i que en mi sempre hi trobarà 
un incondicional amic.

Joan Torrents
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Aquell fou, per a alguns, un comiat per sempre. El destí que els esperava era trà-
gic: la presó per a la majoria i la mort per a uns quants altres. Mestres deixà la 
presó de Valls el 18 d’octubre per ser traslladat a la presó de Pilats de Tarragona, 
on es retrobà amb alguns amics amb els quals havia coincidit a Valls, com Joan 
Ventura Solé, el dibuixant Lluís Pons o Albert Sanahuja, entre d’altres.233

Joan Ventura Solé, en el seu llibre Presó de Pilats. Tarragona, 1939-1941, donà 
testimoni del rastre que deixà l’estada de Mestres a la presó tarragonina. En el 
capítol titulat «El doctor Mestres i Miquel i la sarna» explica com el metge vila-
llonguí, sense que ningú li ho manés, es feu càrrec del control sanitari del centre 
i aconseguí de la direcció canviar el sistema de desinfecció, que fins aleshores es 

233. AFM.

Dibuix fet pel pintor vallenc Lluís Pons amb motiu de l’homenatge que els companys de la presó de Valls van 
fer a Josep Mestres el 25 de setembre de 1939 (arxiu de la família Mestres).
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limitava a escampar zotal per tot el recinte, i així eliminar els insectes, sobretot el 
«piojo verde». Amb la intervenció de Mestres, es construí una habitació, tancada 
hermèticament, a la qual s’accedia a través d’una portella, i que es completava 
amb una prestatgeria interior. A la part alta hi havia una tovera per facilitar la 
sortida de fums. En torns continuats, durant tot el dia i d’acord amb la capacitat 
del receptacle, tots els presos hi havien de dipositar matalassos, màrfegues, flas-
sades, llençols i roba personal unes dues hores. Llavors, a l’interior de la cambra, 
es cremaven uns paquets de sofre, els quals, amb la seva flameta blava, formaven 
un gas d’olor sufocant. La desinfecció havia de produir l’eliminació dels paràsits. 
Aquest era l’objectiu, i el resultat fou altament positiu.

En una altra part del llibre, Ventura Solé diu: «A la infermeria hi trobàvem la 
pausa i la serenitat d’uns homes venerables, com podien ser el doctor Mestres o 
l’ex batlle de Valls, Josep Magriñà».234

El 18 de gener de 1940 se celebrà el Consell de Guerra contra Josep Mestres. El 
mateix dia fou posat en llibertat per sobreseïment de la causa. Tenia setanta-un 
anys. El desembre del 1940 fou inhabilitat per exercir càrrecs de confiança o de 
comandament durant tres anys. Per la Llei de Responsabilitats Polítiques, fou 
novament denunciat. Entre els seus papers hem trobat l’esborrany de l’escrit de 
descàrrec adreçat al jutge instructor de la causa. D’una en una, desmunta les acu-
sacions: unes sobre la seva actitud com a metge titular de Vilallonga, el Rourell 
i la Masó, d’altres sobre la seva relació amb el Comitè Antifeixista de Vilallonga. 

El juny del 1945 va demanar a l’Ajuntament de Vilallonga que iniciés l’expedi-
ent de jubilació a la qual tenia dret per haver exercit de metge al municipi durant 
més de quaranta-sis anys. No seria fins al Ple celebrat el 6 de febrer de 1946 quan 
se li va reconèixer el dret a percebre una pensió de 1.838 pessetes amb 2 cèntims 
anuals, que s’havien de prorratejar entre els quatre municipis en què havia exer-
cit com a metge: Vilallonga, el Rourell, la Masó i el Milà. 

A partir del tancament de la seva causa judicial, la vida de Mestres quedà al 
marge de qualsevol esdeveniment polític; tan sols participà en alguna activitat 

234. Ventura 1993, 25 i 38.
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cultural del seu poble, com ara en la sessió de teatre que tingué lloc el 2 de febrer 
de 1947, en la qual es va llegir la seva poesia titulada «A Vilallonga del Camp». 

Al cap de dos anys, concretament el 17 de març de 1949, Josep Mestres i Miquel 
moria a casa seva, a Vilallonga, a l’edat de 81 anys.

Josep Mestres i Miquel al voltant del 1945 (arxiu de la família Mestres). 
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Annex

Selecció d’articles publicats per Josep Mestres

•	 «Porqué se abandonó la cría del gusano de seda en esta comarca», El Campo 
(10/2/1904).

•	 «El pulgón de las habas (Aphisfabæ)», El Campo (10/3/1904).

•	 «Cotufa, Patata de caña (Helianthus tuberosus)», El Campo (10/4/1904).

•	 «La visita de S. M. á la fábrica de Champany del Sr. Raventós, en San Sadurní 
de Noya», El Campo (25/4/1914).

•	 «VII Congreso Agrícola Catalán Balear celebrado en Vendrell los dias 22 y 23 
de Mayo», El Campo (10/6/1904, 25/6/1904 i 10/7/1904).

•	 «Experiencias agrícolas de El Campo: Ensayos de diversas variedades de pa-
tatas de producción», El Campo (10/1/1905).

•	 «Experiencias agrícolas de El Campo: Ensayos de abonos en la cebada», El 
Campo (25/2/1905).

•	 «Una dolenta costum», La Crónica de Valls (26/5/1906).

•	 «L’espampolar», La Crónica de Valls (9/6/1906).

•	 «Los frares», La Crónica de Valls (16/6/1906).

•	 «Les papellones del blat y demés cereals», La Crónica de Valls (30/6/1906) i 
Tarragona Agrícola (juny de 1913).

•	 «Les papellones del blat», La Crónica de Valls (7/7/1906).

•	 «Una malaltia dels fasols», La Crónica de Valls (14/7/1906).

•	 «Un insecte de l’olivè - Lo kermes», La Crónica de Valls (28/7/1906).

•	 «La mosca del olivé, Dacus oleæ», La Crónica de Valls (11/8/1906).

•	 «L’alternativa de les cullites», La Crónica de Valls (18/8/1906).

•	 «Ahon anem y per quins medis», El Porvenir (23/3/1907).
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•	 «Lo centralisme o la lley del embut», El Porvenir (25/5/1907).

•	 «La descentralisació», El Porvenir (8/6/1907).

•	 «La veu del Camp», Catalunya Nova (10/1/1909).

•	 «El Congrés Agrícol. Impresións», Catalunya Nova (6/6/1909).

•	 «El Congrés Agrícol. Impresións», Catalunya Nova (13/6/1909).

•	 «El Congrés Agrícol. Impresións», Catalunya Nova (4/7/1909).

•	 «Lo meu credo», L’Escut de Valls (6/11/1909).

•	 «Les reivindicacións catalanes y la forma de govern», Catalunya Nova 
(22/1/1911).

•	 «Tarragonisme, solidaritat local y U. F. N. R.», Catalunya Nova (29/1/1911).

•	 «Molta política, companys», Catalunya Nova (5/2/1911).

•	 «Crida», Catalunya Nova (12/2/1911).

•	 «Carta oberta a D. Joan Romaní Carol», Catalunya Nova (19/2/1911).

•	 «Lletra oberta a Don A. Oliva y Oliva», Catalunya Nova (9/4/1911).

•	 «Medis pràctics pera entendre l’acció educadora del Ateneu a les classes ru-
rals de la comarca», ponència desenvolupada en el Primer Congrés Regional 
d’Ateneus y Associacions de Cultura de Reus, Catalunya Nova (23/4/1911, 
30/4/1911, 7/5/1911 i 14/5/1911).

•	 «Mancomunitat. - Cultura», Catalunya Nova (19/8/1911).

•	 «Catalunya triomfanta», Catalunya Nova (20/10/1912).

•	 «Selecció del blat: com deu ferse», Tarragona Agrícola (gener del 1913).

•	 «Càtedra Ambulant d’Agricultura: Instalació d’una xarxa d’observatoris me-
teorològics agrícols en les comarques tarragonines», Tarragona Agrícola (gener 
del 1913). 

•	 «Manera d’evitar l’efecte de les gelades en les patates, hortalisses y arbres 
fruiters», Tarragona Agrícola (març del 1913) i La Guspira (febrer del 1928).
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•	 «El pantán de Riudecanyes», Tarragona Agrícola (març del 1913).

•	 «Convé escapsar el moresc?», Tarragona Agrícola (agost del 1913).

•	 «Algunes orientacions modernes que poden cambiar les actuals maneres 
d’adobar» (escrit conjuntament amb Jaume Raventós), Tarragona Agrícola 
(agost del 1913).

•	 «La Mancomunitat, reforma lliberal», El Poble Català (25/10/1913).

•	 «Els fems i els adobs químics en el cultiu de la vinya», Tarragona Agrícola (de-
sembre del 1913).

•	 «¡Crit d’alerta!», La Conca de Barbarà (27/6/1914).

•	 «La viticultura i la guerra», Tarragona Agrícola (agost del 1914).

•	 «Any nou», Tarragona Agrícola (gener del 1916).

•	 «El mildiu com a malaltía», Tarragona Agrícola (maig del 1916).

•	 «Conferència de l’Agricultura Catalana», La Crónica de Valls (19/9/1919), 
Patria (19/9/1919) i Agricultura (20/9/1919).

•	 «Tarragona-Valls-Cervera. Ara és l’hora», Patria (12/7/1919).

•	 «Limitació de Partits Mèdics», ponència publicada en el Boletín del Colegio 
Oficial de Médicos de Tarragona (abril del 1920) i també en el Butlletí del Sindicat 
de Metges de Catalunya (BSMC) (juny del 1920).

•	 «Els metges de Catalunya i la junta del Col·legi de Metges de Tarragona», 
BSMC (abril del 1930).

•	 «Limitació de partits mèdics. Contractes, conductes i serveis extraordinaris», 
BSMC (agost del 1930).

•	 «L’Escola del Treball a Valls», Acció Comarcal (27/9/1930).

•	 «Limitació de partits mèdics. Objecte», BSMC (octubre del 1930).

•	 «Limitació de partits mèdics. Serveis auxiliars o complementaris», BSMC 
(novembre del 1930).
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•	 «Notes agricoles. Les avingudes del Francolí poden i deuen evitar-se», La 
Crónica de Valls (15/11/1930) i La Guspira (octubre del 1930).

•	 «Limitació de partits mèdics. Què ha d’ésser un partit mèdic?», BSMC (de-
sembre del 1930).

•	 «Limitació de partits mèdics. Els titulars», BSMC (gener del 1931).

•	 «Per què venim i a què venim», Lluita (3/1/1931).

•	 «Limitació de partits mèdics. Morosos», BSMC (febrer del 1931).

•	 «El camí de l’Estatut», Lluita (16/5/1931).

•	 «El dret a l’Estatut», Lluita (23/5/1931).

•	 «Conveniència de crear Bancs o Caixes Agrícoles per l’Estat», Lluita 
(13/6/1931).

•	 «Partits mèdics. Després de l’Assemblea», BSMC (juliol del 1931).

•	 «Quin Estatut?», Lluita (13/8/1931).

•	 «Partits mèdics», BSMC (agost del 1931).

•	 «Els nostres orfes», BSMC (setembre i octubre del 1931).

•	 «Partits Mèdics, encara», BSMC (novembre del 1931). 

•	 «Els metges de partit i els accidents dels obrers agrícoles», BSMC (gener del 
1932).

•	 «Resum de l’any 1931-1932 - Records Propòsits», BSMC (febrer del 1932).

•	 «El govern de Catalunya i els titulars. El que oferim i el que necessitem», 
BSMC (abril del 1932).

•	 «Els nostres orfes», BSMC (abril del 1932).

•	 «Partits Mèdics», BSMC (juliol del 1932).

•	 «S.O.S. pels nostres orfes», BSMC (agost del 1932).

•	 «Ja tenim Estatut», BSMC (octubre del 1932).
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•	 «Morosos», BSMC (desembre del 1932).

•	 «Serà possible, Titulars catalans?», BSMC (agost del 1933).

•	 «Pro-Titulars. Utilitat de la nostra col·laboració. El nostre Dret», BSMC (se-
tembre del 1933).

•	 «Pro-Titulars. Com estem?», BSMC (novembre del 1933).

•	 «L’Assemblea de la Mutual de 1935. Un dels acords», BSMC (abril del 1936). 

•	 «El Sindicat i la Sanitat», BSMC (maig i juliol del 1936).






